
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3961
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο  Άνω Τούµπας Θεσσαλονίκης, το 5ο
Γυµνάσιο Ξάνθης, το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Βαρβάρας,
φοιτητές και φοιτήτριες από το Τµήµα Κοινωνικής και Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου, µα-
θητές από το 1ο Γυµνάσιο Αγίου Ιωάννη Ρέντη και το Γενικό
Λύκειο Κυπαρισσίας Μεσσηνίας, σελ. 3976, 3978, 3980, 3985,
3987, 3995, 3996, 4008

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3974, 3983, 3985, 3987,
3999, 4002, 4003, 4010, 4011

4. Αναφορά στην καταγγελία Βουλευτή των Ανεξάρτητων
Ελλήνων, περί απόπειρας χρηµατισµού του για την εκλογή
Προέδρου της Δηµοκρατίας, σελ. 3983, 3988, 3989, 3994,
4008

5. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το νόµο περί
«Ποινικής ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύει, δικογρα-
φίες που αφορούν: α. Στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Γκίκα
Χαρδούβελη β. Στους πρώην Υπουργούς Υγείας κ.κ. Ανδρέα
Λοβέρδο, Χρήστο Κίττα και Ανδρέα Λυκουρέντζο και στον
πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Μάριο Σαλµά, σελ.
4007

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµόαπό 2681 έως 2734, σελ.

3961-3964
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

3964-3973

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:
«Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλ-
λοτριώσεις και άλλες διατάξεις», σελ. 3964

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων «Τροποποίηση του ν. 3663/2008 και προσαρµογή
του στην απόφαση πλαίσιο του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2009/426/ΔΕΥ της 16ης Δεκεµβρίου 2008 για την
ενίσχυση της EUROJUST και την τροποποίηση της απόφα-
σης 2002/187/ΔΕΥ σχετικά µε τη σύσταση της EUROJUST
προκειµένου να ενισχυθεί η καταπολέµηση των σοβαρών
µορφών εγκλήµατος», σελ. 3977

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3997-4011
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 3961-3986
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3986-3997

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 3974

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3999, 4002, 4003, 4010, 
4011

ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 3974, 3983, 3985
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 3983
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 4002
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 3974, 4003
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 3974, 4002
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3987
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 4003
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 3999
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 4003
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 4010

Β. Επί της αναφοράς στην καταγγελία Βουλευτή των
Ανεξάρτητων Ελλήνων, περί απόπειρας χρηµατισµού του:

ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 3983
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 3983
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 4008
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3989
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 3988
ΤΑΜΗΛΟΣ Μ. , σελ. 3994
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 3983

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3999
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 3976, 3977, 4002
ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ - ΑΒΡΑΜΗΣ Μ. , 

σελ. 3996
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 3995
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 3978, 3979
ΙΓΓΛΕΖΗ Α. , σελ. 3993, 3994                                                                 
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 3989
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 4008, 4009
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 4002
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  Έ. , σελ. 3980, 4010
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 4002
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 4005
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 3985, 3987, 4002, 4010
ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ Π. , σελ. 3987
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 4003, 4005
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 3981
ΠΑΤΡΙΑΝΑΚΟΥ Φ. , σελ. 3998
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 3988, 3989
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 3974, 3975, 3977
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3996
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 3991, 3999, 4002, 4009, 

4011
ΤΑΜΗΛΟΣ Μ. , σελ. 3994
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 3983, 4006
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 3983, 3985, 4002, 4009, 

4010
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 3990, 3991

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Δεκεµβρίου 2014, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-12-2014
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
18 Δεκεµβρίου 2014 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Α) Για τη διαχείριση, τον έλεγχο και την εφαρ-
µογή αναπτυξιακών παρεµβάσεων για την προγραµµατική πε-
ρίοδο 2014-2020, Β) Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2012/17 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Ιουνίου
2012 (EE L 156/16.6.2012) στο Ελληνικό Δίκαιο, Τροποποίηση
του ν. 3419/2005 (Α’ 297) και άλλες διατάξεις», καθώς και τα
Πρακτικά των συνεδριάσεων της Πέµπτης 23 Οκτωβρίου 2014,
της Παρασκευής 24 Οκτωβρίου 2014 και της Πέµπτης 30 Οκτω-
βρίου 2014)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Κωνσταντίνο Δαµα-
βολίτη, Βουλευτή Ηρακλείου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Εσωτερικών,
Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας

2681) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ
- ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος
Σύλλογος Εργαζοµένων στα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης
Παιδιών και Παιδιών µε αναπηρίες,  καλεί τις αρµόδιες αρχές να
προβούν σε κατάλληλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, ώστε να
γίνει πράξη η ανάγκη για δηµόσιες και δωρεάν κοινωνικές δοµές
µε σταθερή χρηµατοδότηση και µόνιµο προσωπικό.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2682) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κυνηγετικός σύλλογος Σιδηρό-
καστρου και περιφέρειας «Η Θεά Άρτεµις» του Νοµού Σερρών
παραθέτει πρόταση για την επέκταση του άρθρου 1 παρ. 2 του
κανονισµού του ΕΛΓΑ, στο οποίο προβλέπεται η κατ’ εξαίρεση
ασφαλιστική κάλυψη για ζηµιές που προξενούνται στη φυτική πα-
ραγωγή από τα αγριογούρουνα. 

Εξωτερικών
2683) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Παµποντιακή Οµοσπονδία Ελ-
λάδας θέτει το ζήτηµα της αναγνώρισης της Γενοκτονίας των
Ποντίων κατά την επίσκεψη του πρωθυπουργού της Τουρκίας
στην Αθήνα.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2684) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Κέντρων
Ξένων Γλωσσών του Νοµού Αχαΐας παραθέτει  τις προτάσεις του
σχετικά µε την τροπολογία για την επάρκεια προσόντων διδα-
σκαλίας και αιτείται  κοινωνικό διάλογο επί του θέµατος.

Εξωτερικών
2685) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Διεθνής Συνοµοσπονδία Πον-
τίων Ελλήνων θέτει το ζήτηµα της αναγνώρισης της Γενοκτονίας
των Ποντίων κατά την επίσκεψη του πρωθυπουργού της Τουρ-
κίας στην Αθήνα.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2686) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι κηδεµόνες του 1ου ολοήµερου
τµήµατος του Νηπιαγωγείου Πικερµίου του Νοµού Αττικής εκ-
φράζουν τη διαµαρτυρία τους για τα λειτουργικά κενά του εν
λόγω σχολείου και αιτούνται την άµεση κάλυψή τους µε την απαί-
τηση για τήρηση σειράς χρονικής προτεραιότητας στις προσλή-
ψεις νηπιαγωγών. 

Υγείας
2687) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Φίλων του Κέντρου Υ-
γείας Μύτικα του Δήµου Ξηροµέρου επισηµαίνει τα σοβαρά προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει το Κέντρο Υγείας Μύτικα και αιτείται
την επάνδρωσή του µε το απαραίτητο ιατρικό προσωπικό.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
2688) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οικολογική Εταιρεία Ανακύκλω-
σης παραθέτει τις προτάσεις της σχετικά  µε το νοµοσχέδιο για
την ανακύκλωση.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 

2689) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
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τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Μιχάλης Μπαρµπατσέας δια-
µαρτύρεται για ζηµιές που ο ίδιος υποστηρίζει ότι έχει υποστεί
από τη  συµπεριφορά εκπροσώπων φορέων του δηµοσίου.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2690) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Συνδικαλιστική Κίνηση
Αστυνοµικών Υπαλλήλων (ΣΚΑΥ)  Θεσσαλονίκης αιτείται την πα-
ράταση λήψης της βραχείας και κανονικής άδειας του έτους
2014 θέτοντας ως προτεραιότητα τις ανάγκες και την ιδιαιτερό-
τητα της εργασίας του αστυνοµικού σώµατος. 

Εθνικής Άµυνας
2691) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Απο-
στράτων Εθελοντών Μακράς Θητείας εκφράζει τη διαµαρτυρία
του για την επιλεκτική παρακράτηση ποσοστού 2% από το εφά-
παξ τους, από τον Απρίλιο του 2013 και µετά, ενέργεια που συ-
νιστά διάκριση εις βάρος των µελών του.

Υγείας
2692) Οι Βουλευτές Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-

ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Θέρµης
του Νοµού Θεσσαλονίκης αιτείται την άµεση επίλυση των προ-
βληµάτων του Κέντρου Υγείας Θέρµης, προκειµένου να εξασφα-
λιστεί η εύρυθµη λειτουργία του και η  διαφύλαξη της  δηµόσιας
υγείας. 

Εθνικής Άµυνας
2693) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Στρατιωτικών Περιφέ-
ρειας Ηπείρου αιτείται την τήρηση του ωραρίου εβδοµαδιαίας
εργασίας στις στρατιωτικές µονάδες-υπηρεσίες.

Υγείας, Οικονοµικών 
2694) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Οµοσπονδία Τυφλών επι-
σηµαίνει τη δυσχερή κατάσταση που έχουν περιέλθει τα άτοµα
µε αναπηρία λόγω του µαρασµού των προνοιακών δοµών και πα-
ραθέτει τις προτάσεις της διεκδικώντας την αξιοπρεπή διαβίωση
των µελών της. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2695) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ανδριτσάνων του
Νοµού Ηλείας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την έλλειψη κα-
θηγητή ειδικότητας οικονοµολόγου-κοινωνιολόγου στο λύκειο
της Ανδρίτσαινας και αιτείται την άµεση κάλυψη της εν λόγω
θέσης, προκειµένου να εξασφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία του
σχολείου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2696) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επιτροπή Υπερήλικων Βορειοη-
πειρωτών εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την απόρριψη της
απόφασης απονοµής συντάξεως στους ανασφάλιστους υπερή-
λικες από τη Βόρεια Ήπειρο.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2697) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρή-
σεων Ύδρευσης και Αποχέτευσης εκφράζει τη διαµαρτυρία του
για την ιδιωτικοποίηση των κατά τόπους φορέων ύδρευσης και
παραθέτει τις προτάσεις του για το Νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις θε-
µάτων µεταφορών, τηλεπικοινωνιών και δηµοσίων έργων».

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2698) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολό-
γων παραθέτει τις παρατηρήσεις και ενστάσεις του σχετικά µε

το νοµοσχέδιο «Αρχείο Διαφύλαξης Κινηµατογραφικής Κληρο-
νοµιάς, ρύθµιση θεµάτων Μουσείων του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού και άλλες διατάξεις».

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών 

2699) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι φίλοι αθληµάτων υγρού στίβου
καταγγέλλουν τους υπευθύνους για τη διαχείριση των οικονοµι-
κών της Κολυµβητικής Οµοσπονδίας Ελλάδας.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2700) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργα-
ζοµένων στα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών και
Παιδιών µε Αναπηρίες,  εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τα προ-
βλήµατα που ταλανίζουν τις δοµές των εν λόγω κέντρων και κα-
λεί τις αρµόδιες αρχές να αναλάβουν τις κατάλληλες νοµοθετι-
κές πρωτοβουλίες προκειµένου να εξασφαλιστεί σταθερή χρη-
µατοδότηση και µόνιµο προσωπικό.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικο-
νοµικών, στον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό

2701) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  εκπρόσωπος των εργαζοµένων
της ΔΕΗ εκφράζει τη διαµαρτυρία του για εικαζόµενη από µέ-
ρους του ακραία φοροδιαφυγή τηλεοπτικού σταθµού, αλλά και
ενός µέλους της Κυβέρνησης.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2702) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ

- ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Συνδικαλιστι-
κή Κίνηση Αστυνοµικών Υπαλλήλων (ΣΚΑΥ) Θεσσαλονίκης αιτεί-
ται την παράταση λήψης της βραχείας και κανονικής άδειας του
έτους 2014 θέτοντας ως προτεραιότητα τις ανάγκες και την ιδι-
αιτερότητα της εργασίας του αστυνοµικού σώµατος. 

Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 

2703) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Στυλιανία Βοζίνη εκφράζει τη
διαµαρτυρία της για πλειστηριασµό που έγινε εις βάρος της.

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού
2704) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργα-
ζοµένων στα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών και
Παιδιών µε Αναπηρίες καλεί τις αρµόδιες αρχές να προβούν σε
κατάλληλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, ώστε να γίνει πράξη η
ανάγκη για δηµόσιες και δωρεάν κοινωνικές δοµές µε σταθερή
χρηµατοδότηση και µόνιµο προσωπικό.

Υγείας
2705) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Ιατρικός Σύλλογος Χίου αιτεί-
ται την αναµόρφωση του σχεδιασµού και του πλαισίου που
αφορά στη στελέχωση των  αγροτικών ιατρείων. 

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2706) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργα-
ζοµένων στα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών και
Παιδιών µε Αναπηρίες καλεί τις αρµόδιες αρχές να προβούν σε
κατάλληλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, ώστε να γίνει πράξη η
ανάγκη για δηµόσιες και δωρεάν κοινωνικές δοµές µε σταθερή
χρηµατοδότηση και µόνιµο προσωπικό.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2707) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σω-
µατείων Επαγγελµατιών Πωλητών Λαϊκών Αγορών καταγγέλλει
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τη διοίκηση του  Ιδρύµατος Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς τα
ασφαλισµένα µέλη της,  ενώ έχουν καταβάλει τις ασφαλιστικές
τους εισφορές, φαίνονται ανασφάλιστοι στο σύστηµα µηχανο-
γράφησης του ΙΚΑ, µε αποτέλεσµα να µην έχουν πρόσβαση σε
φάρµακα και άλλες υπηρεσίες υγείας.

Εσωτερικών
2708) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ηλίας Αποσκίτης διαµαρτύρε-
ται για την καθυστέρηση παραποµπής στο Πειθαρχικό Συµβού-
λιο ΟΤΑ µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του Δήµου Κοντοβά-
ζαινας Γορτυνίας.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2709) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  ο κ. Βασίλειος Κοµποθανάσης αιτείται τη
χορήγηση πλήρους σύνταξης αναδροµικά και όχι σύνταξη ανα-
πηρίας, εφόσον πληροί όλες τις προϋποθέσεις.

Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών 
2710) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και Α’

Θεσσαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  οι φίλοι αθληµάτων υγρού στίβου, καταγγέλλουν τους
υπευθύνους για τη διαχείριση των οικονοµικών της Κολυµβητικής
Οµοσπονδίας Ελλάδας.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2711) Οι Βουλευτές Ηρακλείου, κ.κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και ΜΙ-

ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Εναλ-
λακτική - Κινηµατική Παρέµβαση Πολιτών Βιάννου επισηµαίνει
τα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες της πε-
ριοχής και αιτείται τη λήψη άµεσων µέτρων για τη στήριξη του
αγροτικού εισοδήµατος και την απόσβεση της ζηµιάς που έχει
συντελεστεί.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2712) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Ναυτικός Όµιλος Χανίων  καλεί
τις αρµόδιες αρχές να προβούν σε όλες τις απαραίτητες ενέρ-
γειες για την εξασφάλιση της αδειοδότησης του κολυµβητηρίου
Χανίων.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2713) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Μεγαρέων αιτείται την
τροποποίηση και τον επανακαθορισµό της χερσαίας ζώνης λιµέ-
νος στις περιοχές Νέας Περάµου - Πάχης Μεγάρων.

Οικονοµικών 
2714) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επαγγελµατικό Επιµε-
λητήριο Αθηνών επισηµαίνει το ζήτηµα της βιωσιµότητας των
επιµελητηρίων κατόπιν της ψήφισης των διατάξεων του υπό συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου σχετικά µε το «ειδικό τέλος ΓΕΜΗ». 

Υγείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2715) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Συνταξιούχων ΙΚΑ
Ρόδου  επισηµαίνει τη συνεχή υποβάθµιση των δηµόσιων υπηρε-
σιών υγείας και αιτείται την άµεση διευθέτηση ζητηµάτων που
αφορούν τη συνταξιοδότηση και  την ιατροφαρµακευτική τους
περίθαλψη.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2716) Η Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία   επισηµαίνει την ανάγκη  κατα-
βολής του  ποσού που υπολείπεται για την αναγκαστική απαλ-
λοτρίωση ακινήτου στην περιοχή του Δήµου Λαµίας στο πλαίσιο
εκτέλεσης των έργων στον οδικό άξονα ΠΑΘΕ-Τµήµα Νέα Κοίτη
Σπερχειού-Τέλος ΑΚ Ροδίτσας. 

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2717) Οι Βουλευτές, Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪ-

ΤΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία η Τοπική Κοινότητα Βάρνακα του Δήµου
Ξηροµέρου επισηµαίνει τις σοβαρές καταστροφές που προκλή-
θηκαν στην περιοχή λόγω των ακραίων καιρικών φαινοµένων και
αιτείται την άµεση αποκατάσταση του δρόµου που συνδέει το
χωριό µε την περιοχή του παλιού Βάρνακα.

Υγείας
2718) Οι Βουλευτές, Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪ-

ΤΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Φίλων του Κέντρου Υγείας
Μύτικα του Δήµου Ξηροµέρου επισηµαίνει τα σοβαρά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει το Κέντρο Υγείας Μύτικα και αιτείται την
επάνδρωσή του µε το απαραίτητο ιατρικό προσωπικό.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Εθνικής Άµυ-
νας

2719) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  οι συνταξιούχοι εργαζόµενοι
στην «ΕΛΒΟ Α.Β.Ε.» καλούν τις αρµόδιες αρχές να προβούν στις
απαραίτητες ενέργειες για την αποπληρωµή της νόµιµης αποζη-
µίωσής τους.

Οικονοµικών 
2720) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-

ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Συνταξιούχων
Σύµβουλων-Παρέδρων του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου αιτείται
τον καθορισµό µισθολογικής αντιστοιχίας  για τους συνταξιού-
χους του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου.

Υγείας
2721) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η λαϊκή συνέλευση κατοίκων Μύ-
τικα Αιτωλοακαρνανίας επισηµαίνει τα σοβαρά προβλήµατα που
αντιµετωπίζει το Κέντρο Υγείας Μύτικα και αιτείται την επάν-
δρωσή του µε το απαραίτητο ιατρικό προσωπικό.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2722) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Γηροκοµείο Χα-
νίων επισηµαίνει την ανάγκη να αποδοθούν στο ίδρυµα οι πόροι,
οι οποίοι προέρχονται από οφειλές του ΟΓΑ.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2723) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Λιµενικό Ταµείο Τήνου-
Άνδρου διαµαρτύρεται για τον αποκλεισµό της Τήνου από τα
θερινά δροµολόγια του πλοίου «BLUE STAR 2».

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2724) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Οργα-
νισµού Λιµένος Βόλου αιτείται την άµεση καταβολή του επιδό-
µατος ανθυγιεινής - επικίνδυνης εργασίας για το α’ εξάµηνο του
έτους 2014. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2725) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Δηµήτρης Μαµουρέλης  αι-
τείται τη µεταφορά της θέσης εισαγωγής του από το ΤΕΙ Δυτικής
Μακεδονίας στο ΤΕΙ Λάρισας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 34 του ν. 4186/2013.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2726) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός
Πηλίου-Βόρειων Σποράδων επισηµαίνει τις δυσλειτουργίες στον
εντοπισµό των αγροτεµαχίων στις περιοχές ελέγχου τηλεσκόπη-
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σης και αιτείται την παραχώρηση του δικαιώµατος της  διόρθω-
σης στις δηλώσεις καλλιέργειας.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2727) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  η Ένωση Ξενοδόχων Λέσβου καλεί τις
αρµόδιες αρχές να παρέµβουν προκειµένου να εξασφαλιστούν
τα απαραίτητα κονδύλια για την επανεργοποίηση του προγράµ-
µατος «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον» στην περιοχή της Λέσβου. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2728) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Κέντρων
Ξένων Γλωσσών επισηµαίνει την ανάγκη  άµεσης θεσµοθέτησης
των κριτηρίων για τη χορήγηση επάρκειας διδασκαλίας ξένων
γλωσσών, καθώς επίσης την εξασφάλιση του ελέγχου  της εξε-
ταστικής διαδικασίας. 

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2729) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Μικροπωλητών
Λαϊκών Αγορών, Ειδών Ένδυσης, Υπόδησης και Οικιακής Χρήσης
Περιφερειακής Ενότητας Μαγνησίας αιτείται την παράταση των
επαγγελµατικών αδειών των µικροπωλητών µέχρι το τέλος του
2015, εκφράζοντας την αδυναµία τους  να ενταχθούν στη ρύθ-
µιση των δόσεων για να αποκτήσουν φορολογική ενηµερότητα.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2730) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Παγκόσµιο Συµβούλιο Κρη-
τών αιτείται την ανάκληση  της απόφασης της  αναγόρευσης του
καθηγητή Χ. Ρίχτερ ως επίτιµου καθηγητή του Πανεπιστηµίου
Κρήτης, δεδοµένης της επικριτικής στάσης του απέναντι σε
όσους αγωνίστηκαν στη Μάχη της Κρήτης. 

Υγείας
2731) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας, κ.κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕ-

ΜΕΝΟΣ και ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Σύλλογος Φίλων του Κέντρου Υγείας Μύτικα του Δήµου
Ξηροµέρου Αιτωλοακαρνανίας επισηµαίνει τα σοβαρά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει το Κέντρο Υγείας Μύτικα και αιτείται την
επάνδρωσή του µε το απαραίτητο ιατρικό προσωπικό.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2732) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Πη-
λίου - Βόρειων Σποράδων επισηµαίνει τις δυσλειτουργίες στον
εντοπισµό των αγροτεµαχίων στις περιοχές ελέγχου τηλεσκόπη-
σης και αιτείται την παραχώρηση του δικαιώµατος της  διόρθω-
σης στις δηλώσεις καλλιέργειας.

Υγείας
2733) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Μαγνησίας
επισηµαίνει τα προβλήµατα που δηµιουργεί στους ιατρούς  η
πρόσφατη ενεργοποίηση  υπουργικής απόφασης του ατοµικού
ορίου ιατρικών πράξεων ανά πάροχο και παραθέτει τις προτά-
σεις του για τη βελτίωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
(ΠΦΥ).

Πολιτισµού και Αθλητισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
2734) Οι Βουλευτές Κυκλάδων, κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

και Αχαΐας κ. ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  η Επιτροπή Αγώνα Σπουδαστών της Σχολής Καλών
Τεχνών Πανόρµου της Τήνου παραθέτει σειρά προβληµάτων που
αντιµετωπίζουν και αιτείται την επίλυσή τους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 3023/26-09-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ζερδελή Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1167552 ΕΞ 2014/
1188/19-12-2014 έγγραφο  από τον Υπουργό Οικονοµικών  η ακό-
λουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 4372/07-11-2014 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Δηµαρά Ιωάννη και Αβραµίδη Γαβριήλ δόθηκε µε το υπ’

αριθµ. 207932/Φ1/16-12-2014 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 4554/13-11-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κεφαλογιάννη Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 472/19-12-2014

έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 4976/26-11-2014 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Μάρκου Αικατερίνης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3704β/19-12-

2014 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 5087/28-11-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καράογλου Θεόδωρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3723β/19-12-

2014 έγγραφο  από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 3969

«

»



6. Στην µε αριθµό 5145/01-12-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γκιουλέκα Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 516/19-12-2014

έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 5197/03-12-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παππά Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. B/2286/19-12-2014 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 5268/05-12-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μπαρµπαρούση Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1666/19-

12-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Kυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα
– Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16-12-2014 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί επί
της αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση το νοµοσχέδιο θα συζητη-
θεί επί των άρθρων και των τροπολογιών.

Επίσης, έχουν έλθει επιστολές στο Προεδρείο, σύµφωνα µε
τις οποίες από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Παναγιώτης Ρήγας γνωστοποιεί
ότι στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βουλευ-
τής κ. Χρήστος Γκόκας.

Από την πλευρά των Ανεξάρτητων Ελλήνων, στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής ορίζεται ως ειδική εισηγήτρια η Βουλευτής κ.
Έλενα Κουντουρά και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βου-
λευτής κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης.

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος – Χρυσή Αυγή ορίζει ως ειδικό αγορητή
τον Βουλευτή κ. Ηλία Παναγιώταρο και ως Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο τον Βουλευτή κ. Μιχαήλ Αρβανίτη-Αβράµη.

Η Δηµοκρατική Αριστερά ορίζει ως ειδική αγορήτρια τη Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας κ. Νίκη Φούντα και ως Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπο τη Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Ασηµίνα Ξηροτύ-
ρη-Αικατερινάρη.

Τέλος, εκ µέρους των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών
ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. Παρί-
σης Μουτσινάς και ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος η Βουλευ-
τής Κοζάνης κ. Ραχήλ Μακρή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Κου-
ρουµπλή, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα ήθελα να παρακαλέσω δι’
υµών κατ’ αρχάς ο Υπουργός να µας πει ποιες βουλευτικές τρο-
πολογίες απ’ αυτές που έχουν κατατεθεί θα δεχθεί, για να µπο-
ρέσουµε να τις µελετήσουµε εγκαίρως.

Το δεύτερο που θέλω να παρακαλέσω, πάλι διά του Προ-
εδρείου, είναι να αποσυρθεί η τροπολογία που αφορά στην
«COSCO», διότι είναι µία λεόντειος σύµβαση, η οποία δεν ήλθε
ούτε καν στην επιτροπή. Δεν µπορεί, λοιπόν, να έλθει εκτάκτως
µια τέτοια τροπολογία που αφορά ένα τόσο πολύ µεγάλο ζήτηµα
που δηµιουργεί στο δηµόσιο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αυτό, κύριε Κου-
ρουµπλή, θα το πείτε στην τοποθέτησή σας. Σ’ ό,τι αφορά το
πρώτο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να αποσυρθεί αυτή η τροπο-
λογία και να έλθει ως διάταξη εγκαίρως και να συζητηθεί στις
επιτροπές, για να µπορέσουµε να την επεξεργαστούµε στον κα-
λύτερο δυνατό βαθµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ξέρετε καλά ότι στη
Διάσκεψη των Προέδρων το Προεδρείο έχει επανειληµµένα εκ-
φράσει την άποψή του για τις τροπολογίες. Σε ό,τι αφορά το
πρώτο, ο κύριος Υπουργός είναι εδώ και σας άκουσε.

Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις
τροπολογίες, ακούσατε το αίτηµα –και βεβαίως το Προεδρείο
συνηγορεί- όσο το δυνατόν πιο σύντοµα να µας πείτε, κατά τη
διάρκεια ή όποτε θέλετε εσείς, έτσι ώστε να είναι ενήµεροι και
οι Βουλευτές έγκαιρα.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να συµπλη-
ρώσω το αίτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μισό λεπτό. Πρώτα
πρώτα να ανακοινώσω ότι εκ µέρους του κόµµατός σας έχετε
οριστεί ως ειδική αγορήτρια, κυρία Μανωλάκου. 

Ωραία. Τώρα, θέλετε και τον λόγο;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, θα ήθελα τον λόγο για ένα
δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εκτός Κανονισµού,
αλλά τον έχετε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να παρακαλέσω και το Προεδρείο να µη δεχτεί κι

άλλες τροπολογίες. Πέραν του ότι ζητάµε κι εµείς να αποσυρθεί
αυτή που αφορά την παραχώρηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Απάντησα σε αυτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: …ζητάµε να µην κατατεθούν

άλλες. Υπάρχουν σαράντα επτά τροπολογίες συνολικά, εκ των
οποίων οι έντεκα είναι υπουργικές που µερικές είναι ολόκληρα
νοµοσχέδια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύσιος Σταµενίτης για δεκα-
πέντε λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όταν θα έχετε τον
λόγο, κύριε Αποστόλου. Έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
Δεν δικαιούστε τώρα τον λόγο. Όταν πάρετε τον λόγο ως ειση-
γητής, µπορείτε να πείτε αυτά που θέλετε.

Ορίστε, κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:
«Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλλο-
τριώσεις και άλλες διατάξεις».

Στις συνεδριάσεις των επιτροπών, που προηγήθηκαν, έγινε µια
εκτενής ανάλυση και παρουσίαση όλων των λόγων οι οποίοι οδή-
γησαν ουσιαστικά το Υπουργείο να προχωρήσει στην τροποποί-
ηση της ισχύουσας νοµοθεσίας, που αφορά, πρώτον, τις πράξεις
εισφοράς σε γη και σε χρήµα και, δεύτερον, τις τροποποιήσεις
ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων.

Είναι σηµαντικό κι έχει αξία, προτού αναφερθώ στο νοµοσχέ-
διο, να τονιστεί ότι η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία του Υ-
πουργείου είναι µια ακόµη απόδειξη ότι στα θέµατα ενέργειας,
χωροταξίας και πολεοδοµίας της χώρας, αλλά και της προστα-
σίας του περιβάλλοντος, υπάρχει ένας ολοκληρωµένος σχεδια-
σµός που υλοποιείται µε σταθερά βήµατα. Αποτελεί µια στρατη-
γική επιλογή που είναι απαραίτητη στις δύσκολες εποχές που ζει
η χώρα µας.

Πράγµατι, τα τελευταία δύο χρόνια παρατηρούµε ότι η ηγεσία
του ΥΠΕΚΑ, εναρµονιζόµενη µε τους βασικούς στόχους που έχει
θέσει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός για το σύνολο της ασ-
κούµενης πολιτικής, επιδιώκει, αναζητά, προωθεί, δίνει λύσεις
οριστικές στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες πο-
λίτες.

Εποµένως, κινούµενοι προς αυτήν την κατεύθυνση, επιδιώκον-
τας την επίτευξη, στόχευση δηλαδή, της οριστικής επίλυσης των
προβληµάτων, προχωρούµε σε µια ακόµα πολεοδοµική µεταρ-
ρύθµιση. Μια µεταρρύθµιση που έρχεται για εκσυγχρονισµό και
τροποποίηση ισχύοντος νοµοθετικού πλαισίου, ύστερα από
τριάντα χρόνια εφαρµογής του, το οποίο διαµορφώθηκε µε τον
ν. 1337/1983 και ταυτόχρονα για την ανάγκη επίλυσης οικονοµι-
κών και κοινωνικών ζητηµάτων που έχουν άµεση σχέση µε τις
πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα. Παράλληλα, καλύπτει α-
σάφειες, κενά, παρερµηνείες, που προέρχονται από τα προηγού-
µενα νοµοθετικά πλαίσια.

Με τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου ικανοποιείται η
ανάγκη που υπάρχει σήµερα για τη διαφύλαξη των συνταγµατι-
κών σκοπών, την επιτάχυνση της διαδικασίας ολοκλήρωσης των
πράξεων εφαρµογής -διαδικασία η οποία, αν καθυστερήσει, κα-
θιστά αναχρονιστικό κι ανεφάρµοστο τον οποιονδήποτε προ-
ηγούµενο σχεδιασµό- τη θέσπιση νέων κριτηρίων για τον υπο-
λογισµό εισφορών σε γη και σε χρήµα, µε βάση τους κατευθυν-
τήριους φάρους του άρθρου 24 παράγραφος 3 του Συντάγµατος
του 1975.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµβολή του νοµοσχεδίου
που προωθείται από το Υπουργείο εντοπίζεται κυρίως στις µεγά-
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λες παρεµβάσεις που γίνονται και οι οποίες µπορούν να συνοψι-
στούν στα παρακάτω:

Στο πρώτο κεφάλαιο, οι κοµβικές αλλαγές βρίσκονται στον
τρόπο υπολογισµού της εισφοράς σε γη. Η παρέµβαση αυτή έρ-
χεται µέσα από τη ρύθµιση που προσαρµόζει τον τρόπο υπολο-
γισµού και τις διαδικασίες µε τις νέες οικονοµικές συνθήκες και
βέβαια πάντοτε µε γνώµονα τη δηµιουργία και τη διασφάλιση
των απαραίτητων κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων που εξα-
σφαλίζουν τις καλές συνθήκες ζωής των κατοίκων κάθε περιο-
χής.

Αυτό είναι ένα σηµείο που αποτελεί αδιαπραγµάτευτο στόχο
και άλλωστε γίνεται φανερό από το συνολικό πνεύµα των διατά-
ξεων του νοµοσχεδίου. 

Δεύτερον, στον τρόπο υπολογισµού της εισφοράς σε χρήµα.
Και σε αυτήν την περίπτωση υπάρχει εναρµονισµός µε τις νέες
συνθήκες. Δηλαδή ο υπολογισµός, η καταβολή, οι διαδικασίες
γίνονται πλέον βάσει των νέων οικονοµικών δεδοµένων της χώ-
ρας και των πολιτών και ο υπολογισµός του εµβαδού της ιδιο-
κτησίας είναι αυτός που διαµορφώθηκε κατά την πράξη εφαρ-
µογής και την τιµή ζώνης κατά τον χρόνο κύρωσης της πράξης. 

Τρίτον, στην εναρµόνιση των πράξεων εφαρµογής µε τα τη-
ρούµενα στοιχεία του Εθνικού Κτηµατολογίου. Ειδικότερα, για
πρώτη φορά διασυνδέεται το Κτηµατολόγιο κατά τη σύνταξη της
πράξης και όχι µεταγενέστερα. Για τις περιοχές που λειτουργεί
το κτηµατολογικό γραφείο προβλέπεται ότι λαµβάνονται υποχρε-
ωτικά υπ’ όψιν για τη σύνταξη κτηµατογραφικών πινάκων και δια-
γραµµάτων τα τηρούµενα στοιχεία στο Εθνικό Κτηµατολόγιο. Για
τις  περιοχές όπου συντάσσεται Εθνικό Κτηµατολόγιο και έχει
πραγµατοποιηθεί ανάρτηση κτηµατολογικών στοιχείων, µε µέρι-
µνα της ΕΚΧΑ διατίθενται τα τηρούµενα στοιχεία στον οικείο
δήµο, προκειµένου να ληφθούν υπ’ όψιν για τη σύνταξη της πρά-
ξης εφαρµογής.

Τέταρτον, στην τροποποίηση των εγκεκριµένων ρυµοτοµικών
σχεδίων µετά από άρση της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέ-
σµευσης.

Πέµπτον, στις υποχρεώσεις που αναλαµβάνουν οι ΟΤΑ. Εδώ
πρέπει να σηµειώσουµε πως είναι σηµαντικό ότι µε τις σχετικές
διατάξεις προβλέπονται οι ΟΤΑ εντός έτους να προχωρήσουν
στην ψηφιοποίηση και αποστολή των αρχείων µε εγκεκριµένους
κοινόχρηστους χώρους, όπου εκκρεµεί η υλοποίησή τους. Επί-
σης, υποχρεούνται για την κίνηση της διαδικασίας για την τρο-
ποποίηση ρυµοτοµικών σχεδίων, µε σκοπό την απόκτηση των
βασικών κοινόχρηστων χώρων. 

Σχετικά µε τις διατάξεις του δεύτερου κεφαλαίου, οι µεγάλες
παρεµβάσεις εντοπίζονται στα παρακάτω σηµεία: 

Αρχικά περιλαµβάνονται ρυθµίσεις που στοχεύουν στην άρση
ασαφειών και την ορθή ερµηνεία και εφαρµογή κανόνων δικαίου
από τις αρµόδιες υπηρεσίες στο πλαίσιο εφαρµογής των ισχυου-
σών διατάξεων του νέου οικοδοµικού κανονισµού. Είναι ζητή-
µατα που κατέγραψε η διοίκηση, οι φορείς των µηχανικών και οι
ιδιώτες και τα οποία, µε σηµερινή παρέµβασή του, το ΥΠΕΚΑ
συµπληρώνει, ερµηνεύει, διορθώνει και επιλύει προς όφελος των
πολιτών και της διοίκησης. 

Ακολούθως ρυθµίζονται ζητήµατα προστασίας πολιτιστικής
κληρονοµιάς στο κέντρο της Αθήνας και προχωρούν σε ειδικές
προβλέψεις για την περιοχή της Πλάκας και των Εξαρχείων, µε
σκοπό τη διατήρηση των νοµίµων υφιστάµενων χρήσεων γης. 

Επίσης περιλαµβάνονται ρυθµίσεις σχετικά µε τη δασική νο-
µοθεσία, οι οποίες αντιµετωπίζουν χρόνια προβλήµατα πολιτών
και αίρουν αδικίες, στρεβλώσεις και παθογένειες της δηµόσιας
διοίκησης. Αξίζει να αναφερθούµε ότι και σε αυτήν την περί-
πτωση το ΥΠΕΚΑ προχωρά στη λύση µε οδηγό την εφαρµογή
του δικαίου αλλά και την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. 

Εδώ πραγµατικά δεν µπορώ να αντιληφθώ την αντίδραση του
ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό το συγκεκριµένο άρθρο του νοµοσχεδίου, που
µάλιστα ζητά και την απόσυρσή του συνέχεια. Δεν µπορώ να το
αντιληφθώ, γιατί δεν µπορώ να δω αν υπάρχει κάπου η δυνατό-
τητα καταστροφής ενός µέτρου δάσους και εννοώ πραγµατικού,
υφιστάµενου δάσους, όχι στα χαρτιά. 

Επίσης, αναρωτιέµαι εάν θα πρέπει να συνεχιστεί η οµηρία Ελ-
λήνων πολιτών που µε νόµιµες πράξεις της διοίκησης προχώρη-

σαν στις σχετικές παρεµβάσεις. Επίσης, ρωτάω εάν θα πρέπει
να συνεχιστεί η οµηρία των αγροτών στις ορεινές περιοχές. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν το λύνετε αυτό το πρόβληµα. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Θα τα πείτε, θα τα πείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ποιος σάς έδωσε τον

λόγο; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Δηλαδή, τι ζητάτε; Να αποξηλώ-

σουµε τις κερασιές, τις µηλιές, τα ελαιόδεντρα ή να αφήσουµε
τα βοσκοτόπια να ξαναγίνουν δάση στις ορεινές περιοχές; Δη-
λαδή, ζητάτε να πούµε στους κατοίκους αυτούς που µένουν σε
ορεινές περιοχές να πάνε στις πόλεις; Αυτό ζητάτε; Αυτό λέτε,
για παράδειγµα, στους κατοίκους του Νοµού Πέλλας, της Αγίας
Φωτεινής, του Αρχαγγέλου, της Μαργαρίτας, της Κερασιάς, της
Καρυδιάς, της Παναγίτσας; 

Πραγµατικά αναρωτιέµαι εάν οι συνάδελφοί σας, οι οποίοι θέ-
λουν να έρθουν στον ΣΥΡΙΖΑ ή είναι στον ΣΥΡΙΖΑ, ασπάζονται
και συµφωνούν µε αυτά που λέτε εσείς. Δηλαδή, η κ. Ιγγλέζη στη
Χαλκιδική συµφωνεί µε αυτό που λέτε, να αποσυρθεί το άρθρο
12; Η κ. Τζάκρη, που θέλει να έρθει στον ΣΥΡΙΖΑ, συµφωνεί µε
αυτό που λέτε; Τι θέλετε, δηλαδή; Να φύγουν και οι τελευταίοι
κάτοικοι των ορεινών περιοχών, οι οποίοι προστατεύουν το πε-
ριβάλλον και τα δάση µε την παρουσία τους εκεί; 

Πραγµατικά είναι εντελώς αδιανόητη αυτή η τοποθέτησή σας,
εκτός αν βρήκατε κάτι, γιατί τα υπόλοιπα θέµατα του νοµοσχε-
δίου είναι εξαιρετικά και λύνουν προβλήµατα. Οµοίως και το τε-
λευταίο που αναφέρεται στο κεφάλαιο δεύτερο, µε το οποίο
τροποποιείται το ειδικό ποινικό καθεστώς των µηχανικών. 

Εισάγονται νέες ρυθµίσεις, οι οποίες διέπονται από την αρχή
της αναλογικότητας, έχοντας όµως πρώτα κατανοήσει τις εξελί-
ξεις στο θεσµικό πλαίσιο αδειοδότησης και κατασκευής των έρ-
γων και τις εξελίξεις αντισεισµικής θωράκισης των κτηρίων. Είναι,
λοιπόν, φανερό ότι µε την εισαγωγή των νέων διατάξεων πραγ-
µατοποιείται µια καθοριστική, αναγκαία και εξονυχιστική πολεο-
δοµική µεταρρύθµιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει, επίσης, αξία να εξετά-
σουµε, πέραν των πρακτικών ζητηµάτων που θέτει και επιλύει το
σχέδιο νόµου, τις συνέπειες που έχει η εφαρµογή των διατάξεών
του. Πρώτο και βασικό είναι ότι το προτεινόµενο σχέδιο νόµου
στο σύνολό του αναµένεται να ωφελήσει πολλαπλά τη δοµή της
αγοράς, καθώς προσδιορίζονται αναλυτικά τα δικαιολογητικά, η
διαδικασία για την άρση της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης, η δέ-
σµευση του ακινήτου, είτε ενώπιον του δικαστηρίου είτε ενώπιον
της δίκης, προσφέροντας µε σαφήνεια και ασφάλεια στο έργο
των επιχειρήσεων που εκπονούν σχετικές εργασίες. 

Διευκολύνεται το έργο των επιχειρήσεων ιδιωτών µηχανικών
που εκπονούν µελέτες πράξεων εφαρµογής, καθορίζεται εκ νέου
η έννοια της ιδιοκτησίας που λαµβάνεται υπ’ όψιν για τον υπο-
λογισµό της εισφοράς σε γη, αλλά επίσης διευκολύνεται και το
έργο όλων πάλι των ιδιωτών µηχανικών που ασχολούνται µε κτη-
ριακές κατασκευές, γιατί απαλείφονται ασάφειες του ισχύοντος
νοµοθετικού πλαισίου. Παρέχει τη δυνατότητα συνέχισης της λει-
τουργίας επιχειρήσεων που στεγάζονται στις περιοχές του ιστο-
ρικού κέντρου της Αθήνας και των Εξαρχείων. 

Το δεύτερο επίσης σηµαντικό είναι ότι οι συνέπειες των προ-
τεινοµένων ρυθµίσεων στην εθνική οικονοµία αναµένεται να είναι
µόνο θετικές. Ενδεικτικά αναφέρω ότι έχουµε αύξηση των εσό-
δων από τους υπόχρεους σε εισφορά σε χρήµα, γιατί παρέχονται
επιπλέον διευκολύνσεις και δυνατότητες αποπληρωµής. Έχουµε
αύξηση των εσόδων από φόρους και λοιπές κρατήσεις, λόγω αύ-
ξησης της επιχειρηµατικότητας και του κύκλου εργασιών των πο-
λιτών. Συνέπεια αυτού είναι η αύξηση των θέσεων απασχόλησης
και εποµένως και των εργοδοτικών εισφορών προς τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Κι αυτό γιατί ξεκαθαρίζεται το τοπίο και γίνεται πιο
φιλικό στις επενδύσεις. 

Είναι δε σηµαντικό να επισηµάνω ότι αυτό εδώ το νοµοσχέδιο,
όπως και όλα όσα έχουν προωθηθεί τα τελευταία δυόµισι χρόνια
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, στοχεύουν και επιτυγχάνουν τη βελτίωση της λειτουργίας
και αποδοτικότητας της δηµόσιας διοίκησης. Συγκεκριµένα, µε
τις προτεινόµενες ρυθµίσεις ενισχύονται οι κανόνες και καταγρά-
φονται µε σαφήνεια οι αρµοδιότητες των σχετικών υπηρεσιών
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και καθιερώνεται ασφαλές περιβάλλον στους πολίτες, µε σκοπό
την αποφυγή δικαστικών παρεµβάσεων και κατ’ επέκταση απαλ-
λαγή από το υψηλό κόστος δικαστικής επίλυσης διαφορών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας θέλω να πω ότι
το σηµερινό σχέδιο νόµου αλλάζει ουσιαστικά τον τρόπο υπολο-
γισµού των εισφορών σε γη και τον τρόπο καταβολών των εισφο-
ρών σε χρήµα για όσα ακίνητα εντάσσονται σε σχέδια πόλης,
καθώς δίνει τη δυνατότητα αποπληρωµής µε πολλές και περισ-
σότερες δόσεις και παράλληλα µε τη µείωση των ποσών που κα-
ταβάλλονται. Ταυτόχρονα, παρέχονται νέα εργαλεία στους δή-
µους, ώστε να  µπορέσουν να ολοκληρώσουν τα αναγκαία έργα
για τον χωροταξικό σχεδιασµό επιτυγχάνοντας τις διαδικασίες
και επιλύοντας προβλήµατα που ταλανίζουν τη χώρα µας εδώ
και πολλές δεκαετίες, λύνοντας προβλήµατα, αξιοποιώντας τε-
χνολογίες και διευκολύνοντας έτσι την τοπική αυτοδιοίκηση και
τους πολίτες ταυτόχρονα. 

Συνεπώς, σύµφωνα µε όλα τα παραπάνω αλλά και λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου
Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής που έχουµε
παρακολουθήσει και στην Ολοµέλεια και στις επιτροπές, γίνεται
αντιληπτό ότι το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί συνέχεια και κοµ-
µάτι ενός ολοκληρωµένου σχεδιασµού που υπάρχει και υλοποι-
είται βήµα βήµα για την ολοκληρωτική χωροταξική και πολεο-
δοµική µεταρρύθµιση, που είναι επιτέλους αναγκαία, ώστε αυτή
η χώρα να διορθώσει όλα τα σφάλµατα του παρελθόντος και
βήµα βήµα να βγει απ’ αυτή τη µεγάλη κρίση που υπάρχει σή-
µερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Είναι δεδοµένο ότι η Νέα Δηµοκρατία
µια τέτοια µεταρρύθµιση την υπερψηφίζει επί της αρχής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
ράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί-εκπαιδευτι-
κοί από το 1ο Γυµνάσιο Άνω Τούµπας Θεσσαλονίκης (Α’ τµήµα).

Σίγουρα θα είστε και παοκτζήδες, έτσι; 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ευάγγελος Αποστό-

λου, για δεκαπέντε λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνω

την έκκληση του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου, τονίζοντας
ότι αυτό που συµβαίνει µε τη σωρηδόν κατάθεση τροπολογιών -
βεβαίως, το καταλαβαίνουµε όλοι ότι είναι πλέον προεκλογική
περίοδος- ευτελίζει την κοινοβουλευτική λειτουργία. Είναι αδια-
νόητο ότι µέχρι και τώρα κατατίθενται και υπουργικές τροπολο-
γίες. Δεσµευτείτε, τουλάχιστον, µέχρι το µεσηµέρι ποιες από τις
τροπολογίες των Βουλευτών θα δεχτείτε. Επιπλέον, θα υποχρε-
ώσει το Προεδρείο της Βουλής τους αρµόδιους Υπουργούς να
έρθουν εδώ αύριο, για να αιτιολογήσουν τις τροπολογίες που
καταθέτουν;

Τέσσερις µήνες µετά την επέλαση στα δάση µε τον ν. 4280/14,
έρχεστε να εξαφανίσετε και την τελευταία ασπίδα προστασίας
που προσφέρουν στο φυσικό περιβάλλον τα άρθρα 24 και 117
του Συντάγµατος. Δύο φορές είχε επιχειρηθεί η αναθεώρηση
των συγκεκριµένων άρθρων, αλλά η προσπάθεια έµεινε µετέωρη.
Και έρχεστε εσείς σήµερα, µε ένα άρθρο, να το κάνετε. Η ειρω-
νεία είναι ότι αυτές τις διατάξεις, που αχρηστεύετε σήµερα, τις
έχετε προτείνει και στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Δεν το
ξέρατε ή είχατε προβλέψει ότι δεν θα προχωρήσει η Αναθεώ-
ρηση, δηλαδή, ουσιαστικά, δεν θα εκλεγεί Πρόεδρος; Διότι κάτι
τέτοιο δείχνει το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Επιµένω, όµως, κύριε Ταγαρά, γιατί έχω αντιληφθεί ότι υπάρ-
χει και µια ρουσφετολογική, προσωπική σας λειτουργία στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο - ιδιαίτερα στα ζητήµατα που αφορούν τις
τροπολογίες- πως πρέπει να ξεκαθαρίσετε και εσείς τη θέση σας.

Αλήθεια, µια και συζητάµε πρότασή σας για την εκλογή Προ-
έδρου, του κ. Δήµα, γνωρίζει -επειδή έχει ασχοληθεί πολύ µε τα

περιβαλλοντικά ζητήµατα- τι εισηγείστε µε το άρθρο 12 για τις
επεµβάσεις στα δάση;

Σας καλώ, λοιπόν, για µια ακόµη φορά να αποσύρετε τη συγ-
κεκριµένη διάταξη, όχι µόνο γιατί θα κριθεί αντισυνταγµατική,
αλλά κυρίως γιατί ισοπεδώνετε εν όψει των εκλογών ό,τι φιλοπε-
ριβαλλοντικό υπάρχει ιδιαίτερα στο Σύνταγµα του 1975. 

Εµείς σας το είπαµε και σας το ξαναλέµε: Δεν θα επιτρέψουµε
να εφαρµοστούν όλες αυτές οι περιβαλλοντοκτόνες διατάξεις.
Υπάρχουν προβλήµατα στον δασικό χώρο. Δεν διαφωνούµε.
Όµως, εσείς τα δηµιουργήσατε –και κυρίως οι προκάτοχοί σας-
τόσα χρόνια. Η πρότασή µας είναι συγκεκριµένη. Θα βοηθή-
σουµε να λυθούν τα προβλήµατα, αλλά µόνο µετά την καταγρα-
φή τους.

Κατεδαφίζετε, ειδικά µε τη ρύθµιση που αφορά την εισφορά
γης, ό,τι µέχρι σήµερα υπήρχε κυρίως ως απόρροια του άρθρου
24 του Συντάγµατος. Λέει η παράγραφος 3: «Για να αναγνωριστεί
µια περιοχή ως οικιστική και για να ενεργοποιηθεί πολεοδοµικά,
οι ιδιοκτησίες που περιλαµβάνονται σε αυτή συµµετέχουν υπο-
χρεωτικά, χωρίς αποζηµίωση από τον οικείο φορέα, στη διάθεση
των εκτάσεων που είναι απαραίτητες για κοινωφελείς γενικά χρή-
σεις και σκοπούς.». 

Ήρθε, βεβαίως, πολύ ορθά ο ν. 1337/83 καθορίζοντας ποσο-
στά σε γη που θα συνεισφέρει ο κάθε ιδιοκτήτης, ανάλογα µε το
άθροισµα των ιδιοκτησιών γης ενός και του αυτού ιδιοκτήτη που
περιλαµβάνονται στο όριο της προς ένταξη περιοχής. Ως ηµε-
ροµηνία αναφοράς είχε έναν χρόνο πριν, 10-3-1982, δηλαδή,
πριν από την ψήφιση του νόµου.

Τι κάνετε τώρα εσείς σήµερα; Ορίζετε την έννοια της ιδιοκτη-
σίας µε διαφορετικό τρόπο. Ως ιδιοκτησία νοείτε το αγροτεµά-
χιο, όπως αυτό ορίζεται από το Εθνικό Κτηµατολόγιο, ήτοι η
συνεχόµενη έκταση γης που αποτελεί αυτοτελές και ενιαίο ακί-
νητο. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο υπολογισµός της εισφοράς
δεν γίνεται µε το άθροισµα των ιδιοκτησιών του ιδιοκτήτη ανά
πολεοδοµική ενότητα, αλλά σε κάθε γεωτεµάχιο χωριστά. Και ως
ηµεροµηνία, βεβαίως, φέρνετε την ηµεροµηνία 28-5-14. 

Υπολογίστε, λοιπόν, από το 1982 µέχρι σήµερα πόσες µεταβι-
βάσεις και κατατµήσεις έχουν γίνει, υπολογίστε την κερδοσκοπία
της γης, την αυθαίρετη δόµηση και τότε θα δείτε πώς προκύπτει
η αδυναµία σύνταξης ενός αειφόρου πολεοδοµικού σχεδιασµού,
που είναι το ζητούµενο, ιδιαίτερα για τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Όπως καταλαβαίνετε, αυτοί που κυρίως επιβρα-
βεύονται µε την αλλαγή που προτείνετε είναι οι µεγάλοι ιδιοκτή-
τες, που έχουν φροντίσει να κάνουν όλες τις κατατµήσεις, τις
µεταβιβάσεις σε αυτό το διάστηµα. 

Ουσιαστικά, δηλαδή, αγνοείτε το πνεύµα του νοµοθέτη του
ν.1337 και µειώνετε τους χώρους που έχει ανάγκη η κοινωνία να
διατεθούν για κοινωφελείς δραστηριότητες. 

Βέβαια, µε την κλιµακωτή εισφορά που επιβάλλετε -παρά τη
βελτίωση που κάνατε την ύστατη στιγµή για τους µικροϊδιοκτή-
τες- εξακολουθεί να υπάρχει αυτή η άνιση σχέση µικροϊδιοκτη-
τών µε τους µεγαλοϊδιοκτήτες. 

Θα έρθω πάλι -γιατί λεπτοµέρειες θα πούµε στην κατ’ άρθρον
συζήτηση- στο µεγάλο πρόβληµα που αφορά το δασικό οικοσύ-
στηµα της χώρας µας. 

Θα σας θυµίσω για µία ακόµα φορά το άρθρο 117 του Συντάγ-
µατος παράγραφος 3, που λέει τα εξής: «Δάση και δασικές εκτά-
σεις που καταστράφηκαν ή καταστρέφονται από πυρκαγιά ή µε
άλλον τρόπο, αποψιλώθηκαν ή αποψιλώνονται, δεν αποβάλλουν
τον χαρακτήρα που είχαν πριν καταστραφούν.». Δηλαδή κηρύσ-
σονται υποχρεωτικά αναδασωτέα και αποκλείεται να διατεθούν
για άλλον προορισµό. Συµπληρώνει, λοιπόν, η παράγραφος 6 ότι
η παράγραφος 3 -που προανέφερα- εφαρµόζεται και στις οικι-
στικές περιοχές, αφού αναγνωρίζονται ή αναµορφώνονται, αφό-
του ισχύουν οι νόµοι που προβλέπονται στις παραγράφους αυ-
τές. 

Εσείς όχι µόνο αγνοείτε αυτές τις συνταγµατικές διατάξεις,
αλλά αγνοείτε και τους αντίστοιχους εφαρµοστικούς νόµους,
αλλά κυρίως τη νοµολογία του Σ.τ.Ε., η οποία εξακολουθεί και
σήµερα να ισχύει. Όσον αφορά στο θέµα της άρσης της αναδά-
σωσης -επειδή πρόφτασα να διαβάσω, µόλις πριν από λίγο πήρα
την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής- αυτή µπο-
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ρεί να γίνει –αναφέρει, βεβαίως, για το άρθρο 117- µόνο για πολύ
σοβαρούς σκοπούς, τους οποίους εξειδικεύει –για να τα ξεκα-
θαρίσουµε αυτά τα πράγµατα- δηλαδή, για εξυπηρέτηση ανάγ-
κης µε ιδιαίτερη κοινωνική, εθνική, οικονοµική σηµασία. Τέτοια
έργα είναι αυτά που έχουν σχέση µε µεγάλα έργα υποδοµής, µε
αεροδρόµια, τεχνητές λίµνες, υδροηλεκτρικούς σταθµούς, µε
υποδοµή δικτύων µεταφοράς.

Βέβαια, κάπου αναφέρει και το θέµα των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, λέγοντας ότι διατηρείται ο προστατευτικός χαρακτή-
ρας της αναδάσωσης και σε αυτές τις περιπτώσεις. Πουθενά
αλλού. Είναι συγκεκριµένα. Η Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής τεκµηριώνει. 

Αν το διαβάσετε, κύριε Υπουργέ, θα δείτε ότι το σύνολο των
διατάξεων του άρθρου 12 το κρίνει αντισυνταγµατικό. Δεν το
λέµε µόνο εµείς. 

Φτάνετε µέχρι το σηµείο -γιατί µε προκάλεσε ο αγαπητός συ-
νάδελφος προηγουµένως- να επιβραβεύετε καταπατητές που εκ-
χέρσωναν παράνοµα δηµόσιες δασικές εκτάσεις από το ’75 έως
τον Μάρτιο του 2007. Δεν έχει καµµία σχέση η συγκεκριµένη
ρύθµιση µε τους δασωµένους αγρούς της επαρχίας, της περι-
φέρειας. 

Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες της περιφέ-
ρειας -για να το ξεκαθαρίσουµε- είναι ότι, εξαιτίας της εγκατά-
λειψης, ιδιαίτερα την περίοδο µετά τον Εµφύλιο και ιδιαίτερα της
υποχώρησης της αγροτικής δραστηριότητας -η περίφηµη περίο-
δος της αστικοποίησης της Ελλάδας!- εγκατέλειψαν τις αγροτι-
κές τους εκτάσεις και δασώθηκαν. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Να πάµε µαζί να τα πείτε εκεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όντως, αγαπητέ συνάδελφε, σή-

µερα το πρόβληµα δεν είναι το πρόβληµα της επαρχίας όσον
αφορά τα δάση, είναι το πρόβληµα των περιαστικών περιοχών,
είναι το πρόβληµα της Αττικής. Αυτό δεν µπορείτε να το καταλά-
βετε. 

Κι έρχεστε τώρα και τι κάνετε εσείς; Προσέξτε τι κάνετε. Δεν
λύνετε το θέµα όλων αυτών των αγροτών, που οι εκτάσεις τους
έχουν δασωθεί πριν από το 1975 -είναι ένα τεράστιο πρόβληµα
στην επαρχία- και έρχεστε και λύνετε αυτό που αφορά τα έτη
από το 1975 µέχρι το 2007. Αν θέλετε, µπορείτε να δείτε την ει-
κόνα, να δείτε τι έχει συµβεί. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Να πάµε µαζί να τα πείτε στα
χωριά αυτά που λέτε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πολλές από αυτές τις εκτάσεις,
που εσείς τώρα έρχεστε και τις αποχαρακτηρίζετε, είχαν παρα-
χωρηθεί το 1920-1921 για την αποκατάσταση των προσφύγων.
Και σωστά έγινε αυτό εκείνη την περίοδο. Η ανάγκη αγροτικής
γης ήταν πολύ έντονη. Αυτές οι εκτάσεις στη διαδροµή εγκατα-
λείφθηκαν, δασώθηκαν, γιατί η αγροτική δραστηριότητα εγκα-
ταλείφθηκε. Μη συγχέετε τις σηµερινές ανάγκες για απαλλο-
τριωµένες εκτάσεις µε αυτές που υπήρχαν εκείνη την περίοδο.
Ήταν πολύ διαφορετικά τα πράγµατα. Όταν, όµως, µετά άρχισαν
να αποκτούν οικοπεδική αξία -αυτό έχει συµβεί- άρχισαν αυτές
οι εκτάσεις να εκχερσώνονται. Δεν τους έφτανε ό,τι είχε συµβεί
πριν από το 1975, αλλά συνέχισαν να τις εκχερσώνουν και µετά
το 1975 µέχρι το 2007, δήθεν για αγροτική χρήση. 

Είναι πραγµατικά από το Θεό πρόκληση αυτό το πράγµα, όταν
υπάρχουν πάρα πολλές και συγκεκριµένες περιπτώσεις τέτοιων
εκτάσεων. 

Κύριε Υπουργέ, όσο και να θέλετε να δεσµεύσετε τη χρήση
των αγροτικών εκτάσεων, δεν υπάρχει αυτό το νοµικό υπόβαθρο.
Από την ώρα που αποχαρακτηρίστηκαν και εντάχθηκαν σε χρή-
σεις αγροτικές, πόσο εύκολα γίνονται οικόπεδα ούτε µπορείτε
να το φανταστείτε. Εδώ δεν µπορούµε να προστατεύσουµε χα-
ρακτηρισµένες εκτάσεις υψηλής παραγωγικότητας και θα προ-
στατεύσουµε αυτές που, στο κάτω κάτω, βρίσκονται σε ορεινά,
µη παραγωγικά εδάφη; 

Το πρόβληµα της Αττικής, δηλαδή, είναι αυτά που εκχερσώ-
θηκαν στην Πεντέλη και στην Πάρνηθα και δεν είναι το ότι ολό-
κληρες περιοχές, όπως η Παιανία, που ήταν υψηλής παραγω-
γικότητας, παραδόθηκαν στη δόµηση και την οικοπεδοποίηση;
Τι κάνατε για να προστατευτεί η αγροτική γη; Θα πούµε και άλλα
πολλά. 

Επιβραβεύετε καταπατητές στο όνοµα της ενίσχυσης του
πρωτογενούς τοµέα -τους δίνετε την κυριότητα- και ταυτόχρονα,
βεβαίως, νοµιµοποιείτε και την αλλαγή χρήσης. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι διαγράφετε έτσι απλά τον δασικό
χαρακτήρα σε πολλές εκτάσεις πριν από το 1975, που έγιναν,
όπως λέτε, παρεµβάσεις της δηµόσιας διοίκησης. Ξέρετε ότι
πολλές από αυτές τις παρεµβάσεις δεν είχαν την άδεια της αρ-
µόδιας δασικής υπηρεσίας. Φτάνετε, µάλιστα, µέχρι το σηµείο
να απεµπολείτε το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου, που προ-
κύπτει από τον δασικό χαρακτήρα αυτών των εκτάσεων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι τεράστιο το πρόβληµα που υπάρ-
χει. Υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα συνταγµατικότητας στη συγ-
κεκριµένη διάταξη. Είναι ένα πρόβληµα που φτάνει µέχρι ση-
µείου αναζήτησης ποινικών ευθυνών. Είναι υποχρεωτική η εγ-
γραφή του δικαιώµατος του τεκµηρίου κυριότητας του δηµοσίου
σε αυτές τις εκτάσεις. Είναι το µόνο εργαλείο που έχει το δηµό-
σιο για να υπερασπιστεί την περιουσία του. 

Δεν θα τα αφήσουµε αυτά, κύριε Υπουργέ. Είναι αδιανόητο.
Είναι τεράστια η δηµόσια περιουσία η οποία έχει καταπατηθεί.
Και αυτό επιβραβεύεται µε τη συγκεκριµένη διαδικασία. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι εισάγετε την τροποποίηση κυρωµέ-
νων δασικών χαρτών. Είναι δυνατόν έτσι απλά να τροποποιείτε
κυρωµένους δασικούς χάρτες και να ανακαλείτε αναδασωτέες
πράξεις; 

Ειλικρινά, εκπλήσσοµαι διότι ξέρετε πως αυτήν την ώρα υπάρ-
χει ένα µεγάλο πρόβληµα µε τις κυρώσεις δασικών χαρτών, όπου
πραγµατικά, λόγω των πολλών ενστάσεων που υπάρχουν, ούτε
κυρώνονται και σε πάρα πολλές περιοχές δεν αναρτώνται καν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο.
Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώνοντας την αναφορά µου στο άρθρο

12, πάρτε πίσω τη συγκεκριµένη σας πρόταση. Διότι και τα υπό-
λοιπα που φέρνετε, ιδιαίτερα αυτές τις εγκαταστάσεις πολιτιστι-
κού χαρακτήρα, ακόµα και αν έχουν κριθεί –όπως λέει- κατεδα-
φιστέες τελεσίδικα, είναι τακτοποιήσεις. Μέχρι προχθές συζη-
τούσαµε πάλι µε το αρµόδιο Υπουργείο, πάλι µε εσάς, ότι υπάρ-
χει µια κόκκινη γραµµή. Για εµάς, τουλάχιστον σε αυτές τις
περιπτώσεις που τελεσίδικα και δικαστικά έχουν κριθεί ως αυ-
θαίρετα, δεν υπάρχει καµµία περίπτωση τακτοποίησης. Πριν από
έναν, δυο µήνες τα κουβεντιάζαµε. Αυτά είναι τακτοποιήσεις σε
όλα αυτά τα ζητήµατα.    

Θα τα πούµε και για την παρέµβαση που κάνετε στο Ρυθµι-
στικό της Αθήνας και για το οδικό δίκτυο Βάρης-Κορωπίου και
βεβαίως για το πόσο απλά έρχεστε σήµερα και προεδρικά δια-
τάγµατα που έχουν συνδεθεί µε περιοχές, όπως η Πλάκα, που
της έχουν δώσει ένα ιδιαίτερο χρώµα, τα ακυρώνετε, τα παρα-
βιάζετε. Θα πούµε για το πώς αλλάζετε για όγδοη συνεχή φορά
τον νέο κανονισµό. 

Ολοκληρώνω, λέγοντάς σας ότι είναι κρίµα σε µία περίοδο
κατά την οποία το πολιτικό ενδιαφέρον, εκ των πραγµάτων, έχει
µεταφερθεί σε άλλα επίπεδα, να χρησιµοποιείτε αυτήν την κατά-
σταση φέρνοντας ρυθµίσεις που καταπατούν, που κατεδαφίζουν
ό,τι τουλάχιστον είχε αποµείνει, αγαπητοί συνάδελφοι, ιδιαίτερα
της Νέας Δηµοκρατίας, από ένα Σύνταγµα που ο µέντορας, του-
λάχιστον της παράταξής σας, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, είχε
θεσπίσει για τη χώρα µας και που πραγµατικά περιείχε διατάξεις
φιλοπεριβαλλοντικές.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και σας

καλούµε για µια ακόµη φορά να αποσύρετε το άρθρο 12. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Η Διαρκής Επιτροπή
Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Τροποποίηση του ν.
3663/2008 και προσαρµογή του στην απόφαση πλαίσιο του Συµ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2009/426/ΔΕΥ της 16ης Δε-
κεµβρίου 2008 για την ενίσχυση της EUROJUST και την τροπο-
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ποίηση της απόφασης 2002/187/ΔΕΥ σχετικά µε τη σύσταση της
EUROJUST προκειµένου να ενισχυθεί η καταπολέµηση των σο-
βαρών µορφών εγκλήµατος». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 5ο Γυ-
µνάσιο Ξάνθης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Ειδικός Αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Γκόκας για
δεκαπέντε λεπτά.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου

του ΥΠΕΚΑ για τη βελτίωση του υφισταµένου πλαισίου, που
αφορά στις πράξεις εφαρµογής πολεοδοµικών σχεδίων και τον
καθορισµό της εισφοράς σε γη και σε χρήµα για τη διασφάλιση
της δηµιουργίας κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων, όπως
προβλέπει το Σύνταγµά µας, καθώς και στις διατάξεις ρυµοτο-
µικών απαλλοτριώσεων, όπως και άλλες διατάξεις πολεοδοµικής
και δασικής νοµοθεσίας, κατά τις συνεδριάσεις στην επιτροπή
ανέδειξε αφ’ ενός µεν την αναγκαιότητα µιας σειράς ρυθµίσεων
που αντιµετωπίζουν υπαρκτά προβλήµατα, αφ’ ετέρου δε και
τους προβληµατισµούς για ορισµένες ρυθµίσεις ειδικότερα στο
δεύτερο κεφάλαιο.

Έτσι διαπιστώσαµε ότι οι φορείς που βρίσκονται κοντά στον
πολίτη, όπως η αυτοδιοίκηση ή άλλες οργανώσεις πολιτών, αν-
τιµετωπίζουν θετικά τις ρυθµίσεις εφαρµογής των πολεοδοµικών
σχεδίων και του καθορισµού της εισφοράς σε γη και σε χρήµα
και την ανάγκη να διευκολυνθούν διαδικασίες προς όφελος του
πολίτη, των δήµων, του πολεοδοµικού σχεδιασµού αλλά και της
ίδιας της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης.

Εννοείται ότι πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν όλες οι διαστά-
σεις που σχετίζονται µε την ευρύτητα των επιπτώσεων, όταν κα-
λούµαστε να αντιµετωπίσουµε θέµατα µε κοινωνική, οικονοµική
αλλά και περιβαλλοντική διάσταση, όπως και ζητήµατα νοµικής
ή και συνταγµατικής φύσεως. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω ότι η συζήτηση ήταν ουσιαστική
και εποικοδοµητική, αφού και από την πλευρά του κυρίου Υπουρ-
γού υπήρξε και αποδοχή των προτάσεων και παρατηρήσεων.
Πολλές υπάρχουν ήδη στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Υπάρχουν,
όµως, και άλλες περιπτώσεις για αλλαγές ή διορθώσεις. Πιστεύω
ότι θα µπορέσουµε κατά τη συζήτηση στην Ολοµέλεια να δια-
µορφώσουµε και αυτές τις βελτιώσεις. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό επιχειρείται αλλαγή του πλαισίου που
βασίζεται στο ν.1337/1983, του γνωστού ως νόµου Τρίτση, ενός
καινοτόµου για την εποχή εκείνη νόµου, µε τον οποίο θεσµοθε-
τήθηκε για πρώτη φορά η έννοια της εισφοράς σε γη και χρήµα,
δίνοντας τη δυνατότητα δηµιουργίας κοινόχρηστων χώρων µέσα
από την εισφορά της ιδιοκτησίας, που εντασσόταν στο σχέδιο
πόλεως, ανάλογα µε το µέγεθός της και επί της συνολικής έκτα-
σης, ενώ συγχρόνως, µε την εισφορά σε χρήµα, εξασφαλίζεται
η απαραίτητη χρηµατοδότηση για να αποκτήσουν οι κοινόχρη-
στοι αυτοί χώροι λειτουργική µορφή.

Μετά από τριάντα χρόνια εφαρµογής του νόµου αυτού, έχουν
προκύψει διάφορα προβλήµατα. Υπάρχουν καθυστερήσεις στην
εφαρµογή και υλοποίηση σχεδίων, κυρίως γιατί η πολιτεία δεν
αντιµετώπισε αυτά τα προβλήµατα τη στιγµή που έπρεπε, ενώ
είναι γεγονός ότι τα θέµατα πολεοδοµικής φύσης, που απασχο-
λούν πολύ κόσµο, απαιτούν βελτιώσεις και προσαρµογές, που
πολλές φορές προκύπτουν από τη διαφοροποίηση των οικιστι-
κών αναγκών και των απαιτήσεων στις σύγχρονες πόλεις. 

Είναι δε απαραίτητο -και επιχειρείται από το παρόν σχέδιο
νόµου- να υπάρχει η καλύτερη δυνατή διαχείριση των πράξεων
εφαρµογής, ώστε αυτό να έχει θετικά αποτελέσµατα και για τον
ίδιο τον πολίτη αλλά και για το δηµόσιο συµφέρον.

Επιχειρείται, επίσης, να δοθεί λύση σε πολλές ιδιοκτησίες σε
όλη τη χώρα, οι οποίες δεν µπορούν να αξιοποιηθούν είτε από

τον πολίτη -ο οποίος δεν µπορεί να ασκήσει τα δικαιώµατά του
επί της ακίνητης περιουσίας του η οποία είναι δεσµευµένη για
λόγους απαλλοτρίωσης- είτε από τον ίδιο τον δήµο, λόγω οικο-
νοµικής αδυναµίας του να προχωρήσει στην υλοποίηση των προ-
βλεπόµενων βάσει της πολεοδοµικής µελέτης κοινόχρηστων
χώρων. 

Ειδικότερα στο πρώτο Κεφάλαιο: Οι αλλαγές που φέρνει το
σχέδιο νόµου όσον αφορά στο πρώτο κεφάλαιο, δηλαδή στις
πράξεις εφαρµογής και την εισφορά σε γη και σε χρήµα, αφο-
ρούν ιδιοκτησίες που εντάσσονται σε πολεοδοµικό σχέδιο για
πρώτη φορά ή εκείνες στις οποίες το πολεοδοµικό σχέδιο επε-
κτείνεται. 

Επίσης, προωθούνται ρυθµίσεις για την ταχύτερη εφαρµογή
των εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων και την ολοκλήρωση
των εκκρεµών διαδικασιών εκπόνησης µελετών πολεοδόµησης.
Υπάρχουν και ρυθµίσεις που επιχειρούν να διευθετήσουν θέµατα
περιοχών για τις οποίες έχουν ήδη εκδοθεί πράξεις εφαρµογής.

Κατ’ αρχάς αλλάζει ο τρόπος υπολογισµού της εισφοράς σε
γη και σε χρήµα και ο τρόπος καταβολής των χρηµατικών εισφο-
ρών. Βελτιώνεται η διαδικασία αναθεώρησης, τροποποίησης και
έγκρισης ρυµοτοµικών σχεδίων, η οποία περιλαµβάνει και το
γνωστό ζήτηµα των απαλλοτριώσεων, ενώ συγχρόνως βελτιώνε-
ται και η διαδικασία κτηµατογράφησης κατά τις πράξεις εφαρ-
µογής.

Ειδικότερα τώρα, η νέα κλίµακα ποσοστού εισφοράς που θε-
σπίζεται σε συνδυασµό µε τη νέα ηµεροµηνία αναφοράς για τον
έλεγχο των ιδιοκτησιών και των εµβαδών, αποτελεί ένα από τα
βασικά στοιχεία αλλαγών που εισάγεται.

Είναι θετική η τροποποίηση που έγινε, ώστε στη νέα κλίµακα
υπολογισµού µε µικρότερα ποσοστά συµµετοχής εισφοράς επί
των επιφανειών των ιδιοκτησιών σε σχέση µε τα προβλεπόµενα
στον ν. 1337/1983 το ποσοστό συµµετοχής µικρών ιδιοκτησιών
µέχρι διακοσίων πενήντα τετραγωνικών µέτρων παραµένει στο
10%, όπως και εµείς είχαµε προτείνει, και βεβαίως συνολικά και
για τις υπόλοιπες επιφάνειες η επιβάρυνση είναι µικρότερη σε
σχέση µε τα προβλεπόµενα στον νόµο του 1983. 

Θα πρέπει, όµως, να δούµε αντίστοιχα, στην περίπτωση εισφο-
ράς σε γη, και τη µείωση των ανώτερων ορίων ποσοστών προ-
σαύξησης που προβλέπεται έως 30% µε τη ρύθµιση γι’ αυτήν τη
δυνατότητα, όταν κατά την εκπόνηση των µελετών προκύπτει έλ-
λειµµα για τους κοινόχρηστους χώρους και πάλι για τις µικρές
ιδιοκτησίες. 

Είναι θετικές οι προβλέψεις για τις εκπτώσεις επί του αρχικού
ποσοστού εισφοράς σε χρήµα ίση µε 20% στην περίπτωση που
οι πράξεις εκδόθηκαν βάσει  αντικειµενικών αξιών και προτείναµε
να αφορά και περιπτώσεις πριν από την 1-1-2009, ενώ είναι θετι-
κές και άλλες εκπτώσεις που προβλέπονται, όπως η χρήση µει-
ωτικού συντελεστή στην τιµή ζώνης ή για εξόφληση εντός ενός
έτους, και πρέπει να διευκρινιστεί ποιες απ’ αυτές µπορούν να
υπολογιστούν, κύριε Υπουργέ, αθροιστικά.

Επίσης, προβλέπεται -και είναι και αυτό σηµαντικό- ότι όποιος
αδυνατεί να εισφέρει σε χρήµα να µπορεί να συνεισφέρει σε γη
τµήµα της ιδιοκτησίας του, ίσης φυσικά αξίας. 

Αυτή η δυνατότητα παρέχεται υπό προϋποθέσεις, προκειµέ-
νου να δηµιουργούνται οικόπεδα άρτια και οικοδοµήσιµα. Αυτή
η πρόβλεψη λειτουργεί θετικά τόσο για τον πολίτη που δεν µπο-
ρεί να πληρώσει το χρηµατικό τίµηµα της εισφοράς που του ανα-
λογεί όσο και για τον δήµο, ο οποίος µπορεί από τη στιγµή που
θα το αποκτήσει να το ανταλλάξει µε κάποιον άλλο ιδιοκτήτη, την
έκταση του οποίου έχει δεσµεύσει και δεν µπορεί να απαλλο-
τριώσει λόγω οικονοµικής του αδυναµίας. Συνεπώς αυτή η πρό-
βλεψη επιταχύνει διαδικασίες και ξεµπλοκάρει πιθανά κωλύµατα. 

Επίσης, βελτιώνονται η διαδικασία και το πλαίσιο άρσης των
απαλλοτριώσεων. Είπαµε στην επιτροπή ότι είναι θετική η τρο-
ποποίηση που ορίζει τελικά την αυτοδίκαιη άρση, λόγω παρέλευ-
σης δεκαπέντε χρόνων από την έγκριση του ρυµοτοµικού
σχεδίου και πέντε χρόνων από την κύρωση της πράξης εφαρµο-
γής ή αναλογισµού. Είναι σηµαντική η ρύθµιση, γιατί απαλλάσσει
από την πολύχρονη οµηρία πολλούς συµπολίτες µας, που δεν
µπορούν να εκµεταλλευθούν την αξία της περιουσίας τους. 

Προβλέπεται ακόµη -και έχει τη σηµασία του- ότι ο δήµος θα
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επιβάλλει απαλλοτρίωση µόνο όταν θα έχει τα χρήµατα να πλη-
ρώσει ή εφόσον έχει αιτηθεί χρήµατα από το Πράσινο Ταµείο,
ενώ τα χρήµατα από εισφορά διατίθενται µόνο για έργα υποδο-
µής και πολεοδοµικές µελέτες, πράξεις εφαρµογής ή ρυµοτο-
µικά σχέδια εφαρµογής, ενώ κάθε διάθεση για άλλον σκοπό
αποτελεί παράβαση καθήκοντος.

Παράλληλα, η δυνατότητα εξόφλησης της εισφοράς σε χρήµα
ή σε δόσεις µέχρι εννέα χρόνια διευκολύνει και τους ίδιους αλλά
και την υλοποίηση έργων υποδοµής για κοινόχρηστους χώρους
και κοινωφελείς σκοπούς. 

Υπάρχουν, ωστόσο, περιπτώσεις οικισµών που πρέπει να τις
ξαναδούµε, για τους οποίους έχουν προκύψει υπέρογκες εισφο-
ρές, εξαιτίας τεράστιων χρονικών καθυστερήσεων που έχουν
υπάρξει από την έγκριση των σχεδίων πόλεως και την έκδοση
πράξης εφαρµογής, µέχρι τον υπολογισµό της εισφοράς σε
χρήµα. Εδώ µπορεί να έχουν µεσολαβήσει µέχρι και είκοσι χρό-
νια, άρα έχουµε διαφορετικές και υψηλότερες τιµές ζώνης.

Άλλες ρυθµίσεις που προωθούνται είναι η διασύνδεση µε το
Κτηµατολόγιο κατά τη σύνταξη της πράξης και όχι µεταγενέ-
στερα, η δυνατότητα µεταβίβασης του ακινήτου ακόµη και αν δεν
έχουν εξοφληθεί στο σύνολό τους οι υποχρεώσεις εισφοράς σε
χρήµα, ο σαφής καθορισµός της διαδικασίας τροποποίησης συγ-
κεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων µετά από άρση της απαλλο-
τρίωσης, η πρόβλεψη για τη δυνατότητα χρηµατοδότησης δή-
µων µε οικονοµική δυσχέρεια µέσα από το Πράσινο Ταµείο –ήδη
το προανέφερα- ο επανακαθορισµός των προστατευτικών δια-
τάξεων για το περιβάλλον σε περιπτώσεις τροποποίησης των
σχεδίων πόλεως, η δυνατότητα µεταφοράς συντελεστή δόµησης
από απαλλοτριωµένα οικόπεδα για την Τράπεζα Γης.

Προχωρώ στο δεύτερο κεφάλαιο. Στο δεύτερο κεφάλαιο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν διατάξεις πολεοδοµικές,
διατάξεις που τροποποιούν τον ΝΟΚ, αλλά και διατάξεις που
τροποποιούν ή συµπληρώνουν το υφιστάµενο πλαίσιο της δασι-
κής νοµοθεσίας. Γίνεται προσπάθεια να αντιµετωπιστούν προ-
βλήµατα εφαρµογής του ν. 4067/2012 αλλά και αποσαφηνίσεων
για τη διευκόλυνση του έργου της δηµόσιας διοίκησης. 

Υπάρχουν ρυθµίσεις για τη διασφάλιση της πολιτισµικής κλη-
ρονοµιάς του ιστορικού κέντρου της Αθήνας, όπως και ρυθµίσεις
θεµάτων χρήσεων γης στις περιοχές της Πλάκας και των Εξαρ-
χείων του Δήµου Αθηναίων.

Είχαµε ζητήσει κατά τη συζήτηση στην επιτροπή αυτές οι χρή-
σεις στα διατηρητέα κτήρια να αφορούν υφιστάµενες καταστά-
σεις και σε υφιστάµενους χώρους, χωρίς επέκταση σε άλλους
χώρους, όπως, παραδείγµατος χάριν, εγκατάσταση βοηθητικών
χρήσεων στον πρώτο όροφο. 

Επίσης, έχουµε πληροφορηθεί ότι υπάρχουν σοβαρές ενστά-
σεις από τον Δήµο Αθηναίων για τις παρεµβάσεις στο ειδικό αυτό
καθεστώς των χρήσεων στην περιοχή της Πλάκας. Γι’ αυτό πι-
στεύουµε ότι πρέπει σε κάθε περίπτωση να διασφαλίσουµε τις
προϋποθέσεις για να υπάρχει η καλύτερη δυνατή συνεργασία,
ιδιαίτερα στα πλέον επίµαχα σηµεία, ώστε να µην υπάρχουν αµ-
φιβολίες για τις επιπτώσεις στην ευαίσθητη αυτή περιοχή από
τις ρυθµίσεις που προτείνονται, κάτι που θα δούµε αναλυτικό-
τερα, κύριε Υπουργέ, στην επί των άρθρων συζήτηση αύριο.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις σχετικά µε τη δασική νοµοθεσία,
έγινε πολλή συζήτηση για όλες τις επιµέρους διατάξεις στην επι-
τροπή -και κατά την ακρόαση φορέων- µε πολλές επισηµάνσεις
και αντιδράσεις. Υπάρχει πάντα -και είναι λογικό- µια ιδιαίτερη
ευαισθησία από όλους πάνω στα θέµατα των δασών και των δα-
σικών εκτάσεων.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Από το Σύνταγµα
υπάρχει αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μη διακόπτετε,
κυρία συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Η έλλειψη των δασικών χαρτών, οι επεµ-
βάσεις και οι διαµορφωµένες καταστάσεις επί δεκαετίες, όπως
και η αντικειµενική, κοινωνική και οικονοµική πραγµατικότητα δη-
µιουργούν ένα πολύ σύνθετο πρόβληµα, παράλληλα µε τα νο-
µικά και συνταγµατικά ζητήµατα που συνυπάρχουν.

Από την πλευρά µας, παίρνουµε σοβαρά υπ’ όψιν την ιδιαίτερη
οικολογική και περιβαλλοντική σηµασία που έχουν αυτά τα θέ-

µατα ταυτόχρονα µε την κοινωνική και αναπτυξιακή διάσταση.
Έτσι, λοιπόν, περιµένουµε στους προβληµατισµούς που διατυ-
πώσαµε απαντήσεις και διευκρινίσεις από την πλευρά του κυρίου
Υπουργού, όπως για τη διάταξη που προβλέπει το τελεσίδικο των
αποφάσεων της δασικής υπηρεσίας που έχουν εκδοθεί µετά το
1975 και δεν είχε εκδοθεί η ενδικοφανής προσφυγή του άρθρου
14 του ν. 998/1979.

Τι προβλήµατα έχουν καταγραφεί; Ποια στοιχεία έχουµε για
τη µέχρι σήµερα διαδικασία από τη λειτουργία της καθώς και τα
αποτελέσµατα που είχε; Πώς διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέ-
ρον;

Επίσης, τι έχει ειπωθεί για το πλαίσιο εφαρµογής της διάταξης
σχετικά µε τη διαδικασία που αποδεικνύει το ανέφικτο της ανα-
δάσωσης, ώστε να µην υπάρχουν περιθώρια για ανεπιθύµητες
παρεµβάσεις;

Έγινε µεγάλη συζήτηση για τη ρύθµιση που αφορά –και γίνε-
ται και σήµερα απ’ ό,τι διαπιστώσαµε- στις παράνοµα εκχερσω-
µένες για γεωργική εκµετάλλευση δασικού χαρακτήρα εκτάσεις
από το 1975 ως τον Μάρτιο του 2007. Κατά τη γνώµη µας, είναι
µια µέση λύση, που προβλέπει χρηµατικό αντάλλαγµα για τη συ-
νέχιση της αγροτικής εκµετάλλευσης –και µόνο για αγροτική εκ-
µετάλλευση, όπως διευκρινίστηκε- και αφορά µόνο χρήση και σε
καµµία περίπτωση κυριότητα.

Οι καταλογισµοί που έχουν γίνει µέχρι σήµερα αφορούν τερά-
στια ποσά, ενώ οι εκµεταλλεύσεις είναι γεωργικές ή δενδρώδεις
καλλιέργειες σε πολλές περιπτώσεις που δίνουν εισόδηµα σε
πολλούς αγρότες.

Από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -απ’ ό,τι θυ-
µάµαι κατά τη συζήτηση του ν. 4280/2014- είχε αναφερθεί ότι θα
αναληφθεί πρωτοβουλία µε τροπολογία για αυτές τις περιπτώ-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι λέτε όταν βρίσκεστε µε τους
αγρότες στα χωριά που έχουν αυτές τις καλλιέργειες και αυτά
τα προβλήµατα και ζουν από αυτές; Τι λέτε για τη συγκεκριµένη
τουλάχιστον ρύθµιση σήµερα; Να πληρωθούν πρόστιµα, που µά-
λιστα είναι δεκάδες χιλιάδες, που δεν πρόκειται να πληρωθούν,
όπως πολύ καλά ξέρετε; Να ξεριζωθούν τα δένδρα; Να µην
υπάρχουν βοσκότοποι και να αναδασωθούν όλα αυτά; 

Είναι άλλο θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δασωµένοι
εγκαταλελειµµένοι αγροί και άλλο αυτό που ρυθµίζεται σήµερα.
Το κάθε ένα πρόβληµα θέλει τη δική του απάντηση. Εµείς πι-
στεύουµε ότι µετά τη νοµοτεχνική βελτίωση ιδιαίτερα σε αυτό το
σηµείο έχουµε µια ρεαλιστική λύση. Για τα άλλα θα περιµένουµε
τις απαντήσεις και τις διευκρινίσεις από τον κύριο Υπουργό.
Όµως, θα πρέπει να υπάρξει ρητή διατύπωση που να µην αφήνει
κανένα περιθώριο για εκµεταλλεύσεις µετά το 2007, όπως θα
πρέπει να προβλεφθεί και ο τρόπος µε τον οποίο θα καθορίζεται
το ύψος του χρηµατικού ανταλλάγµατος που προβλέπεται.

Επίσης, υπάρχουν και άλλα ζητήµατα. Τα είχαµε πει στην επι-
τροπή. Θα αναφερθούµε αναλυτικότερα και στην κατ’ άρθρον
συζήτηση. Θα ήθελα µόνο να αναφερθώ στην περίπτωση της
αναµόρφωσης των δασικών χαρτών και τον προβληµατισµό µας
να µην υπάρξει καταστρατήγηση στην πράξη, να µην ανοίξουµε
δηλαδή κάποιο παράθυρο στον νόµο ή και στις περιπτώσεις των
επιτρεπτέων επεµβάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά µας ψηφίζουµε
επί της αρχής την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, µε την
οποία επιδιώκεται η βελτίωση της νοµοθεσίας που αφορά τις
πράξεις εφαρµογής και τις ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις, παρέ-
χοντας πιο ευνοϊκούς όρους στους πολίτες και διασφαλίζοντας
ταυτόχρονα ανθρώπινες πόλεις µε κοινόχρηστους χώρους, επι-
διώκοντας και την τροποποίηση και συµπλήρωση της νοµοθε-
σίας επί πολεοδοµικών θεµάτων και θεµάτων δασικής νοµοθε-
σίας για την αντιµετώπιση διαφόρων ζητηµάτων που έχουν προ-
κύψει κατά το διάστηµα εφαρµογής τους.

Περιµένουµε, όµως, την κατ’ άρθρον συζήτηση για να αποσα-
φηνιστούν τα σηµεία που έχουµε ζητήσει και να γίνουν βελτιώ-
σεις σε σχέση και µε τους προβληµατισµούς και τις παρατηρή-
σεις που διατυπώσαµε. 

Πρέπει να παίρνουµε πρωτοβουλίες για θέµατα που λιµνά-
ζουν, όπως και για την υπέρβαση αδιεξόδων που δηµιουργούνται
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από παγιωµένες καταστάσεις, πάντα, όµως, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο πλαίσιο του κοινού περί δικαίου αισθήµατος, της
λογικής και της διασφάλισης του δηµόσιου συµφέροντος και
µέσα σε νόµιµο πλαίσιο. Με αυτό πάντα το σκεπτικό δεν συµφω-
νούµε µε τη µη λύση, αλλά µε ρεαλιστικά εφαρµόσιµες λύσεις. 

Για µία ακόµη φορά θέλω να τονίσω πως, αν είχαµε ολοκλη-
ρώσει τα απαραίτητα εργαλεία γι’ αυτά τα νοµοθετήµατα, όπως
τους δασικούς χάρτες, το Κτηµατολόγιο ή την πρόσφατα θεσµο-
θετηµένη Τράπεζα Γης, δεν θα είχαµε ίσως αυτήν την ανάγκη για
τόσο συχνές -και ίσως αποσπασµατικές καµµιά φορά, παρ’ ότι
χρήσιµες- νοµοθετικές ρυθµίσεις. 

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Γκόκα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί από
το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Βαρβάρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Έλενα Κουντουρά για δεκαπέντε λεπτά. 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέµα που θα ήθελα να πω για να

καταγραφεί στα Πρακτικά και που είναι πάρα πολύ σπουδαίο και
σηµαντικό είναι ότι έχουµε έναν καταιγισµό τροπολογιών για
άλλη µία φορά σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει να κάνει µε χω-
ροταξικές και πολεοδοµικές µεταρρυθµίσεις, χρήση εδάφους.
Οι τροπολογίες αυτές είναι από όλα τα Υπουργεία, εµπρόθεσµες
και εκπρόθεσµες, τις οποίες δεν έχουµε καταφέρει ακόµα να
δούµε, να εξετάσουµε και να κάνουµε τις παρατηρήσεις µας. Δεν
µας έχει πει ο Υπουργός ποιες θα κάνει δεκτές και ποιες όχι. Θα
περιµένουµε την αυριανή ηµέρα για να δούµε τις εκπλήξεις. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι ότι σε αυτό το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε το δεύτερο κεφάλαιο -είναι πολύ σηµαντικό να
ακουστεί- δεν πέρασε ποτέ από διαβούλευση. Έτσι λοιπόν, δεν
υπάρχουν οι γνώµες των φορέων, οι παρατηρήσεις τους, οι εν-
στάσεις τους αλλά και οι συµβουλές τους ή οι βελτιωτικές τους
παρατηρήσεις. 

Αυτό λοιπόν το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε
αποτελείται από δύο κεφάλαια, συνολικά δεκαπέντε άρθρα, τα
οποία στοχεύουν σε χωροταξικές και πολεοδοµικές µεταρρυθ-
µίσεις. Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις που προτάθηκαν
από διαβουλεύσεις σχεδίων νόµου του Υπουργείου και από εξει-
δικευµένα αιτήµατα πολιτών και υπηρεσιών, ειδικά της τοπικής
αυτοδιοίκησης, όσον αφορά το πρώτο κεφάλαιο. 

Έγιναν πλήρως αντιληπτές και από την ακρόαση των φορέων
στην επιτροπή οι επιθυµίες τους, αλλά και η αντίδραση τους για
το δεύτερο κεφάλαιο και τα άρθρα για τα οποία δεν ενηµερώθη-
καν ποτέ και κατατέθηκαν υποµνήµατα φορέων και ιδιωτών. 

Η κατοχή γης θεωρείται διαχρονικά ένα ισχυρό περιουσιακό
στοιχείο και βέβαια προκαλεί σε πολλές περιπτώσεις αντικρουό-
µενα, δυστυχώς, συµφέροντα µεταξύ πολιτών, αλλά και µεταξύ
ιδιωτών και φορέων δηµοσίου συµφέροντος. 

Διακρίναµε τη διάθεση του Υπουργού ώστε να προχωρήσει το
νοµοθέτηµα µε τη µέγιστη δυνατή αποδοχή. Πραγµατικά, έφερε
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, έδωσε λύση άµεση στις επιτροπές για
κάποια αιτήµατα, τα οποία θεώρησε ότι µπορεί να ικανοποιήσει
αµέσως. Επίσης ο Υπουργός προσπάθησε να ικανοποιήσει και
διαχρονικά προβλήµατα και εκκρεµότητες που ταλαιπωρούσαν
πολίτες και συντηρούσαν µια διαµάχη µε το δηµόσιο. Αυτό,
πραγµατικά, το κρίνουµε πολύ θετικά. 

Στο πρώτο Κεφάλαιο, λοιπόν, γίνονται τροποποιήσεις στην
ισχύουσα νοµοθεσία, σχετικά µε την αντιµετώπιση της ιδιοκτη-
σίας για τον υπολογισµό εισφοράς σε γη και χρήµα καθώς επί-
σης και την τροποποίηση συγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων. 

Όπως δηλώνει και ο τίτλος του, η φιλοσοφία του νοµοθετήµα-
τος πρέπει να είναι η εισφορά γης µε σκοπό τη δηµιουργία κοι-

νοχρήστων και κοινωφελών χώρων, καθώς αναπτύσσεται η δό-
µηση και όχι η είσπραξη χρηµάτων. Εδώ προβλέπεται οριζόντια
µείωση των εισφορών σε χρήµα για όσα ακίνητα εντάσσονται στο
σχέδιο πόλης, αύξηση των δόσεων, καθώς και η δυνατότητα µε-
ταβίβασης του ακινήτου, ακόµα κι αν δεν έχουν εξοφληθεί στο
σύνολό τους.

Οφείλω, λοιπόν, να παραδεχθώ, κύριε Υπουργέ, ότι αυτές οι
νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέρατε διόρθωσαν λίγο την αρχική
µορφή του νοµοσχεδίου, σχετικά µε την κλιµάκωση εισφοράς.
Δεν είδαµε, όµως, έναν σαφή διαχωρισµό σε αραιοδοµηµένες
και πυκνοδοµηµένες ούτε µια ειδική πρόβλεψη για τις τουριστι-
κές περιοχές ούτε κάποια ειδική µεταχείριση για την πρώτη κα-
τοικία. 

Είναι ανάγκη, λοιπόν, πριν προχωρήσουν οι πράξεις εφαρµο-
γής, να µειωθούν γενναία οι αντικειµενικές αξίες, πράγµα το
οποίο έχουµε ζητήσει εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, το έχει ζη-
τήσει όλη η Αντιπολίτευση, αλλά και Βουλευτές δικοί σας, της
Κυβέρνησης. Είναι κάτι που έχει ταλαιπωρήσει όλα αυτά τα χρό-
νια τους Έλληνες, ιδιαίτερα από τη στιγµή που ξέσπασε η κρίση. 

Όπου έχει γίνει κύρωση πράξης, να µπορούν οι δήµοι µε απο-
φάσεις να µετατρέπουν την εισφορά γης, καθορίζοντας τιµή µι-
κρότερη της αντικειµενικής. Επίσης, στις περιπτώσεις που έχουν
ήδη γίνει έργα υποδοµής σε µεγάλο ποσοστό, να καθορίζεται
από τους δήµους η εισφορά γης µε την αρχή της αναλογικότη-
τας και όχι µόνο µε εισπρακτικό χαρακτήρα. Θα πρέπει επίσης
να συµπεριληφθούν και οι ληξιπρόθεσµες οφειλές, αλλά και κά-
ποιες θετικές προβλέψεις που υπάρχουν, όπως η έκπτωση κατά
20% στις εισφορές σε χρήµα. Oι διευκολύνσεις που παρέχονται
µέσω των δόσεων να βελτιωθούν κι άλλο. 

Αυτό θα πρέπει να διορθωθεί, γιατί στην οικονοµική κρίση που
βρισκόµαστε θα εξαναγκαστούν οι πολίτες να αποποιούνται τε-
λικά τις ιδιοκτησίες τους ή να τις απαξιώνουν. Όσον αφορά τα
άρθρα 1 έως 6 του πρώτου κεφαλαίου, θα αναφερθώ αναλυτι-
κότερα στην αυριανή µου οµιλία. Γενικά, όµως, βρισκόµαστε
προς θετική κατεύθυνση. 

Τα άρθρα του δεύτερου κεφαλαίου, τα οποία δεν τέθηκαν σε
δηµόσια διαβούλευση, έχουν δηµιουργήσει αρκετές αντιδρά-
σεις, αντιθέσεις και στους φορείς και στους συναδέλφους και
στην επιτροπή και γενικότερα έχουµε έναν καταιγισµό παραπό-
νων. Ο κύριος Υπουργός έφερε κάποιες βελτιώσεις που συµπλη-
ρώνουν τον κανονισµό, καθώς και πολεοδοµικές διατάξεις, οι
οποίες θεωρούµε πως είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Στα περισσότερα άρθρα του δεύτερου κεφαλαίου, µε τις βελ-
τιώσεις που ήρθαν, βλέπουµε ότι πρέπει να λυθούν πάρα πολλές
εκκρεµότητες. Νοµοθετούµε βέβαια για να απαλειφθούν όλες οι
εκκρεµότητες που ταλαιπωρούν τους πολίτες, να σταµατήσουν
οι προστριβές µεταξύ κατόχων ιδιωτικής και δηµόσιας γης και
πάνω απ’ όλα να προστατεύσουµε το ελληνικό περιβάλλον, αλλά
δεν έχουµε καθορίσει ακριβώς τι σηµαίνει δηµόσια γη και τι δά-
σος. 

Είπα και στην επιτροπή ότι δεν έχουµε δασικούς χάρτες, δεν
έχουµε στοιχεία, δεν υπάρχει µελέτη. Δεν θα µιλήσω βέβαια και
για το Κτηµατολόγιο, που είναι µια πονεµένη ιστορία. Αφήνουµε
περιθώρια σε βλέψεις καταπατητών, αφού δίνουµε την εντύπωση
ότι µε διορθωτικές διατάξεις ανά χρονικά διαστήµατα θα νοµι-
µοποιήσουµε τελικά τις αυθαιρεσίες. Αυτό δεν είναι έντιµο απέ-
ναντι στον τίµιο Έλληνα πολίτη που πληρώνει και είναι νόµιµος. 

Έτσι νοµίζω ότι είναι απαραίτητο να ολοκληρωθούν οι διαδι-
κασίες για το Κτηµατολόγιο και τους οριστικούς δασικούς χάρ-
τες. Αλλιώς, ό,τι κι αν νοµοθετούµε στην πράξη, θα αφήνει περι-
θώρια και παρερµηνείας και παρεµβάσεων αλλά και, τελικά, πα-
ραβάσεων. 

Όσον αφορά το άρθρο 12, υπάρχει ένα πάρα πολύ µεγάλο
πρόβληµα. Έχει φέρει απίστευτες αντιδράσεις. Εµείς στην αρχή
ζητήσαµε την απόσυρσή του. Παρ’ όλα αυτά, µας υποσχεθήκατε
ότι θα φέρετε βελτιώσεις. Θα περιµένουµε να δούµε αυτές τις
βελτιώσεις. Βέβαια, δεν µπορούµε να αγνοήσουµε ούτε τις πα-
ρατηρήσεις ούτε τα σχετικά επιχειρήµατα για τον κίνδυνο απώ-
λειας δασικών εκτάσεων και δηµόσιας περιουσίας. Δεν µπο-
ρούµε να αγνοήσουµε ούτε τους δασολόγους ούτε τις περιβαλ-
λοντικές οργανώσεις. 
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Πρέπει όµως να δούµε και τι συµβαίνει µε τους πολίτες και
πώς µπορούµε να βοηθήσουµε κάποιους στους οικισµούς και κά-
ποιους οι οποίοι είναι εκτός οικισµών. 

Θέλω, λοιπόν, να δούµε τις αλλαγές στο άρθρο 12 και, αν δεν
αλλάξει δραστικά, ή θα πρέπει να το αποσύρετε ή εµείς θα το
καταψηφίσουµε. 

Αυτό το λέµε, γιατί πρέπει αφ’ ενός να εξασφαλιστεί επαρκώς
η προστασία και η ανάπτυξη του δασικού πλούτου της χώρας
µας και αφ’ ετέρου να λυθούν πραγµατικά τα προβλήµατα που
ταλαιπωρούν οµάδες πολιτών και όχι να διευκολύνουµε επίδο-
ξους καταπατητές. 

Επιφυλασσόµαστε, λοιπόν, και αύριο στην οµιλία µας επί των
άρθρων, αφού δούµε τις βελτιώσεις και αφού διαβάσουµε τις
τροπολογίες -τον καταιγισµό τροπολογιών, που ελπίζω να µη φέ-
ρετε και άλλες- θα τοποθετηθούµε ξανά. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε και

εµείς την κ. Κουντουρά. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Συνδέσµου-

Χρυσή Αυγή για δεκαπέντε λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
Βλέπουµε, βιώνουµε, ζούµε στιγµές µιας κοινωνίας, η οποία

είναι ηθικά -και όχι µόνο- καταβαραθρωµένη, που η «ανεξάρτητη»
δικαιοσύνη έβγαλε απορριπτικό βούλευµα για την αίτηση απο-
φυλακίσεως των δύο αδίκως προφυλακισµένων Βουλευτών της
Χρυσής Αυγής, Ηλιόπουλου και Γερµενή, ενώ ο τρίτος ο οποίος
είχε προφυλακιστεί µαζί τους, ο κ. Μπούκουρας, απεφυλακίσθη.
Και απεφυλακίσθη διότι πολύ απλά -δεν έχει κάνει καµµία αξιό-
ποινη πράξη κανείς εξ αυτών, είναι πολιτική η δίωξη- ο ένας εκ
των τριών κιότεψε, έφυγε, δήλωσε µεταµέλεια.

Την ίδια ώρα είχαµε το ηχητικό ντοκουµέντο της προηγούµε-
νης εβδοµάδας, στο οποίο ο Πρωθυπουργός αναφερόµενος σε
αυτούς τους τρεις Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου έλεγε
σε δικαστικό να πει σε άλλον δικαστικό που έχει αναλάβει την
υπόθεση όταν θα πάνε στον ανακριτή να τους «θωπεύσει» -να το
πούµε πιο ευγενικά. Αυτή είναι η «ανεξάρτητη» δικαιοσύνη που
τόσο πολύ πιπιλίζετε. 

Την ίδια ώρα κάποιοι άλλοι Βουλευτές του ελληνικού Κοινο-
βουλίου δεν θέλουν να καταλάβουν µε τίποτα ότι η Χρυσή Αυγή
είναι πεντακάθαρη σαν διαµάντι κι ότι στις διάφορες δηλώσεις,
αιτιάσεις, σχόλια που έχουν κάνει τους έχουµε απαντήσει και
εγγράφως και µε στοιχεία.

Πάνω από όλα όµως έχει έρθει το ίδιο το ΣΔΟΕ, το οποίο
έκανε φύλλο και φτερό τη Χρυσή Αυγή, το ίδρυµά της, τους Βου-
λευτές, τα στελέχη της. Τα έκανε όλα στην κυριολεξία φύλλο και
φτερό και βγήκε ένα πόρισµα, το οποίο λέει ότι είµαστε πεντα-
κάθαροι. 

Οπότε, θα παρακαλούσαµε τους Βουλευτές του ελληνικού
Κοινοβουλίου, οι οποίοι ασχολούνται συνεχώς µε τη Χρυσή Αυγή,
να δουν πρώτα τα στοιχεία -τους τα έχουµε στείλει εξάλλου για
να µην έχουν κανένα θέµα- και να µην επαναλαµβάνουν συνεχώς
την ίδια καραµέλα. Δεν ξέρουµε αν το κάνουν για προεκλογικούς
λόγους στην τοπική τους κοινωνία και αν νοµίζουν ότι έτσι θα
επανεκλεγούν. Ας βρουν άλλους τρόπους. 

Βλέπουµε ότι στα τελευταία της αυτή η συγκυβέρνηση προ-
σπαθεί να περάσει ρουσφετολογικά νοµοσχέδια και «ντροπο-
λογίες». Στην κυριολεξία είναι «ντροπολογίες». Πρόκειται για
τροπολογίες άσχετες µε τα νοµοσχέδια, χάρες σε φίλους, σε
γνωστούς, σε εν δυνάµει ψηφοφόρους και δεν ξέρει κανείς τι
άλλο. Βλέπουµε ότι έρχονται και πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου -πολύ συνηθισµένη πρακτική για εσάς. Είναι µια τακτική
που σας βολεύει πάρα πολύ. Με λίγα λόγια «γίνεται της εκδιδο-
µένης γυναικός το σιδερένιο κιγκλίδωµα». 

Σας έχουµε όµως και µία λύση, αν θέλετε τόσο πολύ να παρα-
τείνετε τον βίο σας στη συγκυβέρνηση ή ακόµα και εσαεί. Θα
µπορούσατε να καταργήσετε τον θεσµό του Προέδρου της
Δηµοκρατίας και την ψηφοφορία, έτσι ώστε να µην έχετε ανάγκη
από διακόσιους ή εκατόν ογδόντα βουλευτές, και να εκλέγεται
ή να µην εκλέγεται και καθόλου, ώστε να βρίσκεστε εδώ σε αυτά
τα έδρανα που τόσο πολύ σας αρέσουν.

Όµως, υπάρχει και µία ακόµα καλύτερη λύση. Θα µπορούσατε

να καταργήσετε τις εκλογές αυτές καθαυτές, γιατί, όπως βλέ-
πουµε και ακούµε τις τελευταίες µέρες σε ραδιόφωνα και τηλε-
οράσεις, επειδή έρχονται οι εκλογές, θα επέλθει η καταστροφή.
Έτσι ορίζει ο νόµος, το Σύνταγµα, το οποίο εσείς έχετε ψηφίσει.
Είναι το Σύνταγµα του κράτους των Ελλήνων και λέει ότι σε συγ-
κεκριµένες περιπτώσεις γίνονται και εκλογές. Όµως εσείς επιµέ-
νετε ότι, αν γίνουν εκλογές, θα είναι καταστροφή. 

Όχι. Είναι και αυτό µέσα στα συνταγµατικά δικαιώµατα και δεν
µπορείτε α λά καρτ, όποτε σας κάνει κέφι, να τα επικαλείστε,
όπως έκανε ο Πρωθυπουργός, όντας στην αξιωµατική αντιπολί-
τευση το 2011 και τώρα που είναι Πρωθυπουργός να λέει και να
πράττει τα εντελώς αντίθετα.

Όσο για το εν λόγω νοµοσχέδιο: «Πράξεις εισφοράς σε γη και
σε χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις»,
ένα νοµοσχέδιο µέσω της ψήφισης του οποίου -αν και εφόσον
γίνει στα τελευταία σας- φαίνεται ότι προσπαθείτε να βρείτε
νέους ψηφοφόρους, αφού θα κάνετε χάρες, από ό,τι δείχνουν
τα πράγµατα, γιατί µόνο χάρες βρίσκει κανείς σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, έχουµε να πούµε τα εξής:

Με τον τίτλο: «Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα-Ρυµοτο-
µικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις» τακτοποιούνται διά-
φορα αιτήµατα, από τις επιτρεπόµενες χρήσεις σε Πλάκα και
Εξάρχεια, µέχρι τον ολοκληρωτικό αφανισµό των δασών και δα-
σικών εκτάσεων µέσα από την ικανοποίηση των εδώ και χρόνια
καταπατητών και καταστροφέων και την εξαφάνιση των δασικών
υπηρεσιών. Με νέο νοµοσχέδιο και πληθώρα άσχετων µεταξύ
τους διατάξεων επιχειρείται για ακόµα µια φορά η εξυπηρέτηση
συµφερόντων.

Με µια πρώτη µατιά αλλάζουν τα πάντα, ακόµη και ο αντιδασι-
κός νόµος που ψηφίστηκε τον Αύγουστο, ενώ τροποποιούνται
για πολλοστή φορά παράγραφοι και εδάφια του Νέου Οικοδοµι-
κού Κανονισµού, νόµου που ψηφίστηκε το 2012.

Νοµιµοποίηση καταπατηµένων εκτάσεων, άρση του αναδασω-
τέου χαρακτήρα καµένων εκτάσεων, αποχαρακτηρισµοί δασικών
εκτάσεων και ένταξή τους στον χωροταξικό σχεδιασµό, δασικοί
χάρτες άνευ νοήµατος, καθώς θα βρίσκονται πλέον υπό αµφι-
σβήτηση, είναι µερικές από τις επίµαχες διατάξεις της ήδη περι-
πλεγµένης δασικής νοµοθεσίας.

Το σχέδιο νόµου, βέβαια, έχει και διατάξεις που λειτουργούν
σε θετική κατεύθυνση, αλλά µόνο στάχτη στα µάτια µπορούν να
θεωρηθούν µέσα στο γενικότερο πνεύµα. Έτσι, δεν λείπουν και
προβλέψεις για οριζόντια µείωση των εισφορών σε χρήµα για
όσα ακίνητα εντάσσονται στο σχέδιο πόλης, µε την αποπληρωµή
τους σε εννέα χρόνια, καθώς και η δυνατότητα µετάβασης του
ακινήτου, ακόµα και αν δεν έχουν εξοφληθεί στο σύνολό τους οι
υποχρεώσεις εισφοράς σε χρήµα.

Ως πλέον αρνητική εξέλιξη θεωρείται το άρθρο 12, που έρχε-
ται σαν επιστέγασµα του προσφάτως ψηφισθέντος δασοκτόνου
νόµου του καλοκαιριού. Έτσι, ενδεικτικά αναφέρουµε: Αίρεται η
αναδάσωση µετά από πέντε χρόνια, εάν αποδεικνύεται ότι η έκ-
ταση είναι ανέφικτο να αναδασωθεί. Να σηµειωθεί ότι στον νόµο
περί δασών η πρόβλεψη αυτή υπήρχε µόνο για δηµοσίας εκτά-
σεως, η οποία δεν αποτελεί δάσος ή δασική έκταση. Δίνεται έτσι
κίνητρο για καταπάτηση, οικοδόµηση, επανειληµµένους εµπρη-
σµούς, εκχέρσωση και εκτεταµένες επεµβάσεις σε κατεστραµ-
µένα δάση και δασικές εκτάσεις, καθώς τότε διευκολύνεται η
απόδειξη αυτή.

Επιπλέον, στο νέο νοµοσχέδιο προτείνεται ρύθµιση για εκτά-
σεις οι οποίες απώλεσαν τον δασικό τους χαρακτήρα πριν από
το 1975 λόγω επεµβάσεων που στηρίχθηκαν σε διοικητική πράξη
η οποία καλύπτεται από το τεκµήριο νοµιµότητας. Για τις εκτά-
σεις αυτές το δηµόσιο δεν θα προβάλλει δικαίωµα κυριότητας.
Διευκολύνονται οι αποχαρακτηρισµοί δασών και δασικών εκτά-
σεων και, µάλιστα, µε αναδροµική ισχύ βάσει αδηµοσίευτων εγ-
γράφων που κατά την ηµεροµηνία σύνταξής τους είχαν µόνο
πληροφοριακό χαρακτήρα. Επιτρέπεται η επέκταση των λειτουρ-
γούντων λατοµείων αδρανών υλικών σε όµορες δασικές εκτάσεις
και αναδασωτέες εκτάσεις, όπου εκτελούνται έργα µεγάλης εθνι-
κής σηµασίας έως την ολοκλήρωσή στους. Επιτρέπεται σαρω-
τικά και δίχως ελάχιστες προστατευτικές εγγυήσεις, η επέκταση
λατοµείων, ακόµα και σε αναδασωτέες εκτάσεις, σε περιφέρειες
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όπου εκτελούνται µεγάλα έργα και δεν έχουν καθοριστεί λατο-
µικές ζώνες. Επιτρέπεται η εγκατάσταση φυλακών και σε δάση,
εφόσον δεν βρεθούν διαθέσιµες δηµόσιες εκτάσεις.

Σύµφωνα µε όσα αναφέρει το άρθρο 12, οι κτηνοτροφικές εγ-
καταστάσεις που εγκαταστάθηκαν χωρίς άδεια της δασικής υπη-
ρεσίας σε δάση συνεχίζουν τη λειτουργία τους για µια τριετία,
εντός της οποίας οφείλουν να λάβουν την έγκριση επέµβασης.
Στο ίδιο άρθρο τονίζεται, επίσης, ότι κατά τη διάρκεια της προ-
θεσµίας των τριών ετών αναστέλλεται η ισχύς των διοικητικών
πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων ή κατεδάφισης που
τυχόν έχουν εκδοθεί και, εφόσον εκδοθούν όλες οι απαιτούµενες
διοικητικές πράξεις και κρίσεις, οι πράξεις αυτές ανακαλούνται
από τη δασική υπηρεσία.

Ειδικότερα, για τις δασικές εκτάσεις που έχουν εκχερσωθεί
χωρίς άδεια και γεωργική εκµετάλλευση από το 1975 έως και τις
7 Μαρτίου 2007 -τότε ξεκίνησε η αεροφωτογράφιση του συνό-
λου της χώρας- προβλέπεται η συνέχιση της εκµετάλλευσης,
υπό την προϋπόθεση ότι οι κάτοχοί τους τις χρησιµοποιούν µόνο
για γεωργικές καλλιέργειες, και θα καταβάλλεται οικονοµικό τί-
µηµα που κυµαίνεται από 700 ευρώ έως 1.000 ευρώ το στρέµµα.
Διευκρινίζεται ότι για τις εκτάσεις αυτές µεταβιβάζεται η χρήση
και όχι η κυριότητα και, όπως λένε από το ΥΠΕΚΑ, αν χρησιµο-
ποιηθούν για άλλον λόγο πέραν της γεωργίας, τότε περιέρχονται
στο δηµόσιο.

Σηµειώνεται ότι για τις εκτάσεις που έχουν εκχερσωθεί πριν
από το 1975 µε διοικητική πράξη, υπάρχει ήδη νοµοθετική ρύθ-
µιση, σύµφωνα µε την οποία µε την καταβολή προστίµου -κυµαί-
νεται και εδώ από 700 ευρώ έως 1.000 ευρώ το στρέµµα- µετα-
βιβάζεται η κυριότητά τους στους καταπατητές, αφού δικαιούν-
ται µε την καταβολή χρηµατικού ανταλλάγµατος πέραν από το
γεγονός ότι είναι λάθος η µεταβίβαση κατά κυριότητα εκτάσεων
του δηµοσίου, είναι και τελείως λάθος η εξίσωση της τιµής ανά
στρέµµα, ανεξάρτητα από την περιοχή στην οποία βρίσκεται.
Υπάρχει σοβαρότατο ενδεχόµενο οικοπεδοποίησης µετά τη µε-
ταβίβαση εκτάσεων που υποτίθεται ότι προορίζονταν αποκλει-
στικά για γεωργική χρήση και, µάλιστα, σε εξευτελιστική τιµή.
Και σε αυτή την περίπτωση ισχύει ο περιορισµός της γεωργικής
εκµετάλλευσης.

Τέλος, νοµιµοποιούνται και αυθαίρετες εγκαταστάσεις κέν-
τρων περιβαλλοντικής ενηµέρωσης, ναοί και εγκαταστάσεις πο-
λιτιστικού χαρακτήρα. Ο όρος «πολιτιστικού χαρακτήρα» ξέρετε
τι άλλο χαρακτήρα µπορεί να εκλάβει. 

Θεωρούµε ότι τα αλλεπάλληλα νοµοθετήµατα, τα οποία προ-
ωθεί η Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια, επιχειρούν προκλητικά
να άρουν τα µέτρα προστασίας της δηµόσιας περιουσίας. 

Οι κυβερνητικοί χειρισµοί µε τη συνεχή δικαιολογία των µνη-
µονιακών υποχρεώσεων, αλλά και της δήθεν επίλυσης χρόνιων
εκκρεµών ζητηµάτων τα τελευταία χρόνια, παράγουν σκόπιµα
νοµοθεσία που αντί να στηρίζει την αειφόρο ανάπτυξη, διαµορ-
φώνει ένα ελαστικό πλαίσιο που, νοµιµοποιεί την κάθε είδους κα-
ταπάτηση, αυθαιρεσία, παρανοµία µε αποδέκτες αυτούς που
επιδίδονται στην πρακτική της αρπαχτής, µε µόνο κέρδος το οι-
κονοµικό αντάλλαγµα των καταπατήσεων. Η µεθόδευση αυτή
προοιωνίζει την πορεία προς µια στρεβλή, µη αειφορική ανά-
πτυξη, που επαναφέρει τη χωροταξική πολεοδοµική και περιβαλ-
λοντική πολιτική της χώρας πολλές δεκαετίας πίσω στον χρόνο. 

Ο φυσικός πλούτος της χώρας απειλείται από την κυβερνητική
πολιτική, µε συνέπεια την περαιτέρω υποβάθµιση της ζωής των
πολιτών. Το περιβάλλον πρέπει να αντιµετωπίζεται ως κεφάλαιο
για διατήρηση και ως πεδίο ανάπτυξης µιας πραγµατικά βιώσι-
µης οικονοµίας και όχι ως αναλώσιµος πόρος. 

Η ύπαρξη δασικών χαρτών αποτελεί βασική προϋπόθεση για
τη κτηµατογράφηση µιας περιοχής, επειδή βάζει τέρµα στο κα-
θεστώς αµφισβήτησης που επικρατεί σήµερα σε πολλές περιο-
χές της Ελλάδας, σχετικά µε το τι είναι δάσος και τι όχι. 

Η κατάρτιση των δασικών χαρτών πρέπει να έχει τελειώσει
πριν από την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, καθώς έτσι θα
έχουµε καλύτερη υπεράσπιση της περιουσίας του δηµοσίου,
πολύ λιγότερα τεχνικά προβλήµατα και σηµαντική µείωση του
κόστους τόσο της σύνταξης των δασικών χαρτών όσο και της
σύνταξης των βασικών µελετών κτηµατογράφησης. 

Όµως, η εικόνα που υπάρχει σήµερα είναι αποκαρδιωτική. Γεν-
νάται, δε, το ερώτηµα: Πώς θα κυρωθούν οι δασικοί χάρτες όταν
προωθούνται συνεχώς σηµαντικές αλλαγές στις όποιες περιοχές
καλύπτονται από τη δασική νοµοθεσία;

Οι δασικοί χάρτες είναι το αποτελεσµατικότερο εργαλείο που
διαθέτουµε για την ανάδειξη, την προστασία αλλά και τη µελλον-
τική διαχείριση των δασικών και χορτολιβαδικών εκτάσεων της
χώρας µας. Εκτός από την περιβαλλοντική τους σηµασία, είναι
ταυτόχρονα και το αποτελεσµατικότερο εργαλείο για την ανά-
δειξη και την προστασία της δηµόσιας περιουσίας. Η σύνταξή
τους αποτελεί συνταγµατική επιταγή. Ήδη το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας έχει θέσει δύο φορές θέµα προστίµου κατά του ελλη-
νικού δηµοσίου για την καθυστέρηση της ολοκλήρωσής τους. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε το αµαρτωλό Εθνικό Κτηµατολόγιο,
που ενώ αρκετές δεκαετίες τώρα ήταν απαραίτητη προϋπόθεση
για την κατοχύρωση της δηµόσιας γης, τόσο από πραγµατικούς
ή επίδοξους καταπατητές όσο και για τον οποιονδήποτε χωρο-
ταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό, δείχνει να τελµατώνει.

Τότε, γιατί δεν έχουµε µέχρι σήµερα Εθνικό Κτηµατολόγιο;
Γιατί δεν έχουµε Δασολόγιο; Γιατί δεν έχουµε δασικούς χάρτες;
Επειδή δεν υπάρχει χωροταξικός σχεδιασµός. 

Ο λόγος είναι γνωστός και πρέπει να τον διατυπώσουµε ξεκά-
θαρα. Κάποιοι εµπόδισαν όλα αυτά τα χρόνια τη σύνταξη Κτη-
µατολογίου, Δασολογίου κ.λπ., γιατί έτσι θα καταγραφόταν το
µεγαλύτερο µέρος των δασικών εκτάσεων ως δηµόσια γη, εφό-
σον ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου. Και για να πε-
ράσουν τα σχέδιά τους, δηλαδή να καταγραφεί δηµόσια γη ως
ιδιωτική, θα πρέπει πρώτα να χάσει τα δασικά της χαρακτηρι-
στικά, µέσω παράνοµων αποψιλώσεων, εµπρησµών και άλλων
µεθόδων και στη συνέχεια να αποχαρακτηριστεί από δασική. 

Είναι σαφές ότι το κύκλωµα των συµφερόντων που επιβάλλουν
την άναρχη δόµηση, την έλλειψη σχεδιασµού είναι εξαιρετικά
ευρύ και οι πελατειακές σχέσεις που διατηρεί µε την εκάστοτε
κεντρική ή τοπική εξουσία, του επιτρέπει να διαπραγµατεύεται
µαζί της από ευνοϊκή γι’ αυτό θέση. 

Αξίζει να επισηµάνουµε εδώ τον ρόλο ενός σηµαντικού τµήµα-
τος της τοπικής αυτοδιοίκησης, το οποίο όχι µόνο δεν αντιδρά
στην πραγµατικότητα της αυθαίρετης δόµησης και της καταπά-
τησης δηµόσιας δασικής γης, αλλά πιέζει και απαιτεί συνεχείς
επεκτάσεις του σχεδίου πόλεως, αποχαρακτηρισµούς δασικών
περιοχών και ούτω καθεξής.

Αποτέλεσµα όλων αυτών είναι ο δηµόσιος χώρος της πόλης,
ο περιαστικός χώρος, οι ορεινοί όγκοι, οι δασικές εκτάσεις, οι
ελεύθερες παραλίες να συρρικνώνονται ραγδαία, να χάνουν την
αξία γης και να αποκτούν ανταλλακτική αξία για λίγους. 

Ο χωροταξικός σχεδιασµός, όπως δηλώνει ο όρος, βάζει τάξη
στον χώρο, δηλαδή επιδιώκει την ολοκληρωµένη και ισόρροπη
κατανοµή των ανθρώπινων δραστηριοτήτων, µε στόχο την οικο-
νοµική ανάπτυξη, την κοινωνική συνοχή και την προστασία του
περιβάλλοντος, των φυσικών πόρων και της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς. 

Σε µια χώρα, όπως η Ελλάδα, που χαρακτηρίζεται από έντονες
γεωγραφικές και κοινωνικές ανισότητες, η έλλειψη κεντρικού χω-
ροταξικού σχεδιασµού, εγκεκριµένου και εφαρµοζόµενου, προ-
καλεί υποβάθµιση σηµαντικών φυσικών και πολιτιστικών χώρων,
άνιση πρόσβαση στα δίκτυα µεταφορών και επικοινωνιών, εγκα-
τάλειψη και αποµόνωση της υπαίθρου, συσσώρευση κοινωνικών
και περιβαλλοντικών προβληµάτων, αλλά και υπονοµεύει την αν-
ταγωνιστικότητα της χώρας, καθώς δεν υπάρχει εγγύηση ασφά-
λειας για τις επενδύσεις. 

Πρόκειται, λοιπόν, για τον κύριο πυλώνα κάθε ολοκληρωµένης
εθνικής αναπτυξιακής στρατηγικής, µε στόχο την επίτευξη βιώ-
σιµης και ισόρροπης ανάπτυξης, της κοινωνικής συνοχής και της
αποτελεσµατικής προστασίας του περιβάλλοντος και των φυσι-
κών πόρων. Η ύπαρξη εθνικής χωροταξικής πολιτικής αποτελεί
εγγύηση ασφάλειας για τις αναπτυξιακές επενδύσεις.  

Η απόκτηση κράτους δικαίου, χωρίς φωτογραφικές τακτοποι-
ήσεις, αδιαφάνεια και δαιδαλώδη πολύπλοκη νοµοθεσία προς
εξυπηρέτηση «ηµετέρων», δεν είναι ευχολόγιο για εµάς, είναι
εθνική αναγκαιότητα. 

Καταψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο επί της αρχής. Θα το-
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ποθετηθούµε αύριο και στα άρθρα του νοµοσχεδίου. Είµαστε βέ-
βαιοι ότι δυστυχώς θα το υπερψηφίσετε στα τελευταία σας, προ-
κειµένου να κάνετε τις όποιες ρουσφετολογικές χάρες σε εν δυ-
νάµει ψηφοφόρους σας. 

Ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ο κ. Τριαντάφυλλος

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, λαµ-

βάνω τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.
Η ατµόσφαιρα από σήµερα το πρωί, αλλά και µε ευθύνη πολλών
τις τελευταίες εβδοµάδες, όζει. 

Η πολιτική ατµόσφαιρα είναι επιβαρυµένη. Καταγγελίες που
βλέπουν το φως της δηµοσιότητας και οι οποίες πρέπει να τυγ-
χάνουν άµεσης, καθαρής διαλεύκανσης και διερεύνησης από τις
αρµόδιες ανακριτικές και δικαστικές αρχές, δεν µπορούν πλέον
να επιβαρύνουν την ελληνική κοινωνία και τον ελληνικό πολιτικό
κόσµο.

Όλοι εµείς που έχουµε σηκώσει το µεγαλύτερο βάρος της κρί-
σης, απαιτούµε από όλους όχι θεάµατα και όχι διαδικασίες, οι
οποίες δεν φέρνουν στο φως τα πάντα. Καµµία ανοχή σε οποι-
αδήποτε φηµολογία που επιβαρύνει αυτήν τη στιγµή τη δοκιµα-
ζόµενη ελληνική κοινωνία και που υποκρύπτει πολλές φορές και
µικροκοµµατικές κοντόφθαλµες σκοπιµότητες. 

Τα ζητήµατα τα οποία αυτή τη στιγµή παρουσιάζονται στη δη-
µοσιότητα, είναι πάρα πολύ σοβαρά. Δεν είναι δυνατόν κανείς,
µα κανείς, να σκέπτεται µικροπολιτικά ή µικροκοµµατικά! 

Απευθυνόµαστε προς πάσα κατεύθυνση και προς τις δικαστι-
κές και ανακριτικές αρχές αλλά και προς όλα τα κόµµατα της
Βουλής και τον Πρόεδρο της Βουλής. Δεν είναι δυνατόν να υπάρ-
χει οποιαδήποτε, η παραµικρή ανοχή, σε τέτοια φαινόµενα!

Πιστεύουµε ότι απευθείας σήµερα, άµεσα πρέπει να δοθούν
όλες οι απαντήσεις, να ληφθούν όλες εκείνες οι πρωτοβουλίες,
να πραγµατοποιηθούν όλες εκείνες οι ενέργειες, ούτως ώστε να
λυθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα. Η πολιτική ζωή του τόπου, η ελ-
ληνική κοινωνία απαιτεί εδώ και τώρα να δοθούν οι κατάλληλες
απαντήσεις και να αναληφθούν οι συγκεκριµένες ενέργειες, οι
οποίες χρειάζονται, προκειµένου να διερευνηθούν πλήρως τα
συγκεκριµένα ζητήµατα τα οποία βλέπουν το φως της δηµοσιό-
τητας από το πρωί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι µόνο συνυπο-
γράφω αλλά και συνηγορώ µε αυτά που λέει ο κ. Τριαντάφυλλος.
Βεβαίως και τα καταδικάζουµε, διότι κάνει κακό, όπως επανει-
ληµµένα έχει τονίσει ο κ. Κακλαµάνης, όλη αυτή η συµπεριφορά
στο ίδιο το Κοινοβούλιο. Σε κάθε περίπτωση, επιτέλους να επι-
κρατήσει και κάποια λογική. Φτάνουν τα show. Δεν είναι εδώ ούτε
τηλεόραση ούτε θέατρο. Επιτέλους, έχει σοβαρά προβλήµατα η
χώρα.

Κι εγώ, κύριε Τριαντάφυλλε, λέω και διά µέσου του Προεδ-
ρείου ότι ήδη έπρεπε ο εισαγγελέας –δεν ξέρω εάν το έχει κάνει-
να τους καλέσει κι όχι απλά να διερευνήσει την υπόθεση. Κάποια
στιγµή πρέπει να τιµωρούνται αυτοί οι οποίοι διαδίδουν, λένε,
συµπεριφέρονται έτσι και προσβάλλουν κυρίως τους θεσµούς
του Κοινοβουλίου και της Δηµοκρατίας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ζητώ συγγνώµη, αλλά πιστεύω
ότι όλοι πρέπει να πάρουµε θέση ξεκάθαρη για το πώς αντιλαµ-
βανόµαστε τον ρόλο του Κοινοβουλίου και τον ρόλο κάθε ενός
εδώ. 

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια, χρόνο µε τον χρόνο διαπιστώ-
νει κανείς ότι ενώ η συντριπτική πλειονότητα των εκπροσώπων
του λαού έχουν αίσθηση του καθήκοντος, ο τρόπος µε τον οποίο
προστίθενται στην πορεία αυτών των ετών πρόσωπα εντός του
ιερού αυτού χώρου, δεν είναι εκείνος που ο απλός πολίτης µε
πλήρη αίσθηση της προσωπικότητας, των ιδεών, της διαδροµής
καθενός, κρίνει.

Δεν είναι δυνατόν –επαναλαµβάνω- η συντριπτική πλειονότητα

των εκπροσώπων του λαού να ανεχθεί αυτή την ουσιαστική κα-
τάλυση του κύρους του κοινοβουλευτικού θεσµού, που σηµαίνει
κατάλυση της δηµοκρατίας στην πράξη, να υπάρχει, δηλαδή,
κατά τύπους και όχι στην ουσία της. 

Η σιωπή όσων δεν έχουν λόγο να σιωπούν –και το επαναλαµ-
βάνω- της συντριπτικής πλειονότητας των εκπροσώπων του λαού
σε αυτή την Αίθουσα, όπως τους εγνώρισα και τους γνωρίζω από
το 1974 µέχρι σήµερα, δεν δικαιολογείται. Είναι υποχώρηση
µπροστά σε ελάχιστους, που έχουν κάθε λόγο µέσα στη γενική
απαξίωση να καλύπτεται η δική τους ηθική µη ακεραιότητα. 

Γι’ αυτό και σήµερα αποστέλλω στον Πρόεδρο της Βουλής επι-
στολή µε την οποία ζητώ να παραταθεί –είναι πρόκληση και για
τη σηµερινή Κυβέρνηση και για ολόκληρο το Κοινοβούλιο- η θη-
τεία που λήγει στις 31 Δεκεµβρίου 2014 της επιτροπής για τον
αναδροµικό έλεγχο όσων διετέλεσαν Πρωθυπουργοί, Υπουργοί
και Αρχηγοί κοµµάτων από το 1974 έως και το 2012, η οποία επι-
τροπή αφού καρκινοβατούσε επί δύο χρόνια, καταλήγει σε δύο
ουσιαστικά αποφάσεις µηδενικά. 

Αυτά είναι που τροφοδοτούν τον υπόγειο πόλεµο εναντίον του
κοινοβουλευτισµού και εναντίον όλων όσων έρχονται εδώ µε αί-
σθηση καθήκοντος, όσων έρχονται υπερήφανοι και απέρχονται,
εάν ο λαός το αποφασίσει, επίσης υπερήφανοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Πρόεδρε, τα
είπα και εγώ προηγουµένως. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δύο χρόνια δεν βρήκαν κανέ-
ναν! Αυτά τροφοδοτούν την απαξίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και βεβαίως, συνη-
γορώ και συνυπογράφω.

Πέραν του ότι, όπως πολύ σωστά λέτε, πρέπει να καταδικά-
σουν όλα τα κόµµατα τέτοιες συµπεριφορές, εγώ θα προχω-
ρήσω και ένα βήµα παραπέρα. Ας κρίνει και ο λαός ποιους θέλει
στη Βουλή, µε τι είδους συµπεριφορές, το πώς να συµπεριφέ-
ρονται. Γι’ αυτούς, λοιπόν, κάποια στιγµή να αναλάβει και τις ευ-
θύνες του ο λαός. 

Ορίστε, κυρία Φούντα, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως

όποιος έχει παρακολουθήσει τις εισηγήσεις µας µέσα σε αυτή
την Αίθουσα, ξέρει ότι οι Βουλευτές της Δηµοκρατικής Αριστε-
ράς και εγώ προσωπικά έχουµε προσπαθήσει να είµαστε πάρα-
πάρα πολύ προσεκτικοί στους χαρακτηρισµούς που χρησιµο-
ποιούµε. Επί δυόµισι χρόνια, λοιπόν, έχουµε αποφύγει οποιαδή-
ποτε λέξη δεν αρµόζει µέσα σε αυτή την Αίθουσα. 

Σήµερα, όµως, οφείλω να χαρακτηρίσω αυτό που συµβαίνει
και το άρθρο 12 αυτού του νοµοσχεδίου «ντροπή». Εκτός από
αυτό το άρθρο και αυτή τη λέξη, «ντροπή» πρέπει να χαρακτη-
ρίσω και ολόκληρη τη διαδικασία. Είναι ντροπή, λοιπόν, το άρθρο
12 και όνειδος που κάποιοι συνάδελφοι επέλεξαν να βάλουν την
υπογραφή τους σε απαράδεκτες τροπολογίες. Απαράδεκτες! 

Ενδεικτικά θα αναφερθώ στην τροπολογία τριών συναδέλφων
µε αριθµό 2131, που ζητούν την αναστολή όλων των προστίµων
και των κατεδαφίσεων τελεσίδικων αποφάσεων, έως την κύρωση
των δασικών χαρτών. Να πω στον κόσµο, για να µάθει, ότι η κύ-
ρωση των δασικών χαρτών -υποτίθεται η κατάρτιση των χαρτών-
γίνεται από το 1896, εάν θυµάµαι καλά, εκατόν είκοσι χρόνια
τώρα, και έχει ολοκληρωθεί το 9% αυτών των χαρτών. Πόση απα-
ξίωση πια στη δικαιοσύνη; Πόση απαξίωση πια στο Σύνταγµα; 

Θα κάνω µία ερώτηση που δεν µας τιµά: Σε πόσες ψήφους µε-
ταφράζονται, τέτοιου είδους τροπολογίες; Η συγκεκριµένη τρο-
πολογία –αναρωτιέµαι- τους νοµοταγείς πολίτες τους έχει λάβει
υπ’ όψιν της; Από ποιον εκπροσωπούνται, λοιπόν, οι νόµιµοι πο-
λίτες µέσα σε αυτή την Αίθουσα; Και ως πότε θα επιβραβεύονται
οι παράνοµοι; 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ, τέτοιου είδους
τροπολογίες να καταστήσετε απολύτως σαφές από σήµερα ότι
δεν θα τις κάνετε δεκτές. Και σας παρακαλώ και προσωπικά –τε-
λευταία φορά, γιατί σας παρακάλεσα από την ενηµέρωση που
κάνατε στις τρεις από τις τέσσερις επιτροπές, στη µία δεν µί-
λησα- να αποσύρετε τώρα το άρθρο 12. Δεν γίνεται, δεν µας τιµά
αυτό το άρθρο.

Φοβάµαι ότι ιστορικά είναι µια πολύ κακή ηµέρα, καταστρο-
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φική για τις φυσικές οµορφιές αυτού του τόπου. 
Θέλω να πιστεύω πως όλοι µας αντιλαµβανόµαστε ότι δεν είναι

µια µανία που έχουµε µε τα δάση και το περιβάλλον. Τα δάση
µας είναι αναπτυξιακό εργαλείο και συγκριτικό αποτέλεσµα για
τον τουρισµό µας, για την καθηµερινή αισθητική και περιβαλλον-
τική πολιτισµική µας αναβάθµιση. Δεν γίνεται όλα πια σ’ αυτήν
τη χώρα να ισοπεδώνονται. Αρκετά! 

Μιλάτε για µια διαµορφωµένη πραγµατικότητα που την έχετε
δηµιουργήσει τα τελευταία σαράντα χρόνια που κυβερνάτε
αυτόν τον τόπο και έρχεστε να τη νοµιµοποιήσετε, έτσι, µε ένα
άρθρο, επειδή απλά «θέλουµε να ξεπεράσουµε το πρόβληµα».
Ποιο είναι το ακριβές πρόβληµα;

Το πρόβληµα είναι ότι υπάρχουν οικισµοί οι οποίοι είναι οριο-
θετηµένοι και έχουν γίνει διοικητικές πράξεις γι’ αυτούς και
έχουµε δώσει αποχέτευση, νερό, ρεύµα, τα πάντα; Μιλάει κανείς
για αυτούς; Γιατί δεν φέρνετε ένα άρθρο που να µιλάει µόνο γι’
αυτό; Γιατί δεν φέρνετε ένα άρθρο που να το λέει αυτό; Όπου
υπάρχουν οικισµοί που γι’ αυτούς υπάρχουν διοικητικές πράξεις,
άρα σύννοµες πράξεις του ίδιου του κράτους που λειτουργούσε
πελατειακά τόσα χρόνια, να νοµιµοποιηθούν ουσιαστικά µε υ-
πουργικές αποφάσεις και σύµπραξη των δασολόγων και των δα-
σαρχείων. Να καθίσουµε να το συζητήσουµε και να πούµε τι είναι
όλα αυτά που φέρνετε εδώ. 

Λέει, κύριοι συνάδελφοι, ότι δύναται να είναι εφικτό να µη γίνει
αναδάσωση σε µια περιοχή η οποία έχει κριθεί αναδασωτέα.
Ποιος θα το κρίνει αυτό το ανέφικτο της αναδάσωσης; Ποιος; Το
άρθρο επιµελώς επίσης δεν λέει και από ποιον θα γίνει αυτό. 

Δηλώσαµε κατηγορηµατικά ότι είναι άλλο πράγµα η οριοθέ-
τηση και η αναγνώριση της πραγµατικότητας για τους οικισµούς
και όχι για τους διάσπαρτους παρανοµούντες και άλλο πράγµα
οι διοικητικές πράξεις, οι οποίες νοµιµοποιούν την ανοµία. Αυτό
κάνει το άρθρο 12. 

Υπάρχουν και νοµοταγείς πολίτες και αυτό θέλω να έχουν στο
µυαλό τους αυτοί που θα ψηφίσουν το άρθρο 12. Η Δηµοκρατική
Αριστερά είναι γνωστό ότι δεν µπορεί να καταθέσει αίτηση για
ονοµαστική ψηφοφορία. Εγώ ζητάω από εκείνους που µπορούν,
να καταθέσουν αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας γι’ αυτό το
άρθρο, όπως και για όλες τις τροπολογίες που θα έρθουν µε τέ-
τοιο περιεχόµενο, όπως αυτό που περιέγραψα πριν. 

Οι νοµοταγείς πολίτες αυτής της χώρας ταλαιπωρούνται στις
πολεοδοµίες να βγάλουν τις άδειες. Είµαι αρχιτέκτονας µηχανι-
κός και ξέρω πώς ταλαιπωρείται ο πολίτης. Πληρώνουν άδειες,
χτίζουν µε συγκεκριµένους όρους και φορολογούνται γι’ αυτές.
Τι λέµε σ’ όλους αυτούς σήµερα; Ότι είστε αφελείς που ήσασταν
σωστοί απέναντι στον νόµο; Αυτό λέµε; 

Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά γιατί δεν περίµενα ποτέ
να έρθει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο από το ΥΠΕΚΑ. Να ερχόταν από
το Υπουργείο Οικονοµικών και να κάναµε µια συζήτηση, να ζη-
τούσαµε την απόσυρσή του, το καταλαβαίνω. 

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε την επίσηµη σελίδα του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, έχει αποστολή τη διατήρηση και βελτίωση
της ποιότητας του περιβάλλοντος, συν κάποια άλλα. Αυτή είναι,
όµως, η βασική του αρχή. Αυτό κάνουµε σήµερα; Αυτό γίνεται
σήµερα, κύριε Υπουργέ; 

Είναι πραγµατικά λυπηρό. Αν ο κ. Ταγαράς δεν ανακαλέσει
αυτό το άρθρο, παρακαλώ και καλώ να έρθει ο κ. Μανιάτης να
τοποθετηθεί επί αυτού του άρθρου. Γιατί µετά απ’ αυτό το άρθρο
η καταστροφή θα έχει ονοµατεπώνυµο. Και το ονοµατεπώνυµο
θα είναι όλων αυτών που ψήφισαν αυτό το άρθρο. Τέρµα τα παι-
χνίδια πια! Δεν υπάρχει ανευθυνότητα, υπάρχουν σαφείς, σαφέ-
στατες ευθύνες. 

Και επειδή µπορεί εγώ να έχω κάποιες οικολογικές εµµονές,
συνεχίζω µε την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής και την ει-
σήγησή της, που φαντάζοµαι δεν εκπροσωπεί την οικολογική
Αριστερά. Έτσι φαντάζοµαι. Τι λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής; Ότι η εξαίρεση από την υποχρέωση αναδά-
σωσης, όσον αφορά εκτάσεις παρανόµων χρησιµοποιηθείσες
από το ’75 και µετά κατά τρόπο που να καθίσταται αδύνατη η
ανατροπή της δηµιουργηθείσας πραγµατικής κατάστασης, έχει
κριθεί ως αντίθετη στην παράγραφο 3 του Συντάγµατος, το γνω-
στό ως άρθρο 117.

Το συγκεκριµένο άρθρο έχει πολλές σελίδες, νοµίζω γύρω
στις επτά. Συνεχίζει και αναφέρεται φυσικά στο άρθρο 24 του
Συντάγµατος και λέει: «Συνεπώς, τυχόν αποφάσεις, µε τις οποίες
ορισµένες εκτάσεις κηρύσσονται αναδασωτέες, µπορούν κατά
το Σύνταγµα να ανακληθούν µόνο για πλάνη περί τα πράγµατα
ως προς τον δασικό χαρακτήρα, η οποία πρέπει να καλύπτει ολό-
κληρο το χρονικό διάστηµα από την κήρυξη της αναδάσωσης και
εφεξής και να αποδεικνύεται συγκεκριµένα κ.λπ.». 

Δεν µπορώ να διαβάσω, δυστυχώς, ολόκληρη την εισήγηση.
Θα αναφερθώ µόνο στην παράγραφο 3 του άρθρου 12 που κα-
ταλήγει: «Η προτεινόµενη ρύθµιση δεν αναφέρεται στην προσω-
ρινή δυνατότητα επέµβασης σε αναδασωτέες περιοχές για
άσκηση συγκεκριµένης δραστηριότητας, αλλά συνάγεται µετα-
βολή του νοµικού χαρακτήρα των εν λόγω εκτάσεων διά της άρ-
σης αναδάσωσης, χωρίς περαιτέρω να προσδιορίζεται αν αφορά
εκτάσεις, των οποίων η µορφή έχει µεταβληθεί νοµίµως, σε
χρόνο κατά τον οποίο δεν είχε επέλθει, γεγονός που συνεπάγεται
υποχρέωση της διοίκησης να τις κηρύξει ως αναδασωτέες και
κατά τη γενικότητά της έρχεται σε αντίθεση µε τα συνταγµατικώς
προβλεπόµενα, ως προς την προστασία των αναδασωτέων εκτά-
σεων». Αυτά από την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, η
οποία κατακεραυνώνει το Υπουργείο και λέει πόσο αντισυνταγ-
µατικές είναι όλες οι διατάξεις του άρθρου 12. 

Άρα το νοµοσχέδιο που συζητάµε πρέπει να καταστεί σαφές
ότι είναι άλλη µια εκδοχή πολύ κακής πρακτικής νοµοθέτησης εκ
µέρους της Κυβέρνησης. 

Πρώτον, όλα αυτά τα άρθρα θέλω να πω ότι δεν υπήρξαν καν
στη διαβούλευση. Τα άρθρα της διαβούλευσης ήταν το πρώτο
κεφάλαιο που αφορά σε εισφορά, σε γη και χρήµα. Αυτά τα άρ-
θρα δεν υπήρξαν ποτέ σε διαβούλευση. Και έχει άπειρες τροπο-
ποιήσεις επί τροποποιήσεων, σε νόµους πολύ πρόσφατα ψηφι-
σµένους. 

Ο κατακερµατισµός, λοιπόν, της νοµοθεσίας για πολεοδοµικά
και δασικά ζητήµατα δεν θα µπορούσε πια να είναι µεγαλύτερος.
Έχουµε φθάσει σε ένα σηµείο που -να το πω πολύ απλά- έχουµε
χάσει τον µπούσουλα! Σε κάθε νοµοσχέδιο έρχεται και κάτι που
τροποποιεί το προηγούµενο. Ειδικά για τις διατάξεις που αναφέ-
ρονται στην πολεοδοµική διαδικασία και νοµοθεσία, οι συνάδελ-
φοι µηχανικοί λένε ότι δεν ξέρουν πια τι ισχύει και τι όχι. Αυτό
κάνουµε εδώ µέσα; Αυτή είναι η νοµοθετική διαδικασία που µας
τιµά; 

Ζητήσαµε και ζητάµε την απόσυρση του άρθρου 12. Το Υπουρ-
γείο περιορίστηκε σε κάποιες αλλαγές και όχι βελτιώσεις. Εµµέ-
νουµε φυσικά στην τοποθέτησή µας και ελπίζουµε µέχρι την
ύστατη στιγµή να εισακουστούµε.  

Θα αναδείξω τα τρία πρώτα θέµατα που αφορούν στο άρθρο
12 και θα προσπαθήσω να γίνω πιο συγκεκριµένη. Εκτός του ότι
διαπιστώνουµε την πάγια επιβράδυνση της αυθαιρεσίας, προχω-
ρούµε για να εµπεδώσουµε και την ανάγκη να διευκολυνθούν οι
αποχαρακτηρισµοί καθ’ εαυτό. 

Πρώτο µεγάλο θέµα, λοιπόν, είναι η διάταξη που προβλέπει
ότι επιτρέπεται αναµόρφωση του δασικού χάρτη µε τη διαγραφή
εκτάσεων. Εισάγεται, δηλαδή, ευθέως η οριστική ακύρωση των
δασικών χαρτών. Δεν είναι µια τυχαία υπονόµευση µιας εξαιρε-
τικά θετικής υποχρέωσης της χώρας µας. Οι δασικοί χάρτες µαζί
µε το Κτηµατολόγιο είναι αναπτυξιακά εργαλεία. Η Κυβέρνηση
τα έχει σαµποτάρει λυσσαλέα όλον αυτό τον καιρό, όλα τα χρό-
νια της Μεταπολίτευσης. Οι δασικοί χάρτες, ακόµα και αυτοί που
είναι έτοιµοι, σύµφωνα και µε κάποιες εισηγήσεις και ενηµερώ-
σεις που έγιναν από το Κτηµατολόγιο, δεν κυρώνονται και δεν
δηµοσιεύονται. Η κατάρτισή τους στο υπόλοιπο της χώρας γίνε-
ται µε ρυθµό χελώνας. Οι συµβάσεις για υλοποιήσεις έργων δεν
υπογράφονται. Το πελατειακό κράτος λειτουργεί, λοιπόν, εξαι-
ρετικά καλά και κόντρα στις διεθνείς υποχρεώσεις, όταν αυτό
βολεύει. 

Δεύτερο µεγάλο θέµα: Όσοι έχουν καταπατήσει δασικές εκτά-
σεις στο διάστηµα 1975-2007 -να υπενθυµίσω ότι το 2007 ξεκί-
νησε η αεροφωτογράφιση της χώρας µε επίσηµα στοιχεία- και
τις έχουν µετατρέψει σε γεωργικές γαίες, µπορούν να συνεχί-
σουν να τις εκµεταλλεύονται καταβάλλοντας χρηµατικό ποσό
ανά στρέµµα. Είναι κατάφωρα, λοιπόν, αντισυνταγµατική η διά-
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ταξη αυτή, η οποία φυσικά δεν είναι δυνατόν να σταθεί στο
Σ.τ.Ε..

Θα αναφέρω τι λέει ρητά το άρθρο 117 της παραγράφου 3 του
Συντάγµατος. Λέει ότι δηµόσια ή ιδιωτικά δάση και δασικές εκτά-
σεις που καταστράφηκαν ή καταστρέφονται από πυρκαγιά ή που
µε άλλον τρόπο αποψιλώθηκαν ή αποψιλώνονται, δεν αποβάλ-
λουν για τον λόγο αυτόν τον χαρακτήρα που είχαν πριν κατα-
στραφούν και κηρύσσονται υποχρεωτικά αναδασωτέες και απο-
κλείεται να διατεθούν για άλλον σκοπό και άλλον προορισµό.

Θέµα τρίτο: Επιτρέπεται η άρση της αναδάσωσης εκτάσεων
εφόσον µετά την πάροδο πενταετίας από της κηρύξεως αυτής,
αποδεικνύεται το ανέφικτο της πραγµατοποίησης αναδάσωσης. 

Είναι δυνατόν; Αν αυτό δεν είναι κίνητρο για καταπατήσεις και
για εµπρησµούς, τότε ποιο είναι άραγε; Δεν θα επεκταθώ περαι-
τέρω. Αποµένουν µόνο δύο λεπτά για να αναφερθώ σ’ όλα τα
άλλα. Είναι  κατάφωρα αντισυνταγµατικό και κακό αυτό το άρ-
θρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα έχετε τον λόγο
και αύριο επί των άρθρων, κυρία συνάδελφε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Τα υπόλοιπα θα τα πω αύριο.
Περνάω µόνο σε δύο-τρία άρθρα µήπως γίνουν κάποιες βελ-

τιώσεις. 
Το άρθρο 7 είναι ένα πολυσέλιδο άρθρο µετά από τις προσθή-

κες που έγιναν στη δεύτερη ανάγνωση. Το τι συµβαίνει στην πο-
λεοδοµική νοµοθεσία τα τελευταία χρόνια παραµένει µάλλον µια
«µαύρη τρύπα», όπως είπα και πριν. Έχουν γίνει τόσες πολλές
και τόσο διάσπαρτες αλλαγές, για τις οποίες ούτε καν ο τεχνικός
κόσµος δεν µπορεί να βγάλει άκρη. Το ΥΠΕΚΑ νοµίζω ότι έχει
υποτιµήσει απολύτως τους αρµόδιους φορείς και εταίρους όσον
αφορά αυτό, γιατί ακούστηκαν πολλές φωνές που ζητούν επιτέ-
λους κωδικοποίηση αυτής της νοµοθεσίας. 

Δυστυχώς, προχωράµε κατά βούληση συγκυριακές αναθεω-
ρήσεις που βολεύουν όποιον έχει πρόσβαση. Ο ΝΟΚ καταργείται
ως βασικό εργαλείο διαµόρφωσης και παραγωγής του δοµηµέ-
νου περιβάλλοντος µακροπρόθεσµα. Οι µικροµεταβολές και οι
προσθαφαιρέσεις που προτείνονται, δυστυχώς, δεν είναι πάντα
βελτιωτικές. Οι παρεκκλίσεις τείνουν να γίνουν ο κανόνας.

Εµείς ζητήσαµε στην επιτροπή να γίνει µια ενηµερωτική επι-
τροπή, να καταθέσουµε όλοι τις προτάσεις µας, να γίνει µια ου-
σιαστική προεργασία από το Υπουργείο, να γίνει µια τύποις
κωδικοποίηση της νοµοθεσίας και από εκεί και πέρα να καταθέ-
σουµε όλοι τις προτάσεις µας και να προχωρήσουµε. Έτσι δεν
µπορεί να προχωρήσει η νοµοθεσία. 

Θα πω µια λέξη για το πρώτο κεφάλαιο, τα άρθρα 1 έως 6.
Είναι το κεφάλαιο που βρισκόταν σε διαβούλευση και που φυσικά
περιέχει κάποιες θετικές διατάξεις, γιατί λύνει πραγµατικά προ-
βλήµατα που για κάποια χρόνια καταστρατηγούσαν ουσιαστικά
την ύπαρξη του ΓΠΣ και όλων των πολεοδοµικών εργαλείων. Δυ-
στυχώς, όµως, αδικείται απ’ όλο το υπόλοιπο περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου. Εµείς έχουµε προτείνει επιµέρους βελτιώσεις,
έχουµε καταθέσει σχετικό υπόµνηµα στον Υπουργό. 

Θα µιλήσω επί των άρθρων για συγκεκριµένες βελτιώσεις που
έχουµε προτείνει και ελπίζουµε να γίνουν δεκτές. Θα ψηφίσουµε
επιµέρους άρθρα που θεωρούµε θετικά. Είναι λίγα και αφορούν
µόνο το Κεφάλαιο Α’.

Αύριο θα κάνω και µια τοποθέτηση σε σχέση µε το ιστορικό
κέντρο, τα Εξάρχεια, τη Νεάπολη και την Πλάκα. 

Κύριε Υπουργέ, είναι άρθρα που και ο ίδιος ο Δήµαρχος κ. Κα-
µίνης, ζήτησε να αποσυρθούν. Θα θέλαµε, όµως, να σκεφτείτε
ότι σήµερα πρέπει να τοποθετηθείτε για το ποιες βουλευτικές
τροπολογίες κάνετε δεκτές και να σκεφτείτε για τελευταία φορά
το ενδεχόµενο να αποσυρθεί το άρθρο 12. 

Καταψηφίζουµε επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί δεν
µπορούµε να νοµοθετούµε άλλο µε τέτοιον τρόπο. Όλοι θα πρέ-
πει να αναλάβουµε τις ευθύνες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,

αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργία της Βου-
λής, σαράντα φοιτήτριες και φοιτητές και µία συνοδός εκπαιδευ-
τικός από το Τµήµα Κοινωνικής και Εκπαιδευτικής Πολιτικής του
Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να επαναλάβω αυτό που είπα και πριν σε σχέση µε
τις τροπολογίες, για να ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα.

Κύριε Υπουργέ, το Προεδρείο έχει επανειληµµένα εκφράσει
τη δυσαρέσκειά του για τον τρόπο κατάθεσης των τροπολογιών.

Θέλω όµως να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Άλλο είναι οι τροπο-
λογίες των Βουλευτών. Ο καθένας έχει το δικαίωµα να καταθέτει
έστω και τροπολογίες που δεν είναι επίκαιρες. Για τις τροπολο-
γίες της Κυβέρνησης θα παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, να πη-
γαίνουν στον Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης και να αναλάβει
την ευθύνη η Κυβέρνηση. Δεν µπορεί η Βουλή να αναλαµβάνει
αυτή την ευθύνη. 

Η κ. Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Το νοµοσχέδιο είναι στο πνεύµα και το γράµµα της αντιδρα-

στικής πολιτικής της συγκυβέρνησης. Είναι όµως και στο κλίµα
της προεκλογικής περιόδου. Ωστόσο είναι πολύ χειρότερο και
από την αρχική µορφή που είχε στην επιτροπή κι αυτό οφείλεται
στα παρελκόµενα, στις τροπολογίες που αγγίζουν τις πενήντα.
Βεβαίως, είναι κάτω από την επίδραση της προεκλογικής περιό-
δου που διανύουµε. 

Ικανοποιείτε άµεσα και µε συνοπτικές διαδικασίες επιχειρηµα-
τικά συµφέροντα και όχι λαϊκά συµφέροντα µικροϊδιοκτητών. Θέ-
λετε να παρουσιάζετε ότι τους σώζετε από τα προβλήµατα που
οι κυβερνήσεις σας δηµιούργησαν, δηλαδή τα κόµµατα που
είστε και σήµερα. Ουσιαστικά, τις καπιταλιστικές αναδιαρθρώ-
σεις προωθείτε, δηλαδή την ευρωκοινοτική πολιτική των ιδιωτι-
κοποιήσεων και στις µεταφορές και στις κρατικές υποδοµές,
όπως είναι η σύµβαση παραχώρησης του προβλήτα 3 από τον
Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς, δηλαδή στην Κυβέρνηση, στην
«COSCO» που είναι γνωστή ως «φιλικός διακανονισµός». Είναι κι
αυτή µια µορφή ιδιωτικοποίησης µε άλλο όνοµα κι έχει τις ευλο-
γίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μάλιστα το φέρνετε µε τη µορφή
τροπολογίας που σηµαίνει ότι ούτε καν συζήτηση µπορεί να γίνει,
για να ακουστούν διαφορετικές απόψεις. 

Η παράδοση των λιµανιών στους επιχειρηµατικούς οµίλους
υλοποιεί βεβαίως, τους ευρωκοινοτικούς κανονισµούς, µε τους
οποίους συµφωνούν τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου. Βε-
βαίως, έχουν τη στήριξη και την επιλογή της άρχουσας τάξης για
αναβάθµιση του ρόλου της στον µονοπωλιακό ανταγωνισµό, για
στήριξη της κερδοφορίας και της καπιταλιστικής ανάκαµψης. 

Πρόκειται για εξέλιξη την οποία, ανεξάρτητα από τη µορφή
ιδιωτικοποίησης, την υποστηρίζει και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
του ΣΥΡΙΖΑ, µε άλλο όνοµα, µε άλλα επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα. Όµως θα έχει δυσµενέστατα αποτελέσµατα, όπως µαζι-
κές απολύσεις, ενίσχυση της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων
που θα αποµείνουν στα λιµάνια, µε µισθούς πείνας, ωράρια «λά-
στιχο», ανατροπή στα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.
Θα συντρίψει τους αυτοαπασχολούµενους που σχετίζονται και
εργάζονται στα λιµάνια. 

Σας ζητάµε να την αποσύρετε σήµερα. Να συζητηθεί µόνο του
και ξεχωριστά. Ενώνουµε τη φωνή µας µε τους διαδηλωτές ερ-
γαζόµενους από το λιµάνι του Πειραιά, που είναι σε απεργία και
συγκέντρωση στην πλατεία Κλαυθµώνος διεκδικώντας λιµάνι
κρατικό, που θα ικανοποιεί και θα εξυπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες
για φθηνές και ασφαλείς µεταφορές και όχι για τα κέρδη των µο-
νοπωλίων. 

Θα πάω τώρα στο κυρίως θέµα του νοµοσχεδίου και το περιε-
χόµενό του που αφορά στον χωροταξικό και πολεοδοµικό σχε-
διασµό µε την πολιτική γης και την περαιτέρω άρση της όποιας
προστασίας έχει αποµείνει στα δάση. Ουσιαστικά, πρόκειται για
την αλλαγή χρήσης γης που είναι βασικό στοιχείο της ευρωκοι-
νοτικής πολιτικής για τη νέα κερδοφορία των επιχειρηµατικών

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 3985



οµίλων και όχι για τις ανάγκες των λαών. Με αυτή την έννοια και
ο χωροταξικός σχεδιασµός δεν είναι στενά τεχνοκρατικό αλλά
είναι κυρίως πολιτικό ζήτηµα. 

Στο πλαίσιο των καπιταλιστικών σχέσεων παραγωγής ο χωρο-
ταξικός πολεοδοµικός σχεδιασµός εντάσσεται και υποτάσσεται
αντικειµενικά στους νόµους της αγοράς και της κερδοφορίας
του κεφαλαίου και των επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι, λοιπόν, δε-
µένος γενικότερα µε την τάση εµπορευµατοποίησης της γης,
των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων και ιδιωτικοποιήσεων που
προωθούνται και στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στις σηµερινές συνθήκες υπάρχει ανάγκη για το µονοπωλιακό
κεφάλαιο και σε επίπεδο χώρας και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης να αναζητήσουν νέους τοµείς επιχειρηµατικής δράσης
µε καινούργια κερδοφορία. 

Γι’ αυτό επιβάλλουν την κατάργηση του όποιου πλαισίου υπάρ-
χει για την προστασία του περιβάλλοντος και την αλλαγή χρή-
σεων γης, καταπατώντας και το Σύνταγµα. Γιατί το κάνουν αυτό;
Επειδή δεν είναι συµβατές µε την επιχειρηµατικότητα και ας βά-
ζετε σαν ασπίδα µικροϊδιοκτήτες που τους ληστεύετε τη γη. 

Αυτό κάνει η συγκυβέρνηση µε µια σειρά νόµων, νοµοσχεδίων,
όπως βεβαίως και µε το παρόν. Υπάρχουν προβλήµατα. Υπάρ-
χουν περιοχές που έχουν απωλέσει τον δασικό τους χαρακτήρα
και είναι πόλεις πλέον, για παράδειγµα Ανθούπολη, Άγιος Στέ-
φανος, Καµατερό, Πετρούπολη και άλλες, οι οποίες φαίνονται
στα χαρτιά ως αναδασωτέες. Πρέπει να γίνουν οι υποδοµές και
να αναγνωριστούν ως οικιστικές, ώστε να µην εκβιάζονται κάθε
φορά οι άνθρωποι οικονοµικά και πολιτικά και να µην κρατιούνται
σε οµηρία. 

Η λύση, όµως, που δίνετε είναι γενική και οριζόντια. Δηλαδή,
δεν εξετάζετε την κάθε περιοχή χωριστά, που αν θέλατε σε τέ-
τοιες περιπτώσεις, θα µπορούσατε να βρείτε συµφωνίες και από
άλλους, όπως κι εµείς θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε γιατί
ξέρουµε την κατάσταση. Όµως, τι προωθείτε; Προωθείτε λύσεις,
που όχι µόνο δεν ικανοποιούν τις λαϊκές και κοινωνικές ανάγκες
αλλά εξυπηρετούν το κέρδος των λίγων κι ευνοούν τη συγκέν-
τρωση της γης. 

Έχετε ως εργαλείο την εισφορά σε γη ή σε χρήµα, τώρα, µετά
από τριάντα χρόνια σχεδόν, που αυτά τα οικόπεδα έχουν κατα-
τµηθεί σε µικροϊδιοκτησίες και όχι τότε που ανήκαν σε µεγαλοϊ-
διοκτήτες. Έρχονται τώρα, λοιπόν, να πληρώσουν το µάρµαρο
οι νέοι µικροϊδιοκτήτες µε επιβάρυνση εισφορών και αυτό το
προωθείτε πολύ πιο γρήγορα, πολύ πιο έντονα και το ονοµάζετε
και «εξυπηρέτηση», επειδή στραγγίζετε λαϊκά εισοδήµατα για
ακόµη µία φορά κι επειδή θα υποχρεωθούν να πληρώσουν και
νέο χαράτσι.

Την ίδια στιγµή η µεγάλη ιδιοκτησία ελαφρύνεται, καθώς η αν-
τίστοιχη εισφορά σε γη για το τµήµα επιφάνειας πάνω από δέκα
στρέµµατα µειώνεται από 60% στο 50%. Και το σηµαντικότερο
είναι ότι σε συνδυασµό µε το εργαλείο των αλλαγών χρήσης γης,
µπορούν να παρακάµπτονται ακόµα κι αυτές οι εισφορές σε γη
ή σε χρήµα, εφόσον κάτι τέτοιο προβλέπεται στα ειδικά χωροτα-
ξικά που υπάρχουν. Έτσι, για παράδειγµα, αφήνεται η δυνατό-
τητα σε περιοχές ειδικών χρήσεων, όπως στα βιοµηχανικά
πάρκα, να εφαρµόζονται άλλες διατάξεις, οι οποίες υπερισχύουν
των γενικών. 

Η αλλαγή της ηµεροµηνίας, βάσει υπολογισµού της οφειλόµε-
νης εισφοράς σε γη, από τις 30 του Μάρτη του 1982 στις 28 Μάη
του 2014, µε το πρόσχηµα της επίσπευσης εφαρµογής του µέ-
τρου και της ελαχιστοποίησης του γραφειοκρατικού φόρτου των
υπηρεσιών, οδηγεί πρακτικά στην de facto τακτοποίηση των κα-
ταπατήσεων γης που έγιναν σε αυτό το µεσοδιάστηµα, δηλαδή
στα τριάντα δύο χρόνια που έχουν µεσολαβήσει.

Είναι, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο ρουσφετολογικό, φοροεισπρα-
κτικό, αντιδασικό, χωρίς δασική περιουσία που νοµιµοποιεί πα-
ράνοµες ενέργειες, εντείνει την εµπορευµατοποίηση της γης,
αδυνατίζει την προστασία των αρχαιολογικών χώρων. Περιέχει
ρυθµίσεις για το ιστορικό κέντρο που διευκολύνουν την επιχει-
ρηµατική δράση σε βάρος της πολιτιστικής µορφής και κληρο-
νοµιάς. Ενισχύονται οι αγοραπωλησίες, εντείνεται η εµπορευ-
µατοποίηση. Σε ορισµένες περιπτώσεις οι διαδικασίες απαλλο-
τρίωσης, που δεν έχουν γίνει, τερµατίζονται, αλλά σε όφελος των

ιδιοκτητών και σε βάρος των όποιων δηµοσίων έργων. 
Επιπλέον, τακτοποιούνται περιπτώσεις που, µε βάση τις µέχρι

τώρα πολεοδοµικές και ρυµοτοµικές ρυθµίσεις µέσα από νό-
µους, δεν µπορούσαν να οικοδοµήσουν ή να νοµιµοποιήσουν πα-
ρανοµίες και δεν µπορούσαν να εξασφαλίσουν τις αγοραπω-
λησίες για να χτίσουν. Τώρα όλα αυτά µπορούν να γίνουν και µά-
λιστα στο όνοµα της κρίσης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Στις περιοχές Εξάρχεια, Μουσείο, Στρέφη, Πλάκα κ.λπ., επι-
τρέπεται η λειτουργία νέων εµπορικών καταστηµάτων, καφε-
νείων, ταβερνών, λες κι αυτά που υπάρχουν σήµερα είναι ασφυ-
κτικά γεµάτα και χρειάζεται και άλλος χώρος.

Το κυριότερο είναι ότι το άρθρο 12 αίρει την κήρυξη αναδα-
σωτέων εκτάσεων, διευκολύνοντας τον αποχαρακτηρισµό, αφού
εάν σε πέντε χρόνια δεν έχουν γίνει οι αναδασώσεις επέρχεται
αποχαρακτηρισµός. Άρα επιβραβεύονται οι καταπατητές και οι
εµπρηστές. Απεµπολείται οριστικά το τεκµήριο της κυριότητας
που προκύπτει από τον δασικό χαρακτήρα αυτών των εκτάσεων. 

Δίνετε, λοιπόν, τη δυνατότητα -και αυτό είναι το κυριότερο- να
αλλάξουν και οι οριστικοί δασικοί χάρτες. Μάλιστα, όταν γίνον-
ταν οριστικοί αυτοί οι χάρτες, δεν µπορούσε κάποιος να έρθει
σε έκταση που είχε χαρακτηριστεί δάσος ή δασική έκταση και να
αλλάξει τον χαρακτήρα της. 

Τώρα µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι απλώς ότι µπορεί
να αλλάξει, αλλά διευκολύνεται και αυτό όχι για κοινωνικές ανάγ-
κες, αλλά για την κερδοφορία των επιχειρηµατιών. Αυτούς διευ-
κολύνετε, γι’ αυτό όποτε θέλετε κουρελιάζετε το Σύνταγµα και
όποτε θέλετε, βέβαια, παριστάνετε τον µέγα θεµατοφύλακα, πυ-
ροβολείτε όποιον το αµφισβητεί. Υποκρισία σε όλο της το µεγα-
λείο! 

Είναι προκλητικό, λοιπόν, όσες δασικές εκτάσεις ή δάση
ακόµα και µε παράνοµες διοικητικές πράξεις απώλεσαν τον δα-
σικό χαρακτήρα και µέχρι σήµερα δασαρχεία έκαναν µηνύσεις
και πρωτόκολλα αποβολής και καταπάτησης, εκχέρσωσης κ.λπ.,
τώρα όσα έγιναν πριν το 1975 να νοµιµοποιούνται.

Είναι, λοιπόν, σαφέστατα δασοκτόνες ρυθµίσεις σε έναν νόµο
που θα µείνει στην ιστορία σαν τους προηγούµενους νόµους που
πέρασαν και αποχαρακτήριζαν εκατοµµύρια εκτάσεων. Αυτή
είναι η πολιτική σας: η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων
που ενισχύεται και µέσα από τον χωροταξικό σχεδιασµό και την
πολιτική γης.

Εµείς λέµε ότι µε την πολιτική αυτή διευρύνεται η ατοµική ιδιο-
κτησία στη γη, παράλληλα όµως µε τη συγκέντρωση στους λί-
γους, στις µεγάλες καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις. Προωθείται
η εµπορευµατοποίηση και εκείνου του τµήµατος της γης που
ανήκε άµεσα ή έµµεσα στο δηµόσιο, αλλά και µια σειρά εγκατα-
στάσεων υποδοµής και παραγωγής από λιµάνια, αεροδρόµια
µέχρι επιχειρήσεις ύδρευσης.

Ταυτόχρονα, καταργούνται οι όποιοι περιορισµοί υπήρχαν στις
αλλαγές χρήσεων γης και είναι άµεση η συνάρτησή τους µε τα
επενδυτικά σχέδια των µονοπωλιακών οµίλων. Βεβαίως, όλα
αυτά πηγαίνουν αγκαλιά µε την προώθηση της συνολικής επίθε-
σης στα δικαιώµατα της εργατικής τάξης και των λαϊκών στρω-
µάτων, µε τη µείωση της αµοιβής της εργατικής δύναµης και τη
συρρίκνωση όποιων κατακτήσεων έγιναν µε αγώνες και αίµα.
Τσακίζετε τη ζωή των λαϊκών οικογενειών και παριστάνετε ότι
τους σώζετε. 

Ακόµα και οι ρυθµίσεις στην κατοικία και την ιδιοκτησία γης
που διαχρονικά έκαναν οι κυβερνήσεις και επεδίωκαν να συντη-
ρήσουν, να διευρύνουν µια συµµαχία µε µεσαία στρώµατα,
πάντα όµως µε σχέση εξάρτησης και πολιτικής οµηρίας, δεν νο-
µιµοποιούσαν τη µικροϊδιοκτησία, δεν έφτιαχναν υποδοµές όταν
έδιναν δυνατότητα για κατοικία και λειτουργούσαν παράνοµα ή
ηµιπαράνοµα ακόµα και για τα στοιχειώδη, όπως είναι φως, νερό,
αποχέτευση κ.λπ., δηµιουργώντας ενοχές, εκβιασµούς, ρουσφέ-
τια, εκλογική πελατεία που συνεχίζεται και σήµερα δεκαετίες
µετά.

Σήµερα που έχουν δηµιουργηθεί πραγµατικά σε ορισµένες δα-
σικές εκτάσεις πόλεις, είναι περιοχές οικοδοµηµένες -τις ανέ-
φερα, θα µπορούσα να πω και άλλες πολλές- δεν µπορεί να λέµε
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να καταστραφούν και να αναδασωθούν. Ωστόσο, ρουσφετολο-
γικά και αδαπάνως έχετε τακτοποιήσει περιπτώσεις µεγαλοξενο-
δόχων και άλλων επιχειρηµατικών συµφερόντων.

Συνεπώς αυτή η πραγµατικότητα των λαϊκών αναγκών πρέπει
να αντιµετωπιστεί και να δοθούν λύσεις που να ικανοποιούν
ανάγκες και όχι οριζόντιες λύσεις, όπως κάνει το νοµοσχέδιο.
Δηλαδή, εµείς λέµε ότι η κατάσταση αυτή θα διαιωνιστεί, δεν θα
διορθωθεί και δεν θα µας κάνει εντύπωση να δούµε και µαζικούς
πλειστηριασµούς µικροϊδιοκτησιών. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε επί
της αρχής, ζητάµε την απόσυρση. Όµως, λέµε καθαρά ότι η γη
και η χρήση της είναι κοινωνικό αγαθό. 

Στόχος και κριτήριο για την οργάνωση του κοινωνικού χώρου
για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι η ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών και η κοινωνική αξιοποίηση της γης και του
χώρου γενικότερα. Μιλάµε για διαχωρισµό στη γη, για αγροτική
παραγωγή, για τουρισµό, για εξασφάλιση ποιοτικής λαϊκής στέ-
γης και υποδοµών κοινωνικών υπηρεσιών, για τη βιοµηχανική πα-
ραγωγή, την προστασία του περιβάλλοντος κ.λπ.. Όλα αυτά,
όµως, προϋποθέτουν την κοινωνική ιδιοκτησία στη γη και τον
κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας και φυσικά µε αποδέσµευση
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλη εξουσία, την εξουσία πραγ-
µατικά του λαού που εµείς ονοµάζουµε λαϊκή εξουσία. 

Έτσι θα απαλλαγεί ο λαός από τα ποικίλα και πολύµορφα
δεσµά και θα έχει δικαίωµα για καλή ποιοτική σύγχρονη κατοικία,
για ανάπαυση και ξεκούραση, για µόνιµη και σταθερή δουλειά,
µε µισθό που θα δίνει αξιοπρέπεια, µε δηµόσια και δωρεάν υγεία
και παιδεία για τη µόρφωση των νέων, µε παιδικούς σταθµούς
και φροντίδα των παιδιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τώρα τι σχέση
έχει αυτό που λέτε µε το νοµοσχέδιο; Σας παρακαλώ τελειώνετε. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με αθλητικά και πολιτισµικά κέν-
τρα, µε υποδοµές, αντισεισµικό και αντιπληµµυρικό σχεδιασµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εµείς για µία τέτοια κοινωνία πα-

λεύουµε και όχι στον κορσέ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΝΑΤΟ, την αντιδραστική πολιτική των οποίων υλοποιεί η συγκυ-
βέρνηση. Όµως, είναι και κοροϊδία και αυταπάτη και για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ να λέει ότι θα προστατευτούν τα δασικά οικοσυστήµατα,
όταν στις προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η αλ-
λαγή χρήσης γης και η δασική της πολιτική εντάσσεται στην Ευ-
ρώπη 2020.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα τέσ-
σερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Γυµνάσιο Άνω Τούµπας Θεσσαλονίκης (Β’ τµήµα). 

Η Βουλή σας καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Πάρις Μουτσινάς, ειδικός αγορητής των
Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 

ΠΑΡΙΣΗΣ ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα συζητάµε ένα σωρό νοµοσχέδια που έχουν σχέση µε

πράξεις εφαρµογής πολεοδοµικής νοµοθεσίας, εισφορά σε γη
και σε χρήµα - ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις.
Είναι αλήθεια ότι ο ν.1337/83 έχει πια µία ζωή τριάντα ενός χρό-
νων και οφείλαµε εδώ και πολύ καιρό να τον έχουµε προσαρµό-
σει στα σηµερινά δεδοµένα και ανάγκες της κοινωνίας σε θέµατα
χωροταξικής και πολεοδοµικής προσαρµογής. 

Θα περιµέναµε, βέβαια, έναν νόµο ο οποίος θα µπορούσε να
αποτελέσει σήµερα µία πραγµατική µεταρρύθµιση στον χώρο
της χωροταξίας και της πολεοδοµικής νοµοθεσίας, κύριε Υπουρ-
γέ. Είχαµε πολύ µεγάλες προσδοκίες και από εσάς και από τη
νοµοθετική αυτή προσπάθεια, µία προσπάθεια που θα µπορούσε
πραγµατικά να έχει στόχο τη διαφύλαξη των συνταγµατικών ρυθ-
µίσεων και σκοπών, την επιτάχυνση της διαδικασίας της ολοκλή-

ρωσης των πράξεων εφαρµογής της πολεοδοµικής νοµοθεσίας,
των ρυµοτοµικών σχεδίων. Πραγµατικά είχαµε µεγάλες καθυστε-
ρήσεις και πολλά προβλήµατα στην εξέλιξη αυτή. Επίσης, θα
µπορούσε να έχει στόχο τη θέσπιση νέων κριτηρίων για τον απο-
λογισµό εισφορών σε γη και σε χρήµα, όπου πραγµατικά υπάρ-
χουν βελτιώσεις και µε βάση το άρθρο 24 του Συντάγµατος –βελ-
τιώσατε αυτό το θέµα στο νοµοσχέδιο- τη βελτίωση του πλαισίου
διαδικασίας κατάρτισης κτηµατογραφήσεων.

Το ρυµοτικό σχέδιο να γίνεται µε το βλέµµα στην πράξη εφαρ-
µογής και η πράξη εφαρµογής να ανταποκρίνεται στο σχέδιο
αυτό. Αυτό θέλει µια πάρα πολύ σοβαρή δουλειά και γνώση της
σηµερινής πραγµατικότητας. 

Κατά συνέπεια ο νόµος θα µπορούσε να αποτελέσει µια πραγ-
µατική µεταρρύθµιση. Δεν είναι, όµως, αυτός που θα θέλαµε να
είναι. Κυρίως το Κεφάλαιο Β’ δεν ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις
των καιρών, τουναντίον εξυπηρετεί προεκλογικές σκοπιµότητες,
αφού έχει να κάνει µε πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα, τα οποία
αντιµετωπίζονται πρόχειρα και χωρίς καµµία κοινωνική διαβού-
λευση. Μάλιστα, αυτό το κεφάλαιο δεν µπήκε σε καµµία κοινω-
νική διαβούλευση. Έχει απέναντί του σοβαρούς φορείς και θεσ-
µούς, όπως είναι το Τεχνικό Επιµελητήριο, οι σύλλογοι των δα-
σολόγων, το ΓΕΩΤΕΕ και άλλους. 

Επίσης, το κεφάλαιο αυτό αφορά σε πολύ σηµαντικά ζητή-
µατα, όπως είναι η συµπλήρωση του οικοδοµικού κανονισµού, η
προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς του κέντρου της Αθή-
νας, ειδικές ρυθµίσεις για την Πλάκα, τα Εξάρχεια κ.λπ.. 

Επίσης, ρυθµίζονται οι συµπληρώσεις της δασικής νοµοθεσίας
στο άρθρο 12, το οποίο αποτελεί και τον κόλαφο του νοµοσχε-
δίου. Το άρθρο 12 συγκεκριµένα θα δηµιουργήσει, κύριε Υπουρ-
γέ, σειρά προβληµάτων και στρεβλώσεων στο µέλλον και νοµίζω
ότι τελικά θα επιλύσει ελάχιστα σε σχέση µε αυτά που θα δηµι-
ουργήσει. Αυτή η αίσθηση µου έχει δηµιουργηθεί διαβάζοντας
και ξαναδιαβάζοντας το άρθρο αυτό και τις τροπολογίες που
έχετε φέρει. Ήδη νοµιµοποιούνται οι καταπατήσεις από το Σύν-
ταγµα του 1975 µέχρι το 2007, που είναι οι πρώτες αποτυπώσεις
του ΕΚΧΑ. 

Επίσης, δεν πρόκειται εδώ για αναδασωθείσες εκτάσεις, αγρο-
τικές εκτάσεις, γεωργικές εκτάσεις, για τις οποίες δεν θα διαφω-
νούσαµε να ρυθµιστούν µε έναν εύρυθµο και σοβαρό τρόπο,
αλλά αφορά καταπατήσεις, οι οποίες έγιναν µε έναν εντελώς πα-
ράνοµο τρόπο. Πρόκειται για εκχερσώσεις δασών κ.λπ., τις
οποίες τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο πάµε να καταπατήσουµε,
χωρίς καν τη συµµετοχή της Δασικής Υπηρεσίας. Μάλιστα, εδώ
το άρθρο 12 συνιστά ακόµα και τροποποιήσεις των δασικών χαρ-
τών, οι οποίοι έχουν κυρωθεί. 

Κατά συνέπεια είναι αυτό που λέγαµε, ότι αν, κύριε Υπουργέ,
δεν προχωρήσουµε στην κατάρτιση των δασικών χαρτών και την
κύρωσή τους, δεν µπορούµε να µιλάµε για µια σοβαρή νοµοθε-
σία σε τέτοια ευαίσθητα οικοσυστήµατα. 

Θα έπρεπε πραγµατικά η Βουλή να είναι σύσσωµη,, γιατί,
όπως έχουµε πει από τότε που συζητάµε για το Κτηµατολόγιο
και τους δασικούς χάρτες, θα µπορούσαν να αποτελέσουν πραγ-
µατικά το υπόβαθρο για να στηρίξουµε µια νέα πολιτική, µια δια-
φανή πολιτική, µια πολιτική αξιοποίησης των δασών και προστα-
σίας αυτού του σηµαντικού οικοσυστήµατος. Τουναντίον, σή-
µερα βλέπουµε ότι υπάρχουν -και αρχίζω από αυτό για να το το-
νίσω, γιατί ζητήσαµε και εµείς την απόσυρσή του, για να µπορέ-
σουµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής- παραδείγµα-
τος χάριν, πλέον αυτών που ανέφερα, και παράγραφοι στο
άρθρο αυτό, όπως η 4.6, η οποία αφορά την ένταξη αποθηκών
επεξεργασίας κ.λπ. υγρών αποβλήτων, χώρων αποθήκευσης
καυσίµων κ.λπ.. 

Επίσης, η παράγραφος 4.8 αφορά διάφορες εγκαταστάσεις
πολιτιστικού χαρακτήρα. Αυτό βέβαια µπορεί να ξεχειλώσει και
να δούµε µέσα στα δάση πράγµατα τα οποία δεν θα θέλαµε ποτέ
να δούµε. 

Επιπλέον, η παράγραφος 4.10 έχει διάταξη η οποία είναι θολή
και µπορεί να περιλαµβάνει πολλές παρανοµίες. 

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Δηµοκρατικοί Βουλευτές, θεωρούµε τε-
λικά ότι το άρθρο αυτό θα έπρεπε να έχει αποσυρθεί, για να µας
διευκολύνει να συζητήσουµε όλες τις άλλες διατάξεις µε πνεύµα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 3987



δηµιουργικό και συµπληρωµατικό. 
Θα περάσω τώρα στο Κεφάλαιο Α’, το οποίο έχει δεχθεί µια

κοινωνική διαβούλευση για λίγες ηµέρες, που και αυτές όµως
αποδεικνύεται ότι δεν επαρκούσαν, γιατί ήρθατε πάλι µε τροπο-
λογία και µε κάποιες νοµοτεχνικές ρυθµίσεις και συµπληρώσεις,
που σηµαίνει τελικά ότι δεν έχετε δει όλη τη διάσταση αυτών των
θεµάτων που αντιµετωπίζει το κεφάλαιο αυτό. 

Ωστόσο, όµως, θεωρώ ότι αντιµετωπίζει σοβαρά ζητήµατα ει-
σφορών σε γη και σε χρήµα. Στην εισφορά σε γη γίνεται πραγ-
µατικά µια προσπάθεια οριζόντιας µείωσης της εισφοράς σε γη,
αν και αυτό επιχειρείται σε βάρος των µικρών ιδιοκτησιών, ενώ
αφήνει περιθώριο στις µεγάλες ιδιοκτησίες.

Θα µπορούσαµε να δούµε µια άλλη ρύθµιση. Αυτά θα τα πού-
µε και επί των άρθρων, το επισηµαίνουµε, όµως, για δείξουµε την
ποιοτική διαφοροποίηση που έχουµε εµείς όσον αφορά το θέµα
αυτό.

Επίσης, δίνει τη δυνατότητα µεταφοράς συντελεστή δόµησης,
δηµιουργία τράπεζας γης κ.λπ., που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό και
λύνει πολλά προβλήµατα. Το κυριότερο είναι ότι λυτρώνει τους
ιδιοκτήτες των οποίων τα οικόπεδα ήταν δεσµευµένα από τα ρυ-
µοτοµικά σχέδια των δήµων, τα οποία ουδέποτε υλοποιούνταν
και δεν προχωρούσαν οι απαλλοτριώσεις, µε αποτέλεσµα να µην
µπορούν να αξιοποιήσουν τα οικόπεδά τους και να µην µπορούν
να παίρνουν τις αποζηµιώσεις τους. 

Νοµίζω ότι και εκεί δίνει µία λύση και µπορεί πραγµατικά µετά
από κάποια χρόνια -νοµίζω ότι υπήρχε µια εκλογίκευση στα χρό-
νια αυτά- να µπορεί ο ιδιοκτήτης να έχει πάλι το οικόπεδό του,
εφόσον δεν έχει αξιοποιηθεί και ο δήµος να έχει τη δυνατότητα,
εφόσον δεν το αξιοποιήσει ο ιδιοκτήτης να επανέλθει και να το
ρυµοτοµήσει, αρκεί να είναι έτοιµος να πληρώσει τις υποχρεώ-
σεις του µε βάση τον νόµο και τις διατάξεις. 

Όσον αφορά την εισφορά σε χρήµα, πραγµατικά γίνεται µία
προσπάθεια να αντιµετωπίσει το σοβαρό θέµα της οικονοµικής
κρίσης, µε βάση την οποία δεν µπορεί ο κάθε ιδιοκτήτης να πλη-
ρώσει την εισφορά σε χρήµα. Δίνει τη δυνατότητα να τη ρυθµίσει
σε εκατόν οκτώ δόσεις ή αντίστοιχα εξάµηνα ή τρίµηνα, για να
µπορεί να προχωρήσει αυτή η διαδικασία χωρίς κώλυµα. Εκεί,
βέβαια, πρέπει να συµπεριληφθεί και το εισόδηµα των παλαιοτέ-
ρων χρόνων για να µπορέσουµε να έχουµε µια ολοκληρωµένη
ρύθµιση. 

Επίσης, δίνει τη δυνατότητα µετατροπής της εισφοράς σε χρή-
µα σε εισφορά σε γη. Εφόσον έχει ένα άλλο οικόπεδο, µπορεί
να το προσφέρει για κοινωφελή σκοπό. Διευκολύνει και αυτό πε-
ριπτώσεις που ο ιδιοκτήτης δεν έχει τη δυνατότητα να αναλάβει
αυτήν την υποχρέωση. 

Εκείνο το οποίο θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, είναι ότι σε
µία περίοδο κρίσης που αντιµετωπίζουµε σήµερα, νοµίζω ότι
αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορούσε πραγµατικά να αποτελέσει την
απαρχή µιας σοβαρής πολεοδοµικής µεταρρύθµισης, αν δεν είχε
σήµερα –το τονίζω πάλι- τα σοβαρά θέµατα που ανέφερα στο κε-
φάλαιο Β’ και τα οποία δεν έχουν δεχθεί µια σοβαρή διαβού-
λευση από τους φορείς και από την κοινωνία. 

Θα µπορούσαν να έχουν βελτιωθεί πολλά, αλλά τελικά θεωρώ
ότι εκεί έρχεστε να εξυπηρετήσετε τις περιπτώσεις ανοµίας.
Στην ουσία, πολλές φορές νοµοθετούµε για τους παράνοµους
σε αυτή τη Βουλή και, βέβαια, δεν υπολογίζουµε αυτούς που
χρόνια τώρα είναι νόµιµοι πολίτες, είναι οι πολίτες οι οποίοι σέ-
βονται το νόµο και ακολουθούν τις διατάξεις του κράτους. Εκεί,
λοιπόν, θα πρέπει πραγµατικά να το δούµε, γιατί είναι ιδιαίτερα
σηµαντικό αν ικανοποιήσουµε το περί δικαίου αίσθηµα στους πο-
λίτες και να αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα µε ολοκληρωµένη
διάσταση. 

Να προχωρήσει, λοιπόν, το κτηµατολόγιο, να προχωρήσει το
δασολόγιο και οι δασικοί χάρτες, κύριε Υπουργέ, και να φέρετε
έναν ολοκληρωµένο νόµο για την αξιοποίηση των δασών συνο-
λικά, για να µπορέσει να έχει βάση. Να δούµε εκεί και τους οικι-
σµούς, οι οποίοι είναι µέσα σε δάση σαν ολοκληρωµένες συλλο-
γικότητες και να τις αντιµετωπίσουµε συνολικά, όπως και τις πλα-
τείες ολόκληρων πόλεων που είναι δασικές περιοχές. 

Πρέπει, όµως, να δούµε ξεχωριστά κάποιες περιπτώσεις που
έχουν καταπατήσει µεµονωµένα κοµµάτια δασών και έχουν χτι-

στεί βίλες ή άλλα οικοδοµήµατα µε έναν εντελώς αντικανονικό
τρόπο. 

Επίσης, πρέπει να αντιµετωπίσουµε ξεχωριστά και τη γεωργική
έκταση η οποία έχει αναδασωθεί, όπου µπορούµε και σήµερα και
µε τους ισχύοντες νόµους να δώσουµε µία λύση σε αυτό το ζή-
τηµα και να παραχωρούνται αυτές οι εκτάσεις σε αγρότες. Αν
πραγµατικά η επόµενη γενιά του ιδιοκτήτη δεν είναι αγρότες,
µπορεί το κράτος να επαναφέρει στην ιδιοκτησία του τις εκτά-
σεις αυτές και να τις παραχωρήσει σε άλλον αγρότη, για να µπο-
ρεί να επιτελέσει και αυτό το σοβαρό καθήκον και τη χρήση και
τον ρόλο αυτής της έκτασης. Γιατί αν δεν δοθούν σε αγρότες
αυτές οι εκτάσεις, θα έχουµε στο µέλλον, µε τον γνωστό τρόπο
που γίνεται στο ελληνικό δηµόσιο, µετατροπή αυτών των εκτά-
σεων σε οικοδοµικές εκτάσεις και κατά συρροή παρανοµίες και
παραβατικότητες.

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι τελικά από όλα αυτά και
αύριο επί των άρθρων θα απαντήσουµε αναλυτικά σε κάθε άρ-
θρο και θα δώσουµε και κάποιες προτάσεις. Με τον νόµο αυτό,
όπως και µε άλλους νόµους, αναδεικνύεται ότι υπάρχει ανάγκη
κωδικοποίησης της νοµοθεσίας, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να συµ-
µαζέψουµε και το ΥΠΕΚΑ, καθώς έχει µία πλειάδα νόµων που
είναι διάσπαρτοι και πραγµατικά ο πολίτης δεν διευκολύνεται.

Χρειάζεται µια κωδικοποίηση, µια απλοποίηση της νοµοθεσίας.
Χρειάζεται να εφαρµοστεί η ηλεκτρονική διακυβέρνηση και στον
τοµέα αυτό για να µπορεί κάθε πολίτης να έχει πρόσβαση σε µια
εύκολη, κωδικοποιηµένη νοµοθεσία και να µπορεί πραγµατικά να
την υπηρετεί.

Παρέλειψα µόνο να πω –και να κλείσω µε αυτό- ότι δεν είδα
ακόµα να προβλέψετε τον διαχωρισµό µεταξύ πυκνοδοµηµένων
και αραιοδοµηµένων οικισµών στο θέµα, κύριε Υπουργέ, της ει-
σφοράς σε γη και σε χρήµα. Θα ήθελα ειλικρινά να συµπεριλά-
βετε στα ρυµοτοµικά σχέδια τη διάκριση αυτή µεταξύ των πυ-
κνοδοµηµένων και αραιοδοµηµένων οικισµών, κυρίως στους πα-
ραδοσιακούς οικισµούς, για να µπορούν πραγµατικά να ρυµοτο-
µήσουν και να εφαρµόσουν διατάξεις οι οποίες αρµόζουν στην
πολιτιστική αξία αυτών των οικισµών και να διατηρήσουν το πο-
λιτισµικό περιβάλλον και την αρχιτεκτονική των χωριών της υπαί-
θρου που είναι ιδιαίτερα σηµαντικά και αξίζουν τον κόπο να τα
διαφυλάξουµε. 

Τελειώνοντας ήθελα να πω ότι εµείς καταψηφίζουµε -εφόσον
δεν αποσύρεται το άρθρο 12- επί της αρχής το νοµοσχέδιο και
θα αναφερθούµε αναλυτικά επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Δηµο-

κρατικών Βουλευτών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριοι συνάδελ-

φοι, τελείωσαν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές επί της αρχής
και εισερχόµεθα στον κατάλογο επί των αγορητών επί της αρχής.

Τον λόγο έχει η κ. Πιπιλή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω πρώτ’

απ’ όλα να εκφράσω ως πολίτης, αλλά και ως µέλος του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου την προσωπική µου οργή αναφορικά µε αυτό
το αίσχος που υπάρχει στη δηµοσιότητα από το πρωί µε αφορµή
την καταγγελία ενός µέλους του ελληνικού Κοινοβουλίου περί
απόπειρας χρηµατισµού.

Δεν πρόκειται να µπω στην ουσία της ιστορίας, γιατί είναι ακό-
µη σε εξέλιξη. Δηλώνω, όµως, κατηγορηµατικά ότι είναι ντροπή,
είναι όνειδος για τον κοινοβουλευτισµό, τη δηµοκρατία αλλά και
για την αξιοπρέπεια του Έλληνα πολίτη να ευτελίζονται έτσι όλοι
οι θεσµοί µε έναν τρόπο σκοταδιστικό, ενώ η οποιαδήποτε κα-
ταγγελία πρέπει να γίνεται µε ξεκάθαρο, διαφανή τρόπο.

Επαναλαµβάνω ότι δεν θα µπω στην ουσία. Θα περιµένω, από
τη στιγµή που έχει µεσολαβήσει η εισαγγελία. Ζητώ, όµως, από
τη δικαιοσύνη πάραυτα να καταλήξει στην καταγγελία του Παύ-
λου Χαϊκάλη και του Λάκη Λαζόπουλου –δεν είναι µέλος του Κοι-
νοβουλίου, αλλά είναι δηµόσιο πρόσωπο και επηρεάζει µεγάλο
µέρος της κοινωνίας-  και να διαλευκάνει την ιστορία. Αλλά αµέ-
σως µετά η δικαιοσύνη να κάνει ό,τι έχει υποχρέωση. 

Δηλαδή, να αναλάβει τη νοµική και δικαστική της εξουσία και
να εξαντλήσει κάθε νόµο, ώστε σε τέτοιου είδους καταγγελίες -
που σε µια τόσο κρίσιµη στιγµή της χώρας διακυβεύεται η αξιο-
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πρέπεια του έθνους και των πολιτών- να υποστούν πάραυτα τις
νόµιµες συνέπειες και τα µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, που
µας εξευτελίζουν µε τέτοια ευκολία, όπως τις προηγούµενες ηµέ-
ρες, και να εξαντληθεί όλο το οπλοστάσιο της δικαιοσύνης για
τέτοιου είδους καταγγελίες εάν αυτές αποδεικνύονται ως ανυ-
πόστατες.

Απαιτώ, λοιπόν, από τη δικαιοσύνη να µε σεβαστεί ως πολίτη
και να µας σεβαστεί όλους εδώ µέσα και να τιµωρήσει στην πε-
ρίπτωση που δεν αποδειχτούν οι καταγγελίες, όλους όσους, και
όλες όσες έχουν µεθοδεύσει τέτοιου είδους κατασκευάσµατα
για να καταστρέφεται η σχέση του πολίτη µε το Κοινοβούλιο.

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε για την παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Είναι επίκαιρο

το θέµα και είναι επιτρεπτή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ.
Θέλω να πω µε δυο λόγια ότι έχω, δυστυχώς, την αίσθηση,

λόγω της επικαιρότητας, πως ό,τι και να πούµε δεν θα πολυα-
κουστεί.

Όπως είπα και στην επιτροπή, απευθυνόµενη προς τον Υπουρ-
γό, κατανοώ πλήρως την προσπάθεια του Υπουργείου και του
ίδιου να βάλουν σε µία τάξη και σειρά µε το παρόν νοµοσχέδιο
αυτό το µπάχαλο που λεγόταν έως πρότινος «ελληνικό κράτος».
Κατανοώ ότι υπάρχουν καθυστερήσεις από το παρελθόν, ειδικό-
τερα για οµάδες πολιτών που, ενώ το ένα κράτος, η πολεοδοµία,
τους έδινε άδεια, το άλλο κράτος, το δασαρχείο, τους έβγαζε
αυθαίρετες τις κατοικίες ή τους οικισµούς. Και εδώ πρέπει να θυ-
µηθούµε και τις καταγγελίες του κ. Ρακιντζή για το τι χρηµατι-
σµός και µίζα υπήρξε ειδικά σε αυτές τις δύο συγκεκριµένες
κρατικές υπηρεσίες. 

Η Ελλάδα έχει ανάγκη να κάτσει και να κουβεντιάσει µε ψυ-
χραιµία όλα αυτά τα ζητήµατα, που αφορούν κυρίως στην έννοια
«δάσος». Εξέφρασα την αντίρρησή µου για το Σύνταγµα και για
το περίφηµο άρθρο 24 -αλλά δεν είναι της παρούσης να τα ξα-
ναπώ- εµµένοντας ότι πρέπει να έρθει επιτέλους στη Βουλή ένα
νοµοσχέδιο και όχι κάθε φορά διατάξεις που εµπεριέχονται σε
άλλα νοµοσχέδια, αναφορικά µε το πώς θα προστατεύσουµε και
ταυτόχρονα θα αξιοποιήσουµε τα ελληνικά δάση, τα πολλά που
είναι στην περιφέρεια, µε δεδοµένο ότι το καλύτερο σχολείο είναι
οι παλιοί άνθρωποι της υπαίθρου, οι ηλικιωµένοι, είναι τα λαο-
γραφικά µουσεία, είναι τα λαογραφικά βιβλία, που αποδεικνύουν
ότι µέχρι να γίνει αυτό το ελεεινό κράτος που φτιάξαµε όλοι µαζί
-πολίτες και κυβερνήσεις- οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι καλλιερ-
γητές διαχρονικά στην Ελλάδα µεγαλούργησαν, προστατεύον-
τας ταυτόχρονα και τα δάση, µέσα στο δάσος, που ήταν ο
πυρήνας της ζωής και να µάθουµε ότι όσο υπήρχε η ανθρώπινη,
αγροτική κυρίως και κτηνοτροφική δραστηριότητα, σηµαντική
για την οικονοµία µας, τα δάση δεν καίγονταν, γιατί οι ίδιοι οι άν-
θρωποι τα προστάτευαν. Αυτό πρέπει να το καταλάβουν και µε-
ρικοί «γραβατωµένοι» άσχετοι, δήθεν οικολόγοι, που έχουν βάλει
τώρα όλο αυτό το µαγαζί που λέγεται «κράτος» ή να µιζάρεται ή
να αφήνει στο έλεος των καταπατητών και των εµπρηστών τα
δάση. 

Διευκρινίζω ότι για τα δάση ζητώ, κύριε Υπουργέ, να αποσύ-
ρετε το άρθρο 12 ειδικά, διότι εµπεριέχει µία διάταξη που οδηγεί
µε µαθηµατική ακρίβεια στο να καίγονται δύο και τρεις φορές τα
δάση, ώστε µετά να µην αναδασώνονται ποτέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν προλαβαίνω, σεβόµενη τον χώρο και τον χρόνο, να πω κάτι
άλλο. 

Επαναλαµβάνω, να αποσύρετε γενικότερα την ιστορία µε τα
δάση. Προσπαθείτε να τακτοποιήσετε εκκρεµότητες, όπως, πα-
ραδείγµατος χάριν στο λεκανοπέδιο Αττικής, που τις ξέρετε και
έχουν δίκιο οι άνθρωποι, αλλά εγώ δεν µπορώ να το ψηφίσω.

Όσο για την Πλάκα, χαίροµαι που ο Υπουργός άκουσε τις
φωνές και τις δικές µου και άλλων συναδέλφων, που τα βρήκατε
και µε τους κατοίκους και να πω πως ό,τι έχει πετύχει διαχρονικά,
όπως οι πράξεις του αείµνηστου Αντώνη Τρίτση, δεν πρέπει να
αλλάξει. Πρέπει να έχουµε αυτόν τον οραµατιστή Αντώνη Τρίτση
σε αυτά τα θέµατα ως ένα ιερό πρόσωπο, που πρέπει να τον
αφήσουµε στην αιωνιότητα να χαίρεται, διότι η Πλάκα σώθηκε

και δεν καταστράφηκε.
Επαναλαµβάνω, δεν ψηφίζω αν δεν αποσύρετε το άρθρο για

τα δάση.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, µε την ιδιότητά µου ως Προέδρου της Επιτρο-
πής Δεοντολογίας θα πρέπει να σας πω ότι πριν από µερικές
µέρες συνήλθε η επιτροπή µας σε συνεδρίαση µε αντικείµενο το
φαινόµενο των γραφοµένων και λεγοµένων σχετικά µε δωροδο-
κίες Βουλευτών εν όψει της προεδρικής εκλογής. 

Αποτυπώσαµε, λοιπόν, στην απόφασή µας την εξής σκέψη:
Όλα αυτά πλήττουν ανεπανόρθωτα τη δηµοκρατία µας, το πολι-
τικό σύστηµά µας, αλλά και τον κοινοβουλευτισµό. Ιδιαίτερα, δε,
πλήττουν και το κύρος του Προέδρου της Δηµοκρατίας, που εί-
ναι ενδεχόµενο να εκλεγεί από αυτή εδώ τη Βουλή, ο οποίος εκ
των προτέρων θα εµφανίζεται ότι είναι ένας Πρόεδρος που εξε-
λέγη µε πληρωµένες ψήφους. 

Επισηµάναµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει στο µέλλον τέτοιες καταγ-
γελίες να γίνονται µε πολύ µεγάλη προσοχή, να είναι τεκµηριω-
µένες, να αποδεικνύονται αυτά τα οποία λέµε και καταγγέλ-
λουµε, διότι διαφορετικά θα υπάρξει το πρόβληµα, το οποίο προ-
ανέφερα. 

Η ιδιότητα µου ως Προεδρεύοντος και ως Προέδρου της Επι-
τροπής Δεοντολογίας, δεν µου επιτρέπει να κάνω χαρακτηρι-
σµούς για τα σηµερινά γεγονότα. Όµως, παρακαλώ πάρα πολύ
από τη θέση αυτή την εισαγγελέα του Αρείου Πάγου να δώσει
εντολή, να γίνει έρευνα άµεσα και σε βάθος, ούτως ώστε εάν µεν
οι καταγγελίες είναι αληθινές, αυτός ο οποίος επιχείρησε αυτό
το οποίο καταγγέλθηκε, να υποστεί τα επιχείρια των πράξεών
του, εάν όµως είναι ψευδείς, επιτέλους αυτεπάγγελτα ο αρµό-
διος εισαγγελέας να ασκήσει ποινική δίωξη εναντίον εκείνου, ο
οποίος µηχανεύεται τέτοιου είδους καταγγελίες για ψευδή κα-
ταµήνυση ή για παράβαση του άρθρου 230 του Ποινικού Κώδικα,
όπως προβλέπουν οι σχετικές διατάξεις. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ)

Άλλως υποθάλπονται τέτοιου είδους συµπεριφορές, οι οποίες
θα ταλανίζουν και στο µέλλον την πολιτική ζωή του τόπου.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Καφαντάρη.
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µία Κυβέρνηση που ου-

σιαστικά παραπαίει, µία Κυβέρνηση χωρίς πολιτική και λαϊκή νο-
µιµοποίηση πλέον, η οποία έχει καταλάβει το τέλος της και προ-
σπαθεί το τελευταίο χρονικό διάστηµα να περάσει ό,τι µπορεί,
είτε µε τροπολογίες είτε εσπευσµένα µε σχέδια νόµου, ενώ προ-
ετοιµάζεται, χωρίς τη συµµετοχή του ΣΥΡΙΖΑ βέβαια, για Αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος, έχοντας σαν στόχαστρο τα άρθρα 24
και 117, που αφορούν τα δάση και την προστασία τους.

Φαίνεται ότι ζούµε τις «τελευταίες µέρες τις Ποµπηίας» αυτής
της Κυβέρνησης. Δεν υπάρχει άλλη λογική από αυτό που ανέ-
φερα πριν. Ογδόντα έξι τροπολογίες –µέχρι στιγµής- σε δύο νο-
µοσχέδια, στο σηµερινό και στο του Υγείας που θα συζητηθεί τη
Δευτέρα. Στο εν λόγω νοµοσχέδιο οι τροπολογίες είναι πενήντα
δύο. Επιχειρεί, δηλαδή, αυτή τη στιγµή θρασύτατα να καταπα-
τήσει το Σύνταγµα και να λεηλατήσει, µε τη νοµοθέτηση του συγ-
κεκριµένου νόµου, τον φυσικό πλούτο της χώρας. 

Το σχέδιο νόµου µε τον τίτλο «Πράξεις εισφοράς σε γη και σε
χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις» έρ-
χεται τέσσερις µόλις µήνες µετά την ψήφιση του δασοκτόνου
νόµου 4280/2014 για την ιδιωτική πολεοδόµηση και τη δασική γη.
Δεν προλάβατε να αποτελειώσετε τα δάση και έρχεστε σήµερα
µε το εν λόγω σχέδιο νόµου.

Με το νοµοσχέδιο αυτό η ηγεσία του ΥΠΕΚΑ ολοκληρώνει την
κακοποίηση του δασικού πλούτου και κατεδαφίζει κάθε έννοια
σχεδιασµού. Ειδικότερα, το άρθρο 12 είναι ένα µνηµείο αντισυν-
ταγµατικότητας. Κάθε σχετική παράγραφός του αν εφαρµοστεί,
θα έχει ολέθριες συνέπειες για τα δάση. 

Συγκεκριµένα καταργείται η υποχρέωση αναδάσωσης καµέ-
νου ή κατεστραµµένου δάσους και δασικής έκτασης, στις οποίες
πριν το 1975 έγιναν επεµβάσεις µε πράξη της διοίκησης ερήµην
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της αρµόδιας δασικής υπηρεσίας, ενώ το δηµόσιο απεµπολεί
ολοσχερώς τα δικαιώµατά του, το τεκµήριο κυριότητας, το οποίο
εδράζεται στον δασικό χαρακτήρα αυτών των εκτάσεων. 

Νοµιµοποιούνται εκχερσώσεις φρυγανικών και άλλων δασικών
εκτάσεων µέχρι το 2007 έναντι ανταλλάγµατος, που το ΥΠΕΚΑ
επέλεξε να ονοµάσει «περιβαλλοντικό ισοζύγιο» µε την ανάκληση
των πρωτοκόλλων διοικητικής αποβολής, ακόµη και αν έχουν τε-
λεσιδικήσει, καταργώντας αυτό το αντικείµενο των δασικών υπη-
ρεσιών και δικαιώνοντας τους καταπατητές δασικών εκτάσεων. 

Νοµιµοποιούνται αυθαίρετες εγκαταστάσεις κέντρων περιβαλ-
λοντικής ενηµέρωσης, ναοί, εγκαταστάσεις πολιτιστικού χαρα-
κτήρα, ακόµη και αν έχουν κριθεί κατεδαφιστέοι ή έχουν εγκριθεί
πράξεις αποβολής ή επιβολής προστίµων ή βρίσκονται σε ανα-
δασωτέες εκτάσεις.

Αποχαρακτηρίζονται εκτάσεις που απώλεσαν τον δασικό τους
χαρακτήρα πριν από το 1975 και προσφέρεται η δυνατότητα
απόκτησης της κυριότητας αυτών από ιδιώτες µε υποτυπωδώς
νοµικοφανείς διαδικασίες, ακόµα και αν είναι δυνατή η αναδά-
σωσή τους. 

Καταστρατηγείται πλήρως η διαδικασία κύρωσης δασικών
χαρτών του ν.3889/2010 και ο ρόλος των δασικών χαρτών σαν
µέσο προστασίας και οριστικής αποτύπωσης της δασικής γης.
Επιτρέπεται, όµως, η αναµόρφωση του δασικού χάρτη µε τη δια-
γραφή εκτάσεων, οι οποίες, συνεπεία πράξεων αρµοδίων οργά-
νων, δεν υπάγονται ή θα πάψουν να υπάγονται στη δασική νοµο-
θεσία και εκτάσεων που εσφαλµένα αποτυπώθηκαν και συµπε-
ριελήφθησαν σε αυτόν κατά την κατάρτισή του.

Εδώ δεν µπορώ να µην πω ότι επιχειρείται -και έχουµε κατα-
θέσει σχετικό ερώτηµα κοινοβουλευτικά- και η κατάργηση του
Δασαρχείου Υµηττού, το οποίο ναι µεν δεν έχει λειτουργήσει,
αλλά υπάρχει αυτή τη στιγµή από το π.δ 135/2010 και πρέπει να
λειτουργήσει και να στελεχωθεί µε προσωπικό. Το ερώτηµα είναι
το εξής: Θα λειτουργήσει ή ο στόχος είναι, µε βάση αυτά τα
οποία αναφέρονται για την αναδιάρθρωση των Δασικών Υπηρε-
σιών στην Αποκεντρωµένη Διοίκηση Αττικής, να καταργηθεί µε
τον νόµο; 

Εδώ, όµως, θα ήθελα να πω και για µία τροπολογία που εισά-
γεται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την οποία υποβαθµίζονται
ακόµα περισσότερο οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Αναφέροµαι στο
Σώµα επιθεωρητών περιβάλλοντος. Με το νέο οργανόγραµµα
του ΥΠΕΚΑ, κύριε Υπουργέ, έχει καταργηθεί η Ειδική Γραµµατεία
Επιθεωρητών. Ουσιαστικά, ο Υπουργός θα αποφασίζει, πριν την
έκδοση, βεβαίως, της παράβασης, για την επιβολή προστίµων
κλπ., ενώ  µέχρι σήµερα οι Επιθεωρητές Περιβάλλοντος ειση-
γούντο στον Υπουργό την επιβολή των προστίµων. Δηλαδή, µι-
λάµε για περαιτέρω χαλάρωση των ελεγκτικών µηχανισµών του
δηµοσίου και σε αυτό τον τοµέα. 

Για όλα τα παραπάνω, κύκλοι του ΥΠΕΚΑ, µέσω ανώνυµων
πληροφοριών, που έδωσαν χθες το πρωί σε ιστοσελίδα στο δια-
δίκτυο, ψέλλισαν κάποιες αοριστίες και άσχετες απαντήσεις, οι
οποίες προκάλεσαν το κοινό αίσθηµα, επιµένοντας στις κατα-
στροφικές για τον φυσικό πλούτο της χώρας ψηφοθηρικές επι-
λογές τους.

Εξάλλου, σαν να µην έφταναν οι δασοκτόνες διατάξεις που πε-
ριέχει αυτό το σχέδιο νόµου, το υπόλοιπο κοµµάτι του Β’ Κεφα-
λαίου έρχεται για να κατεδαφιστεί κάθε έννοια σχεδιασµού µε
την τροποποίηση, για µία ακόµη φορά, είκοσι πέντε τουλάχιστον
παραγράφων και εδαφίων του Νέου Οικοδοµικού Κανονισµού,
νόµου που έλαβε ΦΕΚ τον Απρίλιο του 2012, µε την άρση της αυ-
στηρής εφαρµογής των προεδρικών διαταγµάτων για την τουρι-
στική περιοχή της Πλάκας, εισάγοντας τη δυνατότητα χωρο-
θέτησης νέων εµπορικών ζωνών µε το πρόσχηµα της επίλυσης
του χρονίου προβλήµατος µεταβίβασης τίτλων και αδειών εγκα-
τάστασης, βοηθητικών χώρων. 

Το πνεύµα του νοµοθέτη του προεδρικού διατάγµατος υπονο-
µεύεται ακόµα περισσότερο από το γεγονός ότι παρέχεται επί-
σης η δυνατότητα να εγκατασταθούν βοηθητικοί χώροι στον
πρώτο όροφο, υπό τον όρο η κύρια χρήση να είναι το ισόγειο. 

Η δυνατότητα εκµετάλλευσης για εµπορική χρήση των ορό-
φων µεγιστοποιεί την αξία τους και υπονοµεύει οριστικά την προ-
οπτική απόδοσή τους σε χρήση κατοικίας. Συνολικά δε, εναπό-

κειται στις διαθέσεις και αντιστάσεις της αρµόδιας Υπηρεσίας
του ΥΠΕΚΑ, που θα εγκρίνει τις αιτούµενες άδειες λειτουργίας,
να επιβάλει όρους και προϋποθέσεις για την προσαρµογή της
ζητούµενης λειτουργίας στο άµεσο περιβάλλον. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετα-
φέρει κάθε έννοια περιβαλλοντικού και χωροταξικού πολιτισµού
πίσω από το 1983, όταν θεσµοθετήθηκε ο οικιστικός νόµος Τρί-
τση, που εισήγαγε σηµαντικούς θεσµούς στο ελληνικό πολεοδο-
µικό δίκαιο. 

Όπως είναι προφανές, λοιπόν, εξαιτίας του πελατειακού, φω-
τογραφικού, αντισυνταγµατικού και χονδροειδούς, θα λέγαµε,
Κεφαλαίου Β’ και µολονότι το νοµοσχέδιο αυτό στο υπόλοιπο
κοµµάτι του δείχνει σε ορισµένα σηµεία να προσπαθεί να απαν-
τήσει σε κάποια πραγµατικά προβλήµατα -πολεοδοµικά, κοινω-
νικά, αντινοµίες της διοίκησης και άλλα- και να θέσει σε κίνηση
παγωµένες διαδικασίες του παρελθόντος, όπως την υλοποίηση
πολεοδοµικών µελετών, τελικά θα προστεθεί στη λίστα των νο-
µοθετηµάτων αποδιάρθρωσης του όποιου περιβαλλοντικού ή πο-
λεοδοµικού χωροταξικού δικαίου και κεκτηµένου σωζόταν σε
λειτουργία και ισχύ µέχρι σήµερα.

Είναι, λοιπόν, ξεκάθαρο πως δεν υπάρχει περίπτωση να το
υπερψηφίσουµε. 

Καλούµε, δε, τον αρµόδιο Υπουργό κ. Μανιάτη, καθώς και τον
Υφυπουργό κ. Ταγαρά, αν µη τι άλλο, τουλάχιστον να αποσύ-
ρουν, έστω και την τελευταία στιγµή, το εκτρωµατικό και αντι-
συνταγµατικό άρθρο 12. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από το την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
κυρία Θεανώ Φωτίου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Παίρνω τον λόγο για να µιλήσω κυρίως για το πρόβληµα που

δηµιουργείται µέσα από τα άρθρα 8 και 9, σε συνέχεια, δηλαδή,
της µεγάλης καταστροφής που θα προκαλέσει το άρθρο 12. Εδώ
πλήττεται το πολιτιστικό περιβάλλον και τα παραδοσιακά κέντρα
των πόλεων, µε αποτέλεσµα περιοχές, οι οποίες σήµερα είναι κο-
σµήµατα από όλες τις απόψεις, όπως η Πλάκα -και για ιστορι-
κούς και για πολιτιστικούς λόγους κ.λπ.- που πραγµατικά δίνουν
όλο το πνεύµα της περιοχής χωρίς να το υπονοµεύουν, να κιν-
δυνεύουν. Μετά από τόσα πολλά χρόνια που έχει γίνει µια δου-
λειά τεραστίων διαστάσεων, ερχόµαστε ξανά για την περίπτωση
της Πλάκας στο καθεστώς προ του ’67.

Δεν µπορώ να φανταστώ, τελευταίες µέρες που κλείνει η
Βουλή –και θα κλείσει η Βουλή προφανώς και θα προκηρυχθούν
εκλογές, τα πράγµατα είναι πια νοµοτελειακά- µε ποια κριτήρια
και µε ποιες αντοχές φέρνετε ένα τέτοιο ζήτηµα που θα υπονο-
µεύσει ένα τεράστιο έργο που έχει γίνει στην Πλάκα, το οποίο
είναι διεθνώς αναγνωρισµένο µε χιλιάδες βραβεία και αποτελεί
πρότυπο. Σήµερα, σε όλα τα επιστηµονικά fora είναι το παρά-
δειγµα µε το οποίο νοµοθετούν όλες οι χώρες για τα αντίστοιχα
παραδοσιακά πολιτιστικά τους κέντρα. Με ποια, λοιπόν, τεράστια
ανευθυνότητα –επιτρέψτε µου να πω- φέρνετε ειδικά αυτό το
άρθρο 9;

Τι λέει το άρθρο 9; Λέει ότι επιτρέπονται πλέον χρήσεις εµπο-
ρικές υγειονοµικού ενδιαφέροντος –γενικώς, δηλαδή, χρήσεις,
πλην κατοικίας- εφόσον αυτές υπήρχαν πριν από το ’82, σε ήδη
χαρακτηρισµένα διατηρητέα κτήρια. Δηλαδή, επιτρέπεται να
υπάρχουν από τούδε και στο εξής, ενώ έχει λήξει η περίοδος
µέσα στην οποία µπορούσαν να γίνονται αυτές οι χρήσεις κι ενώ
η ίδια η λογική του νοµοθέτη ήταν ακριβώς σιγά-σιγά αυτές οι
χρήσεις να εκλείψουν, δηλαδή, µόλις τελειώνει η άδεια, από εκεί
και ύστερα να µην µπορεί να ανανεωθεί. Εδώ, εσείς προβλέπετε
να µεταβιβαστεί η άδεια σε νέο πρόσωπο. 

Για τι µιλάµε; Μιλάµε για τα εστιατόρια, για τις καφετέριες, για
τα κέντρα, τα οποία έχουν µπουζούκια και παίζουν τραγούδια
κ.λπ.. Επιτρέπει, δηλαδή, σε αυτά να επεκτείνουν τις δραστηριό-
τητές τους ως βοηθητικές µόνο χρήσεις στον πρώτο όροφο.
Έχουµε, λοιπόν, περαιτέρω υπονόµευση του πνεύµατος που επι-
θυµούσαµε για την Πλάκα, να έχει µεικτές χρήσεις και κυρίως
κατοικίας. Διότι ένα πράγµα δεν µπορούµε να το δείχνουµε
στους ξένους, δεν µπορεί να είναι επί της ουσίας τουριστικό προ-
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ϊόν, αν δεν λειτουργεί µε τους όρους του παρελθόντος. 
Εσείς, κύριε Υπουργέ, µπορεί να είστε µικρός. Δεν ξέρω αν ζή-

σατε όλη εκείνη την καταστροφή, όλα εκείνα τα µπουζουξίδικα,
τον πλήρη ευτελισµό της Πλάκας. Δεν ξέρω αν θυµάστε τι γινό-
ταν το ’67 στην Πλάκα.

Θέλω σήµερα εδώ να σας θυµίσω λίγο την ιστορία -για να γρα-
φτεί στα Πρακτικά έστω αυτές τις τελευταίες µέρες- όπως την
εκθέτει η Ελένη Μαΐστρου, κοσµήτωρ της Σχολής Αρχιτεκτόνων
σε διάβηµα που κάνει σε εσάς. Εκεί λέει: «Η πρώτη σχετική µε-
λέτη ανατέθηκε το 1973 µετά από επανειληµµένες αντιδράσεις
του ελληνικού και ξένου Τύπου για την υποβάθµιση της ιστορικής
αυτής περιοχής, αλλά και µετά από αναφορά εµπειρογνωµόνων
της UNESCO σε έκθεση της περιόδου 1968-1969 για τον κίνδυνο
που διατρέχει η περιοχή από την εξάπλωση του τουριστικού εµ-
πορίου και της αναψυχής».

Το δίτοµο βιβλίο, που βραβεύτηκε από την Ακαδηµία Αθηνών,
«Πλάκα 1973-2003» αναλύει αυτό το ιστορικό χρονικό, τι έγινε
µέσα σε αυτά τα χρόνια, πόσες µελέτες έγιναν, ποιες νοµοθετι-
κές πράξεις όφειλαν να ψηφιστούν και να γίνουν ισχυρές, ώστε
να αποτελέσει η Πλάκα έναν ανυπέρβλητο τόπο -πραγµατικό όχι
εικονογραφηµένο- µιας καθηµερινής ζωής. Γι’ αυτό απαιτείται η
κατοικία. Η Πλάκα αν δεν έχει κατοικία, δεν µπορεί να ζήσει µε
τους όρους του παρελθόντος –καταλαβαίνετε ότι γίνεται µια σκη-
νογραφία- άρα υποβαθµίζεται το τουριστικό προϊόν, πέρα από
την όχληση, πέρα από την υπόλοιπη αθλιότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ όλους να το
υποστηρίξετε. Είναι έγκληµα. Πάλι σκοτώνουµε την κότα µε τα
χρυσά αυγά. Το κάνουµε πάλι για να υπακούσουµε στα συµφέ-
ροντα κάποιων επιχειρηµατιών µέσα στην Πλάκα.

Ακούστε και παρακάτω τι λέει: «Η παρέµβαση διάσωσης της
Πλάκας βραβεύτηκε από την EUROPA NOSTRA το 1983», για να
καταλάβετε πόσο µεγάλο έργο είναι αυτό που πάτε να καταστρέ-
ψετε µε ένα άρθρο. Προβλήθηκε από το σύλλογο των Γάλλων
αρχιτεκτόνων στο Παρίσι το 1980 και στην έκθεση «Τα προβλή-
µατα των ιστορικών κέντρων Ρώµης και Αθήνας» το 1976. Απο-
τέλεσε αντικείµενο συζήτησης σε όλες τις χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Είναι υπόδειγµα για την εκπόνηση παρόµοιων
µελετών στον ελληνικό χώρο, αλλά και τον ευρωπαϊκό.

Θεσπίστηκαν νοµοθετικά µέτρα για την προστασία της ιστορι-
κής αυτής γειτονιάς. Έγιναν απόλυτα σεβαστά από το 1978 έως
σήµερα. Εσείς είστε ο Υπουργός που θα το διαλύσει αυτό; Είναι
δυνατόν να παίρνετε αυτή την ιστορική ευθύνη έναντι του µέλ-
λοντός µας και των παιδιών µας; Πώς παίρνετε αυτή την ευθύνη;
Αυτό µε αφήνει κατάπληκτη.

Η µελέτη το 2001 που ανατέθηκε στο ΕΑΧΑ απέδειξε ότι όλη
αυτή η προσπάθεια που είχε γίνει, είχε αποφέρει καρπούς, ήταν
εξαιρετική και έπρεπε να προχωρήσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας.
Αυτό εποµένως το ισχύον διάταγµα χρήσεων γης είναι εξέχον.

Έχει στόχο ακριβώς τη διατήρηση και ενίσχυση των παραδοσια-
κών λειτουργιών και της κατοικίας στην ιστορική πόλη. Αν αλλά-
ξει η λειτουργία, αυτό που φαίνεται στους Έλληνες και στους
τουρίστες είναι ψευδές.

Οι ιστορικές πόλεις, οι οικισµοί και οι αστικές περιοχές διατρέ-
χουν τον κίνδυνο να γίνουν ένα προϊόν µαζικού τουρισµού και κα-
τανάλωσης, το οποίο de facto τις φτωχαίνει, χάνουν την αυθε-
ντικότητά τους και άρα θα γίνουν αυτά τα άθλια µέρη που βλέ-
πετε που γίνονται στα νησιά µας. Είναι τόποι βίας και συγκρού-
σεων, αχαλίνωτου και άθλιου ψυχαγωγικού δήθεν προϊόντος των
ελληνικών καλοκαιριών.

Άρα, η προστασία των ιστορικών πόλεων αποτελεί έργο δηµό-
σιας ωφέλειας, προς χάριν της οποίας περιορίζεται η κυριότητα
του καθενός ως κοινωνικό δικαίωµα και επιβάλλονται περιορι-
σµοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κυρία συνάδελφε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ξέρω ότι θα ακούσετε αυτό που λέω. Το
ακούν και οι συνάδελφοι που βλέπω εδώ. Σας καλώ να αποσύ-
ρετε το άρθρο 9. Πραγµατικά, είναι εγκληµατικό. Εµείς θα το κα-

ταργήσουµε αµέσως…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Όταν θα έλθετε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εµείς θα το καταργήσουµε αµέσως αλλά να

µην ισχύσει ούτε για µια µέρα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ταγαράς.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Δεν είναι πολλοί οι οµιλητές που αποµένουν αλλά πήρα τον
λόγο γιατί έχω ακούσει τόσα, µα τόσα πολλά! Θα πρέπει να ξε-
καθαρίσουµε κάποια πράγµατα, γιατί εδώ θα τρελαθούµε στο
τέλος!

Θα ξεκινήσω από τα τελευταία, από την Πλάκα, για να ξέρουµε
για τι συζητάµε. Σέβοµαι την Πλάκα. Δεν είµαι κάτοικος, αλλά σέ-
βοµαι την περιοχή, ξέρω την ιστορία της, τιµώ την ιστορία της.
Ακούω κι εγώ πολλά και διάφορα για καταστροφές, όπως και στα
υπόλοιπα, όµως πρέπει να βάλουµε τα πράγµατα σε τάξη.

Είπα και στην επιτροπή ότι θέµα να επεκταθούν βοηθητικοί
χώροι στον όροφο δεν ισχύει. Τέλος! Είπα στην επιτροπή ότι
οποιεσδήποτε διευκρινίσεις χρειάζονται, θα δοθούν για να ξεκα-
θαριστεί ότι δεν θέλουµε να κάνουµε κέντρα παντός είδους ή να
προσθέσουµε καινούργια, λειτουργίες και χρήσεις. Τέλος! Εί-
δαµε όλες τις επιτροπές, όλους τους φορείς. Προσωπικά τους
είδα όλους. Και εκπροσώπους κατοίκων και καταστηµαταρχών
και αυτούς που ήταν κατ’ αρχάς θετικοί ή αυτούς που ήταν αρ-
νητικοί. Έγινε άριστη συζήτηση και καταλήξαµε στο εξής απλό
και µόνο. Ό,τι χρήσεις υπάρχουν σήµερα, όσες έχουν αποµείνει
-και είναι ελάχιστες- και που ήσαν και πριν το 1982, µόνο αυτές
οι χρήσεις να µπορούν να µεταβιβάζονται. Δεν είπαµε να δηµι-
ουργηθούν νέες χρήσεις ούτε τα κέντρα διασκέδασης και τα
µπαρ και οποιαδήποτε άλλη λειτουργία υπήρχε το 1967 ή το
1950. Όµως, µην τα διαλύσουµε και όλα. Τι θα κάνουµε, δηλαδή,
την Πλάκα στο τέλος; Ησυχαστήριο; Κάποια βασικά χαρακτηρι-
στικά που έζησαν, που δηµιουργήθηκαν, που έχουν αποµείνει
ελάχιστα σήµερα, που χαρακτηρίζουν την ίδια την περιοχή, να
τα σφραγίσουµε και αυτά; Μόνο αυτά λέµε και δεν εννοούµε τί-
ποτα παραπέρα. Διότι ακούω τόσες καταστροφές. Επιτέλους,
για κάποια πράγµατα, τουλάχιστον µεταξύ µας εδώ µέσα, πρέπει
να συνεννοηθούµε.

Δεύτερη παρατήρηση. Άκουσα αφορισµούς, χαρακτηρισµούς
και τι δεν άκουσα για το άρθρο 12. Καταστρέφουµε, καίµε, τα
διαλύουµε όλα. Δηλαδή, µε αυτό που πάµε να κάνουµε, δηµιουρ-
γούµε πρόβληµα. Αν αποσύρω το άρθρο 12, δεν θα υπάρχει πρό-
βληµα;

Επαναλαµβάνω για δεύτερη φορά, για να µην τρελαθούµε δη-
λαδή, ότι το πρόβληµα υπάρχει.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Γιατί δεν το λύνετε
σωστά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Επιτρέψτε µου. Λέω
ότι το πρόβληµα υπάρχει. Κατ’ αρχάς, θα το περιγράψω και επί
της περιγραφής θέλω τοποθέτηση, όχι αφορισµούς.

Ποια είναι η περιγραφή του προβλήµατος και τι λέµε εµείς; Το
πρόβληµα είναι ότι υπάρχουν εκτάσεις που έχουν εκχερσωθεί.
Κακώς; Κακώς. Έχουν εκχερσωθεί, λοιπόν, για αγροτική χρήση
από το 1975 µέχρι το 2007. Δεν λέµε να πάµε να εκχερσώσουν
και άλλα, δεν λέµε να πάνε να το κάνουν και αύριο ούτε λέµε να
το κάνουν ό,τι θέλουν. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα που υπάρ-
χει. Μπορεί να µην την συζητάµε, µπορεί να µην την αγγίζουµε
τόσα χρόνια, αλλά αυτή υπάρχει ως πραγµατικότητα.

Υπάρχουν και δέντρα, όπως είπε ο συνάδελφος και εισηγητής,
στη βόρεια Ελλάδα, σε ορεινές περιοχές είτε καστανιές είτε µη-
λιές. Υπάρχουν. Υπάρχουν σε άλλες περιοχές αµπέλια, υπάρ-
χουν σουλτανίνες, υπάρχουν διάφορες καλλιέργειες. Υπάρχουν.
Γι’ αυτές ποια είναι η θέση µας;

Δυο είναι οι απαντήσεις. Η µία είναι ή συµφωνούµε και ρυθµί-
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ζουµε, όπως εµείς προτείνουµε, για αγροτική χρήση και µόνο,
αγροτική καλλιέργεια και παραχώρηση µόνο κατά χρήση, όχι
κατά κυριότητα, χωρίς να αλλάζει ο δασικός χαρακτήρας -διότι
άκουσα και αυτό-  αλλά η µορφή και έναντι ενός τιµήµατος που
θα χρησιµοποιηθεί για να φυτευτούν δάση και δασικές εκτάσεις
στην περιοχή που θα υποδείξει ο οικείος δασάρχης. Αυτή είναι η
µία θέση.

Η άλλη θέση είναι για πρόβληµα που περιέγραψα -και να
ακούσω αν υπάρχει, και είναι σεβαστή- ότι ξηλώνουµε τα δέντρα,
ξηλώνουµε τα αµπέλια και φυτεύουµε δάσος. Αυτή είναι η απάν-
τηση επί της ουσίας και του προβλήµατος που συζητάµε, όχι όλα
τα άλλα, οι κατηγορίες και οι αφορισµοί και «θα τα κάψουµε
όλα». Ποια να κάψουµε; Τα καµένα; Και τόσα χρόνια που προ-
στατεύαµε και είµασταν µια χαρά, γιατί καταστράφηκαν όλα και
κάηκαν;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους, εγώ θέλω να ακούσω
επί της ουσίας και για το πρόβληµα που περιγράφω. Δεν εννοώ
ούτε υπονοώ οτιδήποτε άλλο. Όποια διασφάλιση, αν θεωρείτε
ότι υπάρχει κενό, χρειάζεται για να µην υπονοούµε ή εννοούµε
ότι αύριο θα έρθουν κάποιοι να εκµεταλλευτούν αυτό που συζη-
τάµε, δεν είµαι έτοιµος να το ακούσω, το προσυπογράφω εκ των
προτέρων. Καταθέστε το. Και δεν εννοώ ούτε υπονοώ για να δη-
µιουργηθεί νέα κατάσταση από οποιονδήποτε στο πίσω µέρος
του µυαλού του ήθελε ή νοµίζει ότι µπορεί να κάνει ό,τι θέλει.
Αυτά τελειώσανε! Αλλά δεν µπορούµε να κλείνουµε και τα µάτια
γι’ αυτά που υπάρχουν. 

Άκουσα για την πενταετία που βάζουµε. Άκουσα για τα ανα-
δασωτέα. Άκουσα για τη µη δυνατότητα δάσωσης, το ανέφικτο.
Το είπα και στην επιτροπή. Την πενταετία δεν τη βάζουµε σή-
µερα. Υπάρχει µε το ν.998/79 άρθρο 44 παράγραφος 2. Και το
ανέφικτο υπάρχει από τότε. Άκουσα να ρωτάτε το πως ορίζεται.
Ορίζεται µε επιστηµονικό τρόπο από τον δασάρχη, ο οποίος ει-
σηγείται προς τον αποκεντρωµένο περιφερειάρχη και βγαίνει η
απόφαση. 

Τα πράγµατα µε τα δασαρχεία -και δεν είναι, νοµίζω, χωρίς
γνώση όλων µας εδώ, αλλά και όλης της κοινωνίας- είναι ότι όχι
µόνο από δασαρχείο σε δασαρχείο αποφάσιζαν διαφορετικά
αλλά µέσα στο ίδιο δασαρχείο διαφορετικοί υπάλληλοι αποφά-
σιζαν µε διαφορετικό τρόπο. Και ήταν όλα καλά; Και ήταν όλα
ξεκάθαρα; 

Λέµε για το δηµόσιο. Βεβαίως, να προστατεύσουµε το δηµόσιο
συµφέρον. Αλλά εν ονόµατι του δηµοσίου συµφέροντος, τι θα
κάνουµε; Θα αλλάξουµε τα φώτα στην ιδιωτική περιουσία; Ή εί-
µαστε υποχρεωµένοι ως κράτος και ως δηµόσιο να βάλουµε κα-
νόνες και πλαίσια στο ποιος έχει, πώς το έχει και να τα ξεκα-
θαρίσουµε; Τα έχουµε όλα καλά αυτά; Και ερχόµαστε και τα θί-
γουµε τώρα και δηµιουργούµε πρόβληµα και καταστρέφουµε;
Γιατί δεν λέµε την αλήθεια, ότι πολλά θέµατα θέλουν ξεκαθάρι-
σµα από αυτά που έχουν υπάρξει;

Επίσης, άκουσα –γιατί εδώ δεν µιλάµε σήµερα- να λένε για οι-
κισµούς αυθαιρέτων σε δασικές εκτάσεις που υπάρχουν εδώ και
πολλές δεκαετίες, που δεν τα έχει αγγίξει κανείς και όταν πάει
να µιλήσει κάποιος, επίθεση από παντού και από αυτούς που θέ-
λουν να το παίζουν περισσότερο οικολόγοι από τους υπόλοι-
πους, επειδή έχουν τους µηχανισµούς να πολλαπλασιάζουν
µηνύµατα. Αλλά αυτά τελειώσανε. Τα µηνύµατα που πολλαπλα-
σιάζονται για να µπορούν να επηρεάζουν θέσεις και απόψεις τε-
λειώσανε. Μόνο θέσεις επί της ουσίας πρέπει να ακούγονται.
Τέτοιες θέσεις θέλω να ακούσω και είµαι έτοιµος να αποδεχθώ,
όχι µε αφορισµούς όµως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα, λοιπόν, για τους οικι-
σµούς αυθαιρέτων που υπάρχουν. Υπάρχουν οικισµοί αυθαίρετοι
µε τετρακόσια σπίτια, µε οκτακόσια σπίτια. Μη µου πείτε πάλι ότι
«πάω να κάψω», «πάω να καταστρέψω» και «δασοκτόνοι» και δεν
ξέρω και οτιδήποτε. 

Άκουσα και για ονοµαστικές ευθύνες. Προφανώς! Και εγώ έχω
ονοµατεπώνυµο και υπογραφή σε αυτά που λέω και σε αυτά που
υπογράφω. Και τα υπογράφω πρώτος και αναλαµβάνω και την
ευθύνη. 

Γιατί άκουσα κάποια πράγµατα και για «ντροπή» και τα υπό-
λοιπα. Ντροπή είναι αυτό που υπάρχει. Ντροπή είναι ότι υπάρχει

πρόβληµα και δεν το αντιµετωπίζουµε είτε γιατί φοβόµαστε είτε
γιατί ντρεπόµαστε είτε γιατί δεν θα ξαναεκλεγούµε εκεί που θα
µας ψηφίσουν, επειδή θα µας κατηγορήσει κάποιος. Αυτό είναι
ντροπή. 

Άκουσα επίσης για τα θέµατα των εισφορών. Ξεφεύγω λίγο
από αυτό. Εµείς είµαστε διατεθειµένοι και προσωπικά δεν φοβά-
µαι πρόβληµα που υπάρχει σε όλη τη διάστασή του να το ανα-
δείξω και να το αναδείξουµε και επί της ουσίας να τοποθετη-
θούµε. Μιλάω για πρόβληµα που υπάρχει, όχι για πρόβληµα που
πάµε να δηµιουργήσουµε. Δηµιουργούµε πρόβληµα όταν δεν αν-
τιµετωπίζουµε το πρόβληµα που υπάρχει και το αφήνουµε να
εξελίσσεται µεγαλώνοντας το πρόβληµα. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Επί της ουσίας, λοιπόν, εγώ θέλω να ακούσω προτάσεις. 

Άκουσα επίσης για το θέµα των εισφορών ότι µεταφέρουµε,
λέει, το χρόνο αναφοράς από το Μάρτιο του 1982 στο 2014 και
κάνουµε έγκληµα ή εξυπηρετούµε κάποιους. Μα, οι ίδιοι οι τε-
χνικοί φορείς που ήταν στην επιτροπή µας το επικρότησαν αυτό.
Για ποιο λόγο; Ξέραµε εµείς πριν από τριάντα τρία χρόνια; Ακόµη
και από το ν. 1337, το νόµο του αείµνηστου Τρίτση, που έκανε
τοµή σε θέµατα σχεδίων πόλεων µε την εισφορά σε γη και
χρήµα, έχουν περάσει τριάντα ένα χρόνια. Δεν χρειάζεται επικαι-
ροποίηση; 

Δηλαδή, σήµερα που πάµε να κάνουµε εµείς ένα σχέδιο πόλης
σε µα περιοχή, θα πρέπει να ψάχνουµε συµβόλαια στα υποθη-
κοφυλακεία τριάντα δύο χρόνια πριν µε δικηγόρους, µε αντί-
γραφα, µε υποθηκοφυλακεία, µε τοπογραφικά, για να πετύχουµε
τι; Στην ουσία; Τίποτα! Απλά, για να δηµιουργούµε γραφειοκρα-
τία, για να ταλαιπωρούµε τον κόσµο και να κάνουµε τριάντα χρό-
νια να γίνουν τα σχέδια πόλης. 

Και σήµερα λέµε ότι επικαιροποιούµε και απλοποιούµε και επι-
ταχύνουµε διαδικασίες χωρίς να θίγουµε κανέναν. Άκουσα ότι
«κάποιοι θα επωφεληθούν». Αυτοί οι «κάποιοι» ποιοι είναι; Τους
ξέρει κανείς; Γιατί εγώ δεν ξέρω κανέναν. Και δεν ξέρω κανέναν,
διότι χωρίς να ξέρω, όπως δεν ξέρει και κανείς, ποια περιοχή θα
µπει σε σχέδιο πόλης, πώς θα µπορούσα να ξέρω ποιον εγώ
ωφελώ; 

Εξυπηρετούµε, λοιπόν, επιταχύνουµε και απλοποιούµε διαδι-
κασίες, για να λύσουµε προβλήµατα και να µπορούµε, όταν σχε-
διάζουµε σε ένα βάθος χρόνου, αυτός ο σχεδιασµός να έχει
νόηµα. Γιατί, όταν σχεδιάζουµε µια ζωή χωρίς να εφαρµόζουµε
ποτέ, τότε όχι µόνο δεν λύνουµε προβλήµατα αλλά δηµιουρ-
γούµε τεράστια κενά. Και ερχόµαστε εκ των υστέρων να αντιµε-
τωπίσουµε πληγές µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Είµαστε αποφασισµένοι οποιαδήποτε αυθαιρεσία υπάρχει
παντού, ως πραγµατική κατάσταση να την αντιµετωπίσουµε. Δεν
λέω τη λέξη «λύσουµε»- αυτό θα είναι µε τα συγκεκριµένα χαρα-
κτηριστικά σε κάθε περιοχή, η απόφαση. Αλλά να το αντιµετωπί-
σουµε και να βάλουµε έναν ορίζοντα σχεδιασµού σε έναν ορί-
ζοντα καθαρό, χωρίς να έχουµε εµπόδια και χωρίς να στερούµα-
στε της δυνατότητας να το υλοποιήσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα ότι µπορεί να βρισκόµαστε
σε µια περίοδο δύσκολη για όλους µας και για την κοινωνία µας.
Μπορεί –και είναι αλήθεια- να µην έχουµε κάνει τα αυτονόητα για
πάρα πολλά χρόνια. Μπορεί –και είναι αλήθεια- να κλείνουµε τα
µάτια σε µια σκληρή πραγµατικότητα που διαµορφώθηκε µε την
ενοχή, τη συνενοχή, τη συµµετοχή, µε όποιο τρόπο διαµορφώ-
θηκε όµως για πολλές δεκαετίες. Αν θέλουµε κάτι χρήσιµο να κά-
νουµε όλοι µας, αντί να αφορίζει ο ένας τον άλλον, αντί να βάζει
ταµπέλες ο ένας στον άλλον, αντί να εξορκίζει ο ένας τον άλλον
και αποφεύγοντας τις κατηγορίες, είναι προτιµότερο να συνθέ-
σουµε απόψεις και να καταλήξουµε σε λύσεις που θα δίνουν
απάντηση και διέξοδο, σε όλα αυτά τα αδιέξοδα που µέχρι σή-
µερα όλοι µας έχουµε δηµιουργήσει.

Νοµίζω ότι το καλύτερο που χρειάζεται και αυτό που ζητάει
κατ’ ελάχιστο ο κόσµος είναι, αν δεν µπορούµε να του δώσουµε
χρήµατα σήµερα, να του λύσουµε τουλάχιστον προβλήµατα σή-
µερα, για να ξεφύγει από οµηρίες του παρελθόντος που έχουν
δηµιουργηθεί.

Με αυτές τις παρατηρήσεις, θα κλείσω την παρέµβασή µου κι
αν χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Περνάµε στον

κατάλογο τον οµιλητών.
Τον λόγο έχει η κ. Ιγγλέζη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα µια µέρα µετά το ναυά-

γιο για τη µνηµονιακή συγκυβέρνηση ΝΔ-ΠΑΣΟΚ της πρώτης ψη-
φοφορίας για την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας, το
κοινωνικό και πολιτικό καθήκον άµεσης ανατροπής των πολιτικών
λεηλασίας των εργαζοµένων, της νεολαίας, των πλατιών λαϊκών
στρωµάτων και του συνόλου των δηµόσιων κοινωνικών και κοι-
νών αγαθών προβάλλει πιο επιτακτικό παρά ποτέ. 

Μια Κυβέρνηση που ήδη καταρρέει, φέρνει άρον άρον στη
Βουλή προς ψήφιση την τελευταία στιγµή ακόµη ένα καταστρο-
φικό για τα δάση σχέδιο νόµου, για να ολοκληρώσει τη δασο-
κτόνο πολιτική του ν. 4280/2014, που ψηφίστηκε τέσσερις µόλις
µήνες πριν. Είναι ένα σχέδιο νόµου, στο πλαίσιο των πολιτικών
αξιοποίησης της κρίσης ως ευκαιρία για την εξυπηρέτηση και δι-
ευθέτηση κάθε είδους ιδιωτικών συµφερόντων, ένα σχέδιο
νόµου, ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον και τα συµφέροντα της
µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας, στο οποίο ανάγλυφα αποτυ-
πώνονται οι πολιτικές κατεδάφισης του όποιου θεσµικού πλαι-
σίου των ελεγκτικών µηχανισµών και των υπηρεσιών προστασίας
των δηµοσίων αγαθών. 

Ταυτόχρονα µε τη ραγδαία υποβάθµιση των υπηρεσιών για την
προστασία του περιβάλλοντος, µε τη διαρκή περικοπή δαπανών
για µισθούς και συντάξεις και στο φετινό προϋπολογισµό, µε την
αποδόµηση και υποβάθµιση των δασικών υπηρεσιών, τις απολύ-
σεις και τις διαθεσιµότητες εργαζόµενων, Κυβέρνηση και ΥΠΕΚΑ,
βάλλουν για ακόµη µια φορά ενάντια στη συνταγµατική προστα-
σία των δασών, συνεχίζοντας το καταστροφικό τους έργο.

Με φωτογραφικές, απαράδεκτες και αµφιβόλου συνταγµατι-
κότητας, έως ευθέως αντισυνταγµατικές διατάξεις, Κυβέρνηση
και ΥΠΕΚΑ, προχωρούν σε περαιτέρω νοµιµοποίηση καταπατη-
µένων εκτάσεων, σε αποχαρακτηρισµούς δασικών οικοσυστηµά-
των, στην άρση του αναδασωτέου χαρακτήρα καµένων εκτάσεων
εντός πενταετίας, στην ουσιαστική ακύρωση των δασικών χαρ-
τών, ενώ παράλληλα προωθούν την πραγµατοποίηση κάθε εί-
δους εγκαταστάσεων και δραστηριοτήτων εντός δασικών οικο-
συστηµάτων, πλήρως ασύµβατων µε το χαρακτήρα του δάσους.

Ιδιαίτερα στο Κεφάλαιο Β’, στα άρθρα 11 και 12 που αφορούν
τη δασική νοµοθεσία, συναθροίζεται σειρά εξωφρενικών διατά-
ξεων και προβλέψεων που αποτελούν επί της ουσίας προεκλο-
γικά δώρα σε καταπατητές, ενώ ταυτόχρονα ανοίγουν το δρόµο
για νέα κύµατα καταπατήσεων.

Συγκεκριµένα, στην παράγραφο 7 του άρθρου 11, τροποποι-
είτε διάταξη του πρόσφατου ν. 4280 για την έγκριση επεµβάσεων
σε δασικές και προστατευόµενες εκτάσεις οικοδοµικών συνεται-
ρισµών, προβλέποντας ότι χορηγείται έγκριση από το Γενικό
Γραµµατέα Αποκεντρωµένης, εφόσον όχι δεν υπάρχουν κατάλ-
ληλες δηµόσιες εκτάσεις µη υπαγόµενες σε προστασία αλλά
όµορες δηµόσιες εκτάσεις µη υπαγόµενες σε προστατευτικές
διατάξεις, µε άλλα λόγια χωρίς καν αποµάκρυνση από την επι-
λεγµένη θέση. 

Και οι εξυπηρετήσεις συνεχίζονται. Στην παράγραφο 9 του άρ-
θρου 11, δίνεται τρίµηνη παράταση στους οικοδοµικούς συνε-
ταιρισµούς που δεν πρόλαβαν τόσα χρόνια να συµµορφωθούν
και να τροποποιήσουν τα καταστατικά τους. Άραγε, ποιοι συγκε-
κριµένα είναι αυτοί;

Στο άρθρο 12, τα πράγµατα λαµβάνουν δραµατική διάσταση.
Κάθε διάταξη είναι πιο προκλητική από την προηγούµενη. Στα-
χυολογώντας τα κυριότερα σηµεία. Με την παράγραφο 2, προ-
ωθούνται αποχαρακτηρισµοί δασών και δασικών εκτάσεων µε
αναδροµική ισχύ. Ορίζεται ότι αποχαρακτηρισµοί µε αδηµοσί-
ευτα έγγραφα πληροφοριακού χαρακτήρα, χωρίς την απαραί-
τητη τεκµηρίωση και έλεγχο, είχαν εκδοθεί από τον αρµόδιο
δασάρχη ή τη Διεύθυνση Δασών από τον Ιούνιο του 1975, για τα
οποία µάλιστα δεν είχε ακολουθηθεί η προβλεπόµενη ενδικοφα-
νής διαδικασία που όριζε ο νόµος, θεωρούνται τελεσίδικοι και
δεν επανεξετάζονται. 

Ταυτόχρονα, τονίζεται ότι προσφυγές που έχουν κατατεθεί

βάσει του άρθρου 10 του ν. 998/1979, θεωρούνται ως µη γενό-
µενες. Πρόκειται για ακραία, προκλητική και αντισυνταγµατική
διάταξη, που προσκρούει σε δύο τουλάχιστον αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας, µε την οποία αποχαρακτηρίζονται
σωρηδόν δασικά οικοσυστήµατα. 

Στην παράγραφο 3, προβλέπεται αποχαρακτηρισµός ιδιωτικών
και δηµοσίων δασικών εκτάσεων, που έχουν κηρυχθεί αναδασω-
τέες, εφόσον µετά από µια πενταετία αποδεικνύεται το αόριστο
και έωλο κριτήριο του ανέφικτου της αναδασώσεως.  Με αυτόν
τον τρόπο αίρεται γενικά η υποχρέωση αναδάσωσης καµένων ή
κατεστραµµένων δασών, ενώ ταυτόχρονα εξ’ αντικειµένου πα-
ρέχεται κίνητρο στους καταπατητές για δασικές διαρκείς επεµ-
βάσεις και καταστροφές, µέχρι να τεκµηριωθεί το ανέφικτο της
αναδασώσεως. Προστίθενται πλήθος αδιανόητων δραστηριοτή-
των επιτρεπόµενων χρήσεων και επεµβάσεων σε δασικές εκτά-
σεις, επεκτείνοντας τον ήδη µακρύ κατάλογο του ν. 4280/2014. 

Ειδικότερα, για τα σωφρονιστικά καταστήµατα προβλέπεται
ακόµη και η επέµβαση σε δάση. Ακόµα προβλέπεται, όπου δεν
υπάρχουν καθορισµένες ατοµικές περιοχές, η επέκταση λατο-
µείων σε όµορες δασικές και αναδασωτέες εκτάσεις, ακόµα και
αν δεν έχει εκδοθεί άρση αναδάσωσης των εκτάσεων αυτών. Νο-
µιµοποιούνται αυθαίρετες εγκαταστάσεις χωρίς άδεια σε δάση,
δασικές εκτάσεις και δηµόσιες εκτάσεις, πέραν του πρωτογε-
νούς τοµέα και ναών, εγκαταστάσεων πολιτιστικού χαρακτήρα
και κέντρων περιβαλλοντικής ενηµέρωσης για µια τριετία. Ταυ-
τόχρονα αναστέλλεται η ισχύς πράξεων κατεδάφισης, επιβολής
προστίµων, κήρυξής τους ως αναδασωτέων κ.λπ., µέχρι να απο-
κτήσουν εκ των υστέρων τις απαιτούµενες άδειες. 

Η πλήρης αποδιάρθρωση κάθε προστατευτικού πλαισίου για
τα δασικά οικοσυστήµατα µε το παρόν σχέδιο νόµου αποδεικνύε-
ται πέραν όλων των άλλων και από την κατάργηση της ουσίας
και του ρόλου των δασικών χαρτών, ως βασικού εργαλείου προ-
στασίας και αποτύπωσης δασικής γης. Αναφέρθηκε πολύ εκτε-
νώς ο εισηγητής µας σε αυτό.

Οι προκλητικές διατάξεις δεν σταµατούν εδώ. Το σχέδιο
νόµου, καταργεί το δικαίωµα του δηµοσίου να προβάλλει δικαιώ-
µατα κυριότητας βάσει του προγενέστερου δασικού τους χαρα-
κτήρα σε εκτάσεις πριν από το 1975. Λόγω νόµιµων ή νοµιµο-
φανών επεµβάσεων έχουν χάσει το δασικό τους χαρακτήρα και
εποµένως δεν χαρακτηρίζονται πλέον ως δάση ή δασικές εκτά-
σεις και δεν κηρύσσονται αναδασωτέες. Η φωτογραφική σχέση
της συγκεκριµένης διάταξης µε την εξυπηρέτηση καταπατητών
και οικοπεδοφάγων, ιδιαίτερα στην περιοχή της Αττικής, είναι
εξόφθαλµη. 

Τέλος, θα ήθελα να σηµειώσω ότι ακόµη και σε ένα υπαρκτό
πρόβληµα, που αφορά συγκεκριµένες -και απαντώ στον κ. Τα-
γαρά για την προηγούµενη τοποθέτησή του- και τοπικά προσδιο-
ρισµένες ανάγκες, µεταξύ αυτών και συντοπίτες µου στο Νοµό
Χαλκιδικής, θα µπορούσε να δοθεί µια πραγµατική λύση σύµ-
φωνη µε το Σύνταγµα. Η ρύθµιση που προτείνεται χρησιµοποιεί
το πρόβληµα ως πρόσχηµα, προκειµένου η οριζόντια εφαρµογή
της να γίνει αντικείµενο εκµετάλλευσης από οµάδες και ιδιώτες
για τους οποίους δεν προκύπτει καµµιά τεκµηριωµένη ανάγκη,
ώστε να προβούν σε παράνοµη εκχέρσωση. Αναφέροµαι στις
εκτάσεις που έχασαν το δασικό τους χαρακτήρα µετά την 11η

Ιουνίου του 1975, λόγω επεµβάσεων εκχέρσωσης για γεωργική
χρήση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Στη ρύθµιση που προτείνετε, νοµιµοποιούνται πρόσφατες
επεµβάσεις µέχρι το 2007, τριάντα δύο χρόνια µετά το Σύνταγµα
του 1975. Θα µπορούσε όµως να είναι ως το 1993, όπου αυτές
οι εκτάσεις χαρτογραφήθηκαν στον ΟΣΔΕ. Συµφωνούν οι αγρό-
τες σε αυτό. Το έχω συζητήσει εκτεταµένα µε τους αγρότες το
θέµα αυτό. Δεν διασφαλίζεται το γεγονός ότι οι εκτάσεις δεν χά-
νουν επ’ ουδενί το δασικό τους χαρακτήρα. Δεν το διασφαλίζετε,
κύριε Υπουργέ, ό,τι και να λέτε. «Αλλά αυτός αναστέλλεται µόνο
κατά τη διάρκεια της παραχώρησης». Θα µπορούσε να υπάρχει
ρητώς ότι δεν αίρεται το αναδασωτέο της έκτασης αλλά ανα-
στέλλεται, όπου έχουν κηρυχθεί αναδασωτέες. 

Έπρεπε να υπάρχουν αυστηροί όροι για κτίσµατα µέσα σε
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αυτές τις εκτάσεις. Εκτάσεις, δηλαδή, οι οποίες έχουν µέσα κτί-
σµατα να µη συµπεριληφθούν στη διάταξη. Εκτάσεις στις οποίες
θα παρατηρηθεί ότι γίνεται ένα κτίσµα να χάνουν αµέσως το δι-
καίωµα της παραχώρησης. Αποδείξεις ότι χρησιµοποιούνται για
γεωργικές καλλιέργειες, όπως τιµολόγια, δηλώσεις στον ΟΣΔΕ,
να αφορούν αποκλειστικά αγρότες και µόνιµους κατοίκους της
περιοχής. 

Επίσης, να είναι κατάλληλα για γεωργική καλλιέργεια. 
Μόνο έτσι θα µπορούσατε να πείτε ότι πραγµατικά πρόκειται

για µια διευθέτηση του προβλήµατος. Διαφορετικά, πρόκειται για
προεκλογική «φούσκα», που δυστυχώς για τους ταλαίπωρους
αγρότες θα καταπέσει συνταγµατικά, αφήνοντας τους για άλλη
µια φορά στο αδιέξοδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
παρακαλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευτυχώς η ανατροπή σας είναι προ
των πυλών. Θα είναι σύντοµα στα χέρια του λαού, στα χέρια της
µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας, που υφίσταται το κόστος των
πολιτικών σας για την εξυπηρέτηση της εγχώριας ελίτ και των
συµµάχων της.

Η αυριανή κυβέρνηση της Αριστεράς θα έχει στην προµετω-
πίδα της την ανάκτηση, την προστασία και το δηµοκρατικό κοι-
νωνικό έλεγχο των δηµόσιων κοινωνικών αγαθών, του συνόλου
των φυσικών διαθέσιµων που αποτελούν την υλική βάση για την
ικανοποίηση των συλλογικών κοινωνικών αναγκών, τη διεκδίκηση
του παρόντος και του µέλλοντος των κοινωνιών…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τώρα κάνετε
κατάχρηση της ανοχής.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: … ένα µέλλον που οι κοινωνικοί αγώ-
νες κερδίζουν σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Ταµήλος.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, δεν µπορώ στην αρχή της οµιλίας µου, να µην
αναφερθώ στο ζήτηµα της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας
και των προσπαθειών υπονόµευσης του κύρους της διαδικασίας
την οποία θεωρώ ότι πρέπει να διαφυλάξουµε µ’ όλους τους τρό-
πους. 

Το κόµµα των Ανεξάρτητων Ελλήνων, το οποίο απουσιάζει σή-
µερα από την Αίθουσα, αυτήν τη στιγµή θα κάνει ανακοινώσεις
για θέµατα που απασχόλησαν το πρωί τα ραδιόφωνα. Θέλω να
καταγγείλω ότι σέρνει το χορό της λάσπης, µε τα στελέχη του
να διακινούν αστείες απόπειρες δωροδοκίας. Η κ. Ξουλίδου, θε-
ώρησε σοβαρή τη συζήτηση στο facebook µε µειωµένης φερεγ-
γυότητας Βορειοηπειρώτη. Ο κ. Χαϊκάλης, σε ρόλο µάλλον κω-
µικού ηθοποιού και όχι Βουλευτή, καταγγέλλει προσπάθεια προ-
σέγγισής του µε θορυβώδεις, µη αξιόπιστες τηλεφωνικές επικοι-
νωνίες µε στόχο –λέει- ανταλλάγµατα από διαφηµίσεις. Υπεύ-
θυνος και ενορχηστρωτής των µεθοδεύσεων αυτών είναι ο Πρό-
εδρος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Καµµένος, που κάθε µέρα
και πιο πολύ βουλιάζει στο βούρκο του άκρατου λαϊκισµού. 

Θεωρώ ότι όσοι ψήφισαν Ανεξάρτητους Έλληνες το 2012 σί-
γουρα το έχουν µετανιώσει. Δεν χρειάζεται τέτοιους πολιτικούς
η Ελλάδα σ’ αυτήν την κρίσιµη περίοδο που ζούµε. Νοµίζω ότι
είναι καιρός να διορθωθούν πολλά από τα προβλήµατα που έ-
χουν δηµιουργηθεί στο Κοινοβούλιο.

Σ’ ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, θα είµαι σύντοµος. Το νοµοσχέ-
διο κάνει σηµαντικές τοµές τις οποίες έχει ανάγκη η κοινωνία µας
σ’ ό,τι αφορά τις εισφορές σε γη και χρήµα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρουµε πολύ καλά ότι η ανάπτυξη που
περιγράφουµε µε ωραία λόγια, πρέπει να εφαρµοστεί κατά τό-
πους. Η τοπική ανάπτυξη που γίνεται σε κάθε πόλη, γίνεται µε
βάση τα σχέδια πόλεως και όπως αυτά αναθεωρούνται, όπως
επικαιροποιούνται κατά διαστήµατα, προσπαθώντας να εφαρµό-
σουν σύγχρονες µεθόδους, έτσι ώστε να επιτραπεί η επιχειρη-
µατική δραστηριότητα και να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής στις
πόλεις µας. 

Δυστυχώς, όµως, ενώ από το 1983 µέχρι τώρα, πετύχαµε να

περιορίσουµε σε πολύ µεγάλο βαθµό την αυθαίρετη δόµηση στο
µεγαλύτερο µέρος της Ελλάδας, κάτι που ήταν και ο βασικός
στόχος του αείµνηστου Τρίτση, στα υπόλοιπα θέµατα της ταχύ-
τητας υλοποίησης και της χρηµατοδότησης των σχεδίων πόλεως
αποτύχαµε, διότι το αρχικό προβλεπόµενο σχέδιο χρηµατοδότη-
σης που προέβλεπε τότε κατά το 1/3 χρηµατοδότηση από το
κράτος, κατά το 1/3 από τις τότε νοµαρχίες και κατά το 1/3 από
τους δήµους, δεν «περπάτησε» ποτέ. Άρα, λοιπόν, έχουµε σήµε-
ρα σχέδια πόλεως που καθυστερούν πάρα πολλά χρόνια.

Έχουµε αναφέρει και στην επιτροπή ότι στα Τρίκαλα υπάρχει
πράξη εφαρµογής που έχει ανατεθεί το 1989 και δεν έχει ακόµα
τελειώσει διότι άλλαξαν οι µελετητές, απεβίωσε ο πρώτος, µπήκε
ο δεύτερος κ.ο.κ.. 

Είπαµε, κύριε Υπουργέ, ότι κάποια στιγµή αυτά πρέπει να τε-
λειώνουν, µε κάποιο νόµο να δοθεί ένα εξάµηνο προθεσµία και
εκεί που έχουν φτάσει σήµερα να ολοκληρώνονται και να κά-
νουµε ένα καινούργιο ξεκίνηµα.

Γιατί, λοιπόν, δεν προχωρούν οι πράξεις εφαρµογής; Πρώτον,
διότι οι αρχικές εισφορές που επιβλήθηκαν ήταν πολύ µεγάλες.
Εδώ έρχεται το νοµοσχέδιο και σωστά µειώνει τη συνεισφορά σε
γη των µεγάλων ιδιοκτησιών, διότι πρέπει να καταλάβουµε, αγα-
πητοί συνάδελφοι, ότι οι πόλεις πρέπει να εντάξουν µεγάλες
εκτάσεις για να εξασφαλίσουν τους κοινόχρηστους χώρους.
Όταν, όµως, οι εισφορές φτάνουν στο 50% για τέσσερα στρέµ-
µατα, νοµίζω ότι αυτό είναι άδικο. Άρα, διορθώνονται αδικίες.

Δεύτερον, προσπαθούµε να ξεπεραστούν οι αδυναµίες στη
διαχείριση των µελετών. Εδώ έχουν προβλεφθεί τα εργαλεία για
τη χρηµατοδότηση των µελετών µέσω του Πράσινου Ταµείου και
του ΕΣΠΑ.

Για τη χρηµατοδότηση των έργων, κύριε Υπουργέ, όπως είπα
και στην επιτροπή, πρέπει να λύσουµε αυτό το πρόβληµα που το
έχει λύσει η υπόλοιπη Ευρώπη. Όταν εγκριθεί ένα σχέδιο, πρώτα
γίνονται οι δρόµοι και µπαίνουν οι ρυµοτοµικές γραµµές και µετά
χτίζονται τα σπίτια και δεν παρατηρείται το φαινόµενο πρώτα να
χτίζονται τα σπίτια και όταν πάνε να εφαρµοστούν τα κράσπεδα
να είναι τα σπίτια πιο ψηλά ή πιο χαµηλά από το δρόµο. Πώς θα
γίνει αυτό;

Χθες µου δόθηκε η δυνατότητα να βρίσκοµαι σε κεντρικό ξε-
νοδοχείο της Αθήνας, όπου έγινε µια ηµερίδα της Κεντρικής
Ένωσης Δήµων Ελλάδας µαζί µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων για τη χρηµατοδότηση διαφόρων µελετών των δήµων.
Το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων, υιοθετεί µια πιθανή ρύθ-
µιση που πρέπει να γίνει, η οποία θα επιτρέπει να µπορούν οι
δήµοι να εκχωρούν προς το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
τις εισφορές των πολιτών για τα σχέδια πόλεως, προκειµένου να
πάρουν χρηµατοδότηση για να υλοποιήσουν τα έργα εφαρµο-
γής. Δηλαδή µε το που τελειώνει µια πράξη εφαρµογής, να µπαί-
νει το ποσό που είναι να εισπράξει ο δήµος από το Ταµείο
Παρακαταθηκών ως εγγύηση και να παίρνει ένα ποσό 50% του
συνολικού ποσού ο δήµος και να εφαρµόζει τη ρυµοτοµία. Μόνο
έτσι θα έχουµε σύγχρονες πόλεις, όπως καµαρώνουµε και βλέ-
πουµε στην Ευρώπη όπου πηγαίνουµε. 

Επίσης, ένα άλλο θέµα –γιατί δεν έχω πολύ χρόνο- είναι το ζή-
τηµα της ρύθµισης των οφειλών σε εισφορές των πολιτών, που
είναι ληξιπρόθεσµες. Με τον πρόσφατο νόµο µε τον οποίο ρυθ-
µίσαµε τα χρέη των πολιτών προς τους δήµους, δεν επιτρεπόταν
να ρυθµίζονται οι οφειλές για εισφορές σε χρήµα. Κι αυτό αφαι-
ρεί από τους δήµους το δικαίωµα να εισπράξουν χρήµατα που
έχουν αδυναµία οι πολίτες στη σηµερινή συγκυρία να καταβά-
λουν. Θεωρώ ότι πρέπει να το ρυθµίσουµε και να το βάλουµε κι
αυτό µέσα στις επόµενες πρωτοβουλίες. 

Επίσης, να πω και δυο λόγια για το άρθρο 12. Έγινε πολύς θό-
ρυβος και νοµίζω άνευ λόγου. Ποιο είναι το πρόβληµά µας; Να
µη σταµατάει µια αναδάσωση. Μα, ξέρουµε πολύ καλά ότι µόνο
οι ίδιοι οι δασικοί θα πουν αν µπορεί να γίνει ή όχι αναδάσωση.
Ποτέ δεν µπήκε θέµα οικονοµικής αδυναµίας για να γίνει αναδά-
σωση. Είναι ασήµαντο το ποσό της αναδάσωσης, προκειµένου
να αναδασωθεί µια περιοχή. 

Πρόσφατα θα σας πω για µια δηµοπρασία στην περιοχή των
Γρεβενών, στη Σαµαρίνα και στο Περιβόλι, όπου δασώθηκαν δε-
καπέντε χιλιάδες στρέµµατα. Ενώ η αρχική µελέτη ήταν 3 εκα-
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τοµµύρια ευρώ, χτυπήθηκε 75%. Έγινε, δηλαδή, µε 500.000 ευ-
ρώ και µε αυτά τα χρήµατα αναδασώθηκαν δεκαπέντε χιλιάδες
στρέµµατα. Άρα, το κόστος είναι ασήµαντο. 

Εποµένως, ποιο είναι το θέµα; Είναι στα τουριστικά µέρη όπου
εκεί κάποιες περιοχές εκχερσώθηκαν. Νοµίζω, όµως, ότι εκεί η
ευθύνη ανήκει όχι τόσο στο Υπουργείο αλλά στους δήµους της
περιοχής, στην περιφέρεια της περιοχής, οι οποίοι έχουν τους
τρόπους, τη δυνατότητα και µπορούν να δουν που υπάρχει υπε-
ρεκµετάλευση και καταχρηστική εφαρµογή των νόµων. Οι περι-
φερειάρχες που έχουν την πλήρη εξουσιοδότηση από το λαό της
περιοχής και οι δήµαρχοι, µπορούν να σταµατήσουν µια από-
πειρα που καταγγέλλεται. 

Άρα, ο νόµος καλά κάνει και δίνει τις δυνατότητες αξιοποίησης
των αγροτικών περιοχών. Και εδώ πρέπει να αναλάβουν τις ευ-
θύνες τους οι δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες. Να κάνουν σωστή
χρήση της εφαρµογής του νόµου και όχι κατάχρηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «1974, η αποκατάσταση της Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο
Αγίου Ιωάννη Ρέντη. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα

πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, θα έλεγα ιδιαίτερης αξίας. Αυτή η
σηµαντική αξία την οποία επισηµαίνω, πού έγκειται; Στο ότι έρ-
χεται πραγµατικά να αντιµετωπίσει υπαρκτά προβλήµατα στην
Περιφέρεια Αττικής κατά κύριο λόγο αλλά και σε όλη τη χώρα. 

Οι προσεγγίσεις των συναδέλφων που ξορκίζουν, αφορίζουν
τα προβλήµατα χωρίς να κάνουν καµµία πρόταση, δεν οδηγούν
πουθενά. 

Θα έλεγα δε ότι πολλοί χρησιµοποιούν και διγλωσσία, γιατί
άλλα λένε στο ελληνικό Κοινοβούλιο κι άλλα στις περιοχές που
περιοδεύουν και επικοινωνούν µε τους πολιτικούς τους φίλους.
Αυτό πρέπει να τελειώσει. 

Κύριε Υπουργέ, αποδειχθήκατε πολιτικά πολύ τολµηρός. Θε-
λήσατε να αγγίξετε προβλήµατα που χρονίζουν. Γι’ αυτό και από
την πρώτη στιγµή είχατε και έχετε τη στήριξή µας. Συνεννοηθή-
καµε στα αυτονόητα, σ’ αυτά που λέγαµε για πολλά χρόνια και
που κάποιοι ήθελα να τα κρύβουν κάτω από το χαλί.

Αν σήµερα, όπως είπε και ο Υπουργός, όλο αυτό το νοµοσχέ-
διο έφευγε, δεν το συζητάγαµε, σταµατάγαµε εδώ, θα ήταν όλα
καλά; Δεν θα υπήρχαν προβλήµατα; Θα διαφυλάσσαµε το περι-
βάλλον; Θα διαφυλάσσαµε τα δάση; Οι οικισµοί που υπάρχουν,
όπου υπάρχουν, θα εξαφανίζονταν; Προφανώς όχι. Όµως στα
πλαίσια µιας –επιτρέψτε µου να το πω, ξέρετε ότι εγώ δεν ανε-
βάζω τους τόνους- στείρας αντιπολίτευσης δεν θέλετε να δείτε
την πραγµατικότητα ή δεν θέλετε να το παραδεχθείτε δηµόσια. 

Τι ήρθαµε να πούµε εδώ; Ήρθαµε να πούµε ότι υπάρχουν εκ-
χερσωµένες εκτάσεις που χρησιµοποιούνται για καλλιέργειες.
Είναι υπαρκτό; Προφανώς είναι. Ήρθαµε να πούµε ότι υπάρχουν
δεκάδες, εκατοντάδες οικισµοί και στην Αττική και σε όλη την
Ελλάδα χτισµένοι σε γεωργικές περιοχές αλλά και σε δασικές.
Είναι υπαρκτό το πρόβληµα ναι ή όχι; Είναι υπαρκτό. 

Τι αντιπροτείνετε όσοι µας προτείνετε να µην το δούµε, να το
ξορκίσουµε; Να πάµε να γκρεµίσουµε αυτά τα σπίτια όπου είναι
χτισµένα; Αν είχατε αυτήν την προσέγγιση, έστω και αν διαφωνώ,
θα έλεγα ότι προτείνετε κάτι. Αλλά δεν µπορείτε να πηγαίνετε
στις περιοχές εκείνες και να λέτε «φτωχοί άνθρωποι», να µας κα-
τηγορείτε για κοινωνικά ανάλγητους. Δεν µπορείτε να έρχεστε
εδώ και να διαρρηγνύετε τα ιµάτιά σας για τον πλειστηριασµό
πρώτης κατοικίας και ξαφνικά µέσα στο Κοινοβούλιο να µας λέτε
ότι δεν ξέρετε και δεν ακούσατε. Είναι καταπατητές. 

Μας είπε η συνάδελφος από την Χαλκιδική -έµαθε και την Ατ-
τική- για τους οικοπεδοφάγους της Αττικής. Εγώ δεν ξέρω τι γί-

νεται στις άλλες περιοχές και δεν θα µιλήσω για τις άλλες. Ξέρω
πολύ καλά την Αττική. Θα µιλήσω γι’ αυτήν και δεν θα µε τροµά-
ξει κανείς όσες καταγγελίες κι αν κάνει. Τα κυκλώµατα που στέλ-
νουν τα sms, να τα στέλνουν σε εκείνους που φοβούνται. Σε µας,
όχι. Έχουµε το δίκιο µε το µέρος µας, έχουµε επιχειρήµατα και
θα συνεχίσουµε έτσι. 

Δεν µίλησα και δεν θα µιλήσω για την Πλάκα. Αλλά δεν θα
αφήσω και την Περιφέρεια Αττικής να γίνει «της πλάκας», επειδή
κάποιοι δεν θέλουν να ακούσουν, δεν θέλουν να συνεννοηθούν,
δε θέλουν να καταλάβουν. Δικαίωµά τους. Αλλά επιτρέψτε µας
να αποφασίζουµε εµείς πως θα εκπροσωπήσουµε τα συµφέ-
ροντα των πολιτών που ζουν στην Αττική, δηλαδή εκεί που ζούµε
κι εµείς. Γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά. Γιατί επιλέξαµε να ζήσουµε
εκεί. Γιατί υπάρχει αυτό το περιβάλλον, γιατί υπάρχουν αυτές οι
συνθήκες. Και αυτές θέλουµε να διαφυλάξουµε. 

Τι θέλουµε ακριβώς να διαφυλάξουµε; Να καταγράψουµε την
πραγµατικότητα, να την αντιµετωπίσουµε µε λύσεις. Μακάρι να
ακουστούν περισσότερες προτάσεις απ’ αυτές που φέρνει το
Υπουργείο, απ’ αυτές που λέµε εµείς. Φέρτε και εναλλακτικές
προτάσεις. Να οριοθετήσουµε το πρόβληµα και να βάλουµε τά-
ξη. Τι σηµαίνει τάξη; Σηµαίνει ότι όλοι τραβάµε µια κόκκινη γραµ-
µή και δεσµευόµαστε από εδώ και πέρα να διαφυλάξουµε αυτό
που συµφωνήσαµε. Και ποιοι είµαστε εµείς; Είναι η πολιτεία, είναι
η αυτοδιοίκηση, είναι οι αστυνοµικές αρχές, είναι οι υπηρεσίες
του κράτους. 

Τι είναι εκείνο που αλλάζει και είναι πειστικό ότι θα το κάνουµε
σήµερα και δεν το κάναµε χθες; Είναι γιατί σήµερα υπάρχουν
αξιόπιστες αεροφωτογραφίες που καταγράφουν τα πάντα και
δεν µπορεί κανείς πια να παρανοµήσει, ει µη µόνο αν οι υπόλοι-
ποι κάνουµε ότι δεν βλέπουµε. 

Εδώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει νοµίζω
αυτήν την ύστατη ώρα να συνεννοηθούµε, διότι οι προσεγγίσεις
που κάνετε είναι εκτός πραγµατικότητας.

Ακούστηκε εδώ ότι καταργείται το τεκµήριο του δηµοσίου. 
Ξέρετε, µέχρι τώρα υπήρχε το εξής: Όπου υπήρχε δάσος,

ήταν και δηµόσιο. 
Κατ’ αρχάς, υπάρχουν ιδιωτικές εκτάσεις που ήταν δάση κι

έχουν δασικό χαρακτήρα και σήµερα. Λογγόθηκαν, αναδασώθη-
καν από µόνες τους -φυσική αναδάσωση- µέσα στην πορεία των
δεκαετιών. Αλλά, εάν ερχόµαστε και λέµε ότι ό,τι είναι δασικό
είναι και δηµόσιο, αυτό σηµαίνει ότι οι υπηρεσίες µπορούν να
δουν ό,τι θέλουν. Και να πουν ότι είναι δάσος και να πούµε ότι οι
οικισµοί είναι στο δάσος, για πότε µιλάµε; Για τον προ-προηγού-
µενο αιώνα µιλάµε ή για το σήµερα και τις τελευταίες δεκαετίες; 

Εµείς λέµε να δούµε την πραγµατικότητα που διαµορφώθηκε
τις τελευταίες δεκαετίες και να προστατεύσουµε αυτό που έχει
αποµείνει και –βεβαίως- µε πρωτοβουλίες αναδάσωσης να το
επεκτείνουµε. Εάν πάµε σε λογικές παρελθόντων αιώνων -και όχι
δεκαετιών- για να δούµε τι ήταν, προφανώς, δεν θα συµφωνή-
σουµε. Προφανώς δεν θα συµφωνήσουµε! Διότι τότε, όταν η Ατ-
τική είχε έναν εκατοµµύριο πληθυσµό, η κατάσταση ήταν διαφο-
ρετική. Σήµερα η Αττική έχει τέσσερα µε πέντε εκατοµµύρια πλη-
θυσµό. Η κατάσταση είναι διαφορετική, είναι διαµορφωµένη και
δεν µπορεί να αναστραφεί. Αυτό ας το συµφωνήσουµε. 

Ακούστηκε και γράφτηκε αυτές τις µέρες ότι κάναµε ρουσφέτι.
Σε ποιον; Εγώ πολιτεύοµαι στην Αττική. Ας βγει κάποιος από την
Αττική -αν οι υπόλοιποι δεν ξέρετε- να µε καταγγείλει επωνύµως,
µε ονόµατα, να πει σε ποιους κάναµε ρουσφέτι. Για να συνεννοη-
θούµε επιτέλους! Ας σταµατήσουν οι καταγγελίες εκ τους ασφα-
λούς, από τα γραφεία, όπως η σηµερινή. Ο καθένας ας αναλάβει
την ευθύνη των λόγων και των πράξεών του. Ας βγει, λοιπόν, κά-
ποιος να πει σε ποιον κάναµε χάρη, ει µη µόνο να δίνουµε λύση
σε υπαρκτά προβλήµατα. 

Ακούστηκε, επίσης, ότι καταργούνται οι δασικοί χάρτες. Ποιοι
δασικοί χάρτες; Αυτοί οι δασικοί χάρτες που φτιάχνονται και θα
φτιάχνονται για πολλά χρόνια και όταν αναρτηθούν –να θυµάστε
σας το είπα και προχθές- θα έχουµε χιλιάδες ενστάσεις κι επί
άλλα τόσα χρόνια θα συζητάµε για ενστάσεις επί ενστάσεων; Και
αυτό γιατί; Επειδή ξεκινήσαµε λάθος. 

Το πρόβληµα δεν είναι το τι είναι δάσος. Το τι είναι δάσος, λίγο
εύκολα ή λίγο πιο δύσκολα, θα το συµφωνήσουµε. Εκείνο που
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πρέπει να συµφωνήσουµε είναι για ποια χρονολογία µιλάµε. Πότε
ήταν αυτό το δάσος; Εάν µιλάµε µε αεροφωτογραφίες της δε-
καετίας του 1930, προφανώς, πολλά από αυτά ήταν δάση. Με-
σολάβησε πόλεµος, κατοχή, ανάγκες, αστυφιλία. Αυτά δεν θα τα
δούµε; Πείτε να γυρίσουµε όλοι στα χωριά µας. Είναι και αυτή
µια λύση. Εάν όµως είµαστε εδώ και θέλετε να παραµείνουµε
εδώ, ελάτε να συνεννοηθούµε. Είναι εύκολο να συνεννοηθούµε. 

Και πού έγκειται η συνεννόηση, κύριοι συνάδελφοι; Στο να
δούµε όλοι την πραγµατικότητα κατάµατα. Να αναλάβουµε όλοι
λάθη και αδυναµίες που έγιναν στο παρελθόν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω κύριε Πρόεδρε.
Να πούµε και να δεσµευτούµε ότι αυτό δεν θα προχωρήσει

άλλο. Σε αυτά λέµε «ναι», αλλά δεν µπορούµε να αφήνουµε την
αυθαιρεσία να οργιάζει. Δεν µπορούµε εµείς να κάνουµε πως δεν
βλέπουµε, να αφήνουµε κοινωνίες και περιβάλλον χωρίς κανό-
νες. Και χωρίς κανόνες σηµαίνει χωρίς τάξη και στο τέλος και
χωρίς ευθύνες. Αυτή είναι η ουσία και αυτό πρέπει να παραδε-
χτούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Συρµαλένιος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα κάνω χρήση του χρόνου µου, όχι για να µιλήσω για το

νοµοσχέδιο. Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, που θα σας ταλαιπωρήσω
µε άλλο θέµα αλλά δυστυχώς έτσι όπως κατεβαίνουν οι τροπο-
λογίες βροχή –ογδόντα έξι τροπολογίες ήταν, µπορεί να έχουν
έρθει και καµιά δεκαριά ακόµα και δεν το ξέρω- είναι φανερό ότι
πρέπει να µιλήσουµε και για τα άλλα θέµατα και η αυριανή µέρα
δεν φτάνει. Γι’ αυτό, λοιπόν, πήρα την ευκαιρία -επειδή µου δί-
νεται η δυνατότητα να µιλήσω και σήµερα- να µιλήσω γι’ αυτήν
την τροπολογία των ενενήντα έξι σελίδων, που αναφέρεται στον
περίφηµο φιλικό διακανονισµό µεταξύ ΟΛΠ και «COSCO», γιατί
αυτά είναι τα θέµατα, κυρίως, στα οποία ασχολούµαι εγώ και που
εσείς δεν τα ξέρετε ή τα ξέρετε λίγο εν πάση περιπτώσει αλλά
τουλάχιστον θα ακουστούν, απευθυνόµενος στον ελληνικό λαό,
και στη Βουλή και θα κατατεθεί η άποψή µας.

Με αυτήν την τροπολογία των ενενήντα έξι σελίδων που προ-
σπαθεί τελευταίες ώρες, τελευταίες µέρες αυτής της Βουλής,
να κυρώσει ένα λεγόµενο «φιλικό διακανονισµό» µεταξύ του ΟΛΠ
και της «COSCO», είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί
εσπευσµένα, όπως-όπως, κυριολεκτικά την τελευταία στιγµή, να
δεσµεύσει τη χώρα, να δεσµεύσει την οικονοµία, να δεσµεύσει
την κοινωνία σε αποφάσεις σοβαρές για την αναπτυξιακή πορεία
της χώρας.

Κατά συνέπεια, αυτό και µόνο σαν διαδικασία το θεωρούµε
ανεπίτρεπτο, διότι εάν σας πω µε λίγα λόγια -θα µιλήσω και αύριο
για αυτό το θέµα- πως φτάσαµε σε αυτόν το φιλικό διακανονι-
σµό, θα καταλάβετε ότι και οι διαδικασίες αυτού καθαυτού του
φιλικού διακανονισµού ήταν διαδικασίες παράτυπες, προκλητι-
κές πολλές φορές, σε σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίο έγιναν. 

Γιατί; Γιατί το Σεπτέµβριο του 2014, στις 4 ή στις 5 Σεπτεµ-
βρίου, αν θυµάµαι καλά, το Ζ’ Τµήµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου
έβγαλε δύο όρους, σύµφωνα µε τους οποίους, αυτή η σύµβαση
αποτελεί τροποποίηση της αρχικής σύµβασης αλλά µε τέτοιο
τρόπο που δεν αποτελεί συνέχιση της ίδιας σύµβασης. Ποιοι
είναι αυτοί οι όροι που δεν επέτρεπαν να προχωρήσει αυτή η
σύµβαση;

Ο πρώτος όρος είναι ότι δεν αποτελεί συνέχιση της αρχικής
σύµβασης, διότι εδώ γίνεται µια νέα επένδυση στο δυτικό τµήµα
του προβλήτα 3 στον Πειραιά, που δεν είχε προβλεφθεί από την
αρχή. Εποµένως, όπως λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο, δεν µπορεί
να νοηθεί συνέχιση της ίδιας σύµβασης, όταν αλλάζουν οι όροι
του περιεχοµένου αυτής της σύµβασης και όταν οι διαγωνιζόµε-
νοι, οι υποψήφιοι ανάδοχοι, δεν έχουν υπ’ όψιν τους ότι θα συµ-
βούν αυτές οι αλλαγές στο βάθος χρόνου, άρα δεν έχουν πάει
µε όλα τα όπλα τους οι διαγωνιζόµενοι για να ξέρουν ακριβώς τι
έχουν να αντιµετωπίσουν. Εποµένως, δεν µιλάµε για συνέχιση
της ίδιας σύµβασης. Μιλάµε για νέα σύµβαση, άρα χρειάζεται

διαγωνισµός.
Εδώ τι γίνεται; Γίνεται για τεχνικούς και οικονοµικούς λόγους

απευθείας ανάθεση. Άκουσον, άκουσον! Για επένδυση 230 εκα-
τοµµυρίων ευρώ απευθείας ανάθεση! Που ξανακούστηκε αυτό;
Σε ποια χρονικά, ποιας χώρας, ποιας «Μπανανίας», ακούστηκε
να γίνεται επένδυση 230 εκατοµµυρίων ευρώ απευθείας;

Ο δεύτερος όρος που έβαζε το Ζ’ Κλιµάκιο, ήταν το εγγυηµένο
τίµηµα προς τον ΟΛΠ να δοθεί µετά το 2021, µετά την ολοκλή-
ρωση της κατασκευής του προβλήτα 3 κ.λπ.., αλλά ποια ήταν ή
προϋπόθεση; 

Η προϋπόθεση είναι να φτάσει το ΑΕΠ της χώρας στα επίπεδα
του 2008 µε τιµές του 2005 συν 2%. Δηλαδή το 2008 είχαµε µαζί
µε το 2% χονδρικά 220 δισεκατοµµύρια, τώρα η χώρα έχει 180
δισεκατοµµύρια, έχει χάσει 25% µε 30% του ΑΕΠ και λέει ότι θα
πάρει αντάλλαγµα ο ΟΛΠ όταν θα φτάσει η χώρα σε αυτό το επί-
πεδο. 

Μα, η χώρα θα φτάσει σε αυτό το επίπεδο τουλάχιστον σε εί-
κοσι πέντε χρόνια. Άρα, ξεχνάµε και το εγγυηµένο αντάλλαγµα,
το οποίο θα έπρεπε να δώσει η «COSCO» στον ΟΛΠ.

Γίνεται, λοιπόν, νύχτα στην κυριολεξία. Παραπέµπετε την από-
φαση του Ζ’ Τµήµατος του Ελεγκτικού Συνεδρίου σε άλλο τµήµα
του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε ταχύτητα φωτός, µε ταχύτητα που
δεν έχει υπάρξει ξανά σε δικαστικά χρονικά την ίδια µέρα, την
ίδια νύχτα. Και βγαίνει η απόφαση του Ζ’ Τµήµατος του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου που ξεχνάει τον πρώτο όρο, ότι είναι νέα σύµβαση
και βάζει µόνο το δεύτερο όρο, δηλαδή του ελάχιστου εγγυηµέ-
νου ανταλλάγµατος προς τον ΟΛΠ, ο οποίος ούτε και αυτός γί-
νεται δεκτός από την απόφαση – σύµβαση που έχει προταθεί
αυτήν τη στιγµή από το Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΛΠ. Δηλαδή
και αυτός ο όρος καταπατάται. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή θα µιλήσω και αύριο και θα πω και
άλλες λεπτοµέρειες, θέλω να πω ότι αυτό το οποίο διατείνεται η
διοίκηση του ΟΛΠ, δηλαδή ότι ο φιλικός διακανονισµός που ου-
σιαστικά έγινε µε αποκλειστικό συµφέρον της «COSCO» και όχι
του ελληνικού δηµοσίου και του ΟΛΠ, δεν αποτελεί προποµπό
ιδιωτικοποίησης, είναι µία πλάνη, θα έλεγα, για να µην πω τη λέξη
«ψέµα». Διότι ποια εταιρεία θα µπορούσε να έρθει εκτός από την
«COSCO», η οποία θα έχει ένα προβάδισµα, έχοντας τις προβλή-
τες 2 και 3 και µε συγκεκριµένες υποδοµές θα ερχόταν άλλη εται-
ρεία να διεκδικήσει το 67% του ΤΑΙΠΕΔ; Κάτι για το οποίο βε-
βαίως είµαστε αντίθετοι. Τι να πάρει; Να πάρει την ακτοπλοΐα ή
την κρουαζιέρα που οικονοµικά είναι σε µειονεκτική θέση; Καµ-
µία εταιρεία δεν θα ενδιαφερθεί. Άρα, ουσιαστικά η «COSCO»
έχει παραλάβει µε αυτήν την κύρωση της σύµβασης και το λιµάνι
του Πειραιά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα έξι µαθητές και µα-
θήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό
Λύκειο Κυπαρισσίας Μεσσηνίας Α’ Τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δύο οµιλητές έχουν µείνει ακόµη για να µιλήσουν.
Κύριε Αρβανίτη, έχετε ζητήσει τον λόγο. Θα κάνετε χρήση του

δικαιώµατός σας τώρα;  
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Μία γενική επισκόπηση θα κάνω, που προέκυψε από την καθ’

όλη µελέτη του υπό κρίση νοµοσχεδίου. Ποια είναι τα κίνητρα;
Ποιοι είναι οι λόγοι; Ασφαλώς, είναι καταφανές ότι οι λόγοι είναι
εισπρακτικοί, οι λόγοι είναι ψηφοθηρικοί και προκύπτουν οι εξής
συνέπειες: 

Νοµιµοποιούνται σωρεία παρανοµιών εις βάρος των δηµοσίων
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εκτάσεων, οι οποίες καταπατήθηκαν µε την ανοχή των εκάστοτε
κυβερνήσεων. Δικαιώνονται εγκλήµατα, τα οποία πραγµατώθη-
καν υπό τον ασυνειδήτων και αδιστάκτων εµπρηστών κατά των
ελληνικών δασών -γενική επισκόπηση κάνω, δεν θα αναφερθώ
ειδικά. Αυτό προκύπτει µετά από µελέτη. Επίσης, δασικές εκτά-
σεις καµένες δεν κρίνονται αναδασωτέες, λόγω ακαταλληλότη-
τας του εδάφους. 

Εδώ διερωτώµαι το εξής. Πώς είναι δυνατόν να κρίνεται ακα-
τάλληλο το έδαφος, όταν εκεί πρώτα είχαν αναπτυχθεί δέντρα
και θάµνοι; Αυτό τουλάχιστον είναι κόντρα σε κάθε απλή λογική. 

Επίσης, διευκολύνονται οι αποχαρακτηρισµοί των δασών, κα-
ταργείται η υποχρέωση αναδάσωσης αν σε πέντε χρόνια αποδει-
κνύεται το ανέφικτο της αναδασώσεως. Είναι άλλη διατύπωση
και δεν µπορώ να καταλάβω πως είναι δυνατόν να υπάρχει ανέ-
φικτο αναδασώσεως. Το ίδιο έδαφος είναι. 

Στα ευλογηµένα ελληνικά δάση και σε πέτρα πάνω να κάνεις
αναδάσωση, θα γίνει αναδάσωση. Φαίνεται, όµως, ότι έχουµε κη-
ρύξει πόλεµο κατά των δασών. 

Καταργείται η υποχρέωση αναδάσωσης, αν σε πέντε χρόνια
αποδεικνύεται το ανέφικτο της αναδάσωσης. Νοµιµοποιούνται
πρόσφατες, έως το 2007, παράνοµες εκχερσώσεις δασικών εκ-
τάσεων για γεωργική χρήση, έναντι ελαχίστων χρηµάτων. Νοµι-
µοποιούνται οριστικά εκτάσεις που απώλεσαν το δασικό τους χα-
ρακτήρα πριν από 1975 µε διοικητικές πράξεις. 

Το συµπέρασµα είναι ότι καταργείται στην ουσία ο ρόλος των
δασικών χαρτών ως µέσο προστασίας και οριστικής αποτύπωσης
της δασικής γης, καθώς πλέον επιτρέπεται η αναµόρφωση του
δασικού χάρτη µε τη διαγραφή εκτάσεων, οι οποίες συνεπεία
πράξεων αρµοδίων οργάνων δεν υπάγονται ή θα πάψουν να υπά-
γονται στη δασική νοµοθεσία, και των εκτάσεων που εσφαλµένα
αποτυπώθηκαν και συµπεριελήφθησαν σε αυτόν κατά την κατά-
θεσή του. Έτσι, έχουµε αποδυνάµωση της προστασίας των δα-
σών. 

Έχουν γίνει πάνω από δέκα υπουργικές αποφάσεις και πάνω
από περίπου εξήντα τροπολογίες. Μάλιστα, κάποιες από αυτές
θα µπορούσαν να είναι ολόκληρο νοµοσχέδιο, όπως είναι η κύ-
ρωση της συµβάσεως µε την «COSCO». Αυτά τα γενικά είχα να
πω, όσον αφορά το νοµοσχέδιο. 

Δράττοµαι, όµως, της ευκαιρίας, που έχω την τιµή να απευθύ-
νοµαι ενώπιον υµών, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, να επισηµάνω το
γεγονός ότι για µία ακόµα φορά η Χρυσή Αυγή εδέχθη ύπουλα,
δηλητηριώδη, συκοφαντικά βέλη και αυτά εξηκοντήσθησαν, εξε-
τοξεύθησαν -για να χρησιµοποιήσω τον ακριβή όρο- από την Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπο των λεγοµένων «Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων», η οποία όλως αβασανίστως, επί µίαν ολόκληρον εβδοµάδα
και στα µέσα ενηµερώσεως και εδώ από του Βήµατος τούτου,
ουδέν άλλο έπραξε παρά µόνο να συκοφαντεί τη Χρυσή Αυγή. 

Είπε ότι αυτή η ένωσις προσώπων που έχει η Χρυσή Αυγή και
η οποία έχει αναπτύξει δραστηριότητα µε έκδοση βιβλίων, µε σε-
µινάρια επιµορφωτικά, πάντοτε µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον,
την εθνική παιδεία, την ορθοδοξία, επεδοτήθη από το δηµόσιο
παρανόµως. Είπε ότι έψαξε από το 1971, για να βρει η κυρία Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος πού είµαστε καταγεγραµµένοι -χωρίς
να έχουµε υποχρέωση- και δεν το βρήκε πουθενά το πού είµαστε
καταγεγραµµένοι. 

Το κράτος, όµως, το οποίο έδωσε την επιδότηση στην «ΑΙΓΗ-
ΙΔΑ» την έδωσε έτσι επειδή µας αγαπάει πολύ; Μας έχει στερήσει
επιδοτήσεις που παίρνουν όλα τα άλλα κόµµατα. Γιατί να µας
δώσει για την «ΑΙΓΗΙΔΑ»; 

Άρα, ηλέχθη η δραστηριότητα της «ΑΙΓΗΙΔΟΣ», ευρέθη νόµι-
µος, ευρέθη ότι συγκεντρώνει όλας εκείνας τας προϋποθέσεις,
προκειµένου να επιδοτηθεί µε αυτό το ποσό των περίπου 150.000
ευρώ, εδώ που µας έχουν κόψει τα πάντα, δεν µας δίνουν τίποτα,
εδώ που οι µισοί είµαστε στη φυλακή και οι άλλοι µισοί έχουµε
περιοριστικούς όρους, δεν µπορούµε να µιλήσουµε, δεν µπο-
ρούµε να βγούµε έξω από τα σπίτια µας. 

Αυτή είναι η ελευθερία του λόγου του άρθρου 14 παράγραφος
1; Αυτή είναι η συνέπεια στις συνταγµατικές διατάξεις, τις οποίες
έχετε κατακρεουργήσει κυριολεκτικά; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ) 

Από το 1971, λοιπόν, έκανε η κυρία Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων έρευνα. «Ανεξάρτητοι», αλή-
θεια από πού; Από τους πάντες εξαρτώνται. Το έδειξε τελευταία
και ο Αρχηγός τους, ο κ. Καµµένος. Από τους πάντες εξαρτών-
ται! Από το 1971, έψαξε τα πρωτοδικεία, τα ειρηνοδικεία, τα πά-
ντα και δεν βρήκε τίποτα. Δεν χρειαζόταν, άλλωστε, να βρει και
τίποτα και είναι και δικηγόρος. 

Ερωτάται: Γιατί δεν έψαξε από το 1821 και για τον Κολοκο-
τρώνη, ο οποίος και αυτός υπήρξε χρυσαυγίτης και είχε δίπλα
του Κωλέττηδες και Μαυροκορδάτους που υπενόµευαν το έδα-
φός του, αυτός ο ελευθερωτής της Ελλάδας; Να ψάξει, λοιπόν,
από τότε, για να βρει και του Κολοκοτρώνη τα κιτάπια, αν τυχόν
παρανόµως του έγινε από κάθε Κωλέττη και κάθε Μαυροκορ-
δάτο κάποια επιδότηση παράνοµος, κατά την κ. Χρυσοβελώνη. 

Ελπίζω ότι θα έχει τη στοιχειώδη αξιοπρέπεια να µην επανέλ-
θει. Ήδη έχει πληγεί βαναύσως, υπούλως, παρανόµως και αδί-
κως η Χρυσή Αυγή. Αδίκως! 

Είπαν ότι έχουµε όπλα. Γράφει στην πρόταση του ο ανεκδιή-
γητος Εισαγγελεύς Ντογιάκος: «απεδείχθη από ευρήµατα». Και
καταλήγει στη ιδίαν παράγραφο: «Δεν ευρέθησαν, όµως, παρά
τις σχολαστικές έρευνες, όπλα». Κατά τα άλλα έχουµε όπλα!

Είπαν για «µαύρα» ταµεία. Έγιναν εξονυχιστικοί έλεγχοι από
το ΣΔΟΕ, παρουσία εισαγγελέα, αιφνιδιαστικοί δε πολλάκις. Δεν
ευρέθη ούτε 1 ευρώ το οποίο να είναι παράνοµο!

Εµείς, όµως, είµαστε εγκληµατική οργάνωση, έτσι αβασάνι-
στα! Επειδή το θέλουν. Γιατί, όµως, το θέλουν; Όλοι, όλα τα κόµ-
µατα από την πρώτη στιγµή µας επολέµησαν. Γιατί; Ποιοι είναι
αυτοί οι οποίοι µας επολέµησαν, µας πολεµούν και µας συκο-
φαντούν ακόµη; Είναι αυτοί οι οποίοι έφεραν την Ελλάδα, την
πατρίδα µας τη βασανισµένη, σε αυτό το κατάντηµα, εκχωρών-
τας την εθνική κυριαρχία και εξαθλιώνοντας το λαό µας. Αυτοί
είναι! 

Άρα, λοιπόν, ένα ολικό συµπέρασµα βγαίνει και µόνο, ότι για
να εναντιωθούν και να εναντιώνονται µε αυτόν τον απαράδεκτο
και ανήθικο τρόπο όλοι αυτοί καθ’ ηµών, σηµαίνει ότι εµείς στη
Χρυσή Αυγή είµαστε εµπόδια εις τα εθνοκτόνα σχέδιά των!

Επίστευσαν αρχικά ότι µε το να κλείσουν τον Αρχηγό µας, εµ-
πνευστή µας και οδηγό µας, Νικόλαο Μιχαλολιάκο και τους λοι-
πούς συναγωνιστάς µας Βουλευτάς, θα γονατίσει η Χρυσή Αυγή.
Έκαναν, όµως, µεγάλο λάθος. Γιατί ούτε ψυχολογία ξέρουν ούτε
τι σηµαίνει Έλληνας εθνικιστής. Αντιθέτως, δυναµώσαµε. Γιατί
βλέπουµε ότι οσηµέραι η πατρίδα µας βυθίζεται. Να ξέρουν, λοι-
πόν, ότι είτε στη φυλακή είτε εκτός φυλακής είτε στα σπίτια µας
είτε εκτός των σπιτιών µας, πως δεν µου απαγορεύσατε να πη-
γαίνω και στο καφενείο να πίνω καφέ, ακόµα και στην εκκλησία
να εκκλησιάζοµαι! 

Γιατί τώρα χτυπούν και τον εκκλησιασµό, παρακαλώ, µε το
χθεσινό κατεπείγον νοµοσχέδιο, να καταντήσουµε τη Κυριακή
αργία. Γιατί να την καταργήσουµε; Εµείς οι Έλληνες Ορθόδοξοι,
αιώνες τώρα, την Κυριακή πάµε και εκκλησιαζόµαστε –κάνω και
το σταυρό µου. Να την καταργήσουµε επειδή το θέλουν τα αφεν-
τικά τους οι Εβραιοσιωνιστές τραπεζίτες; Αυτοί εκτός από το
ρόλο του ρουφιάνου, είχαν και άλλο ρόλο. Κρέµασαν τον Κοσµά
τον Αιτωλό δίνοντας 20.000 χρυσά στον Κουρτ Πασά της Λαρί-
σης! Αυτό θέλουν; 

Δεν είδαµε, όµως, την επίσηµη Εκκλησία να αντιδράσει, εκτός
από ορισµένους πατριώτας ιεράρχας, ορθοδόξους, Έλληνας,
όπως εµείς και ο Αµβρόσιος Καλαβρύτων και Αιγιαλείας και
άλλοι. Δεν είδα τον ηγέτη της Εκκλησίας, τον πνευµατικό ηγέτη
της πατρίδας µας να υψώσει φωνή, να κάνει πορεία ολόκληρη,
όπως ο µακαριστός Χριστόδουλος, να κάνει συγκέντρωση στο
Σύνταγµα. Μας έκοψε το «Χ.Ο.» από τις ταυτότητες, µε τον σαϊ-
εντολόγο Σταθόπουλο, ο εβραιογενής Σηµίτης. Στο τέλος θα µας
πούνε «µην είστε Χριστιανοί Ορθόδοξοι»! Θα φτάσουν µέχρι εκεί.
Θα το επιτρέψουµε; 

Εγώ σας διαβεβαιώ ότι δεν θα το επιτρέψουµε! Γιατί εµείς,
επειδή πιστεύουµε ότι υπερασπιζόµεθα το απάντων δικαιότερον,
που λέγεται πατρίδα ελληνική, που λέγεται ελληνικό γένος, να
ξέρουν ότι εµείς δεν θα το επιτρέψουµε και θα αντισταθούµε,
έστω και αν πέσουµε µέχρις ενός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
µείς. 

Τον λόγο έχει η κ. Πατριανάκου. 
ΦΕΒΡΩΝΙΑ ΠΑΤΡΙΑΝΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το συζητούµενο

νοµοσχέδιο κάτω από το γενικό τίτλο: «Πράξεις εισφοράς σε γη
και σε χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατά-
ξεις», προβλέπει µία σειρά θετικότατων διατάξεων, επ’ ωφελεία
των πολιτών, λύνοντας χρονίζοντα προβλήµατα. 

Το νοµοσχέδιο, προσεγγίζει µία καθηµερινότητα στην οποία
όταν επιλύεις πρόβληµατα, εγκαλείσαι από την Αντιπολίτευση ότι
ψηφοθηρείς και όταν δεν επιλύεις προβλήµατα, τότε κατηγορεί-
σαι ότι διατηρείς στρεβλώσεις για τις οποίες είσαι πολιτικά υπό-
λογος και βεβαίως, ορθώς.      

Το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, δέχθηκε πολλές και άδικες επι-
θέσεις. Κακώς! Διότι εσείς, ως µηχανικός, είστε ορθολογιστής
και πρακτικός άνθρωπος και στις διατάξεις αυτού του νοµοσχε-
δίου αυτό αποτυπώνεται. 

Δυστυχώς, ο περιορισµένος χρόνος της δικής µου οµιλίας και
ειδικά το γεγονός ότι δεν ήµουν µέλος της Επιτροπής Παραγω-
γής και Εµπορίου, δεν µου επιτρέπει να αναφερθώ αναλυτικά σε
µία σειρά επωφελείς για τους πολίτες διατάξεις που περιλαµβά-
νει το συζητούµενο νοµοσχέδιο. 

Θα ήθελα, όµως, να επικεντρωθώ σε διατάξεις ή σε προσθή-
κες που µπορούν να βελτιώσουν το περιβάλλον, το οποίο εσείς
διαχειρίζεστε.                         

Στο άρθρο 3, παράγραφος 7 προβλέπεται η διαδικασία τρο-
ποποίησης των ρυµοτοµικών σχεδίων µετά από άρση της ρυµο-
τοµικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης που έχει επιβληθεί στις
ιδιοκτησίες. 

Η επίµαχη παράγραφος 7 ορίζει ότι σε περίπτωση που αρθεί
η ρυµοτοµική απαλλοτρίωση σε συγκεκριµένη ιδιοκτησία, η
οποία όµως, δεν µπορεί να ενταχθεί σε συγκεκριµένο οικοδοµικό
τετράγωνο λόγω υφισταµένων απαγορεύσεων στην περιοχή,
τότε τίθεται εκτός ρυµοτοµικού σχεδίου και ορίζονται σε αυτήν
ειδικοί όροι χρήσης και δόµησης. Αν πρόκειται, όµως, σύµφωνα
µε το κατατεθέν νοµοσχέδιο για χώρους που προστατεύονται
από τις διατάξεις περί αρχαιοτήτων, τότε αυτές τίθενται υποχρε-
ωτικά εκτός σχεδίου.

Εδώ, λοιπόν, χρειαζόταν µία διευκρίνιση στο ποιες είναι ακρι-
βώς αυτές οι προστατευµένες περιοχές, οι οποίες µε βάση την
αρχαιολογική νοµοθεσία ορίζονται σαφώς ως ζώνες Α’ και ζώνες
Β’. Οι ζώνες Α’ είναι της απολύτου προστασίας. Στις ζώνες Β’ η
προστασία, προκύπτει κατόπιν ανασκαφικής έρευνας, που µπο-
ρεί να είναι απόλυτη ή µπορεί να είναι µερική. 

Στο σηµείο αυτό κάνατε νοµοτεχνική βελτίωση, στην οποία ει-
σάγετε τη φράση, «απολύτου προστασίας αρχαιολογικοί χώροι».
Όµως, µε αυτήν τη φράση -σύµφωνα και µε αυτούς που ασχο-
λούνται µε τη συγκεκριµένη νοµοθεσία- δεν προκύπτει σαφώς το
όριο προστασίας. Μόνο στον δικό µου νοµό είναι δέκα περιοχές
που αφορούν προστατευµένες περιοχές και είναι στα όρια µε-
ταξύ ζώνης Α’ και ζώνης Β’. Είναι δηλαδή, σε ένα καθεστώς, που
πρέπει να διευκρινιστεί από πλευρά σας εάν αφορούν αυτές τις
συγκεκριµένες περιοχές. Και είναι πάνω από δέκα –δεκατέσσερις
µέτρησα εγώ- οι νοµοί της χώρας που µπορεί να έχουν πρό-
βληµα µε την παρούσα διατύπωση.

Θα ήθελα, λοιπόν, εάν το κρίνετε σκόπιµο –το κρίνω σκόπιµο
όπως και πάρα πολλοί συνάδελφοι και ειδικοί που µίλησα- να
προσδιοριστεί σαφώς ότι µιλάµε για τις περιοχές ζώνης Α’.
Οπότε επιλύονται όλα τα προβλήµατα. Θεωρώ ότι είναι εύλογο
και επιλύεται ένα ζήτηµα αρκετά σηµαντικό, γιατί θα δηµιουρ-
γούσαµε πρόβληµα χωρίς να υφίσταται. 

Το δεύτερο θέµα που θα ήθελα να θίξω, είναι µία τροπολογία
που κατέθεσα, η µε γενικό αριθµό 2133 και ειδικό αριθµό 300.
Αφορά την αναβάθµιση, επέκταση ορειβατικών καταφυγίων. Και
επειδή µιλώ για την περιοχή µου, µιλώ για τους δύο ορεινούς όγ-
κους, τον Πάρνωνα και τον Ταΰγετο. 

Εµείς προσπαθούµε να αναβαθµίσουµε τον ορειβατικό τουρι-
σµό. Έχουν γίνει τεράστιες προσπάθειες και από πλευράς των
ορειβατικών συλλόγων που δρουν στη συγκεκριµένη περιοχή. Ο
Ορειβατικός Σύλλογος Σπάρτης, έχει διανοίξει πάνω από διακό-
σια χιλιόµετρα σηµασµένα ορειβατικά µονοπάτια και τα ορειβα-

τικά µας καταφύγια στον Πάρνωνα και τον Ταΰγετο, χρειάζονται
ενεργειακή αναβάθµιση και επέκταση, προκειµένου να µπορέ-
σουν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες των χρηστών τους. 

Σε αυτό το πλαίσιο, οι ισχύουσες διατάξεις επιτρέπουν παρεµ-
βάσεις σε δάση και δασικές εκτάσεις, εφόσον αυτές προβλέπον-
ται από το ειδικό καθεστώς προστασίας. Εισάγεται µία αδι-
καιολόγητη εξαίρεση για τα ορειβατικά καταφύγια σε επόµενη
παράγραφο των προβλεποµένων, όπου εµπλέκονται µε τους
εθνικούς δρυµούς που χρειάζονται διαχειριστικά σχέδια. 

Εκεί, λοιπόν, δηµιουργείται πρόβληµα στις επεκτάσεις των
ορειβατικών καταφυγίων. Γιατί υπάρχουν ορειβατικά καταφύγια
τα οποία θέλουν επεκτάσεις και αναβάθµιση χωρίς να ανήκουν
σε εθνικό δρυµό, απλώς είναι σε προστατευµένες περιοχές. Εκεί,
λοιπόν, ζητώ µια αναδιατύπωση του άρθρου της ισχύουσας διά-
ταξης, όπου να ισχύει για τα ορειβατικά καταφύγια ό,τι ισχύει και
για όλες τις άλλες δράσεις στις προστατευµένες περιοχές του
ν. 1650/1986. Είναι µία απλή αναδιατύπωση για την οποία πι-
στεύω ότι εύλογα οι υπηρεσίες σας δεν θα έχουν πρόβληµα.

Το δεύτερο, αφορά τις εκτάσεις για τις οποίες χορηγείται η
από το νόµο έγκριση επέµβασης για εγκατάσταση ορειβατικού
καταφυγίου. Να θεωρούνται ως ενιαίες µε τις όµορες εκτάσεις
που έχουν µεταβιβαστεί ή παραχωρηθεί για την ίδια χρήση σε
προγενέστερο στάδιο.

Με αυτόν τον τρόπο, είναι ωφέλιµο και περιβαλλοντικά για την
περιοχή, γιατί µιλάµε για επέκταση του κτηρίου. 

Επίσης, µε αυτόν τον τρόπο δίνεται µία σπάνια ευκαιρία για
ένταξη στο ΕΣΠΑ το έργο αναβάθµισης των καταφυγίων µας και
σας το ζητώ, διότι κατ’ αυτόν τον τρόπο θα αναδειχθεί το τουρι-
στικό προϊόν της Λακωνίας, όσον αφορά τον ορειβατικό και χει-
µερινό τουρισµό, µίας περιοχής µε σπάνια οµορφιά, µε δύο
καταπληκτικούς ορεινούς όγκους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ ένα λεπτό ακόµη, για να αναφερθώ στη
δεύτερη τροπολογία, επειδή αύριο δεν θα είµαι εδώ.

Η µε γενικό αριθµό 2149 και ειδικό 306 επανακατατεθείσα τρο-
πολογία από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αφορά πολίτες
που έχουν καταστεί σε οµηρία. Είναι οι πρώην εργαζόµενοι της
ΑΜΕΛ. Έχουν δικαιωθεί σε όλες τις δικαστικές αποφάσεις µέχρι
σήµερα, είναι εκπαιδευµένοι, η πολιτεία τους έχει ανάγκη και οι
αγκυλώσεις της διοίκησης δεν τους το επιτρέπουν. Καλύπτουν
υπηρεσιακές ανάγκες, διότι έχουµε δεκαεπτά νέους συρµούς,
επεκτάσεις στις γραµµές 2 και 3 και κενές οργανικές θέσεις.
Άρα, λοιπόν, καλύπτουν πάγιες υπηρεσιακές ανάγκες. 

Δεύτερον, αυτοί οι άνθρωποι είναι εκπαιδευµένοι, έχουν εργα-
σιακή εµπειρία και έχει επενδύσει η πολιτεία πάνω τους µακρο-
χρόνια. 

Τρίτον, στο ερώτηµα εάν επιβαρύνουν µισθολογικά τη γενική
κυβέρνηση, η απάντηση είναι κατηγορηµατικά όχι, διότι η ΣΤΑΣΥ
δεν ανήκει στους φορείς γενικής κυβέρνησης. 

Κατά συνέπεια, δεν υπάρχουν δικαιολογίες για την παράταση
της εκκρεµότητας. Καλούµε, λοιπόν, τον Υπουργό να κάνει απο-
δεκτή –προφανώς δεν εννοώ εσάς, κύριε Υπουργέ, αλλά τον αρ-
µόδιο Υπουργό- την τροπολογία και να ξέρει ότι από τη στιγµή
που όλο το φάσµα των κοµµάτων επιθυµεί την αποκατάσταση
αυτών των εργαζοµένων, θα την επανακαταθέτουµε µέχρι να
γίνει αποδεκτή. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω ότι δεχθήκαµε οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µία παράλογη και άδικη επί-
θεση. Θα ζητήσω από τους Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, να αποκαταστήσουν την τιµή και την υπόληψη των
συναδέλφων τους που κατέθεσαν τροπολογίες, οι οποίες τρο-
πολογίες, είχαν ως µοναδικό σκοπό να λύσουν ζητήµατα τα ο-
ποία αφορούν στο γραφειοκρατικό, ανορθολογικό και αντιανα-
πτυξιακό κράτος.

Δεχθήκαµε, κύριε Πρόεδρε, µία παράλογη επίθεση από το
κοµµατικό όργανο, την «ΑΥΓΗ», ως υπηρέτες συµφερόντων. Σας
λέω, λοιπόν, ρητά και κατηγορηµατικά ότι ναι, υπηρετώ τα συµ-
φέροντα του Νοµού Λακωνίας και όλων των πολιτών που αισθά-
νονται ένα κράτος άδικο να τους θίγει και να επιτίθεται στην
καθηµερινότητά τους. Και, εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να επι-
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λέξετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν θα είστε οι διασκεδα-
στές των αγορών ή θα επιλύετε τα ζητήµατα των Ελλήνων πολι-
τών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναγνωστάκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εµπεριστατω-

µένη και θέλω να πιστεύω, ολοκληρωµένη προσέγγιση της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς µέσω της ειδικής αγορήτριας, της κ.
Φούντα, έχει ξεκαθαρίσει τη θέση µας. Όµως, είναι προφανές
όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που ήρθε µόλις τέσ-
σερις µήνες µετά το ν.4280/2014, που είχε εγείρει θύελλα αντι-
δράσεων, ότι ερχόµαστε σήµερα και αύριο στην Ολοµέλεια να
συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, από το οποίο το δεύτερο κεφά-
λαιό του, όπως ειπώθηκε, δεν είχε µπει στη διαβούλευση.

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι σηµαντική και σηµα-
διακή η παρέµβαση όλων των περιβαλλοντικών οργανώσεων, οι
οποίες διατυπώνουν σφόδρα αντίθεση ιδιαίτερα µε το άρθρο 12
και βεβαίως υιοθετείται και η άποψη της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής, η οποία ούτε λίγο ούτε πολύ αναδεικνύει και καταδεικνύει
σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό την αντισυνταγµατικότητα αυτής της
διάταξης.

Είναι γεγονός ότι συνήθως το βασικό επιχείρηµα που χρησι-
µοποιείται -και αξιοποιείται- από την πλευρά της κυβερνητικής
πλειοψηφίας είναι ότι µε τέτοιου είδους νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες τακτοποιούνται διάφορα ζητήµατα χιλιάδων –δήθεν- συµπο-
λιτών µας, οι οποίοι βρίσκονται σε εκκρεµότητα και τίθεται ευ-
λόγως το ερώτηµα. Τα άλλα εκατοµµύρια των συµπολιτών µας
που ήταν συνεπείς που δεν παρανόµησαν, αυτοί είναι τελικά που
«θα πληρώσουν το µάρµαρο»; Είναι αυτοί που θα χάσουν το φυ-
σικό αγαθό όπως είναι το δάσος; 

Γιατί ενώ υπήρχε, κύριε Υπουργέ, η δυνατότητα σε αυτήν την
εξαιρετικά κρίσιµη περίοδο που βιώνει η χώρα και η οικονοµία, η
κρίση να γίνει αφετηρία για να δηµιουργηθεί ένα νέο µοντέλο,
ένα νέο πρότυπο ανάπτυξης, εσείς δυστυχώς κινείστε στην πε-
πατηµένη, σε αυτό το στρεβλό µοντέλο ανάπτυξης που είχε η
χώρα τις προηγούµενες δεκαετίες και οδήγησε εδώ που οδή-
γησε.

Είναι τραγικό και ιστορικό λάθος το γεγονός ότι η κρίση δεν
αντιµετωπίστηκε ως ευκαιρία και ως δυνατότητα επαναπροσα-
νατολισµού της χώρας σε µια νέα πορεία. 

Θέλω δε να θυµίσω, κύριε Πρόεδρε, για όση αξία έχει ότι
ακόµη αναµένουµε την κατάθεση του εθνικού σχεδίου ανάπτυ-
ξης που θα έδινε τη δυνατότητα να πορευθεί η χώρα στην µετά
µνηµόνιο εποχή. Δυστυχώς, οι κυβερνητικοί εταίροι τόσο η Νέα
Δηµοκρατία όσο και το ΠΑΣΟΚ, µέχρι στιγµής αδυνατούν να πα-
ρουσιάσουν στην ελληνική κοινωνία ένα ολοκληρωµένο, συγκρο-
τηµένο και αποτελεσµατικό σχέδιο που θα µπορούσε να µας
βγάλει από το αδιέξοδο. Αντ’ αυτού έχουµε αυτά τα περίφηµα
«προεκλογικά δωράκια».

Θέλω να αντικρούσω την επιχειρηµατολογία της προηγούµε-
νης οµιλήτριας της κ. Πατριανάκου, που δήθεν αδίκως στηλιτεύε-
ται αυτή η σωρεία τροπολογιών που κατατέθηκαν σε αυτό το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Βεβαίως, αναγνωρίζουµε όλοι ότι δια-
νύουµε προεκλογική περίοδο πλέον αλλά αυτή η συµπεριφορά
είναι άνευ προηγουµένου και δεν τιµά ούτε την Κυβέρνηση αλλά

και ούτε όλους εκείνους τους Βουλευτές που αναγνωρίζοντας
ότι η Βουλή βαίνει προς διάλυση, προσπαθούν να τακτοποιήσουν
διάφορα ζητήµατα των εκλογικών τους περιφερειών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι η Δηµοκρα-
τική Αριστερά έχει τη διάθεση να προσεγγίσει πάντα µε καλή
προαίρεση και µε καλή διάθεση την όποια πρωτοβουλία. 

Ειπώθηκε από την ειδική αγορήτριά µας ότι το Κεφάλαιο Α’,
δηλαδή τα πρώτα έξι άρθρα έχουν και θετικές διατάξεις. Όµως,
αυτές επισκιάζονται από τις άλλες διατάξεις του Β’ Κεφαλαίου,
οι οποίες δίνουν τη δυνατότητα να νοµιµοποιηθούν πρόσφατες
–µέχρι το 2007- παράνοµες εκχερσώσεις φρυγανικών και άλλων
δασικών εκτάσεων έναντι ενός ανταλλάγµατος, που το ΥΠΕΚΑ
επέλεξε να το ονοµάσει µε τον πολύ όµορφο τίτλο «περιβαλλον-
τικό ισοζύγιο». Νοµιµοποιούνται και αυθαίρετες εγκαταστάσεις
κέντρων περιβαλλοντικής ενηµέρωσης -«ναούς» τους ονοµάζει
η WWF- και εγκαταστάσεις πολιτιστικού χαρακτήρα. 

Επιτρέπεται σαρωτικά και δίχως αυτές τις µικρές ελάχιστες
προστατευτικές εγγυήσεις η επέκταση λατοµείων, ακόµη και σε
αναδασωτέες εκτάσεις σε περιφέρειες όπου εκτελούνται µεγάλα
έργα και δεν έχουν καθοριστεί λατοµικές ζώνες. 

Αποχαρακτηρίζονται οριστικά και διευκολύνεται η παραχώ-
ρηση της κυριότητας εκτάσεων που απώλεσαν το δασικό τους
χαρακτήρα πριν το 1975 µε υποτυπωδώς νοµιµοφανείς –επανα-
λαµβάνω- διαδικασίες ακόµη και αν είναι δυνατή η αναδάσωσή
τους.

Βεβαίως, διευκολύνονται οι αποχαρακτηρισµοί δασών και δα-
σικών εκτάσεων και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, βάσει αδηµοσίευτων εγγράφων που κατά την
ηµεροµηνία σύνταξής τους είχαν µόνο πληροφοριακό χαρα-
κτήρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι είναι υποχρέωση της
Ολοµέλειας στο σύνολό της, η Βουλή να αντιταχθεί σε αυτή την
προσπάθεια που καταβάλλει την ύστατη στιγµή η κυβερνητική
πλειοψηφία να καταστρατηγήσει συνταγµατικές διατάξεις και να
δώσει βορά στους εµπρηστές -το επαναλαµβάνω µε όση δύναµη
έχει η φωνή µου- στους εµπρηστές, στους καταπατητές, το δη-
µόσιο πλούτο που είναι τα δάση µας. 

Έστω και την τελευταία στιγµή, κύριε Υπουργέ, αποσύρετε το
άρθρο 12. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστώ κι

εγώ. Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,  θα
ήθελα να καταθέσω µία νοµοτεχνική βελτίωση για την Πλάκα, για
να λήξει το θέµα -και τυπικά και ουσιαστικά- γραπτώς. Καταθέτω
τη νοµοτεχνική βελτίωση, που είναι σύµφωνη µε την παρατήρηση
που έκανα πριν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πολύ ωραία. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 3999



4000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 4001



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; Θα χρειαστώ µόνο ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πείτε µου µόνο για
ποιο θέµα ζητάτε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ. Αν είναι για θέµα
τροπολογίας, τις συζητάµε αύριο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ναι, αλλά θα ζητήσω µε πολύ
σεβασµό από το Προεδρείο, να µου δώσει κατ’ εξαίρεσιν την
άδεια να µιλήσω για ένα λεπτό για µία τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπορείτε να έχετε
τον λόγο µε την άδεια του Σώµατος. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Συνεπώς, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε,
µας απασχόλησε και την προηγούµενη Πέµπτη αλλά δεν
κατέστην δυνατόν να συµπεριληφθεί για διάφορους λόγους. 

Τι συµβαίνει; Οι υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών, οι
γνωστές ΥΔΕ, για λόγους που δεν χρειάζεται να τους αναλύ-
σουµε, αρχίζουν να εφαρµόζουν ένα νόµο µε ένα καινούργιο
σύστηµα που αφορά την κατάσχεση για οφειλές δήµων των
επιδοµάτων ή των αποζηµιώσεων πολιτών. Αφορά δηλαδή πολί-
τες, όπως αυτοί που ήταν τις προηγούµενες µέρες πληµµυρο-
παθείς. 

Επειδή έχω στείλει ως Υπουργείο Εργασίας τα εντάλµατα για
τους πληµµυροπαθείς στους αντίστοιχους δήµους αλλά ορι-
σµένοι από τους δήµους οφείλουν, οι υπηρεσίες λένε ότι σύµ-
φωνα µε το γράµµα του νόµου, θα πρέπει να συµψηφιστούν τα
ποσά. Έγινε µία προσπάθεια να λυθεί το πρόβληµα µε ΚΥΑ.
Όµως θεωρήθηκε ότι δεν υπάρχει η νοµοθετική εξουσιοδοτική
βάση. Γι’ αυτό, θεωρώ ότι πρέπει να αποδεχτούµε την τροπο-
λογία µε αριθµό 2196/331 που έχει κατατεθεί γι’ αυτά τα
ζητήµατα. 

Όπως θα δείτε όλοι οι εισηγητές και οι εκπρόσωποι των
κοµµάτων, είναι κάτι επείγον. Γιατί είναι επείγον και γιατί αυτό
ήθελα να τοποθετηθώ σήµερα; Γιατί σήµερα είναι να κάνουν
αυτούς τους συµψηφισµούς και τελευταία µέρα να πληρώσουν
τους ανθρώπους που περιµένουν να κάνουν Χριστούγεννα.
Μιλάµε για δέκα χιλιάδες, για παράδειγµα, στην κατηγορία της
ένδειας -που σηµαίνει ότι είναι πάµφτωχοι- και τους πληµµυ-
ροπαθείς και σεισµοπαθείς του Αιγίου. Αν καθυστερήσουµε, δεν
θα µπορέσουν να κατατεθούν πριν τα Χριστούγεννα τα χρήµατα. 

Γι’ αυτό σας ευχαριστώ πάρα πολύ που µου επιτρέψατε να
αναπτύξω την τροπολογία, προκειµένου να γίνει από σήµερα
γνωστό εάν γίνεται δεκτή ή όχι για να µπορέσουµε να ενηµε-
ρώσουµε -έστω άτυπα- τις υπηρεσίες του Υπουργείου ώστε να
µην προχωρήσουν στους συµψηφισµούς. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο να απαντήσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι προφανές ότι η
απάντησή µου είναι θετική, κύριε Πρόεδρε, σε ένα τόσο σηµα-
ντικό ζήτηµα. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Συµφωνούµε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όλοι συµφωνούµε.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Θα τοποθετηθούµε αύριο άλλωστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Συµφωνούµε όλοι, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εντάξει, θα µιλήσετε

αργότερα στη δευτερολογία σας, αν θέλετε, επ’ αυτού.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,  µπορώ να έχω

τον λόγο σας παρακαλώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κυρία

Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα ήθελα να ζητήσω δυο πράγ-

µατα. Πρώτον, αύριο στις υπουργικές τροπολογίες να παρα-

στούν οι Υπουργοί. Διαφορετικά, ζητάω από την έδρα να απο-
συρθούν οι υπουργικές τροπολογίες, αν δεν εµφανιστούν οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία. Το άκουσε η
Κυβέρνηση.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και υπάρχει κι ένα δεύτερο αίτη-
µα, αν είναι δυνατόν από τον κύριο Υπουργό να µας πει ποιες
από τις βουλευτικές τροπολογίες αποδέχεται, προκειµένου να
είµαστε και εµείς καλύτερα προετοιµασµένοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπορείτε να µας πεί-
τε σήµερα, κύριε Υπουργέ, ή αύριο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, κύριε Πρόεδρε,
µπορώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία, λοιπόν, η δια-
δικασία µας είναι γνωστή. Θα περάσουµε στους Κοινο- βου-
λευτικούς Εκπροσώπους και θα µιλήσουν όσοι επιθυµούν από
όσους είναι εδώ. Μετά θα µιλήσουν όσοι από τους εισηγητές
εκφράσουν ενδιαφέρον για δευτερολογία. 

Κύριε Κουρουµπλή, θέλετε να τοποθετηθείτε πρώτος; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχετε τον λόγο για

δώδεκα λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζούµε πραγ-

µατικά το τέλος µία περιόδου, όπου ο Κανονισµός της Βουλής
παραβιάστηκε µε τον πιο προκλητικό τρόπο. 

Όταν, κύριε Πρόεδρε, κατατίθενται τροπολογίες που δεν έ-
χουν καµµία σχέση µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όταν υπάρ-
χει τροπολογία ενενήντα πέντε σελίδων που αφορά ένα πολύ κρί-
σιµο ζήτηµα -µία σύµβαση που έχει να κάνει µε συµφέροντα του
ελληνικού δηµοσίου- και δεν έχει συζητηθεί, τουλάχιστον, στην
αρµόδια επιτροπή, αλλά έρχεται να συζητηθεί στην Ολοµέλεια
και παρά την έκκλησή µας προς το Προεδρείο της Βουλής για
παρέµβαση και απόσυρση µίας τέτοιας τροπολογίας η οποία
είναι ένα νοµοσχέδιο ολόκληρο, η φωνή µας είναι φωνή βοώντος
εν τη ερήµω, θεωρώ τότε µε όλο το σεβασµό, κύριε Πρόεδρε,
ότι και το Προεδρείο της Βουλής έχει ευθύνη γι’ αυτό το κατάν-
τηµα του Κοινοβουλίου. Αν αυτό που λέω έχει µέσα του το στοι-
χείο του παραλογισµού, θα ήθελα µετά την οµιλία µου να τοπο-
θετηθείτε. 

Αποφασίσατε οµόφωνα το Προεδρείο και η Διάσκεψη των
Προέδρων ότι δεν θα έρθουν τέτοιες τροπολογίες στο Κοινοβού-
λιο, ότι δεν θα έρθουν πολυσέλιδες τροπολογίες που κυρίως δεν
έχουν σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Αυτό ή η Κυβέρ-
νηση το αγνοεί ή εσείς το ανέχεστε. 

Κύριε Πρόεδρε, η καταρρέουσα Κυβέρνηση µέσα από τα λάθη
της, µέσα από τις λανθασµένες της πολιτικές βρίσκεται προ αδιε-
ξόδων. Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε είναι το προτελευταίο. Η χώρα θα πάει σε εκλογές µε όλα
αυτά που συµβαίνουν για να κρίνει ο ελληνικός λαός ποια θα πρέ-
πει να είναι η κυβέρνηση που θα αναλάβει τις ευθύνες της χώ-
ρας. 

Ωστόσο, όµως, παρακαλέσαµε και πάλι το Προεδρείο, κύριε
Πρόεδρε, για αυτές τις δεκάδες Βουλευτικές τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί, να µας ενηµερώσει ο κύριος Υπουργός -και νο-
µίζω ότι αυτό έχει µια λογική- προκειµένου οι Βουλευτές όλων
των κοµµάτων να γνωρίζουν ποιες θα κάνει δεκτές για να µελε-
τηθούν. Ούτε αυτό το αίτηµα έγινε δεκτό. Δεν εισακουστήκαµε.
Όλα αυτά δείχνουν µία παρακµή, η οποία υποβαθµίζει τον κοι-
νοβουλευτισµό σε µία περίοδο που όλοι, ανεξαρτήτως πολιτικής
και ιδεολογικής τοποθέτησης, έχουµε υποχρέωση να τον προ-
στατεύουµε µε µέτρο, µε συνεννοήσεις εκεί που µπορούν να γί-
νουν, µε νηφάλιο λόγο.

Όταν όµως προκαλείται κάποιος, όταν κατ’ εξακολούθηση και
κατά συρροή συµβαίνουν, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τέτοιου είδους εκτροπές –ας µου επιτραπεί η έκ-
φραση- δεν µπορεί κανείς να είναι αδιάφορος. Διότι όταν είσαι
αδιάφορος, καθίστασαι συνένοχος. Οφείλουµε, λοιπόν, να τα το-
νίσουµε αυτά, προκειµένου ο καθένας να αναλάβει τις ευθύνες
του στις δύσκολες στιγµές που διέρχεται ο τόπος. 

Κύριε Υπουργέ, το καλοκαίρι κατά σύµπτωση συµµετείχα και
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µάλιστα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος σε εκείνο το Τµήµα,
όπου µας φέρατε το νοµοσχέδιο, που έγινε ο ν. 4280 του κρά-
τους. Εκεί λοιπόν, µε πολύκροτο τρόπο µας είπατε ότι αδίκως
διαµαρτυρόµεθα, διότι φέρατε ένα νόµο, ο οποίος πραγµατικά
επιχειρούσε να απαντήσει σε κρίσιµα ζητήµατα που έπρεπε να
επιλυθούν. 

Σας είπαµε ότι οφείλατε προηγουµένως να προχωρήσετε και
να ολοκληρώσετε τους δασικούς χάρτες, να προχωρήσετε και
να ολοκληρώσετε µια σειρά ζητηµάτων που έχουν να κάνουν µε
τα σχέδια πόλεων, που και εκεί υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση,
καθυστέρηση δεκαετιών. Σας είπαµε εκεί και για το περίφηµο
Κτηµατολόγιο.

Θα ήθελα στην τοποθέτησή σας, σήµερα ή αύριο, να µας πείτε
αν έχει προχωρήσει ο διαγωνισµός για το Κτηµατολόγιο µε τα
580 εκατοµµύρια. Θα θέλαµε να µας πείτε εάν έχουν εξασφαλι-
στεί οι πιστώσεις, διότι φοβούµαι ότι παίζεται και εδώ άλλο ένα
παιχνίδι. Θα προχωρήσετε το διαγωνισµό, θα κάνετε ανάθεση
και αφού δεν θα έχετε τα λεφτά, θα αρχίσουν αγωγές όλων των
αναδόχων εναντίον του δηµοσίου. Θέλαµε λοιπόν µία εξήγηση
και γι’ αυτό το θέµα.

Ακούω λαλίστατους συναδέλφους της κυβερνητικής παράτα-
ξης -ωσάν µόνο οι καλοί συνάδελφοι να νοιάζονται γι’ αυτόν τον
τόπο- να µας εγκαλούν για διάφορα. Δεν άκουσα κανέναν να
αναλάβει την πολιτική ευθύνη γιατί δεν έχουν προχωρήσει οι δα-
σικοί χάρτες. Να µας πει κάποιος γιατί δεν έχουν ολοκληρωθεί
όλα αυτά στα οποία αναφέρθηκα προηγουµένως. Αφού ολοκλη-
ρωθούν και διαπιστώσουµε ότι υπάρχουν προβλήµατα, να καθί-
σουµε κάτω όλοι µαζί και σε µία καλόπιστη διαβούλευση να τα
αντιµετωπίσουµε. Έτσι λειτουργεί µία σύγχρονη χώρα. 

Φέρνετε εδώ ένα νοµοσχέδιο, που στην αρχή ουσιαστικά ήταν
το µισό στη διαβούλευση. Το υπόλοιπο µισό ήρθε χωρίς να πε-
ράσει από τη διαβούλευση. Έρχονται δεκάδες τροπολογίες. Πώς
πρέπει να τοποθετηθεί κάποιος για να είναι ο λόγος του ευπρε-
πής, να µην θίγει, να µην ενοχλεί, να µην προσβάλλει; Κανείς δεν
το θέλει αυτό. Όλοι θέλουµε εδώ, µε ένα λόγο συναινετικό, δη-
µιουργικό, συµπληρωµατικό, να βοηθήσουµε. Εδώ όµως συντε-
λούνται άρρητα ρήµατα. Περί αυτού πρόκειται. 

Κύριε Υπουργέ, ήθελα να ρωτήσω το εξής: Θα αποσύρετε το
άρθρο 12, για το οποίο άκουσα και φωνές από την κυβερνητική
παράταξη, που είχαν ουσιαστικές και τεκµηριωµένες ενστάσεις;
Είναι δυνατόν να µας λέτε να φέρουµε προτάσεις και την ίδια
στιγµή µε το άρθρο 12 να θεσπίζονται διατάξεις που ουσιαστικά
υποκινούν τους εµπρηστές στο άθλιο και εγκληµατικό τους έργο; 

Είναι δυνατόν, παρά τις δύο αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας, παρά τη διάταξη του άρθρου 14 του ν. 958/79, να
υιοθετείτε αδηµοσίευτα έγγραφα πληροφοριών ως επίσηµα έγ-
γραφα αποχαρακτηρισµών και να µας εγκαλείτε κιόλας; Τι πρέ-
πει να σας πούµε, µπράβο; Να σας συγχαρούµε γι’ αυτά; 

Και µόνο αυτά τα δύο ζητήµατα, στα οποία αναφέρθηκα, ακυ-
ρώνουν όλη την προσπάθεια που θέλετε να κάνετε και προδίδουν
προθέσεις. Λυπούµαι που το λέω, αλλά προδίδουν προθέσεις.
Θα δούµε και τι άλλο θα έχει έρθει µέχρι το τέλος και τι θα υιο-
θετηθεί. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι, έστω και τώρα, την τελευταία στιγµή, κύ-
ριε Πρόεδρε και η τροπολογία που αφορά τη σύµβαση στο λιµάνι
του Πειραιά και το άρθρο 12 θα ήταν χρήσιµο να παρθούν πίσω.
Θα βοηθούσε και το κλίµα αυτών των ηµερών, όπου πρέπει όλοι,
ο καθένας από την πλευρά του, να το κρατήσει σε ένα επίπεδο,
να προστατεύσουµε τη δηµοκρατία.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηµοκρατία δεν σηµαίνει
ότι µόνο µία πλευρά µπορεί να κυβερνά και όταν αυτή η πλευρά
απειλείται από τη δυναµική των πραγµάτων να βρεθεί στην Αντι-
πολίτευση, να θεωρεί ότι οι υπόλοιποι είναι οι καταστροφείς της
χώρας.

Είµαστε και εµείς πατριώτες όσο είστε και εσείς. Είµαστε και
εµείς οικογενειάρχες, έχουµε και εµείς ευθύνη για αυτόν τον
τόπο. Ως εκ τούτου, δεν δικαιούσθε να έχετε αυτόν τον ακραίο
λόγο, µε τοποθετήσεις οι οποίες πραγµατικά πλήττουν την ηρε-
µία του τόπου. Από τη µία µεριά, µας λέτε ότι ο τόπος θέλει ηρε-
µία και από την άλλη, µας λέτε ότι, αν ο λαός ψηφίσει κάτι άλλο,
θα καταλυθεί το σύµπαν. Λέτε ότι µε αυτόν τον τρόπο εξυπηρε-

τείται το δηµόσιο συµφέρον και η οικονοµία της χώρας. Δεν το
πιστεύω και νοµίζω ότι δεν το πιστεύει κανένας πολίτης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Στην Ιαπωνία πριν από λίγες µέρες έγιναν εκλογές και η Κυ-

βέρνηση διέκοψε τη θητεία της µόνη της, επειδή αντιµετώπισε
ένα µεγάλο οικονοµικό πρόβληµα και ζήτησε την ανανέωση της
λαϊκής εντολής. Εµείς εδώ ενοχοποιούµε τη δηµοκρατία, ενοχο-
ποιούµε το δικαίωµα του λαού για αλλαγή και εναλλαγή στην
εξουσία και από την άλλη, λέµε ότι υπερασπιζόµαστε τον κοινο-
βουλευτισµό.

Δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, αν έληγε η θητεία αυτής της Κυβέρ-
νησης τώρα λόγω αυτών των οικονοµικών προβληµάτων, φαντά-
ζοµαι ότι θα ισχυριζόταν ότι δεν πρέπει να γίνουν εκλογές. Διότι
δεν έχει άλλη εξήγηση η όλη λογική που διακατέχει τον πολιτικό
και δηµόσιο λόγο της Κυβέρνησης.

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εµείς ζη-
τούµε και το Προεδρείο να παρέµβει σε ό,τι αφορά την τροπο-
λογία της «COSCO». Προσβάλλει κατάφωρα τον Κανονισµό και
την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων. Είναι µία τροπολο-
γία ολόκληρο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα µιλήσουµε γι’
αυτά αύριο.

Κύριε Κουρουµπλή, αν έχετε την καλοσύνη, κλείστε. Ακού-
στηκε η πρότασή σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα µιλήσουµε αύριο, αλλά,
κύριε Πρόεδρε, πρέπει να τα πούµε σήµερα, για να µπορέσει και
το Προεδρείο να τοποθετηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ακούστηκε η πρό-
τασή σας. Θα σχολιάσει το Προεδρείο κάποια από αυτά που εί-
πατε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν θέλουµε εµείς να εγκα-
λούµε το Προεδρείο, αλλά πρέπει και το Προεδρείο να µας προ-
στατεύσει. Επικαλούµεθα, λοιπόν, τον Κανονισµό και θα πρέπει
επιτέλους, έστω σε αυτά τα δύο τελευταία νοµοσχέδια προ της
εξέλιξης των εκλογών, να υπάρξει η τήρηση του Κανονισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Επειδή αναφέρθηκε ο κ. Κουρουµπλής στο Προεδρείο, θέλω
να µεταφέρω την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, η
οποία είναι αντίθετη µε τις τροπολογίες, όταν αυτές είναι άσχε-
τες. Είναι αντίθετη η Διάσκεψη των Προέδρων µε το φαινόµενο
ένα νοµοσχέδιο να συνοδεύεται από ένα µεγάλο αριθµό τροπο-
λογιών, γεγονός που, ακόµα και αν είναι σχετικές, δεν επιτρέπει
τη συζήτησή τους.

Θέλω να µεταφέρω και τη δυσαρέσκεια του Προέδρου του
Σώµατος, ο οποίος και µε ενηµέρωσε, ειδικά σε αυτήν την πε-
ρίοδο ότι υπήρξαν ισχυρές πιέσεις για σειρά νοµοσχεδίων και
τροπολογιών.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα κόµ-
µατα εκπροσωπούνται στη Διάσκεψη των Προέδρων και όταν τα
πράγµατα είναι οριακά, η µετάβαση σε ένα άλλο επίπεδο αντί-
δρασης απαιτεί προβληµατισµό από όλους. Όντως, είναι οριακή
η κατάσταση που ζούµε και εποµένως, δεν νοµίζω ότι είναι µια
αντίθεση Βουλευτών και Προεδρείου, αλλά είναι ένα πρόβληµα
σχέσεων της νοµοθετικής και της εκτελεστικής εξουσίας.

Τον λόγο έχει η κυρία Ξηροτύρη. Μετά είναι η κυρία Μακρή.
Και µετά είναι ο κ. Καραγκούνης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ
πότε θα µιλήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συγγνώµη, δεν σας
είδα, κύριε Τριαντάφυλλε. Θα πάµε µε τη σειρά, κανονικά.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Εγώ έχω τώρα τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχετε τον λόγο κυ-
ρία Ξηροτύρη.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά, τελικά, είναι
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πολύ δύσκολο να συνεννοηθούµε σε αυτή την Αίθουσα. Είναι δύ-
σκολο ακόµη να συνεννοηθούµε και για θέµατα τα οποία µας επι-
βάλλει το συµφέρον της χώρας και το Σύνταγµά µας. Και για
αυτό ακόµη δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε. Είναι απαράδεκτη
η κατάσταση.

Τέθηκε, λοιπόν, στη διαβούλευση ένα σχέδιο νόµου που στην
αρχή είχε τέσσερα, πέντε άρθρα, τα οποία αφορούσαν την ει-
σφορά σε γη και χρήµα, καθώς και τις ρυµοτοµικές απαλλοτριώ-
σεις και στα οποία υπάρχουν πολλές θετικές ρυθµίσεις. Υπήρχαν
και προβλήµατα που έπρεπε να είχαν προ πολλού ρυθµιστεί. 

Χωρίς διαβούλευση, χωρίς συζήτηση και τα λοιπά, χωρίς να
καταγράφεται κάποια αναγκαιότητα, προστέθηκε και το δεύτερο
µέρος, αυτό που αφορά τις τροποποιήσεις στο Νέο Οικοδοµικό
Κανονισµό και κυρίως τα θέµατα της δασικής νοµοθεσίας, αυτά
που πυροδότησαν και πυροδοτούν τις εντονότερες αντιδράσεις.

Δυστυχώς, είµαστε και πάλι µπροστά στο φαινόµενο των συ-
νεχών τροποποιήσεων νόµων που αφορούν την πολεοδοµική νο-
µοθεσία. Αυτές οι τροποποιήσεις έχουν καταστήσει ιδιαίτερα
δαιδαλώδη αυτήν τη νοµοθεσία, ακριβώς γιατί -είναι επιλογή των
κυβερνήσεων του τόπου-, για να µπορεί να ερµηνεύεται και να
τροποποιείται υπέρ του πελατειακού και όχι υπέρ του δηµόσιου
συµφέροντος και της προστασίας του φυσικού πλούτου και του
περιβάλλοντος της χώρας µας. 

Η συγκεκριµένη –επαναλαµβάνω- πρακτική έχει αρνητικές επι-
πτώσεις στο σύνολο των πολιτών για το δηµόσιο συµφέρον -γιατί
εδώ µιλάµε για το σύνολο των πολιτών και όχι για αυτούς που
πρέπει να βολέψουµε ή για αυτούς που παρανόµησαν πρώτα και
τώρα πρέπει να νοµιµοποιήσουµε την παρανοµία-. Η συγκεκρι-
µένη πρακτική αποτελεί τροχοπέδη για µία ολοκληρωµένη –
πόσες φορές θα το λέµε σε αυτήν την Αίθουσα;- και βιώσιµη
–εγώ τώρα πλέον, παρ’ όλο που είµαι τεχνοκράτης, προσθέτω
και τη λέξη, η οποία δεν είναι αφηρηµένη για την εποχή µας- και
δίκαιη ανάπτυξη. Νοµίζω ότι µόνο αυτό το επίθετο θα κρατήσω
πλέον για την ανάπτυξη της χώρας, πραγµατικά. 

Πρέπει να ακολουθηθεί µία ορθή διαδικασία που µεταξύ των
άλλων κύριο εργαλείο είναι ένας ολοκληρωµένος χωροταξικός
σχεδιασµός και οι επιµέρους ρυθµίσεις που απορρέουν από
αυτόν. Μετά από διακόσια χρόνια συστάσεως του ελληνικού κρά-
τους έγινε ένας πρώτος σχεδιασµός, ο οποίος έχει µακρύ δρόµο
ακόµη δυστυχώς για να συµπληρωθεί, και έχουµε αρχίσει από
τότε που έγιναν τα πρώτα βήµατα, αντί να το συµπληρώνουµε
και να το βελτιώνουµε, να τον ξηλώνουµε παντελώς. Μα, παντε-
λώς! Να µην µπορεί πλέον η χώρα να έχει τίποτα. Και µάλιστα,
αυτό συµβαίνει όταν έχουµε ένα Σύνταγµα που στο άρθρο 24 και
στο 117 είναι σαφέστατες οι εντολές και οι υποχρεώσεις που δη-
µιουργεί σε όλους εµάς τους πολίτες, στη νοµοθετική εξουσία,
σε όλους, για τα θέµατα της προστασίας του φυσικού πλούτου
της χώρας και του περιβάλλοντος. Είναι σαφέστατα όλα αυτά τα
πράγµατα, όπως και τροµερές είναι οι πιέσεις. 

Ήµουν Βουλευτής στη συζήτηση για την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος, όπου έγιναν τεράστιες πιέσεις για να αλλάξει το
άρθρο 24. Και όµως άντεξε. Και αντέχει. Και το θέλουν, τελικά,
όλοι οι πολίτες. Γιατί, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή όλη αυτή η προ-
σπάθεια να καταστρατηγηθεί;

Ερχόµαστε, καταρχάς, στις τροποποιήσεις για το Νέο Οικο-
δοµικό Κανονισµό. Θεσµοθετήθηκε το 2012 λίγο πριν τις εκλο-
γές. Ήταν απαίτηση να υπάρχει ένας Νέος Οικοδοµικός Κανο-
νισµός, να τακτοποιηθούν ορισµένα πράγµατα, να κωδικοποι-
ηθούν κλπ.. Ήταν, όµως, κύρια απαίτηση αυτός ο Νέος Οικοδο-
µικός Κανονισµός να ενσωµατώνει τις κατασκευές, τις δράσεις
του, σε ένα περιβάλλον αναπτυξιακό µεν, µε κυρίαρχη, όµως, την
περιβαλλοντολογική διάσταση. Τελικά δεν τα κατάφερε. Και σή-
µερα τροποποιείτε αυτό τον Οικοδοµικό Κανονισµό, πλήττοντας
ακόµα περισσότερο αυτήν τη διάσταση που θέλουµε να έχει
εµείς, την ουσιαστική, αναπτυξιακή και περιβαλλοντολογική µαζί. 

Από την άλλη πλευρά, υπάρχει το άρθρο 8 για τα θέµατα του
ιστορικού κέντρου και κυρίως το άρθρο 9 για το προεδρικό διά-
ταγµα Πλάκας και Στρεφίου Εξαρχείων. Τι γίνεται µε αυτό το
προεδρικό διάταγµα; Έχει εφαρµοστεί; 

Τελικά, συνεχώς, µα συνεχώς, υπάρχουν τεράστιες αποκλίσεις
και παραβιάσεις. Η διατήρηση του µέτρου στην περιοχή και η

ανάγκη να µην υποκύπτουµε θεσµικά σε πιέσεις οικονοµικές και
τουριστικές που θα την καταστρέψουν µακροπρόθεσµα -αλλά
και µεσοπρόθεσµα,- πρέπει να είναι µέριµνα όλων µας. Και το
άρθρο 9 δεν διασφαλίζει αυτά τα θέµατα.

Καλά, το άρθρο 10 για τις διατάξεις, θα το πούµε στα άρθρα
πολεοδοµικού χαρακτήρα. 

Τελικά, ποια είναι η έννοια της εκτός σχεδίου δόµησης ότι απα-
γορεύεται ακριβώς για να µη δοµούµε τίποτε σε αυτές εκτός από
τα άκρως απαραίτητα; Και εάν, θα είναι για το δηµόσιο συµφέρον
και για σοβαρούς ειδικούς λόγους επιτρέπουµε κάτι. Εδώ έρχε-
στε για όλες τις χρήσεις, ανέγερση υπεραγορών, πολυκαταστη-
µάτων κ.λπ., δεν ξέρω τι άλλο, σταθµών -το συζητήσαµε και την
άλλη φορά, µε τα logistics κι όλα αυτά- να τα πάτε στην εκτός
σχεδίου δόµηση. Εµείς, δηλαδή, θα ξεχάσουµε και τις βασικές
αρχές που τουλάχιστον, σαν µηχανικοί, κύριε Υπουργέ, είχαµε
µάθει. Η εκτός σχεδίου δόµηση, είναι εκτός σχεδίου δόµηση. Δεν
επιδέχεται οποιεσδήποτε χρήσεις και πολύ περισσότερο αυτές
που προτείνονται. 

Τώρα, λοιπόν, όσον αφορά το άρθρο 12. Πραγµατικά κάνουµε
και τώρα έκκληση να αποσυρθεί το άρθρο 12, κύριε Υπουργέ,
γιατί αποτελεί πρόκληση και σαφή απαξίωση και καταστρατή-
γηση των συνταγµατικών µας υποχρεώσεων. 

Ας πάµε κατ’ αρχάς στους χάρτες. Όπως είναι γνωστό, µια
από τις βασικές υποχρεώσεις της χώρας µας είναι η ολοκλή-
ρωση του Εθνικού Κτηµατολογίου µέχρι το 2020. Τι λέει, όµως,
το Σύνταγµά µας; Λέει  ότι θα πρέπει να κυρωθούν οι δασικοί
χάρτες. Πάρα πολύ καλά το έχει σκεφθεί. 

Τώρα, λοιπόν, που σας λέµε πως µόνο το 9% των δασικών χαρ-
τών έχει κυρωθεί, µας λέτε ότι αφού δεν γίνεται αυτό, ας κό-
ψουµε το κεφάλι και να µην διατηρήσουµε τη βάση, ούτε το Σύ-
νταγµα, ούτε την άµεση ανάγκη των δασικών χαρτών. Εµείς
φταίµε; 

Εγώ θέλω να θυµίσω σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι το 2003 –αν θυ-
µάµαι καλά- που συζητούσαµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για το
Εθνικό Κτηµατολόγιο, είχα κάνει τότε µια τροπολογία ως Βου-
λευτής του Συνασπισµού και έλεγα ότι το Κτηµατολόγιο πρέπει
να προχωράει κατά 50% στις δοµηµένες αστικές περιοχές και
κατά 50% στα δάση κ.λπ. και τις λοιπές δηµόσιες εκτάσεις. Θα
ήταν πιο σωστή; Θα είχαµε προχωρήσει σήµερα; Εγώ, το 50%-
50% σας έχω βάλει, γιατί το πρώτο ήταν το 100%. Βεβαίως, εκεί
υπάρχουν τεράστια θέµατα για τις αστικές και δοµηµένες περιο-
χές. Όµως, να προστατεύσουµε και το δηµόσιο συµφέρον. Τε-
λικά δεν κάνουµε ούτε Κτηµατολόγιο ούτε προστατεύουµε τη
δηµόσια περιουσία και τη δηµόσια κτήση. 

Πραγµατικά έγιναν πάρα πολλές προτάσεις, µεγάλος αγώνας
γι’ αυτήν την κύρωση και την ολοκλήρωση του θέµατος των δα-
σικών χαρτών. 

Βεβαίως, η χώρα µας έχει πάρα πολλά προβλήµατα. Πέρασε
Κατοχή, είχε ανάγκες κλπ.. Μη µου λέτε, όµως, τώρα ότι η ανά-
γκη του απλού λαού είναι να ανεχθεί τον αποχαρακτηρισµό και
την καταπάτηση των δασών.

Εγώ έχω µεγαλώσει σε ορεινές περιοχές και θυµάµαι από
µικρό παιδί ότι όταν κτυπούσε η καµπάνα του χωριού σε µια πυρ-
καγιά στο δάσος, σύσσωµοι οι πολίτες πηγαίναµε να σώσουµε
το δάσος. 

Οι άνθρωποι που θέλουν να σώσουν το δάσος, δεν πάνε να
κάνουν αυθαίρετα µέσα στο δάσος, ούτε κατασκευές. Κάθονται
στα χωριά τους και προστατεύουν το δάσος, γιατί ξέρουν ότι
είναι ο πνεύµονας και το αναπτυξιακό εργαλείο της χώρας.

Η χώρα µας -το έχω πει πάρα πολλές φορές- είναι ένα γωνιακό
οικόπεδο. Η φύση µας το έδωσε; Ο Θεός µας το έδωσε; Πάρτε
το όπως θέλετε. Αυτό, λοιπόν, το γωνιακό οικόπεδο έχει τις ακ-
ρογιαλιές του, έχει τα δάση, το φυσικό πλούτο. Αυτά είναι τα
αναπτυξιακά µας εργαλεία και αν δεν το διαφυλάξουµε εµείς και
για τις επόµενες γενιές, ανάπτυξη βιώσιµη και δίκαιη η χώρα µας
δεν θα έχει.

Τι κάνετε, λοιπόν εσείς τώρα εδώ; Να πω τι λένε όλες οι οργα-
νώσεις, οι οικολογικές κ.λπ. δεν µας παίρνει ο χρόνος; Εδώ θα
σας πω τι λέω εγώ και τι λέει τελικά και η Επιστηµονική Επιτροπή.
Είναι δυνατόν να ευσταθεί αυτό που λέτε στην παράγραφο 3 του
άρθρου 12, ότι εάν σε πέντε χρόνια διαπιστωθεί ότι είναι ανέφι-
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κτη η αναδάσωση, ο δασικός χαρακτήρας, τελικά δεν είναι ανα-
δασωτέα -όπως επιβάλλει το Σύνταγµα- αυτή η περιοχή; Καλά,
πώς είναι δυνατόν να λεχθεί αυτό; Ποιος κρίνει; Και εάν τελικά
αυτή η περιοχή καεί µία φορά, καεί ξανά και ξανά στην πενταετία,
βέβαια και είναι ανέφικτη η αναδάσωσή της. Αντί, όµως, να τιµω-
ρήσουµε αυτούς που το κάνουν, θα βοηθήσουµε τελικά να πε-
τύχουµε το σκοπό τους;

Εγώ δεν λαϊκίζω ούτε θέλω να καταστροφολογώ. Αυτό, όµως,
το άρθρο είναι καταστροφικό. Θα πυροδοτήσει πραγµατικά
ακόµη περισσότερο όλους αυτούς τους εµπρησµούς που γίνον-
ται για αυτόν τον λόγο στη χώρα.

Πράγµατι, η προσπάθεια που κάνει η Επιστηµονική Επιτροπή
στη σελίδα 10 για αυτήν εδώ την παράγραφο είναι πολύ αξιέ-
παινη και πολύ αναλυτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Θέλει να εξηγήσει τι παρεκκλίσεις µπορεί να δώσει το Σύν-

ταγµα παραδείγµατος χάριν για εγκαταστάσεις ΑΠΕ για την εξυ-
πηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος και πώς επιβάλλεται να
δικαιολογηθεί -µε περιβαλλοντική µελέτη, µε τα πάντα- η εγκα-
τάσταση αυτών στο δάσος ή πώς να αποχαρακτηριστούν -αν
χρειαστεί- για τέτοιους λόγους. Όµως, σε καµµία περίπτωση -
όπως λέει πράγµατι στο τέλος η επιτροπή- η προτεινόµενη ρύθ-
µιση δεν αναφέρεται στην προσωρινή δυνατότητα επέµβασης σε
αναδασωτέες περιοχές για άσκηση συγκεκριµένης δραστηριό-
τητας. Αυτό συνεπάγεται µεταβολή του νοµικού χαρακτήρα των
εν λόγω εκτάσεων δια της άρσης της αναδάσωσης, χωρίς περαι-
τέρω να προσδιορίζεται εάν αφορά εκτάσεις των οποίων η
µορφή έχει µεταβληθεί νοµίµως, σε χρόνο κατά τον οποίο δεν
έχει επέλθει γεγονός που συνεπάγεται υποχρεώσεις της διοίκη-
σης, να τις κηρύξει ως αναδασωτέες και κατά τη γενικότητά της
έρχεται σε αντίθεση µε τα συνταγµατικώς προβλεπόµενα ως
προς την προστασία των αναδασωτέων εκτάσεων.

Τα ίδια µας λέει και για τα θέµατα της δυνατότητας που δίνεται
έγκριση για γεωργική εκµετάλλευση σε εκτάσεις δασικού χαρα-
κτήρα. Το Σύνταγµα είναι σαφές και η νοµολογία και οι αποφά-
σεις του Συµβουλίου της Επικρατείας: Αυτές οι εκµεταλλεύσεις
όταν δίνονται για υπέρτατον λόγο κλπ., πρέπει µε βάση περιβαλ-
λοντική µελέτη, µε βάση ειδικές µελέτες, να αποδεικνύεται ότι
σε καµµία περίπτωση δεν αλλοιώνουν την πανίδα και το δασικό
χαρακτήρα αυτής της περιοχής. 

Με αυτήν τη ρύθµιση που κάνετε εσείς, εξασφαλίζετε όλα
αυτό που αποδεικνύουν ότι δεν αλλοιώνεται το δασικός χαρα-
κτήρας; Μη µας λέτε, κύριε Υπουργέ, εδώ πέρα ότι πάτε να τα-
κτοποιήσετε θέµατα. Όχι. Πάτε τελικά εκεί που πονάει το κεφάλι
να το κόψετε και έτσι να έχουµε µια λευκή εξουσιοδότηση. Μα,
δεν µας τη δίνει το Σύνταγµα αυτήν την εξουσιοδότηση. Και θα
διεκδικήσουµε να µην περάσει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Υπάρχουν, βέβαια, οι
τροπολογίες για τις οποίες θα µιλήσουµε αύριο, που είναι πάρα
πολλές. 

Ενδεχοµένως, ορισµένες έπρεπε να έχουν έλθει στην ώρα
τους και να περάσουν. Υπάρχουν, όµως, και κάποιες άλλες, όπως
για τον Οργανισµό Λιµένα Πειραιώς, οι οποίες έρχονται ακριβώς
για να εκπληρώσουν, τελευταίες µέρες προ των εκλογών, όλη
αυτήν τη διαδικασία του πελατειακού κράτους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κυρία Ραχήλ Μακρή.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο «Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα – Ρυ-

µοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις» καλείται να αν-
τιµετωπίσει, µεταξύ άλλων, ένα από τα σοβαρότερα προβλήµατα
της σύγχρονης ελληνικής κοινωνίας. Η κάλυψη της ανάγκης πο-
λεοδόµησης από τη µια και η αυτονόητη προστασία του φυσικού
περιβάλλοντος από την άλλη, ποτέ δεν βρέθηκαν, δυστυχώς, σε
ισορροπία. Όχι γιατί οι Έλληνες έχουµε καµµία φυσικά τάση
προς την άναρχη πολεοδόµηση. Την ίδια προδιάθεση έχουµε µε

όλους τους άλλους λαούς. Σε ποιον δεν θα άρεσε να µένει σε
ένα σπίτι µέσα στο δάσος, µε θέα στη θάλασσα; 

Η ειδοποιός διαφορά της κοινωνίας µας είναι η πολιτική κου-
τοπονηριά ορισµένων πολιτικάντηδων, οι οποίοι, προκειµένου να
κερδίσουν ορισµένες ψήφους, χαϊδεύουν τα αφτιά των καταπα-
τητών και εµποδίζουν το κράτος να επιτελέσει τη συνταγµατική
του υποχρέωση µε τροπολογίες και άλλα τερτίπια. 

Σχεδόν όλες οι περιοχές της χώρας, διαθέτουν καταπατηµένες
δασικές εκτάσεις και πονηρούς πολιτικάντηδες. Όµως, το κακό
της Αττικής δεν υπάρχει πουθενά σε όλη την ελληνική επικρά-
τεια. Γι’ αυτό θα πρέπει όλοι να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί
στο τι υπογράφουµε, έστω κι αν οι εκλογές είναι κοντά. 

Πιστεύουµε ότι ο κ. Ταγαράς να µην κάνει δεκτές ρυθµίσεις
που εκθέτουν ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα. 

Πιστεύουµε ακόµη ότι ο κ. Ταγαράς αποτελεί δείγµα αξιοπρε-
πούς, νοήµονα και ηθικού πολιτικού, κάτι πολύ σπάνιο στη συγ-
κεκριµένη συγκυβέρνηση. 

Έχοντας, λοιπόν, τα χαρακτηριστικά αυτά, αντιλαµβανόµαστε
την ειλικρινή αγωνία του για διασφάλιση αποφυγής µελλοντικών
καταπατήσεων και την εξεύρεση δίκαιης λύσης για τα ήδη υπάρ-
χοντα κρούσµατα καταπάτησης δασικών εκτάσεων. Είµαστε δια-
τεθειµένοι να συµβάλουµε στην προσπάθειά του, αν αποσύρει
το άρθρο 12, καθώς θεωρούµε ότι αν περάσει το συγκεκριµένο
άρθρο, θα επιβραβεύσει την καταπάτηση. Δεν θα υπάρχει νόηµα
µελλοντικής προστασίας, γιατί απλά δεν θα έχουµε τίποτα για να
προστατεύσουµε. 

Χωρίς καµµία υπερβολή στους χαρακτηρισµούς, η συγκεκρι-
µένη ρύθµιση είναι δασοκτόνα, όπως, άλλωστε, έχει ακουστεί
από σχεδόν όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Γιατί; Ας αρχίσουµε
µε τα έγγραφα πληροφοριακού χαρακτήρα; 

Χωρίς δασικούς χάρτες πώς ο δασάρχης ή ο διευθυντής των
δασών ήξεραν το δασικό ή µη χαρακτήρα µιας περιοχής; Δεν το
ήξεραν. Απλά είκαζαν στην καλύτερη περίπτωση ή έβγαζαν απο-
φάσεις ως προϊόν διαπλοκής στη χειρότερη. Πήγαινε κάποιος,
δηλαδή, καταπατούσε το δάσος, έβγαζε άδεια µε τη µέθοδο του
«λαδοτενεκέ» από την πολεοδοµία και ύστερα πήγαινε στο δα-
σαρχείο. Εάν του το χαρακτήριζαν «δασικό», έκανε ένσταση και
µετά µια αίτηση στο δασάρχη, ο οποίος έκρινε µε πληροφοριακά
στοιχεία, δηλαδή ο Θεός και η ψυχή του. Δεν νοµίζετε, λοιπόν,
ότι ήλθε ο καιρός να κάνουµε σωστά τα πράγµατα; 

Ας αρχίσουµε, λοιπόν, από την κύρωση των δασικών χαρτών.
Αυτοί δεν θα µας δείξουν µόνο ό,τι δεν ξέρουµε, αλλά θα αποτε-
λέσουν την αντικειµενική βάση της συζήτησής µας. Ύστερα,
αφού έχουν κυρωθεί οι δασικοί χάρτες, θα επιλύσουµε το πρό-
βληµα των κατοικιών που υπάρχουν στις δασικές εκτάσεις µε
τρόπο κοινωνικά δίκαιο. Δεν είναι ανάγκη να ανακαλύψουµε τον
τροχό ξανά. 

Υπάρχει ο Γενικός Οικοδοµικός Κανονισµός του 1985, του αεί-
µνηστου Αντώνη Τρίτση, ο οποίος προσδιορίζει µε τρόπο ολο-
κληρωµένο την οικογενειακή στέγη και την αναλύει τόσο στη
διάταξη όσο και στην καταπληκτική αιτιολογική έκθεση, η οποία
είναι ολοκληρωµένη και όχι σαν αυτές οι οποίες κατατίθενται σή-
µερα που πολλές φορές αντιγράφεται η διάταξη. Η οικογενειακή
στέγη προσδιορίζεται ως η µόνη κατοικία της οικογένειας στην
περιφέρεια. Έτσι, σταµατούν τα κόλπα µε τη µεταβίβαση των λοι-
πών ακινήτων στα τέκνα.

Επίσης, για να µη νοµιµοποιούµε βίλες αλλά σπίτια ανθρώπων
που πραγµατικά έχουν ανάγκη, θα προσδιορίσουµε έναν αριθµό
τετραγωνικών ανά µέλος της οικογένειας, για παράδειγµα σα-
ράντα τετραγωνικά. Με τον τρόπο αυτόν αποκλείουµε περιπτώ-
σεις ενός ή δύο ατόµων που έχουν χτίσει πεντακόσια τετρα-
γωνικά και έχουν πισίνες άλλα πεντακόσια τετραγωνικά και κρύ-
βονται πίσω από τις διατάξεις για την πρώτη κατοικία. 

Φυσικά θα µπουν και κριτήρια διαβίωσης, θα διερευνηθούν οι
τρόποι κτήσης των αδειών και θα υπάρξει µια συνολική και µό-
νιµη λύση. Όχι τροπολογίες και ιδίως για τσιµεντοποίηση του
υπολοίπου Αττικής και για παροχή ανοχής επ’ αόριστον µε διαρ-
κείς αναβολές σ’ όσους έχουν καταπατήσει δάση και δεν θέλουν
να ακυρωθούν οι σχετικοί χάρτες γιατί το µπλε της πισίνας ξε-
χωρίζει στην έγχρωµη αεροφωτογραφία.

Η µόνη τροπολογία που διαθέτει επείγοντα και ουσιαστικό χα-
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ρακτήρα είναι αυτή για την αποκατάσταση της αδικίας των αν-
θρώπων που απολύθηκαν από την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» εταιρεία λει-
τουργίας. Οι εργαζόµενοι αυτοί έχουν εκπαιδευτεί µε χρήµατα
των φορολογουµένων και η επαναπρόσληψή τους θα µειώσει τα
έξοδα της εταιρείας. Δεν ζητούν ρουσφέτι, δεν ζητούν εξυπηρέ-
τηση. Το µόνο που ζητούν είναι η ευκαιρία να δουλέψουν στο αν-
τικείµενο στο οποίο εκπαιδεύτηκαν. Εάν δεν είναι άξιοι και απο-
τελεσµατικοί, απολύστε τους, αλλά διορθώστε το λάθος της από-
λυσής τους, γιατί έτυχαν αντιµετώπισης µνηµονιακής υποχρέω-
σης µείωσης αριθµών και δεν αντιµετωπίστηκαν δυνάµει της
αξίας τους. Η συγκεκριµένη τροπολογία έχει κατατεθεί από πολ-
λούς συναδέλφους και διαθέτει τη συναίνεση σχεδόν όλων των
πτερύγων του Κοινοβουλίου. 

Για τις υπόλοιπες τροπολογίες -πέρα απ’ αυτήν που µας ανέ-
λυσε ο κ. Κεγκέρογλου και µε την οποία είµαστε σύµφωνοι και
θα στηρίξουµε- ιδίως όµως για τις υπουργικές τροπολογίες, τι
να πούµε; Μόνο µία φράση ταιριάζει, ότι πρόκειται ξεκάθαρα για
προεκλογικά ρουσφέτια, από περιφερειακούς ραδιοφωνικούς
σταθµούς µέχρι διεύθυνση υδάτων και δυνατότητα µετατάξεων.
Μόνο ένα γεγονός καταµαρτυρούν: Έχετε παραδεχθεί την ιδέα
των εκλογών και προσπαθείτε να σώσετε ό,τι µπορείτε. 

Όπως είπαµε, επί του νοµοσχεδίου θα ήµασταν θετικοί εάν δεν
υπήρχε το άρθρο 12. Ζητάµε να αποσύρετε το συγκεκριµένο
άρθρο, να κυρώσετε τους δασικούς χάρτες και ύστερα πιστεύω
ότι όλοι οι συνάδελφοι θα είµαστε στη διάθεσή σας για να
βρούµε µια λύση βάσει της προϋπάρχουσας εµπειρίας και αξιο-
ποιώντας τη σύγχρονη τεχνολογία αποτύπωσης του οικιστικού
χάρτη της χώρας. 

Μην ενδίδετε σε προεκλογικές παροχές που ούτως ή άλλως
θα καταπέσουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Εάν δεν θέλετε
να ακούσετε εµάς, τουλάχιστον ακούστε την Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής. Δεν είναι δυνατό να κάνουν όλοι λάθος. Μην
παραβιάζετε το Σύνταγµα και µην ενθαρρύνετε την καταπάτηση.
Άλλωστε, στη χώρα δεν έχουν αποµείνει πολλά δάση. Εάν ψηφι-
στεί το παρόν άρθρο, θα επιβραβευτούν αυτοί που τα καταπά-
τησαν από τη συγκυβέρνηση, η οποία στερείται πλέον δηµο-
κρατικής νοµιµοποίησης. Όπως φαίνεται, είναι βέβαιο ότι οδεύ-
ουµε προς εκλογές προκειµένου ο ελληνικός λαός να αποφασί-
σει από ποιους και µε ποιον τρόπο θέλει να κυβερνηθεί.

Ωστόσο, θα ήθελα να πω ότι αποτελεί ντροπή για ορισµένα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης το να «θολώνουν τα νερά» και να
εµπαίζουν τη δικαιοσύνη και τους Έλληνες πολίτες. Η έλλειψη
σοβαρών πολιτικών θέσεων και η ανυπαρξία τους στη Βουλή δεν
µπορεί να αναπληρώνεται µε θεωρίες συνωµοσίας. Περιµένουµε,
λοιπόν, από τη δικαιοσύνη να αποδώσει τις ευθύνες απ’ όπου κι
αν προέρχονται και να προστατέψει τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Τριαντάφυλλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο, ένα µεγάλο κοµµάτι του οποίου επιλύει
σηµαντικά ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τις ζωές πολλών
συµπολιτών µας. 

Αυτό βεβαίως δεν σχετίζεται σε καµµία περίπτωση µε την πο-
λιτική συγκυρία των ηµερών.

Πρόκειται για µία νοµοθετική πρωτοβουλία που σε ένα µεγάλο
της κοµµάτι έχει ξεκινήσει εδώ και αρκετά χρόνια η επεξεργασία
της. Βεβαίως, έπρεπε η Κυβέρνηση να τη φέρει πολύ νωρίτερα.
Εµείς ως ΠΑΣΟΚ, όµως, θεωρούµε σηµαντικό το ότι έρχεται
έστω και τώρα προκειµένου να συζητηθεί εδώ στη Βουλή των Ελ-
λήνων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα υπό το φως
ή –θα έλεγα- υπό τη σκιά συγκεκριµένων γεγονότων, που, όπως
είπα και προηγουµένως, βαρύνουν και δηµιουργούν µια δυσο-
σµία στην πολιτική ατµόσφαιρα. Βαρύνουν την ελληνική κοινωνία
η οποία δεν µπορεί πλέον να ανέχεται ούτε µικροκοµµατικές λο-
γικές άνευ προηγουµένου, ούτε, όµως, και οποιαδήποτε σκιά σε
οτιδήποτε έχει να κάνει µε την εκλογή του ανώτατου άρχοντα

της χώρας, του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 
Εδώ, λοιπόν, όλοι εµείς οι Βουλευτές που έχουµε σηκώσει το

µεγαλύτερο βάρος για να βγει η χώρα από την κρίση, δεν είναι
δυνατόν να ανεχτούµε ούτε να υπάρχουν σκιές ούτε µικροκοµ-
µατικές σκοπιµότητες σε ένα τόσο σηµαντικό θέµα. Είναι προ-
φανές ότι η δικαιοσύνη πρέπει να λειτουργήσει προς πάσα κα-
τεύθυνση άµεσα. Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει και η Βουλή, µέσα
από τον Κανονισµό της, να λειτουργήσει προς κάθε κατεύθυνση,
ούτως ώστε να ριχτεί άπλετο φως στη συγκεκριµένη υπόθεση. 

Κυρίες και κύριες Βουλευτές, είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός
ότι σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει να κάνει µε
το πώς ζουν οι Έλληνες πολίτες, µε την πραγµατικότητα της
κάθε ελληνικής οικογένειας, έχει να κάνει µε το πώς ρυθµίζονται
θέµατα τα οποία ταλανίζουν τον Έλληνα πολίτη εδώ και δεκαε-
τίες. Και είναι ίσως πολύ κρίσιµο να στέλνουµε κάθε φορά µέσα
από εδώ ένα σταθερό µήνυµα, ότι τα προβλήµατα δεν είναι
άλυτα, ότι οι λύσεις µπορούν να έρχονται µέσα από τις δηµοκρα-
τικές διαδικασίες, ότι οι λύσεις και τα αποτελέσµατα είναι ταυτι-
σµένα µε τη δηµοκρατία, µε τον κοινοβουλευτισµό και ότι η
δηµοκρατία µας δεν έχει αδιέξοδα. 

Εποµένως, θεωρώ πολύ σηµαντικά τα νοµοσχέδια τα οποία έρ-
χονται και µε αυτόν τον τρόπο συµβάλλουν στην επίλυση προ-
βληµάτων. 

Όπως, επίσης, θεωρώ πολύ σηµαντικό το να έχει ο κάθε Βου-
λευτής την ευθύνη που του έχει αναθέσει ο συµπολίτης και η
συµπολίτισσά του, προκειµένου σε κάθε στιγµή, µέσα από τις
ρυθµίσεις που προτείνει, να επιλύει ζητήµατα πολύ σηµαντικά.
Και αυτό διότι δεν είναι όλες οι ρυθµίσεις που προτείνονται από
τους Βουλευτές «πελατειακές», όπως, όµως, δεν είναι κι όλες οι
ρυθµίσεις που προτείνονται από τις κυβερνήσεις, από τους
Υπουργούς, ρυθµίσεις οι οποίες έχουν συγκεκριµένες στοχεύ-
σεις. Πολλές από τις δεύτερες είναι πολλές φορές άστοχες και
πολλές από τις πρώτες έχουν πολλές φορές σηµαντικό, ουσια-
στικό στόχο που υπηρετούν. 

Εποµένως, θεωρώ πολύ σηµαντικό -αν θέλετε- το θεσµό της
βουλευτικής τροπολογίας. Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς οι ίδιοι οι
Βουλευτές, κάτω απ’ την πολλή µεγάλη πίεση που δεχόµαστε
πολλές φορές, πρέπει να προστατεύσουµε αυτόν το θεσµό και
ίσως -αν θέλετε- να τον εξελίξουµε. Πρέπει να δηµιουργήσουµε,
δηλαδή, τις προϋποθέσεις προκειµένου ο θεσµός της βουλευτι-
κής τροπολογίας να έχει και ουσιαστικό περιεχόµενο αλλά και
ασφαλιστικές δικλίδες και, ταυτόχρονα, να µην εξαρτάται κάθε
φορά από την βούληση του εκάστοτε Υπουργού.

Όταν ο παριστάµενος Υπουργός επιδεικνύει µία διάθεση για
συζήτηση, αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Και αυτό όχι µόνο διότι η
νοµοθετική πρωτοβουλία, όπως αυτή ασκείται από τον Υπουργό,
πρέπει να τυγχάνει του ελέγχου των τροπολογιών, των τροπο-
ποιήσεων ή ακόµα και των διαγραφών διατάξεων µέσα από την
κοινοβουλευτική διαδικασία όπως αυτή έρχεται από τις επιτρο-
πές, αλλά κυρίως γιατί όταν ο Υπουργός έχει τη διάθεση να συ-
ζητήσει τα νοµοσχέδιά του, να προσθέσει ή να βελτιώσει ή να
διαγράψει διατάξεις, αυτή η διαδικασία είναι πάρα πολύ δηµι-
ουργική και θα έλεγα αναζωογονητική για τη δηµοκρατία µας και
τον κοινοβουλευτισµό µας. 

Εποµένως, θεωρώ πολύ σηµαντική τη συζήτηση η οποία γίνε-
ται. 

Και στο σηµείο αυτό να έρθω στο κύριο ζήτηµα που αφορά το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχετε λάβει γνώση ενός πολύ µε-
γάλου κοινωνικού –αν θέλετε- κινήµατος που αναπτύχθηκε τις
τελευταίες ηµέρες στη χώρα µας και αφορά βεβαίως την προ-
στασία του δασικού κυρίως περιβάλλοντος.

Κύριε Υπουργέ, το δάσος δεν το έχουµε δανειστεί από τις προ-
ηγούµενες γενιές, το έχουµε δανειστεί από τις επόµενες -βλέπω
εδώ ένα σχολείο το οποίο έχει έρθει ήδη στα θεωρεία- το έχουµε
δανειστεί από τα παιδιά µας. Η προστασία του φυσικού περιβάλ-
λοντος δεν έχει να κάνει µόνο µε την ποιότητα ζωής του Έλληνα
πολίτη που σήµερα είναι δραστήριος, έχει γεννηθεί και κατοικεί
στη χώρα µας, αλλά έχει να κάνει µε το κατά πόσο αντιλαµβανό-
µαστε τη διαγενεακή δικαιοσύνη ως κοµβική αρχή της δηµοκρα-
τίας µας. 
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Το φυσικό περιβάλλον δεν είναι µόνο ο λόγος για τον οποίο
πολλές φορές πολλοί τουρίστες από πολλές χώρες του κόσµου
έρχονται στη χώρα µας, δεν είναι µόνο η φυσική οµορφιά που
πρέπει να προστατεύσουµε για να διατηρήσουµε τη βιώσιµη ανά-
πτυξη, αλλά είναι ο λόγος για τον οποίο θα λογοδοτήσουµε στις
επόµενες γενιές. 

Εποµένως, µε αυτήν την έννοια πρέπει να είµαστε πολύ προ-
σεκτικοί σε ρυθµίσεις οι οποίες επηρεάζουν το ρυθµιστικό πλαί-
σιο προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος και πρέπει να
είµαστε πολύ προσεκτικοί στον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετούµε
σε σχέση µε τα δάση και τις δασικές µας εκτάσεις. Γνωρίζετε
καλά ότι πολλές φορές αυτές οι ρυθµίσεις όσο πιο αυστηρές
είναι, τόσο λιγότερα αποτελέσµατα έχουν στην πραγµατική ζωή.

Γι’ αυτόν τον λόγο χρειαζόµαστε ρυθµίσεις που αφ’ ενός θα
δίνουν αποτελέσµατα -δηλαδή θα έχουν πραγµατικά, πρακτικά
αποτελέσµατα στην καθηµερινή ζωή των πολιτών- αφ’ ετέρου
όµως δεν θα µειώνουν την προστασία του φυσικού περιβάλλον-
τος και δεν θα µειώνουν καθόλου το φυσικό, δασικό µας περι-
βάλλον, όπως το έχουµε κληρονοµήσει και ευελπιστούµε να το
παραδώσουµε σε ακόµα καλύτερη κατάσταση στις επόµενες γε-
νιές.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το άρθρο 12, όπως έχει αναδειχθεί, πρέπει
να το δούµε πολύ προσεκτικά σε κάθε παράγραφό του, προκει-
µένου να επιλύσουµε τους όποιους ενδεχοµένως προβληµατι-
σµούς υπάρχουν.

Έχουν διατυπωθεί από τους προηγούµενους οµιλητές, έχουν
διατυπωθεί στη δηµόσια σφαίρα και πρέπει να τα δούµε τα ζη-
τήµατα ένα προς ένα, γιατί δεν θεωρώ ότι όλο το άρθρο 12 είναι
κάτι το οποίο πρέπει να το πετάξουµε ή να το αποσύρει ο Υπουρ-
γός. Θεωρώ όµως ότι σε συγκεκριµένες παραγράφους υπάρ-
χουν ζητήµατα τα οποία πρέπει να συζητηθούν αναλυτικά στην
αυριανή επί των άρθρων συζήτηση και βεβαίως ο Υπουργός να
δώσει από τη δική του την πλευρά τις κατάλληλες λύσεις και τις
κατάλληλες διεξόδους εκεί όπου σήµερα αντιµετωπίζονται τα
κύρια προβλήµατα επί του συγκεκριµένου άρθρου.

Θεωρώ ότι ο στόχος της προστασίας του δασικού περιβάλλον-
τος πρέπει να παραµείνει αναλλοίωτος, να επιληφθούν ζητήµατα
στο µέτρο του εφικτού και να µην υπάρξει καµµία υπαναχώρηση,
υποχώρηση στο ζήτηµα το οποίο έχει να κάνει µε την προστασία
του δάσους ή της δασικής εκτάσεως. Δεν πρέπει να υπάρχει καµ-
µία σκιά, όχι µόνο γιατί όλοι κρινόµαστε, αλλά γιατί σε αυτά τα
ζητήµατα, εάν θέλουµε να συνοµιλούµε ανοιχτά µε την κοινωνία,
πρέπει να υπάρχει καθαρή εκπεφρασµένη βούληση από περισ-
σότερα της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας κόµµατα. 

Και εδώ, βέβαια, πρέπει ο καθένας να στέκεται µε την ευθύνη
της προτάσεώς του, της πολιτικής του θέσης και της πολιτικής
του δραστηριοποίησης ενώπιον του ελληνικού λαού, του Έλληνα
πολίτη, ο οποίος επιδιώκει κάθε φορά να βρίσκει λύσεις στα προ-
βλήµατά του.

Εποµένως, να δούµε τα δύο, τρία ζητήµατα τα οποία υπάρ-
χουν στο συγκεκριµένο άρθρο, να συζητηθούν αυτά και ευελπι-
στώ αύριο να βρούµε και λύσεις οι οποίες θα είναι εφικτές.

Τέλος, θα ήθελα να πω -επειδή έχω κάνει µια πρόταση στο
Υπουργείο και έχω συζητήσει ήδη µε έναν, δύο συναδέλφους
εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας στην οποία ανήκω- ότι
υπάρχουν δύο ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το συγκεκρι-
µένο αντικείµενο του νοµοσχεδίου. Είναι δύο ζητήµατα που αφο-
ρούν τις νησιωτικές περιοχές.

Ευελπιστούσα βέβαια ότι θα είχαµε τη δυνατότητα να τα συ-
ζητήσουµε αυτά το Σεπτέµβρη που είχατε, κύριε Υπουργέ, την
πρόθεση να φέρετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ωστόσο, λόγω
των διαφόρων εξελίξεων, φτάσαµε τώρα την τελευταία στιγµή
να συζητούµε πάνω σε αυτά τα θέµατα. 

Υπάρχει µια διάταξη που ψηφίστηκε πέρσι το καλοκαίρι και η
οποία έχει δηµιουργήσει ένα πολύ µεγάλο όγκο τόσο υποθέσεων
όσο όµως και µια πολύ µεγάλη γραφειοκρατική καθυστέρηση σε
σχέση µε τα Συµβούλια Αρχιτεκτονικής στις νησιωτικές περιοχές
της χώρας. Αυτή η υπαγωγή όλων των οικοδοµικών δραστηριο-
τήτων των νησιών στη γνωµοδοτική αρµοδιότητα των Συµβου-
λίων Αρχιτεκτονικής έχει δηµιουργήσει µια υπερβολική καθυ-
στέρηση. 

Αν λάβετε υπ’ όψιν ότι η διάταξη αυτή ισχύει για περίπου ένα
χρόνο και από την άλλη µεριά δεν υπάρχει ουσιαστικά µεγάλη
οικοδοµική δραστηριότητα αυτήν την εποχή λόγω οικονοµικής
κρίσης -σας επισηµαίνω ότι ήδη έχουν δηµιουργηθεί καθυστερή-
σεις έξι και επτά µηνών στην έκδοση απλών ή µικρής επισκευής
ή µικρής κλίµακας αδειών- αντιλαµβάνεστε πόσο µεγάλο θα είναι
το πρόβληµα τον επόµενο ή τον µεθεπόµενο χρόνο εάν δεν διορ-
θωθεί αυτή η διάταξη και προκειµένου να προστατευθεί η νησιω-
τικότητα να υπάγουµε στην αρµοδιότητα των Συµβουλίων
Αρχιτεκτονικής, εκτός του γενικού πλαισίου αρµοδιότητας που
ισχύει για όλη την Ελλάδα, τις κατοικίες ή τα κτήρια τα οποία βρί-
σκονται σε απόσταση εκατό µέτρων από τον αιγιαλό και τις εκτός
σχεδίου κατοικίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη.
Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά θα έχουµε προστασία της νη-

σιωτικότητας, αλλά ταυτόχρονα θα περιορίσουµε κατά πάρα
πολύ µεγάλο τρόπο τη γραφειοκρατία.

Δεύτερον, που επίσης σχετίζεται µε την πολεοδοµία, γνωρί-
ζετε ότι στους παραλιακούς µας οικισµούς, που είναι η βιτρίνα
της χώρας µας, που είναι ουσιαστικά η φωτογραφία που κυκλο-
φορεί σε όλον τον πλανήτη από τη χώρα επί πολλές δεκαετίες
τα κτήρια τα οποία βρίσκονται εκτός αιγιαλού, αλλά όχι εντός οι-
κοδοµικής γραµµής δεν επιτρέπεται ουσιαστικά να επισκευα-
στούν. Δεν επιτρέπεται δηλαδή παρά µόνο για λόγους ασφά-
λειας και υγιεινής να επιδιορθωθούν, ούτε καν ουσιαστικά να επι-
βαφτούν. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό ούτε προστατεύει τους πα-
ραλιακούς µας οικισµούς ούτε δηµιουργεί ένα πλαίσιο να δια-
τηρήσουµε τη βιτρίνα της χώρας µας, αλλά ούτε ταυτόχρονα
προστατεύει και οτιδήποτε άλλο, οποιοδήποτε άλλο έννοµο α-
γαθό.

Προτείνουµε, λοιπόν, να υπάρξει η δυνατότητα επισκευής αυ-
τών των σπιτιών, αλλά ταυτόχρονα να υπάρχει ρητώς στη διά-
ταξη ότι αυτά τα σπίτια -µιλάµε για τα νοµίµως υφιστάµενα, όχι
αυθαίρετα, κλπ.- να µην έχουν δικαίωµα στην επέκταση. Δηλαδή
να µην µπορεί κάποιος µέσα από µια άδεια επισκευής να επεκτεί-
νει ή να µεγαλώσει ή καθέτως ή οριζοντίως την κατοικία αυτή,
παρά µόνο να την ενισχύσει, να τη βελτιώσει στον τρόπο µε τον
οποίο βιώνει ο καθένας την κατοικία του και µε αυτόν τον τρόπο
να την καταστήσει κατάλληλη προς κατοίκιση. 

Αυτό βελτιώνει την εικόνα της χώρας και ταυτόχρονα δηµιουρ-
γεί άλλες προϋποθέσεις για την ποιότητα ζωής του κάθε ενός
κατοίκου, όχι µόνο στα νησιά αλλά στο σύνολο των παραλιακών
οικισµών της χώρας. Είναι κάτι το οποίο δεν θίγει τον αιγιαλό,
δεν θίγει την παραλία, δεν θίγει το φυσικό περιβάλλον και έχει
να κάνει µόνο ενδεχοµένως µε ολιγωρία επίλυσης προβληµάτων
των πολιτών, τα οποία µέχρι τώρα δεν τα είχαµε φέρει να τα συ-
ζητήσουµε στη Βουλή.

Ξαναλέω όµως ότι λόγω της συγκυρίας, λόγω του ότι θεωρώ
ότι πρέπει να προστατεύσουµε πρώτα από όλα το Κοινοβούλιο
και τον κοινοβουλευτισµό δεν θα καταθέσω τις συγκεκριµένες
ρυθµίσεις παρά µόνο εάν αυτές τύχουν υποστήριξης από τις Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες που δεν ανήκουν στην κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία µόνο σε αυτήν την περίπτωση. Σας ξαναλέω, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, ότι αναφέροµαι σε δύο ρυθµίσεις που
έχουν να κάνουν µε το αντικείµενο του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.3126/
2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, δικογραφίες
που αφορούν:

1.Στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Γκίκα Χαρδούβελη
2.Στους πρώην Υπουργούς Υγείας κυρίους Ανδρέα Λοβέρδο,

Χρήστο Κίττα και Ανδρέα Λυκουρέντζο και στον πρώην Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Υγείας κ. Μάριο Σαλµά.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί -συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Κυπαρισσίας,
Μεσσηνίας, Β’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Καραγκούνης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Δυστυχώς, µετά λύπης µας και το Κοινοβούλιο, αλλά
πρώτα απ’ όλα η ελληνική κοινωνία αντιλαµβάνεται µία ακόµα
προσπάθεια στην ουσία προσβολής του κοινοβουλευτισµού,
προσβολής της δηµοκρατίας, προσβολής των αξιών. Διότι, όπως
όλοι αντιλαµβανόµαστε, οι κουµπαράδες επέστρεψαν, οι εκβια-
σµοί επέστρεψαν, το γαϊτανάκι των καταγγελιών που ξεκίνησε ο
ΣΥΡΙΖΑ έρχεται και συνεχίζει µε αµείωτο ρυθµό ο άλλος εταίρος,
ο άλλος συνεταίρος, ο οιονεί συνεταίρος, οι Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες. 

Είναι ένα ζήτηµα που πραγµατικά οφείλει να µας απασχολήσει
όλους, διότι αυτή η λάσπη στον ανεµιστήρα, το να προσβάλλουν
µε τόσο βάναυσο τρόπο τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτι-
σµό δεν έχει προηγούµενο. Βεβαίως, στις πρώτες καταγγελίες
που έγιναν για τον κουµπαρά εκλήθησαν οι συγκεκριµένοι καταγ-
γέλλοντες να το αποδείξουν στη δικαιοσύνη. Καµµία κουβέντα,
κανένα στοιχείο και η υπόθεση τέθηκε στο αρχείο. Απλά να αφή-
σουµε τη λάσπη, για να αποδείξουµε ότι υπάρχει κουµπαράς ή
υπάρχουν εκβιασµοί. Έτσι κι αλλιώς, στόχος είναι η κατάληψη
της εξουσίας µε κάθε τρόπο. 

Έρχεται Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και λέει ότι
«εµένα στην ουσία µε έναν τρόπο εκβίαζαν να µην ψηφίσω Πρό-
εδρο». Καταγγελίες. Διότι, ξέρετε, αυτά επιστρέφουν και τώρα
υπάρχει εισαγγελική έρευνα, όπου εκεί θα κληθούν να αποδεί-
ξουν αυτά που λένε. 

Όµως, στην ουσία τι µένει; Μένει αυτή η κηλίδα στον κοινο-
βουλευτισµό, απλά για να πετύχουµε το στόχο µας. Άκουγα πριν
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι πρέπει
να πάµε γρήγορα σε εκλογές, γιατί αυτό απαιτεί το καλό του
τόπου. Εµείς το φωνάζουµε σε όλους τους τόνους ότι η χώρα
δεν έχει ανάγκη από εκλογές. Η πλειοψηφία του κόσµου φωνάζει
ότι δεν έχουµε ανάγκη από εκλογές και ότι πρέπει να ολοκληρω-
θεί η τετραετία. Βγαίνουν δηµοσκοπήσεις που λένε ότι η πλει-
οψηφία των ανθρώπων που στηρίζουν το ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλουν
εκλογές, αλλά εµείς βεβαίως συζητάµε πώς θα ανακοπεί αυτή η
κυβερνητική πορεία για να οδηγήσουµε τη χώρα σε εκλογές για
µικροκοµµατικά οφέλη, χωρίς να κοιτάµε τη χώρα, χωρίς να κοι-
τάµε το εθνικό συµφέρον, αλλά µόνο το παραταξιακό συµφέρον. 

Γιατί το να ζητάς να κυβερνήσεις, όταν δεν έχεις µια εναλλα-
κτική πρόταση, εγώ δεν µπορώ να το καταλάβω. Το φωνάζουµε
και το λέµε. Τι θα γίνει όταν θα ολοκληρωθεί αυτή η συµφωνία
στη δίµηνη παράταση που έχει ήδη αποφασιστεί; Γιατί η λογική
ποια είναι; Να έχουµε µια συµφωνηµένη πιστοληπτική γραµµή
για να µπορέσουµε να βγούµε στις αγορές, για να µην πάµε σε
καινούργιο µνηµόνιο, για να πληρώσουµε τις υποχρεώσεις µας. 

Ποια είναι εναλλακτική που παρουσιάζεται και βεβαίως µε επι-
τακτικό τρόπο, ώστε να ανακοπεί αυτή η κυβερνητική πορεία,
στο ενδεχόµενο που ο ΣΥΡΙΖΑ αναλάβει τη διακυβέρνηση του
τόπου; Το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης. 

Γίνεται µάχη όλο αυτόν τον καιρό στη διαπραγµάτευση να
βρούµε τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ισοδύναµα για να µπορέ-
σουµε να κλείσουµε τη συµφωνία. Έχουµε µπροστά µας υποχρε-
ώσεις που τρέχουν 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ µέχρι τον Αύ-
γουστο και η εναλλακτική σε όλες αυτές τις υποχρεώσεις που
έχουµε να καλύψουµε ως χώρα είναι τα 12,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ του προγράµµατος της Θεσσαλονίκης. Δηλαδή πρέπει να
βρούµε 20 δισεκατοµµύρια ευρώ και είναι εναλλακτική πρόταση.
Γι’ αυτό, λοιπόν, η χώρα πρέπει να οδηγηθεί σε εκλογές.

Μα, γι’ αυτό οι πολίτες δεν θέλουν εκλογές. Γιατί αντιλαµβά-
νονται ποια είναι η κατάσταση. Βλέπουν ότι δεν υπάρχει εναλλα-

κτική. Αλλά εµείς και ρίχνοντας λάσπη στον ανεµιστήρα και προ-
σβάλλοντας το Κοινοβούλιο και προσβάλλοντας τη δηµοκρατία
προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να κάνουµε κατάληψη της εξου-
σίας! 

Εµείς δεν φοβόµαστε τη λαϊκή ετυµηγορία. Δεν φοβόµαστε να
πάµε σε εκλογές, γιατί ξέρουµε ποιος θα έρθει πρώτο κόµµα. Η
Νέα Δηµοκρατία θα έρθει και πάλι πρώτο κόµµα. Αλλά εµείς δεν
θέλουµε εκλογές, γιατί πρώτα απ’ όλα προτάσσουµε το εθνικό
συµφέρον. Τα υπόλοιπα βεβαίως θα κριθούν από εδώ και πέρα
στις δύο πολύ κρίσιµες ψηφοφορίες που έχουµε µπροστά µας
και θα κληθούν όλοι να αναλάβουν τις προσωπικές τους ευθύνες. 

Γυρνώντας πίσω στο νοµοσχέδιο, το οποίο πραγµατικά είναι
πολύ ουσιαστικό και πολύ σηµαντικό, έχω την εντύπωση, κύριε
Υπουργέ, ότι ξαναζούµε την προηγούµενη νοµοθετική ρύθµιση
που φέρατε, µε την οποία είχατε πραγµατικά επιλύσει πολλά ζη-
τήµατα που αφορούσαν εκατοντάδες χιλιάδες κόσµου, για τις
πολεοδοµικές διατάξεις, για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς,
για την ιδιωτική πολεοδόµηση, όπου στην ουσία δίνατε λύση σε
εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους που ήταν όµηροι σε µια κατά-
σταση. Δώσατε λύση σε αυτά τα µεγάλα προβλήµατα. 

Αισθάνοµαι ότι επαναλαµβάνετε ακριβώς το ίδιο έργο. Έρχε-
στε µε τον κοινό νου να ρυθµίσετε ζητήµατα, τα οποία αφορούν
χιλιάδες κόσµου που βρίσκονται πάλι σε οµηρία, ενώ έχουµε µια
Αντιπολίτευση που αντιδρά ακόµη και στα αυτονόητα. 

Βλέπω τον πολύ µεγάλο θόρυβο που έγινε για το άρθρο 12. Τι
λέει ο νόµος, τι λέει το άρθρο αυτό; Ότι σε όσους έχουν προχω-
ρήσει σε εκχερσώσεις από το 1975 µέχρι το 2007 τους δίδετε,
κύριε Υπουργέ, το δικαίωµα χρήσης να µπορούν να συνεχίσουν
να καλλιεργούν τη συγκεκριµένη γαία, αλλά µε πολύ αυστηρές
προϋποθέσεις: Δεν µπορεί να αλλάξει τη χρήση. Πρέπει να πλη-
ρώσει συγκεκριµένο πρόστιµο, που πηγαίνει στο Πράσινο Ταµείο
για αναδάσωση. Στην ουσία, βγάζετε από την οµηρία όλους αυ-
τούς τους καλλιεργητές. 

Έχει γίνει βλάβη µε την εκχέρσωση; Βεβαίως και έχει γίνει
βλάβη. Είναι πραγµατικότητα. Δεν την αναιρούµε. Ούτε το Σύν-
ταγµα δεν την αναιρεί. Γιατί το Σύνταγµα τι προτάσσει; Το δηµό-
σιο συµφέρον. Και εκεί εξαιρείται -το λέει και η Επιστηµονική
Έκθεση της Βουλής- η διάταξη που φέρνετε. Γιατί ποια είναι η
λογική σας; Να δώσετε λύση στο πρόβληµα που έχουν οι χιλιά-
δες πολίτες και όχι να τους πείτε ότι «όχι, εγώ δεν σου λύνω το
ζήτηµα, θα βρεθείς σε αδιέξοδο και δεν θα µπορείς ούτε να χρη-
σιµοποιείς τη γαία σου», µε αποτέλεσµα να χάνει και το κράτος
και ο πολίτης και τελικά να µην υπάρχει καµµία λύση. 

Είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, γιατί -για να καταλάβει
και ο κόσµος τη διάσταση του προβλήµατος- αν δεν κάνω λάθος,
υπήρχαν πρόστιµα, τα οποία έπεφταν στους καλλιεργητές αυ-
τούς. Μέχρι το 2010 υπήρχε αναστολή των προστίµων αυτών και
έρχονται τώρα πρόστιµα στους καλλιεργητές, που φτάνουν τα
27.000 ευρώ το στρέµµα. 

Υπήρχε καλλιεργητής -και είναι και πολλοί άλλοι- που του ήρθε
πρόστιµο 800.000 ευρώ για έναν αγρό και µόλις πήρε το µπι-
λιέτο, το λογαριασµό, απεβίωσε. Απεβίωσε! Έπαθε καρδιακή
προσβολή. Έπαθε εγκεφαλικό µόλις το είδε και απεβίωσε. 

Τι ερχόµαστε, λοιπόν, και λέµε; «Όχι, εδώ πρέπει να το ρυθµί-
σουµε το ζήτηµα αυτό». Και τι λέµε ως Αντιπολίτευση; Ότι δεν
πρέπει να ρυθµιστεί, δεν µπορούµε να δώσουµε λύση ούτε στα
αυτονόητα και ας αφήνουµε τον κόσµο να παθαίνει εγκεφαλικά,
να παθαίνει καρδιακές προσβολές. 

Τι πετυχαίνουµε, δηλαδή, αν δεν φέρουµε αυτή τη ρύθµιση;
Θα πετύχουµε κάτι; Απλά θα βγάζουµε τα φυτά, τις φράουλες,
τις καλλιέργειες και θα µένουν όλα στον αέρα. Αλλάζει η χρήση;
Δεν αλλάζει η χρήση. Απαγορεύεται να αλλάξει η χρήση. Και αν
αλλάξει η χρήση, αµέσως επιστρέφεται πίσω στο κράτος. Χρει-
άζεται απλά κοινός νους, να δώσουµε λύση σε προβλήµατα και
δεν µπορώ να καταλάβω την Αντιπολίτευση, που δεν µπορούµε
να βρούµε συνεννόηση σε πολύ απλά πράγµατα. 

Έγινε αναφορά για το άρθρο 12 παράγραφος 3, το λεγόµενο
«ανέφικτο». Τι λέει η παράγραφος αυτή; Στην ουσία, απλά απο-
σαφηνίζετε το νόµο του 1979. Η πενταετία υπήρχε ως προϋπό-
θεση και στο νόµο του 1979. Και τι έρχεστε και αποσαφηνίζετε,
κύριε Υπουργέ; Αποσαφηνίζετε ότι µετά την πενταετία, που ήδη
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προβλέπεται, ο αρµόδιος δασάρχης µπορεί να εισηγηθεί ότι είναι
ανέφικτη η αναδάσωση -γιατί είναι βραχώδης η περιοχή, γιατί
έγινε µία κατολίσθηση, να το πούµε απλά στον κόσµο, να το κα-
ταλάβει- και δεν µπορεί να είναι πια αναδασωτέα. 

Και τι κάνετε; Δίνετε τη δυνατότητα, από τη στιγµή που θα δια-
πιστωθεί κάτι τέτοιο, να προχωρήσει και να µπορεί να γίνει άρση.
Τι πιο απλό; Τι πιο λογικό; Προς τι όλη αυτή η τροµολαγνεία; Δη-
λαδή, να κρατήσουµε πάλι ολόκληρη αυτήν την περιοχή στον
αέρα, έωλη, γιατί δεν µπορούµε να δούµε τα προφανή.   

Το ίδιο κάνετε και µε τα έγγραφα πληροφοριακού χαρακτήρα.
Τι λέει πάλι ο νόµος; Μιλάει για όσα έγγραφα έχουν τέτοιο χα-
ρακτήρα, από το 1975 έως το 1981. Και γιατί το 1981; Γιατί τότε
έφυγε εγκύκλιος από τη Γραµµατεία Δασών για το πώς συµπλη-
ρώνεται η πράξη χαρακτηρισµού που προέβλεπε ο νόµος του
1979. Και τι κάνατε; Αυτά τα έγγραφα τα θεωρείτε ως πράξη χα-
ρακτηρισµού. Για ποιο λόγο τα κάνετε αυτά; Πάλι για να κατα-
λάβουν όσοι µας παρακολουθούν, τα κάνατε για να µην µπαίνει
ο πολίτης στη διαδικασία να αποδείξει ξανά το χαρακτήρα της
έκθεσης. Τόσο απλό! Να βάλουµε πάλι τον πολίτη να αποδεικνύει
τον ίδιο χαρακτήρα; Προβλήµατα λύνουµε. Τον κόσµο εξυπηρε-
τούµε. Όχι µε παράνοµο τρόπο. Δεν κάνουµε παρανοµίες. Εξυ-
πηρετούµε τον πολίτη. Γιατί φωνάζουµε όλοι ότι δεν εξυπηρε-
τείται ποτέ ο πολίτης και ότι έχει µπλέξει στην γραφειοκρατία.
Τα πολύ προφανή κάνουµε. 

Πάµε τώρα στη διάταξη της απόλυτης τρέλας και του απόλυ-
του παραλογισµού. Και αυτό έχει πραγµατικά πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον να το ακούσει ο κόσµος. Πάµε σε αυτήν τη περιβόητη
διάταξη για την Πλάκα, η οποία πραγµατικά έχει πολλή πλάκα.
Τι ίσχυε µέχρι τώρα; Ο κάτοχος άδειας καταστήµατος στην
Πλάκα είχε την άδεια όσο ζούσε. Ήταν, δηλαδή, µια άδεια προ-
σωποπαγής. Και τι είχε αυτό ως αποτέλεσµα; Είχε ως αποτέλε-
σµα όσο ζούσε να µη µπορεί να τη µεταβιβάσει και να µη µπορεί
να κάνει κάτι άλλο. 

Τι έρχεστε και λέτε; Τι λέει η Αντιπολίτευση; Πραγµατικά είναι
πέρα από κάθε λογική. Λέτε να µην αλλάξει τίποτα, να ισχύσει η
φιλοσοφία του προεδρικού διατάγµατος που έλεγε ότι όταν απο-
βιώσουν οι κάτοχοι αυτών των αδειών να επιστρέψει ο χαρακτή-
ρας όχι πλέον ως κατάστηµα –γιατί έχει ένα κατάστηµα στην
Πλάκα- αλλά να γίνει οικία. Δηλαδή –προσέξτε- αν πεθάνουν όλοι
οι αδειούχοι αυτών των καταστηµάτων, όλα αυτά τα καταστή-
µατα θα µετατραπούν σε οικίες. Μέσα στην Πλάκα, στο ιστορικό
κέντρο της Αθήνας, να µην υπάρχουν καταστήµατα! Δηλαδή, σε
δέκα, είκοσι, τριάντα χρόνια δεν θα υπάρχουν άλλα καταστή-
µατα, θα υπάρχουν µόνο οικίες. 

Αντιλαµβάνεστε τι λένε; Λένε ότι δεν µπορούν στο ιστορικό
κέντρο της πόλης αυτής, ενός τουριστικού µέρους, αυτό που
ισχύει παντού στην Ευρώπη, σε όλες τις τριτοκοσµικές πόλεις,
να έχουν το δικαίωµα και τη δυνατότητα να υπάρχουν καταστή-
µατα. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν περίµενα να το ακούσω ποτέ. Έχω
ακούσει πάρα πολλά από την Αντιπολίτευση σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα, αλλά ότι η Πλάκα δεν θα έχει καταστήµατα και εστια-
τόρια και µαγαζιά δεν περίµενα ότι θα το ακούσω ποτέ. Για να
αντιληφθούµε περί τίνος πρόκειται. 

Τελειώνοντας, θέλω να σας δώσω συγχαρητήρια, κύριε Υ-
πουργέ, γι’ αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Τα πολύ απλά επι-
λύετε, αλλά τελικά φαίνεται πως η Αντιπολίτευση δεν µπορεί να
τα κατανοήσει ούτε τα πολύ απλά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς. 

Τον λόγο έχει η κ. Φούντα για να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέραν της προσωπικής εκτίµησης που χαίρετε

λόγω και του χειρισµού των προηγούµενων νοµοσχεδίων που
έχετε φέρει στην επιτροπή, µε εκφράσεις που χρησιµοποιήσατε
σήµερα στην εισήγησή σας όπως: «Για να προασπίσουµε το δη-
µόσιο συµφέρον πρέπει «να αλλάξουµε τα φώτα» στην ιδιωτική
περιουσία», θα θέλατε να µας πείτε τι ακριβώς εννοείτε; Γιατί
αυτοί, οι ίδιοι άνθρωποι στους οποίους αναφέρεστε ως ιδιωτική

περιουσία είναι αυτοί που τους αναγνωρίζετε ως καταπατητές
στο άρθρο 2 και τους υποχρεώνετε, όπως λέτε, «για καταβολή
χρηµατικού ανταλλάγµατος για την απώλεια του φυσικού αγα-
θού». Για αυτούς µιλάµε εδώ σήµερα. 

Και έχετε έρθει όλοι εδώ σήµερα της συγκυβέρνησης και λέτε
ότι για αυτούς εδώ τους ανθρώπους είναι η ιδιωτική τους περι-
ουσία. Είναι άλλο πράγµα ο καταπατητής και άλλο αυτός που
έχει ιδιωτική περιουσία. Τα έχουµε ισοπεδώσει όλα νοµίζω σε
αυτήν την Αίθουσα σήµερα.

Επίσης, λέει τώρα ο κ. Καραγκούνης ότι «έχει πλάκα» -επειδή
αναφέρεται στην Πλάκα και κάνει αυτή τη χαριτολογία-  ότι µι-
λάµε για κατάργηση ρυθµίσεων του Προεδρικού Διατάγµατος.
Και είστε και νοµικός. 

Λυπάµαι, αλλά δεν έχει καθόλου πλάκα. Στην Ιταλία –µπορώ
να σας πω ότι λυπάµαι που το κάνω κάθε φορά, αλλά το φέρνω
ως παράδειγµα επειδή έχω ζήσει εκεί- οι περιορισµοί είναι διπλά-
σιοι, µιας και κάνατε αναφορά σε ευνοµούµενα κράτη ευρω-
παϊκά, από αυτούς που έχουµε στην Πλάκα. Και είναι διπλάσιοι,
γιατί εκεί λειτουργούν τα πράγµατα, γιατί εκεί οι χρήσεις είναι
πάρα πολύ συγκεκριµένες. 

Και αυτό που προβλέπεται σε αυτό το άρθρο, στο άρθρο 9
είναι ισοπεδωτικό, γιατί ξαφνικά επιτρέπονται τα πάντα. 

Μια περιοχή ζητήσαµε …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Φούντα…
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Όχι, κύριε Υπουργέ! Μια περιοχή πρέπει ου-

σιαστικά να προστατεύσουµε ως κόρην οφθαλµού στην Αθήνα.
Αυτή είναι η Πλάκα και το Θησείο. Αυτές τις δύο περιοχές πρέπει
να προστατεύσουµε. Θα µου απαντήσετε, εάν έχετε την καλο-
σύνη µετά. Εγώ σας έκανα τη διάκριση µεταξύ των Εξαρχείων,
της Νεάπολης, της Πλάκας και του Θησείου. Δεν είναι το ίδιο
πράγµα. Αλλά δεν µπορούµε να λέµε ότι το ιστορικό κέντρο, που
θα έπρεπε να είναι το µορφολογικό διαµάντι, δεν οφείλουµε να
το προστατεύσουµε και µπορούµε να βάλουµε οποιαδήποτε
χρήση γίνεται εκεί πέρα! Γιατί; 

Δεν µίλησε κανένας, κύριε Καραγκούνη, ούτε για φαγάδικα
ούτε για ήπιας διασκέδασης καταστήµατα. Μιλήσαµε για νυχτε-
ρινής διασκέδασης καινούργιες χρήσεις. Είναι πολύ απλό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Μα, δεν υπάρχουν αυτά
που λέτε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Μπορώ να σας διαβάσω …
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μα, αυτό που λέτε δεν υπάρχει.

Προφανώς, θα πρέπει να διαβάσετε το νόµο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, να ολοκληρώσει η κ. Φούντα και µετά έχετε τη δυ-
νατότητα, όποιος θέλει, να απαντήσει.

Ολοκληρώστε, κύρια Φούντα. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Μάλιστα. 
Μέχρι να βρω ακριβώς το σηµείο -γιατί θέλετε να µάθετε πού

το λέει- και επειδή µιλήσατε -και πολύ σωστά- για σύνθεση από-
ψεων, εγώ θα σας κάνω τις προτεινόµενες βελτιώσεις για το
άρθρο 12, τις οποίες έκανα και στην επιτροπή, διότι ήταν λίγο
αφοριστικό και εκ µέρους σας να πείτε ότι εµείς δεν προτείναµε
τίποτα, γιατί προτείναµε κάποια πράγµατα.

Ξεκινάω µε την πλήρη απαλοιφή της παραγράφου 3 -εάν θέ-
λετε να κρατήσετε το υπόλοιπο του άρθρου- η οποία αναφέρεται
στο γνωστό θέµα των διοικητικών πράξεων. Αναστολή δηλαδή
των διοικητικών πράξεων στις τελεσίδικες διοικητικές πράξεις –
όλοι οι νοµικοί µπορούν να το πουν- δεν µπορούµε να κάνουµε
µε ανάκληση ενός άρθρου ενός νόµου. Καταστρατηγείται το Σύν-
ταγµα. Δεν γίνεται να συµβεί τέτοιο πράγµα.

Πάµε στην παράγραφο 9 που µιλάει για τη διαγραφή αυτών
των εκτάσεων. Εγώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µου πείτε για
τη διαγραφή εκτάσεων, οι οποίες προφανώς δεν είναι πλέον γε-
ωργικές γαίες. Και µιλάτε για µια διαµορφωµένη πραγµατικό-
τητα. Σας προτείναµε στην επιτροπή αυτές οι εκτάσεις να
οριοθετηθούν και να πούµε ποιες είναι; Δηλαδή σας προτείναµε
αντί «για διαγραφή εκτάσεων», να γίνει «εκτάσεις που αφορούν
σε παράνοµους οικισµούς, όπου υπάρχει όµως, οργανωµένη δό-
µηση που ακολουθείται από διοικητικές πράξεις»; Γιατί δεν το
βάλατε για να διασφαλίσουµε ότι δεν εννοούµε οποιονδήποτε
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έχει κάνει παράβαση; Αυτό είναι και η ουσία όλης της παραγρά-
φου 9, για να λέµε και ένα-ένα τα πράγµατα, όπως τα είπαµε. 

Επίσης, όσον αφορά την παράγραφο 9, µίλησε και η κ. Ξηρο-
τύρη και είπε ότι είµαστε το µόνο κράτος που ισχύει η εκτός σχε-
δίου δόµηση στην Ευρώπη. Αυτό το πράγµα δεν µας τιµά. 

Αντί όµως, να προσπαθήσουµε να δηµιουργήσουµε τις συνθή-
κες ώστε να µην γίνονται και καταπατήσεις, αλλά να µην παρα-
χωρούµε νέες χρήσεις στις εκτός σχεδίου δόµησης περιοχές,
φτάνουµε εδώ και λέµε ότι επιτρέπεται και αυτό και εκείνο και το
άλλο.  

Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι. Είναι άλλο πράγµα η δια-
µορφωµένη πραγµατικότητα που όλοι οφείλουµε να σεβαστούµε
και να ορίσουµε και άλλο πράγµα η χειροτέρευση δυνητικά
αυτής της διαµορφωµένης πραγµατικότητας. Γι’ αυτό µιλούσαµε
επάνω όλοι.

Να συνεχίσω για το ιστορικό κέντρο. Εάν µου επιτρέπετε,
κύριε Πρόεδρε, επειδή έχω άλλα δύο λεπτά, να βρω ακριβώς το
εδάφιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εδώ είµαστε.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Πάντως το αναφέρει ρητά. Το είπα και κατά

την πρωτοµιλία µου. Ζήτησε και ο κ. Καµίνης την απόσυρση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συγγνώµη. Άλλωστε

αύριο θα έχουµε χρόνο κάθε άρθρο να το συζητάµε ξεχωριστά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Θα τα διαβάσουµε και αύριο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αν θέλετε και εσείς,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βοηθήσετε να ολοκληρώσουµε.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Λέω για το συγκεκριµένο σηµείο.
Κύριε Πρόεδρε -όπως γνωρίζετε- οφείλω και εγώ από µικρο-

φώνου να πω, ότι υπάρχουν τεράστιες ευθύνες από το Προ-
εδρείο. Έχουν έρθει –αν δεν απατώµαι- ογδόντα πέντε τροπο-
λογίες. Τι θα πρωτοσυζητήσουµε αύριο στα οχτώ λεπτά που θα
έχουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχετε απόλυτο δίκιο.
Και δεν αποτελεί επιχείρηµα ότι θα µπορούσε να είναι και διακό-
σιες ογδόντα πέντε. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Γι’ αυτό µίλησα για ντροπή. Δεν µίλησα για
ντροπή του νοµοθέτη, είναι ντροπή για τη διαδικασία αυτή.
Ογδόντα πέντε τροπολογίες; Ο κοινοβουλευτισµός θίγεται ανε-
πανόρθωτα. Επειδή κάποιοι θεωρούν –και ίσως δικαίως- ότι µπο-
ρεί να πάµε σε εκλογές, µπορούν να φέρνουν ό,τι θέλουν, άσχε-
τες τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Βουλευτές τις κατέθεσαν. Η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ, εγώ, ο κ. Καραγκούνης.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Εγώ δεν µίλησα για το Υπουργείο. Οι έντεκα
υπουργικές τροπολογίες, όµως, δεν είναι και λίγο πράγµα, κύριε
Σταµενίτη. Και ειδικά η τροπολογία του Υπουργείου Ναυτιλίας
να είναι δυνάµει νοµοθετικό έργο, σχέδιο νόµου, δεν είναι πάρα
πολύ απλό πράγµα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μία από τις ογδόντα επτά είναι.
Δεν νοµοθετεί µόνο η Κυβέρνηση εδώ µέσα, αλλά και η Βουλή.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Οι περιστάσεις, λοιπόν, απαιτούν σοβαρότητα
την οποία νοµίζω ότι δεν έχουµε. Δεν υπάρχει µέσα σε αυτήν την
Αίθουσα σοβαρότητα σήµερα, γιατί όλοι προσπαθούµε να αρπά-
ξουµε και να καταλάβουµε τι µπορεί να λέει µία από τις ογδόντα
πέντε τροπολογίες, µη γίνει κανένα λάθος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω. 
Κύριε Πρόεδρε -δεσµεύτηκε ο κύριος Υπουργός και νοµίζω ότι

θα το κάνει, όταν δεσµεύεται για κάτι, το κάνει- σας παρακαλώ
πάρα πολύ, µε το που θα ξεκινήσει η αυριανή συνεδρίαση ο κύ-
ριος Υπουργός να πει ποιες βουλευτικές τροπολογίες κάνει δε-
κτές, για να µπορέσουµε και εµείς να τοποθετηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτά είναι από τα
πρώτα που µπορούµε να λύσουµε. Τα άλλα είναι τα δύσκολα!

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Δεν λύνονται, κύριε Δραγασάκη, όµως. Μπο-
ρούν, δυνητικά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Φούντα.
Τον λόγο έχει η κ. Κουντουρά.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Και εγώ θα επισηµάνω αυτό το θέµα µε τις τροπολογίες. Ποιες

κάνετε δεκτές; Είναι πάρα πολλές οι τροπολογίες. Πρέπει να τις
µελετήσουµε. Μην καθόµαστε και τις µελετάµε όλες. Τουλάχι-
στον να δούµε ποιες κάνετε δεκτές και να επικεντρωθούµε σε
αυτές. 

Και να µας πείτε εάν έχετε κάνει κάποιες άλλες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις εκτός από αυτές που είπατε στην πορεία της συζή-
τησης, για να δούµε και εµείς πού βρισκόµαστε.

Και όσον αφορά το άρθρο 12, να µας ξεκαθαρίσετε λίγο το
τοπίο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δίκαια απασχόλησε τη Διάσκεψη

των Προέδρων το όργιο των τροπολογιών. Δεν πάρθηκαν, όµως,
µέτρα λύσης. Το λέω σαν διαπίστωση. Δυστυχώς, ακούστηκε και
από κοινοβουλευτικούς της συγκυβέρνησης ότι δεν είναι ρου-
σφετολογικές, αλλά είναι για λύσεις. 

Να σας ρωτήσω, όµως: Για ποιες λύσεις µιλάτε, όταν έρχονται
τροπολογίες που είναι σαν ξεχωριστά άρθρα και δεν προλαβαίνει
κανείς να τις µελετήσει; Μπορεί κανείς να πει ότι είναι σωστή δια-
δικασία; Ή τι να πει κανείς για την ιδιωτικοποίηση του µεγαλύτε-
ρου λιµανιού της χώρας; Δεν είναι αυτό ζήτηµα; Εγώ σας ρωτάω:
Και εσείς οι ίδιοι δεν θα θέλατε να κάνουµε και αντιπαράθεση;

Να πω ακόµα και για τη µικρή παράγραφο σε τροπολογία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης; Τι κάνει; Επιτρέπει στον ιστο-
ρικό τόπο της Μακρονήσου και ειδικά σε µια συγκεκριµένη ζώνη
που προστατεύεται -όπου είναι το θεατράκι και τα στρατόπεδα
των εξόριστων, που έχουν ιστορικό, πολιτιστικό χαρακτήρα και
έχουν χαρακτηριστεί διατηρητέα µνηµεία- την ελεύθερη βό-
σκηση, ενώ ήταν απαγορευµένη ζώνη. Επιτρεπόταν και επιτρέ-
πεται στο υπόλοιπο νησί η βόσκηση, αλλά σε αυτό το συγκε-
κριµένο κοµµάτι, όχι.

Τροποποιεί, λοιπόν, το προεδρικό διάταγµα για τη Μακρόνησο
και απαγορεύει µεν την ίδρυση των εντατικών κτηνοτροφικών µο-
νάδων, αλλά επιτρέπει την εκτατική, δηλαδή την ελεύθερη βό-
σκηση, λες και όλη η ανάπτυξη της κτηνοτροφίας βασίζεται στον
ιστορικό και µαρτυρικό τόπο της Μακρονήσου!

Εµείς σας καλούµε να την αποσύρετε. Η συγκεκριµένη ζώνη
πρέπει να µείνει προστατευόµενη και αύριο στον Υπουργό θα το
ξαναθέσουµε, αλλά ζητούµε από τώρα να είναι έτοιµη η από-
συρσή της. 

Κύριε Υπουργέ, άκουσα την οµιλία σας. Υποστηρίξατε ότι πρέ-
πει να υπάρχει ορίζοντας σχεδιασµού. Και όµως, ο σχεδιασµός
βασίζεται σε αντιδραστικά νοµοθετήµατα που εξυπηρετούν επι-
χειρηµατικά οφέλη και συµφέροντα. 

Υπερασπιστήκατε το άρθρο 12, που ουσιαστικά δεν προστα-
τεύει τα δασικά οικοσυστήµατα και αλλάζει τη χρήση γης και
όποιο σχεδιασµό µπορεί κανείς να βάλει. Ευνοεί τον καθένα σή-
µερα να βάλει φωτιά, να εξαφανίσει το τεκµήριο των δέντρων και
αν σε µία πενταετία δεν αναδασωθεί η συγκεκριµένη έκταση,
τότε γίνεται γεωργική ή µπορεί να γίνει οικιστική ή βιοµηχανική.
Τα λατοµεία τα ευνοείτε κ.ο.κ..

Συνεπώς το ερώτηµα είναι: Ο σχεδιασµός, που βεβαίως πρέπει
να υπάρχει σχεδιασµός σε κάθε πολιτική περίοδο, σε κάθε σύ-
στηµα, θα σας έλεγα, είτε είναι καπιταλιστικό είτε είναι σοσιαλι-
στικό, ποιον θα εξυπηρετεί; Το κοινωνικό σύνολο ή το κέρδος
αυτού που έχει καταστρέψει στην προκειµένη περίπτωση και το
δάσος;

Δικαιολογηθήκατε ότι υπάρχουν διαφορετικές αποφάσεις για
τις ίδιες καταστάσεις, όχι µόνο µεταξύ δασαρχείων αλλά και
υπαλλήλων της ίδιας υπηρεσίας. Είναι γνωστό ότι οι δασολόγοι
τραβιούνται σε δικαστήρια, γιατί εφαρµόζουν το νόµο, γιατί κά-
νουν σωστά τη δουλειά τους. Είναι, επίσης, γνωστό ότι υπήρξαν
στο παρελθόν εξαιρέσεις µε φωτογραφικές διατάξεις και άρθρα
που ευνοούσαν συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Μετά, ρωτάτε αν θα προστατευθούν ή όχι. Ξέρετε –αν θέλετε,
να το ψάξετε και να το συζητήσουµε- ότι µετά από µεγάλες φω-
τιές, όχι µόνο σε δάση, αλλά και σε περιοχές «NATURA» ότι γι-
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γαντώθηκαν οι ΑΠΕ; Δείτε, δηλαδή, ότι οι εµπρησµοί είχαν συγ-
κεκριµένη κατεύθυνση. Υπάρχουν ακόµη µαρτυρίες ανθρώπων
που πήγαιναν εθελοντικά να κατασβέσουν και τι έβλεπαν; Έβλε-
παν σηµαδεµένες εκτάσεις. Ε, λοιπόν, το άρθρο 12 θα τις ενι-
σχύσει και σ’ αυτές που έχουµε και δεν πρέπει να περάσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ο κ. Αποστόλου ήθελε να µιλήσει, αλλά είναι στην Επι-
τροπή Δεοντολογίας. Προτείνω να ολοκληρώσουµε µε τον Υ-
πουργό, εάν θέλει να δώσει κάποιες εξηγήσεις και το Προεδρείο
αύριο δεσµεύεται και προς τον κ. Αποστόλου και προς όποιον
άλλον θέλει να έχει αυξηµένο χρόνο, για να καλυφθούν τα όποια
θέµατα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά την Πλάκα, επειδή ειπώθηκαν συµ-
πληρωµατικά στοιχεία από τους συναδέλφους, µετά από τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις που έχω κάνει νοµίζω ότι φαίνεται ξεκά-
θαρα ότι δεν συζητούµε για καµµία νέα χρήση. Φαίνεται στη νο-
µοτεχνική βελτίωση και θα παρακαλέσω, εάν δεν την έχετε πάρει,
να τη δείτε. Την έχω ήδη καταθέσει στο Προεδρείο.

Από την άλλη πλευρά, για το µόνο που δίνουµε τη δυνατότητα
είναι για χρήσεις, όσες έχουν αποµείνει απ’ αυτές που υπήρχαν
πριν από το 1982 και υπάρχουν µέχρι σήµερα, γι’ αυτές τις λίγες
που έχουν παραµείνει, µόνο γι’ αυτές και αποκλειστικά γι’ αυτές
να δίνεται η δυνατότητα της µεταφοράς και της νέας αδειοδό-
τησης για την ίδια χρήση. Τίποτα παραπάνω, τίποτα παρακάτω.
Για να µπορεί και η Πλάκα να έχει στοιχειώδεις λειτουργίες και
δραστηριότητες και προστατεύοντάς την, να εξακολουθεί να
υπάρχει στο πλαίσιο που όλοι γνωρίζουµε και σεβόµαστε, όπως
και εγώ. 

Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα είπα ότι δεν εννοούµε απλά, αλλά
αναφέρουµε µόνο για υπάρχοντα δηµιουργηµένα προβλήµατα
και για το άρθρο 12 αλλά και για τα προηγούµενα, όπου γίνεται
αναφορά µόνο για υπάρχουσες καταστάσεις που έχουν αναδειχ-
θεί ως χρόνια προβλήµατα. Δεν εννοούµε ούτε υπονοούµε µέσα
από καµµία διάταξη αυτά να τα συνεχίσουµε και αύριο ή να δώ-
σουµε εφόδια σε οποιονδήποτε σκέπτεται διαφορετικά να το πα-
ρερµηνεύσει.

Στη λογική αυτή οποιαδήποτε παρατήρηση διασφαλίζει περαι-
τέρω -αν υπάρχει- το ότι δεν εννοούµε να συνεχιστεί αυτή η κα-
τάσταση είναι αποδεκτή. Δεν λέω ότι θα το συζητήσω, λέω εκ
των προτέρων ότι θα το αποδεχθώ για να µην µείνει καµµία αµ-
φιβολία ότι δεν εννοούµε καµµία περαιτέρω εξέλιξη προβληµα-
τικών καταστάσεων για πολλές δεκαετίες που έχουν διαµορ-
φωθεί.

Άρα, µε την έννοια αυτή οποιαδήποτε παρατήρηση-πρόταση
θα είναι αποδεκτή. Καλό θα ήταν να την έχουµε σήµερα γιατί
αύριο είναι τελευταία µέρα. Ξαναλέω ότι δεσµεύοµαι για οποι-
αδήποτε τέτοια παρατήρηση, που δεν θα αφήνει κανένα περιθώ-

ριο σε κανέναν να εννοήσει άλλα πράγµατα από εκείνα που συ-
ζητήσαµε στην επιτροπή µας και στην Ολοµέλειά µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Νοµίζω ότι µετά και την δήλωση του κυρίου Υπουργού αύριο
θα µπορούµε να έχουµε µια όσο γίνεται πιο παραγωγική συνε-
δρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πράξεις
εισφοράς σε γη και σε χρήµα-Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και
άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής: «Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα-Ρυµοτο-
µικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.50’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Σάββατο 20 Δεκεµβρίου 2014 και ώρα
11.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συµπληρωµατική ειδική ηµερήσια διάταξη της Ολιο-
µέλειας της Βουλής. Κλήρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της
Βουλής, από τον Πρόεδρό της, µεταξύ των µελών του Αρείου
Πάγου, της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου
της Επικρατείας, για την ανάδειξη δεκατριών τακτικών και έξι
αναπληρωµατικών µελών του αρµοδίου Ειδικού Δικαστηρίου,
καθώς και του ασκούντος καθήκοντα εισαγγελέα και του ανα-
πληρωτή του, σύµφωνα µε τα άρθρα 86 παρ.4 του Συντάγµατος,
158 παρ. 1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 12 του Ν.
3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύει, µετά
από την έκδοση του µε αριθµό 3/11-12-2014 Βουλεύµατος του
Δικαστικού Συµβουλίου του άρθρου 86, παράγραφος 4, του
Συντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο παραπέµπεται σε δίκη ο
πρώην Υπουργός κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου ενώπιον του
Ειδικού Δικαστηρίου, για αξιόποινες πράξεις σχετικά µε την
υπόθεση του ψηφιακού δίσκου ηλεκτρονικών αρχείων της
Τράπεζας HSBC και β) νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζή-
τησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πράξεις εισφοράς σε γη και
σε χρήµα-Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις»,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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